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m BAN - KDO BO NAŠ ŽUPAN? 
Prva polovica uradnih, poluradnih in »uličnili« 

Icandidatov za nove župane. Alctuaino na strani 19. 

v hiši brez 
žerisKe roKe 

Zgodbe treh mož, ki so po razvezi ostali sami 
z otroki. Reportaža na strani 17. 

NATO NA 
KOZJANSKEIM 
Prva Natova vaja izven njegovih meja bo v Sloveniji. 

Alftusi lnn n a c t r a n i ICI 

Tisoč in en sejemski obraz 
eije v teli dneh vre zaradi številnih obiskovalcev, ki prihajajo na i\/!ednarodni obrtni 
«jein '98. Sejem bo živ še do nedelje, do takrat pa svetujemo strpnost na ulicah In 
Predvsem v prometu. Na straneh Novega tednika smo z besedo In sliko zabeležili številna 
» îemska dogajanja, od posvetov, dogodkov, športnih srečanj do zanimivosti - skratka 
^ročamo o vsem, kar bo pustilo pravi pečat letošnjemu MOS. 

POGAJANJA s CECENSKO 
MAFIJO Brez taroka 

in Galeba 
Titova ladja, magistrov vikend, 

direktorjev loto, volfova poroka... 
Kronika s Celjskega na strani 32. 

ugrabljen Ptujčan srečko Ber 
se ne javlja - Denarja za 

odkupnino mnogo premalo, 
stran 31. 
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Vlada obrtnikov ne 
bo pustila na cedilu 

>Qd ideje do realizacije mine v zasebnem podjetju 14 dni, v javnem podjetju ali ustanovi 6 mesecev, v državni 
upravi pa do 2 leti,« pravi minister za malo gospodarstvo in turizem Janko Razgoršek 

s priložnostno slovesnost
jo v Modri dvorani Celjskega 
sejma so v petek odprli 31. 
MOS. Do nedelje, 20. sep
tembra, bo na 55 tisoč kva
dratnih metrih izdelke in de
javnost predstavljalo 1.794 
razstavljavcev iz 30 držav. 

Celjski župan Jože Zimšek 
je ob odprtju sejma poudaril, 
da se Celje kot gostitelj MOS 
zaveda svoje odgovornosti, da 
prireditev uspe. »Usmeritev 
MOS v prireditev, ki je pregled 
dosežkov, priložnost za izme
njavo izkušenj razstavljavcev 
in v okviru obsejemskih stro
kovnih prireditev možnost za 
odpiranje najbolj žgočih prob
lemov slovenskih obrtnikov in 
njihovo izpopolnjevanje, je 
pravilna - kakor sta pravilna 
tudi razvoj MOS v specializiran 
sejem in odločitev za gradnjo 
nove sejemske dvorane.« Di
rektor Celjskega sejma d.d. 
mag. Franc Pangerl je menil, 
da se MOS upravičeno lahko 
primerja z miinchenskim sej
mom, z novogradnjo sejemske 
dvorane pa bo že prihodnje 
leto razstavljavcem lahko po
nudil visok sejemski standard 
in pogoje, kakršne si zaslužijo. 

Odprtja MOS se je udeleži
la vrsta gostov, med njimi 
podpredsednik Vlade RS 
Marjan Podobnik, ministra 
za malo gospodarstvo in tu
rizem Janko Razgoršek in za 
znanost in tehnologijo dr. 
Lojze Marinček, predstavni
ki političnih strank in držav-
nozborski poslanci, vodstva 
območnih obrtnih zbornic 
in Obrtne zbornice Sloveni
je, podpredsednik GZS Val-
ter Drozg, predsednik Upra
ve Kovinotehne d.d., gene
ralnega pokrovitelja MOS, 
Saša Geržina, celjski župan 
Jože Zimšek, vodstva 
obrtnih oziroma gospodar-
sko-trgovinskih zbornic iz 
sosednje Hrvaške, Avstrije in 
italijanske Novare ter vele
poslanika v Sloveniji; Heike 
Zenker iz Nemčije in Tigran 
Karakhanov iz Rusije. 

Podpredsednik Vlade RS 
Marjan Podobnik je v imenu 
vlade zatrdil, da ob vstopu v 
Evropsko unijo obrtnike in 
podjetnike ne bodo pustili ne
pripravljene. »Jasno nam je, 
da je segment malega gospo
darstva ogrožen na poseben 
način in da je naša posebna 
odgovornost, da ga dobro pri
pravimo in preko proračunske 
in zakonodajne politike nare
dimo, kar je mogoče. Marsikaj 
je že bilo postorjenega, veliko 
dela pa nas še čaka. Rad bi 
tudi poudaril dobro sodelova
nje ministrstva za malo gospo
darstvo z ministrstvom za de
lo, družino in socialne zadeve 

Ogled razstavišč 31. MOS po slovesnem odprtju sejma. Med drugim so se gostje ustavili tudi 
na razstavnem prostoru velenjskega Gorenja. 

in drugimi ministrstvi, zato 
sem prepričan, da so razlogi 
za optimizem. Če bomo imeli 
to srečo, da se bosta ruska in 
azijska kriza umirili, da ne 
bomo imeli svetovne krize, 
potem sem trdno prepričan, 
da je Slovenija na dobri poti,« 
je bil odločen Podobnik. 

Predsednik OZS Miha Grah 
je poudaril, da kljub zbornič
nim naporom za izboljšanje 
razmer in pogojev za sloven
sko obrt, žal še vedno velja, da 
tako v vladi, državnem zboru 
in drugih oblastnih organih v 
procesu odločanja OZS vedno 
in povsod še nima ustrezne 
vloge. In to navkljub temu, da 
je zbornica priznana kot part
ner državi, in da naloge, ki so 
ji prepuščene, opravlja dobro. 
Zavzel se je za večjo zaščito 
malih delodajalcev ter celovi
tejše uveljavljanje podpornih 
mehanizmov za razvoj malega 
gospodarstva. 

»Kaj res preko 20 tisoč delo
dajalcev, ki imajo preko 85 
tisoč delovnih mest in še 46^ 
tisoč samozaposlenih - skupaj ] 
torej preko 131 tisoč v obrti] 
zaposlenih Slovencev - ni do- • 
volj velika in pomembna šte-| 
Vilka, da bi zaslužila posluh' 
vlade, pozornost posamezne
ga ministrskega resorja, pa tu
di poslancev? Vse oblastne in
stitucije so še vedno - izjem je 
le nekaj! - slepo zaverovane 
vase, v svojo moč, svojo nez
motljivost, svojo nedotaklji
vost,« se je vprašal predsednik 
UO OZS in Poslovnega odbora 
31. MOS Stanislav Kramber-
ger in protestiral, ker zbornice 
še ne jemljejo dovolj resno kot 
partnerja oziroma tistega, ki 
tudi glede na poznavanje raz
mer v praksi skuša vsem zago
toviti položaj, ki jim gre in bi 
bil vsaj približno podoben ti
stemu, ki ga v Evropi zagotav
ljajo malemu delodajalcu. V 
Sloveniji so težave z uvaja
njem dualnega sistema izo
braževanja za obrtne poklice. 

državo čaka zaščita malih de
lodajalcev in prilagajanje v ča
su priprav na vstop v EU. »Da 
bi koga od odgovornih glasno 
zaskrbelo, kaj bo z obrtjo, do
slej še nismo slišali,« je opozo
ril Kramberger. 

»OZS je že nekaj let članica 
Evropskega združenja za 
obrt in malo gospodarstvo, 
kar je pomembno zlasti v ča
su, ko se Slovenija pripravlja 
na vstop v EU. Do konca tisoč
letja ima združenje letno po 
200 milijonov ekujev za po
moč regijam držav članic, ki 
ne dosegajo povprečnega 
BDP. Del sredstev bo Sloveni
ja skušala pritegniti že v času 
pridruženega članstva,« je 
poudaril predsednik OZS Mi
ha Grah in državo pozval, naj 
v celoti spoštuje temeljne us
meritve ustanovne listine EU, 
da ne sme nobena država čla
nica sprejemati zakonov, ki 
bi lahko škodovali malemu 
gospodarstvu. 

Minister za malo gospodars
tvo in turizem Janko Razgor

šek, ki je tudi odprl MOS, je na 
kritične besede obrtnikov odgo
voril s pojasnilom, da od ideje 
do njene realizacije v zasebnem 
podjetju mine 14 dni, v javnem 
podjetju ali ustanovi okoli 6 
mesecev, v državni upravi pa do 
2 leti. Ministrstvo samostojno 
deluje 10 mesecev, v tem času 
pa Razgoršek za dobro ocenjuje 
sodelovanje medresorske vlad
ne skupine za razvoj malega 
gospodarstva. Med drugim je 
vlada sprejela odločitev za fi
nanciranje izobraževanja po 
dualnem sistemu, kar pomeni, 
da bo zagotovila denar za 3.000 
vajeniških mest in celoten po
tek izobraževanja, minuli četr
tek pa so izpolnili tudi zahtevo 
avtoprevoznikov, da so poslej 
oproščeni plačevanja parkirni
ne. V ministrstvu so predstavili 
program razvoja malega gospo
darstva, ki so ga pripravili tudi 
ob pomoči OZS. Program prina
ša vrsto mehanizmov, ki jih za 
razvoj malega gospodarstva pri
čakujejo slovenski obrtniki in 
podjetniki. 

•
IVANA STAMEJČIČ 

Foto: GREGOR KATIC 

Načelniki o lulcn[ci| 
v zakonu 

Tradicionalni posvet 57 
načelnikov upravnih enot je 
bil v soorganizaciji pristoj
nih iz Mozirja, Velenja in 
Žalca tokrat na Venišah, kjer 
so bile v ospredju težave z 
informacijskim sistemom in 
nedorečeni zakoni o podelje
vanju pravic za izkoriščanje 
rudnin. 

V državnem proračunu je 
letos za posodabljanje raču
nalnikov in druge informacij
ske opreme upravnih enot 
predvidenih 680 milijonov to
larjev. Po zagotovilih načelni
kov je tovrstna prenova zelo 
skromna in nekateri so celo 
opozorili na možnost infor
macijskega kolapsa. Upravne 
enote so leta 1995 od občin
skih upravnih organov prev
zele del opreme, ki je že zelo 
zastarela in država na tem po
dročju ne sledi trendom. 

Poudarjena je bila boĵ . 
da neskladje na računalnjj 
informacijskem področji,! 
ko vpliva tudi na naše ̂  
zevanje Evropi. Država s 
tem primeru oddaljuje od 
čanov, saj upravni post( 
zaradi neustrezne opreinj 
so več dovolj hitri in pritj 
so vedno pogostejše. 

V nadaljevanju so se m 
niki dotaknili še problemj 
o podeljevanju koncesij zj 
koriščanje rudnin. Zakoi 
zastarel in nedorečen, takj 
pri vodenju pravnih pos; 
kov za izdajo dovoljenj ^ 
zavestno iščejo luknje v 
nu. S tem želijo zadovd 
tako lokalne potrebe kot« 
rese posameznikov. Na koj 
so zaradi poenotenja pos| 
kov spregovorili še o vsalj 
nevnih problemih. ] 

I 

Z OBČINSKIH SVETOV 
Novim občinam nasproti 

ŽALEC- Svetniki so na zadnji seji imenovali voli 
komisije v novoustanovljenih občinah Polzela, Taboi 
Žalec, volilne komisije v Braslovčah, Preboldu in na Vi 
skem pa so določili že na prejšnjem zasedanju. Polegli 
so sedaj že določili tudi volilne enote, v katerih se 
volilo različno število članov bodočih občinskih svetov, 
se dogovorili o povračilu stroškov za organiziranje voli 
kampanje. (US) 

Prekopa namesto Zaplanine 
ŽALEC - 3,6 milijona tolarjev proračunskih sredstev, ki soi 

namenjena za izgradnjo povezovalnega cevovoda Zaplaci 
bodo porabili za obnovo vodovoda v naselju Prekopa. Sveti 
so se tako odločili, ker Dars, ki je sofinancer pri gra 
cevovoda, projekta doslej še ni realiziral, obnova vodovod 
Prekopi pa je nujna, ker sicer CP Celje ne more dokoD 
sanacijskih del na cestah. (US) 

Priprave na voli tve 
VOJNIK - Občinski svet je sprejel sklep o določitvi voli 

enot za izvedbo lokalnih volitev v novonastali občini Dot 
in Vojniku. V občini Vojnik so oblikovali dve volilni enot 
sicer KS Frankolovo in Nova Cerkev kot prvo ter KS Vojnil 
drugo, v občini Dobrna pa so volilne enote na območju na 
Dobrna, Lokovina in Loka, Vinska Gorica in Pristova, Ki 
Zavrh in Brdce nad Dobrno, Vrba ter Parož in Strmec 
Dobrno. (BJ) 

Odločijo naj na Dobrni 
VOJNIK - Občinski svetniki so iz razprave izklj 

potrditev sklepa o ukinitvi statusa zemljišča v splošni 
in o pričetku postopka odprodaje zemljišča, ki naj ' 
oddalo investitorju izgradnje bencinskega servisa na C 
ni. Občinski svet je bil mnenja, naj o tem razpravlja 
tamkajšnji občini, vojniški župan Beno Podergajs f 
menil, da se bodo s tem postopki zavlekli še za štiri al 
mesecev. (BJ) 

Celje kot univerzitetno središče?! 
Minister za znanost in tehnologijo dr. 

Lojze Marinček je s sodelavci pred ted
nom obiskal Celje in se ob tej priložnosti 
srečal s predstavniki nekaterih podjetij, 
ki so že doslej uspešno konkurirala na 
razpisih ministrstva za razvojna sredstva 
ali pa takšno pomoč šele pričakujejo. 

mm 
Gostje iz Ljubljane so na obisku pri 

županu Jožetu Zimšku povedali, da bi radi 
v vlak tehnološkega razvoja potegnili tudi 
druga ministrstva z njihovimi mehanizmi. 
Zavedajo se zlasti velike vloge malih pod
jetij pri tehnološkem razvoju, ki pa imajo 
težave, ker sama ne morejo imeti svojih 
raziskovalnih centrov. Lahko pa se pove
žejo po panogah in takšen razvoj bo v 
bodoče podpiralo tudi ministrstvo. Sreds

tva iz proračuna za leta 1999 naj bi že 
porabili po teh novih principih. 

Predstavniki orodjarske panoge v Celju 
(Tecos, Emo orodjarna), ki postaja v slo
venskem merilu vse pomembnejša, so 
pozdravili napovedane spremembe. Zav
zeli so se za nadaljnjo pomoč pri uresni
čevanju razvojnih projektov, s katerimi 
bodo lahko postali tržno konkurenčni v 
tujini in za pomoč pri izobraževanju ka
drov. Prvi korak je že visokošolski orod
jarski center v Celju, pri podiplomskem 
študiju pa se tudi obetajo spremembe, ki 
bodo v pomoč razvoju gospodarstva in ne 
le znanstvenim ustanovam. 

V nadaljevanju so celjski sogovorniki 
predstavili še nekatere probleme, ki bi jih 
lahko pomagalo razrešiti ministrstvo za 
znanost. Nanj računajo po oživitvi proi

zvodnje posode v Emu, od koder nai , 
kratkem prišli prvi izdelki, pri 
nameravajo razvijati tudi nove izdel̂ ^ . 
programe. V Libeli Elsi imajo težave -, 
di zelo dragih postopkov standardih' 
izdelkov, v manjših zasebnih po^^l, 
kot je na primer Poznik pa z uvelja '̂ j 
svojih patentov v tujini. ,̂ 

Sicer pa je celjska občina po ^' j 
mladih, ki se vsako leto vključijo ; 
skovalne projekte na šolah, v s loven- ( 
vrhu, le da se kasneje večina teh î Ĵ 
ženih ljudi ne vrne v Celje. Zato 
dravili ministrovo idejo o tem, da 
rala imeti Slovenija več univerzi'' 
središč. Hkrati pa je v Celju že v uŝ-̂  
Ijanju Znanstveno raziskovalno srê  
ki bi proučevalo preteklost. ^ ' 
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JEBICNA IN NEPRODUKTIVNA RENTA 
Tako SO v Velenju označili predlog Zakona o renti zaradi posledic rudarjenja, ki mu ostro nasprotujejo 

LMEN predlaganega Za-
^ Q renti zaradi posledic 
Ĵ rjeiija Premogovnika 
I nje je, da bi občini Šo-

nadoknadili škodo, 
z odkopavanjem 

!inoga- Planilo '•̂ "t̂  115 
Lrjev za tono izkopanega 
î oga - bi naneslo 450 
Jijonov tolarjev na leto. V 
jjpju takšnemu predlogu 
JO nasprotujejo, saj ve-
ijjl̂ e občine kot možne 
ntne upravičenke besedilo 
loh ne omenja. Predlog 
enem postavlja pod vpra-
poslovanje premogovni-
inobstoj delovnih mest. 

T b e s e d a h velenjskega žu-
jaSrečka Meha je predlaga-
zakon nestrokoven in ne-
iduktiven, predvsem pa je v 
ido občanov Velenja, zapo-
jih v premogovniku, kakor 
ivškodo vseh porabnikov 

električne energije. Na tiskov
ni konferenci mestne občine 
Velenje so v ponedeljek opo
zorili, da predlog v nobenem 
členu niti ne omenja škode, ki 
jo je utrpelo območje Velenja, 
kjer so doslej izkopali kar 137 
milijonov ton od skupaj 170 
milijonov ton izkopanega pre
moga. Med kraji, porušenimi 
zaradi odkopavanja, bi morali 
predlagatelji upoštevati vso 
dolino in ne le Šoštanja. V 
velenjski občini so bili najbolj 
prizadeti kraji Pesje. SKALE in 
Preloge. Prebivalci teh vasi so 
se morali zaradi posledic ru
darjenja preseliti. 

Trditev, da zakon o renti naj 
ne bi praznil državnega prora
čuna, je neresnična, trdijo v 
Velenju. Cena električne ener
gije bi se morala povečati ali 
pa bi država kot večinska last
nica premogovnika morala 
kriti izgubo podjetja, ki bi 
posledično nastala zaradi iz

plačevanja rente. V velenjski 
občini načeloma menijo, da 
zakon o renti sploh ni potre
ben. Kljub temu so zavzeli 
tole stališče: če bo parlament 
predlog vendarle resno 
obravnaval, bodo morali kot 
merila za poplačilo rente 
upoštevati vsakoletno raz
merje med degradiranimi po
vršinami v Šoštanju in Vele
nju. To razmerje znaša 27,7 
odstotka proti 72,3 odstotka 
v prid mestne občine Velenje. 

»Zakon je predlagala po
slanska skupina SDS in še 
bolj čudno je, da ga je spisal 
član velenjskega mestnega 
sveta dr. Vladimir Korun,« je 

dejal Srečko Meh in dodal, 
da je predlog nedvomno po
litično obarvan, saj posle
dic, ki so nastajale in še ved
no nastajajo zaradi odkopa
vanja premoga in proizvod
nje električne energije v Ša
leški dolini, sploh ne rešuje 
celovito. Prepričani so, da 
želijo ekološko stisko prebi
valcev Šaleške doline izrabi
ti v predvolilne namene. Če 
bi predlagani zakon stopil v 
veljavo, bi posledično pov
zročil val novih zahtev po 
renti tudi za številne druge 
dejavnosti, ki vplivajo na 
okolje. 
. 5 . . , « u . ^ V ^ ž ; ^ mv><»i|aMto»i.iiiMMMWwi K. LEKIC 

NEDLOLCONČAN PROTEST 
Razvrstitvi celjske bolnišnice med regijske, ki naj bi 
tizadela kakovost in obseg zdravstvenih storitev na 
|eljskem, ostro nasprotujejo tudi celjski mestni svetniki, 
j tej vroči temi so razpravljali v torek na izredni seji, 
endar niso dobili vseh odgovorov. Državnemu sekretarju 
[ministrstva za zdravstvo dr. Janezu Zajcu se je namreč 
pdilo v Ljubljano na pogajanja z medicinskimi sestrami, 
p so nejevoljni svetniki sejo prekinili, razpravo pa naj 
liznova nadaljevali še ta mesec. K.L. 

Praznični mesec 
Prireditve ob prazniku 

Mestne občine Velenje so se 
pričele že v začetku septem
bra in se bodo nadaljevale 
vse do konca oktobra. V so
boto, 19. septembra zvečer, 
bo v velenjskem Hotelu Pa-
ka slavnostna seja mestne
ga sveta. Najzaslužnejšim 
društvom in posameznikom 
bodo podelili občinska priz
nanja. 

Med prireditvami, zanimi
vimi za otroke, velja omeniti 
Pikin festival, ki se bo pričel 

jutri, in posebno prireditev ZA 
prvošolce Šaleške doline, ki bo 
5. oktobra. V soboto, 19. sep
tembra bo Squash klub Velenje 
organiziral prijateljsko sreča
nje med domačim in zagrebš
kim klubom. Istega dne bo v 
Osnovni šoli Šalek tekmovanje 
v odbojki, ki ga bo organiziralo 
velenjsko odbojkarsko društvo, 
v SKALAH bo popoldne finale 
državnega prvenstva v malem 
nogometu za ženske, na Škal-
skem jezeru pa se bodo pomeri
li v lovu za najtežjo ribo za 
prehodni pokal mestne občine. 
Društvo Modelar Velenje bo v 
nedeljo, 20. septembra, na Ve
lenjskem jezeru pripravilo 
mednarodno tekmovanje mo
delov motornih čolnov za pokal 
občine, v Hotelu Paka pa se bo 
tega dne zjutraj pričel nagradni 
turnir v aktivnem šahu. Konec 
septembra in v oktobru se bo v 
luči praznovanj zvrstila še kopi
ca drugih športnih, kulturnih 
in zabavnih prireditev. K.L. 

ŠOŠTANJČANI PRI VARUHU ČLOVEKOVIH PRAVIC 
"redstavniki pred kratkim ustanovljene-
Odbora za popravo krivic občini Šoštanj 
io danes, torej v četrtek, 17. septembra, 
ije zahteve predstavili tudi varuhu člove-
rih pravic Ivanu Bizjaku. 
*3kor je znano, je odbor za popravo krivic 
ital v želji, da bi zaščitili interese občine 
Stanj. V odboru želijo predvsem doseči, 
tli Šoštanju povrnili škodo, ki je nastala 

zaradi izkopa premoga; razlastitev Premo
govnika Velenje na vseh nepremičninah v 
občini Šoštanj, ki jih je pridobil zaradi 
posledic rudarjenja in brezplačen prenos teh 
nepremičnin na občino Šoštanj; pravično 
določitev meje med občinama Šoštanj in 
Velenje, kot zadnja pa je zahteva po odstra
nitvi mejnega kamna med Velenjem in Šošta
njem. US 

Ukradeni otroci še brez pravic 
fibližno polovica od do-

300 taboriščnikov -
'adenih otrok, kolikor 
še živi, se je v soboto 

na tradicionalnem 
*3nju na celjski I. os-
t"̂ '. nekdanji Okoliški 

od koder so jih med 
l!""- ločene od mater, od-
'̂ li v nemška otroška 
f̂išča. Spomin na tiste 

* obudijo vsako leto v 
"fu praznika krajevne 
'Piosti Dolgo polje z od-
F̂ostjo, da dogodkov ne 
'"prepustili pozabi. 
"̂̂2 Stiglic, predsednik 
'̂̂3 taboriščnikov - ukra-

I"otrok je spomnil, da jih 
}'3 še vedno ne priznava 
^̂ tve vojnega nasilja. Zato 
"̂ 3)0, da bodo svoje pravi-
.Ĵ ljavili s tako imenovanim 
^̂ iiTi zakonom, ki je 

L̂̂̂j priložnosti je izšla 
§3 Preveč je bilo solza 
> e Stanislave Zavr-
^ î ekdanje taboriščni-

Saldenburgu, ki je 
medvojne usode 

>nih otrok. 

obravnavi v državnem 
3j J ki naj bi jih izenačil z 

taboriščniki. Ob tej 
'̂ ŝti so pozvali celjske

ga župana in državnega po
slanca Jožeta Zimska, da se 
zavzame za uveljavitev njiho
vih upravičenih zahtev. Štiglic 
je ob tem spomnil, da je celo 
Nemčija pripravljena te žrtve 
vključiti v krog upravičencev 
do sredstev iz posebnega hu
manitarnega sklada, kar je 

izrazila posebna ekspertna 
skupina na julijskem obisku v 
Sloveniji. 

Ob tej priložnosti je društvo 
podelilo priznanje Cvetku 
Rojcu, predsedniku sveta KS 
Dolgo polje, ki že vrsto let v 
okviru svojega praznika neguje 
spomin na ukradene otroke. 

Praznovanje se bo končalo v 
soboto, do takrat pa se bo zvr
stilo še nekaj športnih tekmo
vanj, razdelitev pomoči dvaj
setim ogroženim družinam in 
srečanje s starejšimi krajani in 
z najstarejšo 100-letno Marijo 
Pogačnik. TC 

Foto: SHERPA 

POSVETU 
Rusiji bo vladal 

Primalcov 
Po več tednih politične 

krize in negotovosti je Rusi
ja naposled dobila novega 
predsednika vlade. To je po
stal dosedanji zunanji mini
ster, 68-letni Jevgenij Pri-
makov. V dumi ga niso pod
prli le skrajnodesničarski li
beralni demokrati Vladimir-
ja Žirinovskega, ker da se je 
preveč »spajdašil« s komu
nisti. 

Komunisti, ki jih vodi Zju-
ganov, so poprej kar dvakrat 
zavrnili Jelcinovega kandida
ta za premiera Černomirdina. 
Zato je bil Primakov za vse 
frakcije nekakšna personifi
kacija konsenza. Nova vlada 
naj bi bila levosredinska, na 
ključnih državnih položajih 
pa bosta kar dva ortodoksna 
komunista. Primakov je za 
prvega podpredsednika vla
de, ki bo odgovoren za gospo
darstvo, predlagal Jurija Mas-
Ijukova. Še ne 61-letni Mas-
Ijukov je bil v prejšnjem reži
mu šef Gosplana, osrednje 
službe, ki je usmerjala cen-
tralno-plansko gospodarstvo. 
Zato se ne poraja zastonj 
vprašanje, kako bo kos trž
nim reformam. Druga sporna 
figura pa je novi direktor Cen
tralne banke Geraščenko. To 
funkcijo je že opravljal od 
1991-1994. Znan je bil po 
tem, da je precej hberalno 
dopustil tiskanje denarja, kar 
je povzročilo hiperinflacijo 
in je bil kriv za črni torek 
[11.10. 94), ko je rubelj izgu
bil kar 30 odstotkov svoje 
vrednosti. 

Sicer tudi sam Primakov ni
ma najbolj rožnate preteklo
sti. Politično kariero je začel 
v 80-ih, ko je postal svetova
lec Gorbačova, pa predsednik 
parlamenta, bil je v vrhu ob
veščevalne službe. Poleg tega 
je eden redkih politikov, ki je 
v vladi ostal tudi po razpadu 
Sovjetske zveze. Januarja '96 
je postal zunanji minister, po
sebej se je angažiral pri zad
njem razpletu iraške krize 
(Sadama Huseina dobro poz
na, saj je vrsto let delal kot 
dopisnik Pravde na Bližnjem 
vzhodu). Ima doktorat iz eko
nomije, ki pa ga sicer v praksi 
doslej še ni mogel uporabiti. 
Politik z obrazom igralca po
kra je trd pogajalec in ima 
močno podporo zahodnih dr
žav; med njegove bližnje ko
lege sodi tudi ameriška držav
na sekretarka Albrightova. 

Se Clintonu maje 
stolček? 

Spolno življenje ameriš
kega predsednika Clintona 
je spet v ospredju ameriške 
in svetovne Javnosti. Neod
visni preiskovalec Kenneth 
Starr Je namreč kongresu 
predal 445 strani dolg doku
ment, ki ga Je podkrepil še s 
17 škatlami dokaznega gra
diva (tudi audio in video 
posnetkov), zaradi katerega 
naj bi kongres sprožil posto
pek za odstavitev (impeach-
ment motion) predsednika. 

Poročilo so celo objavili na 
internetu, tako da je na vpo
gled vesoljni javnosti. Z vseh 
koncev sveta poročajo o re-

Piše: DAMJAN KOSEC, 
POPtv 

kordnem obisku na medmrež-
ju. Kako tudi ne, saj so v poroči
lu navedene najbolj pikantne 
podrobnosti odnosov z nekda
njo pripravnico v Beli hiši Mo-
nico Lewinsky. Od tega, kako 
je BiH vtikal cigaro v Monicino 
vagino in potem hvalil njen 
okus, do seksa po telefonu, 
med drugim pa je opisan tudi 
oralni seks z Monico med tele
fonskim pogovorom s pred
stavnikom kongresa. Preisko
valec Starr želi v 11 točkah 
dokazati, da je Chnton zrel za 
odstavitev. V poročilu dokazu
je predsednikovo laganje pod 
prisego, nagovarjanje h krive
mu pričanju, oviranje sodstva, 
v poročilu pa je tudi vrsta ob
tožb o zlorabi oblasti. Izpušče
no ni niti dejstvo, da je analiza 
legendarne Monicine obleke 
pokazala, da so na njej sledovi 
Billove sperme. 

Clintonovi odvetniki prizna
jo, da je predsednik ravnal na
robe, vendar pa njegova deja
nja niso niti blizu hudim pre
krškom, kot sta npr: izdaja ali 
sprejemanje podkupnine. Zato 
zavračajo vsakršno možnost 
impeachmenta. Prvič po petih 
tednih mu je javno podporo 
namenila žena Hillary. Zanimi
vo pa je tudi, da je po objavi 
sočnih podrobnosti odnosov 
para Clinton-Lewinsky pred
sednikova priljubljenost med 
volivci narasla. Zdaj njegovi 
odstavitvi namreč nasprotuje 
kar 63 odstotkov Američanov. 

Druge povojne 
volitve v BiH 

v Bosni in Hercegovini so 
potekale druge splošne voli
tve po vojni. Na njih Je več 
kot 2,7 milijona volilnih 
upravičencev doma in v tuji
ni izbiralo tričlansko pred
sedstvo Republike BiH, par
lamenta obeh entitet ter 
zvezni parlament. Povsem 
brez zapletov tudi tokrat ni 
šlo. 

Prvi dan dvodnevnih volitev 
zaradi napake na računalniš
kem sistemu namreč niso mo
gli odpreti več kot 100 volišč. 
Koalicija Sloga se je pritožila 
nad TV Srbijo, ki je v času 
volilnega molka predvajala in
tervju z nacionalistom Šeš-
Ijem, v katerem blati predsed
nico Republike srbske Biljano 
Plavšič. Na nekem radiu na 
Palah so celo predvajali Kara-
džičev govor iz leta 1993. Urad
ni izidi volitev še ne bodo znani 
tako kmalu, največ pozornosti 
pa velja sestavi tričlanskega 
predsedstva Republike BiH. 
Muslimane bo verjetno še na
prej zastopal 73-letni Alija 
Izetbegovič, sedanji začasni 
predsednik kolektivnega pred
sedstva. Hrvaškega predstavni
ka Zubaka, ki je izstopil iz HDZ, 
bo najverjetneje nasledil 38-let-
ni Ante Jelavič. Srbsko stran bo 
zastopal 54-letni Momčilo Kra-
jišnik ali pa Živko Radišič, še en 
kandidat Karadžičeve SDS. 



4 DOGODKI 
NOVE MESTNE ČETRTI IN KRAJEVNE SKUPNOSTI 
s problematiko ustanav

ljanja mestnih četrti in kra
jevnih skupnosti v Celju so 
se mestni svetniki ukvarjali 
skoraj tri leta in iskali kom
promise. Statutarni sklep o 
ustanovitvi mestnih četrti 
in krajevnih skupnosti so v 
torek na izredni seji mest
nega sveta dokončno spreje
li. 

S potrditvijo sklepa se je 
mudilo predvsem zaradi bli
žajočih se krajevnih volitev. 
Na območju celjske občine 
bo iz nekdanjih 19 nastalo 10 
mestnih četrti in 9 krajevnih 
skupnosti. Nove mestne četr
ti bodo na območjih krajev
nih skupnosti Center, Kajuh, 
Slavko Šlander, Savinja, Lava, 
Dečkovo naselje. Dolgo polje. 
Nova vas, Hudinja in Gaberje 
in bodo ohranile ista imena. 
Nove krajevne skupnosti bo
do na območjih dosedanjih 
krajevnih skupnosti Ostrož-
no, Medlog, Šmartno v Rožni 
dolini, Škofja vas, Ljubečna, 
Trnovlje, Teharje, Aljažev 
hrib in Pod gradom. Skupina 
svetnikov je zahtevala, da naj 
bi krajevno skupnost Aljažev 
hrib preimenovali v Jožefov 
hrib, saj so prebivalci iz tega 
območja že prosili za spre
membo imena. Postopek 
preimenovanja bo možno 
opraviti naknadno. K.L. 

KRIV, MANJ KRIV, NIČ KRIV? 
Žalski svetniki predali odločanje o izginulih milijonih v Šempetru v roke županu in občinskim službam 

»župan Milan Dobnik in 
občinski organi naj preučijo 
poročilo in ustrezno ukrepa
jo, o tem pa morajo obvestiti 
tudi občinski svet.« 

Tako se glasi končen sklep 
po burni razpravi med žalski
mi svetniki, ko so na zadnji 
seji obravnavali poročilo nad
zornega odbora o poslovanju 
v Krajevni skupnosti Šempe
ter. Kakor je znano, je v šem-
petrski KS prišlo do zelo 
vprašljive, nenamenske in 
neodgovorne porabe prora
čunskih sredstev ter do izko
riščanja položaja in poobla
stil. Slednje naj bi veljalo za 
predsednika KS Franca Lau-
biča, ki naj bi od krajanov 
pobiral denar, ki pa ni bil 
položen niti v blagajno niti na 
žiro račun KS, hkrati pa naj bi 
izvajal še druge finančne 
transakcije. 

Nekateri svetniki v žalskem 
svetu so menili, da je treba za 
bivšega predsednika Laubiča 
zahtevati sodni pregon in da 
mora za svoja dejanja odgo
varjati; drugi svetniki so trdi
li, da Franc Laubič še ni doka
zano kriv; spet tretji pa zatrje
vali, da čudno poslovanje v 
Šempetru meče slabo luč na 
kraj in tudi na druge krajevne 
skupnosti, vsi skupaj pa neka

ko soglašali, da je treba tovrst
no početje raziskati in v bodo
če preprečiti. 

Svetniki v žalskem svetu, ki 
so tudi svetniki v krajevnem 
svetu, so zatrjevali, da so pre
več slepo zaupali Francu Lau-
biču, ki je predsedniško me
sto zasedel pred letom in pol 
in čigar program dela je na 
začetku mandata precej obe
tal. Tako bivšemu predsedni
ku niso zastavljali vprašanj, 
hkrati pa so se svetniki čudili, 
kako da niso v občinskih fi

nančnih službah že prej opa
zili nezakonitega in čudnega 
poslovanja. Hkrati so še ome
nili, da so v KS Šempeter že 
prišli kriminalisti, ki pa še ni
majo uradne prijave. Sicer so 
se v svetu KS že sami organi
zirali, vodstvo oziroma koor
dinacijo dela je prevzel Jože 
Randl, ki je povedal, da bodo 
v Šempetru skušali rešiti, kar 
se rešiti da in speljati investi
cije, kot so jih načrtovali. 

Nekateri svetniki so zatrje
vali, da so za nastali položaj 

krivi v oddelku za finance 
na žalski občini in župan 
Milan Dobnik. Slednji je po
vedal, da so nepravilnosti 
opazili šele v zaključnem ra
čunu in da krivde nima smi
sla valiti na občino, finanč
nik Lojze Posedel pa je raz
ložil, da so krajevne skupno
sti samostojne pravne osebe 
in da mora njihovo delo nad
zorovati nadzorni odbor KS, 
ki pa ga v Šempetru sploh ni 
bilo. 

URŠKA SELIŠNIK 

40 let cel jskih tekstilcev 
v prostorih OOZ Celje so v 

torek s slavnostno sejo prosla
vili dva pomembna jubileja, 
40-letnico tekstilne sekcije 
OOZ Celje in 10-letnico tek
stilne sekcije OZS. 

Celjska tekstilna sekcija je bi
la ustanovljena leta 1958 kot 
ena prvih sekcij v Sloveniji in je 
nedvomno pripomogla k ugle
du in razvoju slovenskega obrt
ništva. Pred štiridesetimi leti so 
jo ustanovili oblačilci iz Celja, 
prvi predsednik sekcije pa je bil 
krojaški mojster Milan Pod-
lunšek. Sekcija tekstilcev OOZ 
Celje, ki danes združuje 112 
članov, je bila pred desetimi leti 
tudi pobudnica za ustanovitev 
sekcije tekstilcev pri OZS. Pred
sednica tekstilne sekcije OZS 
Vera Briič je poudarila, da so v 
sekciji ves čas veliko pozornost 
namenjali skrbi za dodatno izo
braževanje članov, sodelovanju 
na sejmih in modnih revijah ter 
prizadevanju, da bi izobraževa
nje za šivilje in krojače poteka
lo na obrtni način. Najbolj pe
reča vprašanja, s katerimi se 
soočajo tekstilci, pa ostajajo 
uvoz cenenih tekstilnih izdel
kov, plačilna nedisciplina ter 
delo na črno. Predsednik celj
ske tekstilne sekcije Franjo 
Podbregar je opozoril, da 
slovensko gospodarstvo tekstil
cem še ni priznalo mesta, kot 
jim gre, zato si bodo tudi v 
prihodnje prizadevali za boljši 
status. Ob tej priložnosti so po
delili tudi jubilejna priznanja 
tekstilne sekcije OOZ Celje. Ob 
163. obletnici obratovanja kro
jaške delavnice je priznanje 
prejel Franc Meško, poleg nje
ga pa so ga prejeli še prvi pred

sednik celjske tekstilne sekcije 
Milan Podlunšek, Franc Tu-
rnšek za uspešno in prizadev
no delo v sekciji ter Franc Pod
bregar za prizadevno delo in 
dolgoletno vodenje tekstilne 
sekcije Celje. 

Da bogata obrtna dediščina 
ne bi izginila iz sodobnega sve
ta, so se v Muzeju novejše zgo

dovine v Celju odločili za po
stavitev različnih muzejskih 
obrtnih delavnic, med njimi tu
di krojaške. Predstavitev kro
jaške obrti si lahko ogledate 
tudi na letošnjem MOS, na raz
stavnem prostoru OOZ Celje v 
dvorani A, od 21. septembra do 
31. oktobra pa v Muzeju novej
še zgodovine Celje. SM 

Koliko STANE MAIGAJ? 
v Šentjurju z velikim zani

manjem pričakujejo postavi
tev velikega kipa Franja Mal-
gaja. Borec za severno mejo, 
ki je padel na Koroškem, je 
bil doma iz Hruševca pri 
Šentjurju ter ga uvrščajo 
med največje može šentjur
ske okolice. 

Slavnostno odkritje njego
vega spomenika bo med praz
novanjem šentjurskega občin
skega praznika, 26. septem
bra. Spomenik bodo postavili 
v središču kraja, na trgu pred 
občinskim poslopjem. Na po
nedeljkovi seji občinskega 
sveta so o spomeniku velike

mu Šentjurčanu govorili več
krat. 

Priprave za postavitev je 
med rednimi obvestili svetni
kom predstavil župan Malo
vrh. Na vprašanje iz opozicij
skih vrst o stroških postavi
tve je odgovoril, da so plačali 
le stroške granita ter avtorje
vo bivanje med kiparsko de
lavnico v Laškem, kjer je 
Malgajev kip nastal. Ugledni 
slikar in kipar Kiar Meško je 
z velikim Slovencem namreč 
v daljnem sorodstvu. 

V teh dneh izdelujejo pod
stavek velikega spomenika. 

BJ 

Funkcionalna zemljišča 
v rokah občine 

Po veljavnem zakonu je za 
določitev funkcionalnih po
vršin pristojna Upravna eno
ta Velenje, kljub temu pa bo
do od torkovega zasedanja 
mestnega sveta dalje, prosil
ci morali pridobiti tudi so
glasje mestne občine. 

Prosilci so v poletnih mese
cih, ko so se v občini razširile 
govorice, da bodo pristojne 
službe omejile možnost prido
bivanja funkcionalnih povr
šin, množično pisali vloge na 
Upravno enoto Velenje. Z no
vim stanovanjskim zakonom 
so namreč lastniki stanovanj 
ali prostorov postali tudi last
niki zemljišč ob blokih. Teore
tično to pomeni, da bi si lahko 
tudi prebivalci mestnih, cen
tralnih predelov Velenja omi
slili postavljanje vrtnih utic, 
garažnih hiš ali pa bi gojili na 
zemljišču pred blokom doma
če živali. Ravno to želijo mest
ni svetniki preprečiti, zato so 
podprli predlog o moratoriju 
za določanje funkcionalnih 
površin in se strinjali z razla
galcem, arhitektom Markom 
Vučino, da se funkcionalna 

zemljišča določijo le v soglas
ju z mestno občino. To pome
ni, da bo občina večje dele 
zemljišč zadržala zase, da bi 
na ta način lahko upravljala s 
centralnimi mestnimi površi
nami. D. LAH 

OBČINSKI NAMESTO KRAJEVNIII ODBOROV 
Zaradi delitve občine Žalec 

namesto krajevnih odborov 
socialdemokratske stranke 
ustanavljajo v novih občinah 
občinske odbore SDS. 

Nov občinski odbor na Pol
zeli vodi Alojz Lenič, na Vran
skem Janez Zupane, v Bra
slovčah pa Ivan Fale. V soboto 
so ga ustanovili tudi v Prebol
du, kjer je predsednik Marjan 
Golavšek, občinska odbora 
SDS pa bodo ustanovili še v 
Taboru in Žalcu. T. TAVČAR 

Srečanje V Levcu 
Sklad za izobraževanje de

lavcev zaposlenih pri zaseb
nih delodajalcih v Mozirju, 
Šentjurju, Šmarju, Velenju 
in Žalcu ter Zveza svobodnih 
sindikatov Slovenije Območ
na organizacija sindikata de
lavcev pri zasebnih deloda
jalcih Celje sta v soboto pri
pravila tradicionalno sreča
nje obrtnih delavcev Sloveni
je v Levcu. 

Srečanje je bilo že 16. po 
vrsti in tudi tokrat združeno z 
ogledom MOS. Udeležence je 
na družabnem srečanju na le
tališču v Levcu pozdravil 
predsednik Sindikata obrtnih 
delavcev Slovenije Peter Jan
čar, ki je ob tej priložnosti 
podelil tudi letošnja priznanja 
sindikata. Plaketo Sindikata 

obrtnih delavcev Slovenije je 
letos med drugimi prejel For-
to Turk, sekretar Območne 
organizacije ZSSS Celje. Jan
čar je v govoru poudaril, da je 
z novo zakonodajo pričakova
ti izboljšanje položaja obrti in 
podjetništva. Predvsem pa ra
čunajo na to, da jim bo omo
gočeno večje zaposlovanje de
lavcev. Po pogovoru z mini
strom za malo gospodarstvo 
in turizem Jankom Razgorš-
kom in podpredsednikom 
vfede Marjanom Podobni
kom pa upajo tudi na izbolj
šanje plačilne discipline in 
plačilnih razmerij nasploh. 
Srečanja obrtnih delavcev 
Slovenije se je udeležilo več 
kot 2000 ljudi. 

Foto: GREGOR KATIC 

PO DRŽAI 
Pol stoletja st<|, 

mesto 
NOVA GORICA, n 

tembra (Nedelo) - v 
ki naj bi nadomestilo 
družitvi Primorske nia| 
domovini izgubljeno Go, 
so pripravili vseslove; 
srečanje brigadirjev, kis. 
delovali v mladinskih dj 
nih akcijah od leta 1945 
leta 1990. S srečanjem 
obeležili tudi 50-letnico 
ve Gorice. 

Pastirsko pisni 
UUBLJANA, 13. sept 

bra (Delo) - Sloven.ski Vf 
ki so lahko med mašo 
sluhnili pastirskemu pj, 
slovenskih škofov na zači 
novega šolskega leta. Vn 
so škofje starše in ven 
pozvali, naj si po demo 
tični poti prizadevajo 
spremembo zdajšnje šc 
zakonodaje in pomagajo 
hkovati šolo, ki bo v sklai 
zgodovinsko, kulturno 
versko identiteto sloven; 
ga naroda. 

Silovita 
eksplozija 

RAVNE NA KOROŠKI 
13. septembra (Delo) 
Jeklarni I. družbe Meta 
odjeknila močna eksplo! 
ki k sreči ni zahtevala si 
nih žrtev in večje materii 
škode, vendarle pa je | 
strašila meščane, saj jf 
pok tako močan, da s« 1 
povsod tresle šipe. 

Septembrski sn 
ROGLA, 14. septeir. 

(Večer) - Na Rogli so zic 
namerili 10-15 centime: 
snega, vendar se je sne 
odeja po nekaj urah sto[ 
Tudi dnevne temperature 
bile za ta čas izredno ni: I 
saj so zjutraj namerili -1 
pinjo Celzija, točno opot 
pa je bilo pol stopinje topi 

0 pokojninski n 
sistemih [ 

U U B U A N A , 14. decenil' 
(Delo) - Ministrstvo TA ̂ , 
družino in socialne zadeV' j, 
v sodelovanju s prograff. 
tehnične pomoči Evrof. 
unije pripravilo dvodnt' 
mednarodno konferenco f 
kojninskih sistemih in ni 
vih spremembah v EU î ' 
veniji na pragu 21. sio!̂  
Najpomembnejša spi*̂ i'" 
ba je povečanje dejanske" 
kojitvene starosti, novost? 
tudi uvedba sistema doda' 
ga in prostovoljnega poM' 
skega zavarovanja. 

Pogajanja 
nadaljujeta 

U U B U A N A , 15. - * 
bra (Teletekst) - F 
skupini vlade in sindi^-' 
zdravstvu nadaljujeta P̂ ĵ 
nja o tarifni prilogi h kol̂  
ni pogodbi za zaposl̂ J 
zdravstveni negi. V pr*-'"̂ , 
vladne pogajalske skup''̂ J 
dodatek za zdravstvenih'! 
za tretjino nižji od '̂̂ ^ 
sindikata, poleg tega p'̂^ ^ ,̂  
predlog ne zagotavlja, 
dodatek za zdravstve" J 
zares povečal do leta ^ 1 
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K r a j e v n e s k u p n o s t i v m i n u s u 
V žalskih^ so Pî Î̂ '' 41 milijonov tolarjev manj, kot je načrtoval sprejet proračun - Zakaj? 

I žalski župan Milan 
Lk »potegnil« predstav-
' î rajevnih skupnosti, 
50 se dogovarjali o porabi 
jačunskih sredstev, ali 
'50 v KS dobili toliko, kot 
,g v resnici dogovorili? 

je bila ena izmed dilem 
zadnjem zasedanju žalskih 
.tnikov. V proračunu za le-
jjje leto je bilo za delo 
javnih skupnosti name-
ipih 193 milijonov tolar-

l(ar bi pomenilo nekaj 
! l<ot 5 tisoč tolarjev na 
ibivalca. Toda kakor se je 
azalo, so po posameznih 

KS prejeli bistveno manj de
narja, ponekod, na primer v 
Krajevni skupnosti Polzela, 
celo 6 milijonov tolarjev 
manj. V bistvu so med KS v 
žalski občini razdelili »samo« 
152 milijonov tolarjev. 

Kakor sta svetnikom razlo
žila župan Milan Dobnik in 
vodja oddelka za finance Loj
ze Posedel, je razlika name
njena nekaterim nujnim na
logam v krajevnih skupno
stih. Tako so na primer Polze-
lanom iz postavke za krajev
ne skupnosti nakazali dodat
nih 8,5 milijona tolarjev za 
potrebe košarkarskega kluba 
za tekme evropskega pokala. 

skoraj 10 milijonov tolarjev 
so namenili šolstvu, 15 milijo
nov tolarjev nekaterim investi
cijam v KS... Te številke so po 
zatrjevanju predstavnikov ob
čine povedali na vseh sestankih 
s predstavniki KS, ki tudi niso 
nasprotovali takšni delitvi. 

Do razprave v svetu je prišlo 
na zahtevo predsednika Fran
ca Žolnirja, ki je zatrjeval, da 
je takšna delitev navadna sa
movolja in povedal, da je žu
pan Dobnik že lani razporejal 
sredstva drugače, kot je bil 
sprejet proračun. »Nimate 
pravice, da bi tako delali, in 
nimate kaj odštevati! To je 
treba .enkrat končati.« ie za: 

rohnel predsednik Žolnir, po
magalo pa ni niti prepričeva
nje, da so se sestali s predstav
niki skoraj vseh KS, ki so se 
strinjali s takšno delitvijo 
sredstev. 

Po precej burni razpravi, v 
kateri se je izkazalo, da so 
sestanki sicer bili, vendar ne v 
vseh krajevnih skupnostih, so 
se svetniki dogovorili, naj se v 
občinskih službah še enkrat 
pogovorijo s predstavniki KS, 
glede načrtovane delitve sred
stev pa mora župan Dobnik 
dobiti pisno soglasje vseh kra
jevnih skupnosti. 

i URŠKA SELIŠNIK 

V Celju o medicini dela 
Ob 70-letnici Zdravstvenega doma Celje se bodo v petek, 

25. septembra, v prostorih Celjskega sejma pričeli Dnevi 
športne medicine Slovenije, ki bodo hkrati tudi nadaljeval
ni seminar medicine športa za zdravnike in zdravstvene 
delavce. 

Organizatorji srečanja - Slovensko zdravniško društvo, 
združenje medicine športa, sekcija medicine dela, sekcija 
splošne medidne, ljubljanski khnični center, inštitut za 
medicino dela, prometa in športa, ter fakulteta za šport, 
pričakujejo preko 200 udeležencev iz Slovenije in Hrvaške. 
To bodo predvsem specialisti s področja medicine dela, 
prometa in športa in konziliarni specialisti ter fizioterapevti, 
medicinske sestre, trenerji in maserji. Prvi dan srečanja bo 
namenjen razpravam o medicini športa, zdravju in rekreaciji, 
posebej bo še okrogla miza o zakonodaji na področju medici
ne dela, potekale pa bodo še delavnice na teme antropometri-
ja, ergometrija in vidne funkcije. 

V soboto, 26. septembra, bo okrogla miza, na kateri se bodo 
predstavili izvajalci na področju medicine športa, udeleženci 
srečanja pa bodo govorili tudi o konziliarni dejavnosti na tem 
področju. Med predavatelji bodo tudi specialisti s Hrvaške, 
večino strokovnih razmišljanj pa bodo prispevali celjski 
zdravniki. JI 

DrŽava je presenetila 
Na Kozjanskem je drugače kot v Posočju 

Bbčina Podčetrtek je od te-
zneska namenila 30 mili-
lov tolarjev za intervenci-
Vkmetijstvu, 27 milijonov 
novo strešno kritino ter 
milijonov za sanacijo 

st, V občinski upravi, kjer 
pripravili sezname upra-
Sencev ter izračune, koli-
ikomu pripada, so se poh-
ilno izrazili o zaradi raz-
miaa hitrega in dobrega 
aVa države. 
Tako so lahko začeli z raz-
|evanjem 57 milijonov go-
ine za prizadete občane 27. 

avgusta, zadnji rok za izplači
lo pa je 25. september. Potem 
ko so oškodovanci prejeli do
mov pisna obvestila, so pohi
teli po pomoč, zato je ostalo 
na računu le še milijon in pol 
tolarjev. Po ta denar, pri če
mer gre za manjše zneske po
moči, se bodo oškodovanci po 
vsej verjetnosti oglasili v pri
hodnjih dneh. Denar lahko 
dvignejo v hranilno-kreditni 
službi kmetijske zadruge v 
različnih krajih občine. 

Oškodovanci so s pomočjo v 
veliki večini zadovoljni, če

prav bi bili z višjimi zneski 
gotovo še bolj. O zadovoljstvu 
priča tudi poročilo župana 
Marjana Drofenika na seji 
občinskega sveta, ki je prejš
nji teden poročal o načinu ter 
poteku delitve sredstev. 

Sicer pa poznavalci razmer 
pravijo, da v Obsotelju še ni
koli doslej niso prejeli pomo
či tako hitro. Za škodo na 
kmetijskih površinah jo je 
prejel 401 kmet, za kritino na 
gospodarskih poslopjih pa 
144. 

. BRANE JERANKO 

Žalski praznik v Šempetru 
etošnji praznik Občine 
Ifc so združili s 180-letni-
Poučevanja v Šempetru, 
resnost ob tej priložnosti 
"srednjo proslavo ob ob-
skem prazniku so pripra-
Prejšnji teden v dvorani 
%rskega doma. 
'čenči OŠ Šempeter v Sa-

dolini so za svoj praz-
Pripravili zares bogat kul-
'̂ program, v katerem so 3̂ZALI izobraževanje v po-

'̂ znih obdobjih šolanja, 
^ tna govornica je bila 

sedanja ravnateljica OŠ Ivica 
Čretnik, ki je predstavila kro
niko šole. Današnjo šolo so 
zgradili leta 1973 in kasneje še 
dozidali, sedaj pa gradijo no
vo telovadnico. V drugem de
lu je spregovoril župan občine 
Žalec Milan Dobnik, ki je 
omenil, da je bilo to zadnje 
praznovanje občine Žalec v 
takšnem obsegu. Hkrati je izra
zil upanje in pripravljenost za 
dobro delo in sodelovanje tudi 
v novih občinskih mejah. 

Ob koncu je predsednik 
občinskega sveta Franc Žol
nir podelil občinska prizna
nja. Grb občine Žalec je pre
jela OŠ Šempeter, plakete 
občine pa so prejeli Folklor
na skupina Grifon Šempeter, 
Lokostrelska sekcija TVD 
Partizan Polzela, Gizela 
Khan iz Šempetra, Vlado 
Rančigaj z Vranskega in An
dreja Žolnir z Ložnice pri 
Žalcu. 

T. TAVČAR 

Franc Žolnir izroča najvišje priznanje. Grb občine Žalec, 
ravnateljici OŠ Šempeter Ivici Čretnik. 

AKRATKO 
Večja sola 

% N 0 - V poletnih mese-
pri osnovni šoli uredili 

^ učilnice in knjižnico, 
•jo močno olajšalo izobra-
'̂•li proces. Pridobitev bo-
'̂ a slovesnosti jutri po-

odprla županja Anka 
in minister za šolstvo 

'̂3vko Gaber. (Ž.Z.) 

V Konjski V rh 
- Na področju infra-

^̂ Ure je pomembna prido-
, posodobitev 5 kilome-
Ĵeste v Konjski Vrh, za 
• ° je bilo potrebnih 45 
'°'̂ ov tolarjev. V lučki ob-

letos načrtujejo še ot-
^ niodernizirane ceste v 
"^ovkot. (Ž.Z.) 

Nižje gradbene cene in nagrajenci 
Vojniški svetniki so spre

jeli predlog odloka o zazi
dalnem načrtu za novograd
njo Zavoda za usposablja
nje in varstvo Dobrna, o zni
žanju povprečne gradbene 
cene stanovanj, odmeri ko
munalnega prispevka izven 
ureditvenih območij in potr
dili imenovanje dobitnikov 
priznanj občine Vojnik za 
leto '98. 

Zlati vojniški grb bo prejel 
Anton Mogu z Dobrne, srebr
nega Slavko Jezernik iz Nove 
Cerkve in dr. Stevan Djordje-
vič iz Vojnika, bronasti grb pa 

župnik Anton Krnc s Paškega 
Kozjaka, Zvone Juteršek iz 
Arclina ter Rafael Gregorc st. 
iz Bezenškovega Bukovja. 

Sklep o povprečni gradbeni 
ceni stanovanj in povprečnih 
stroških urejanja zemljišč v 
Občini Vojnik določa za okoli 
22 odstotkov nižje gradbene 
cene stanovanj, kar znaša 112 
tisoč tolarjev na sto kvadrat
nih metrov brez stroškov ko
munalnega urejanja stavbnega 
zemljišča in brez cene zem
ljišča. Z znižanjem gradbenih 
cen se bo hkrati znižal tudi 
sorazmerni del stroškov ure

janja. Razprava se je vnela 
zlasti pri sprejemu sklepa o 
odmeri komunalnega prispev
ka izven ureditvenih področij, 
po katerem naj bi se vlagate
ljem na teh območjih znižal 
omenjeni prispevek do 50 od
stotkov, vlagateljem na višje 
ležečih območjih pa zaradi 
ohranjanja poseljenosti, raz
voja in odprave zaraščenosti 
razpršenih kmetij ter območij 
tudi do 70 odstotkov. Navede
na znižanja ne veljajo pri izra
čunu komunalnega prispevka 
za izgradnjo vikendov. 

B. JANČIČ 
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Z zakonom nad delo na črno 
Slovenski obrtniki so 

predlani načeli razpravo o 
nujnosti zakonske ureditve 
preprečevanja dela na črno, 
zbornične strokovne službe 
so pripravile svoj predlog za
kona, ki so ga predložili vla
di. O sivi ekonomiji so na 
MOS govorili tudi lani, letos 
pa se obrtniki že precej bolj 
realno lahko nadejajo, da bo 
zakon končno sprejet. 

V Vladi RS so ga uskladili 
23. julija, zdaj pa čaka na 
obravnavo v državnem zboru 
in čeprav si državni sekretar v 
ministrstvu za delo Branko 
Omerzu želi, da bi bil sprejet 
do konca leta, je vendarle 
realneje pričakovati, da ga bo

do poslanci sprejeli do poletja 
1999. 

Pavel Sedovnik, ki je v 
imenu OZS proučeval sivo 
ekonomijo doma in v svetu, 
poudarja, da beležimo v Slo
veniji kar četrtinski delež sive 
ekonomije v bruto državnem 
proizvodu, vse kar je več od 
desetine pa je že moteče za 
državno gospodarstvo. Če po
gledamo po Evropi, imajo naj
nižji 7-odstotni delež dela na 
črno v Švici, v Nemčiji 10, v 
Italiji, kjer to področje tudi ni 
zakonsko urejeno, 30, na Ma
džarskem pa dosega kar 33 
odstotkov. Vsem državam je 
skupno, da je največ dela na 
črno v gradbeništvu, sledijo 
pa osebne in druge storitve, 
tako z gospodarskega kot ne

gospodarskega področja. Po
sledice sive ekonomije so ško
dljive; za tiste, ki delajo na 
črno, za delodajalce, za drža
vo in tudi za potrošnike. Po 
Sedovnikovih besedah imajo 
najbolje rešeno vprašanje sive 
ekonomije v Nemčiji in Fran
ciji, zanimivi pa so tudi pri
meri Danske, Irske in Luk-
semburga, kjer so se prepreče
vanja dela na črno lotili zlasti 
s stimulativnimi ukrepi. 

Temeljni cilj našega zakona 
o preprečevanju dela na črno, 
je povedal državni sekretar 
Branko Omerzu, je razmeji
tev med legalnim in ilegalnim 
delom, zakon upošteva tudi 
izjeme (samopomoč, medso-
sedska pomoč, humanitarne 
dejavnosti, odpravljanje po

sledic nesreč in osebno dopol
nilno delo). Z zakonom bo 
urejeno vprašanje zaposlova
nja, za organizacijo dela na 
črno pa predpisuje visoke kaz
ni, najmanj milijon tolarjev 
za pravne in najmanj 500.000 
tolarjev za fizične osebe. Ti
stim, ki delajo na črno in 
hkrati prejemajo katerokoli 
obliko denarne pomoči, bo le
ta odvzeta, izvajalcem pa bo
do ob denarni kazni lahko 
odvzeli tudi ves material in 
prevozna sredstva za opravlja
nje dela. Po sprejemu zakona 
bo treba poskrbeti za temeljit 
nadzor, v Sloveniji pa hkrati z 
uvedbo razmišljajo še o uved
bi stimulativnih ukrepov za 
državljane, naročnike dela na 
črno. 

Nova delovna mesta 
Prizadevanja slovenskih 

obrtnikov, da bi čimbolj po
pularizirali izobraževanje 
za obrtne poklice in vanje 
pritegnili čimveč mladih, 
so na MOS od predstavitev 
deficitarnih obrtnih pokli
cev v preteklih letih zadnja 
3 leta prerasla v predstavi
tev dualnega sistema po
klicnega izobraževanja, ki 
so ga začeli razvijati prav v 
OZS. 

V sodelovanju s Centrom RS 
za poklicno izobraževanje. 
Republiškim zavodom za za
poslovanje ter ministrstvoma 
za šolstvo in šport ter za delo, 
družino in socialne zadeve (ki 
predstavitev tudi sofinancira
ta) vse sejemske dni na 1.000 
kvadratnih metrih v dvorani 
C2 predstavljajo dualni sistem 
izobraževanja za 21 poklicev. 
Kot je povedala vodja Službe 
za izobraževanje OZS Janja 
Meglic v predstavitvi posa
meznih poklicev sodelujejo 
šole, ki izobražujejo za te po
klice, mojstri in vajenci - žal 
pa v letošnjem šolskem letu 
zaradi različnih razlogov 
(osrednja sta nezanimanje 
mladih in nezadostno število 
učnih mest) v srednjih šolah 
izobražujejo le za dve tretjini 
od razpisanih 21 poklicev. Za
radi preskromnega zanimanja 
so letos v vodo padli programi 

za poklice stavbni steklar, 
urar, zlatar, usnjarski galante-
rist, tapetnik, finomehanik in 
najbrž tudi elektrikar-elektro-
nik, za preostale (avtomeha-
nik, avtoklepar, mesar, mizar, 
zidar, tesar, natakar, kuhar, 
cvetličar, frizer, klepar-kro-
vec, elektrikar energetik in in
stalater strojnih instalacij) pa 
so zagotovili šolanje. Za po
klice, kjer je bilo manj zani
manj, pa so v dogovoru s šola

mi zagotovili kombinirane 
oddelke. 

Lani je v poskusnem izobra
ževanju v programih po dual
nem sistemu po besedah pred
sednika Odbora za izobraže
vanje OZS Ignaca Šteferla 
525 vajencev s sklenjenimi 
učnimi pogodbami pridobilo 
prve izkušnje, letos jim sledi 
še več mladih. V šolah je bilo 
razpisanih 1.653 učnih mest 
za 21 poklicev (v 1.letnike jih 

vstopa okoli 690), v registru 
OZS je 5.870 učnih mest za 51 
poklicev (od tega že verificira
nih 3.570). V tem šolskem 
letu pripravljajo še programe 
za druge poklice, skupaj za 
okoli 30 programov, za katere 
je podlaga nomenklatura po
klicev. O praktičnih izkušnjah 
z uvajanjem dualnega sistema 
poklicnega izobraževanja pa 
so obširneje spregovorili na 
včerajšnjem posvetu, ko so v 
prireditvenem Atriju na dveh 
modnih revijah učneci Skup
nosti srednjih tekstilnih in us
njarske šole Slovenije pred
stavili svoje kreacije. 

S sloganom Obrt kot izziv za mlade, so že lani na predstavitev obrtnih poklicev privabili 
okoli 17 tisoč slovenskih šolarjev, letos pa jih pričakujejo še več. 

Vel ik i in mali - z roko v rok i 
Obrtna zbornica Slovenije letos prvič na 

posebnem razstavnem prostoru opozarja, 
kako uspešno je lahko sodelovanje velikega 
in malega gospodarstva. Prav sejem, kakr
šni je celjski, nudi namreč odlično prilož
nost, da veliki sistemi ponudijo obrtnikom 
kooperacije. 

Sodelovanje velikih in malih se je doslej že 
pokazalo kot uspešno v primeru Gorenja, ki na 
sejmu v posebnih vitrinah razstavlja sestavne 
dele za hladilnike, pralne stroje in štedilnike, 
ki jih izdelujejo domači obrtniki, ter dele, ki 
jih kupujejo v tujini, bi jih pa prav gotovo 
lahko izdelovali tudi doma. Tako kot Gorenje 
uspešno sodelujejo še Lek Kozmetika in Plasti
ka Virant iz Podgorice pri Šmarju, Petrol in 
Avtokozmetika Paulina iz Ljubljane ter Revoz 
in dvanajst članov Obrtne zadruge Unitehna iz 
Trebnjega. 

»Obrtnikom želimo predvsem pokazati, 
kako mnoga majhna podjetja že poslujejo z 

velikimi sistemi,« pravi Miran Rade iz 
Obrtne zbornice Slovenije. »Takšno sodelo
vanje je dobro za oboje, saj so na primer 
majhna podjetja sposobna zapolniti tiste 
tržne niše, ki jih veliki ne morejo, velika 
podjetja pa imajo razvito komercialno, 
marketinško in izvozno službo, ki jo lahko s 
pridom izkoristijo tudi obrtniki. Pri vzpo
stavljanju takšnih povezav lahko veliko pri
pomore prav OZS s svojim vse bolj razvitim 
informacijskim sistemom. Pri nas se na
mreč zbira veliko informacij, zato lahko 
posredujemo podatke za obrtnike in o obrt
nikih. Ker marsikdo sploh ne ve, da je 
sodelovanje z velikimi sistemi mogoče, 
upamo, da bo predstavitev v Celju vsaj koga 
vzpodbudila k razmišljanju. Morda pa bo 
kateri od manjših podjetnikov ob vitrini s 
sestavnimi deli, ki jih Gorenje uvafa, ugoto
vil, da prav takšen del izdeluje tudi sam. In 
sodelovanje se bo lahko pričelo.« 

Priznanja na 
MOS 

V Mali kongresni dvorani 
Celjskega sejma bodo no
coj slovesno podelili nagra
de in priznanja najvidnej
šim razstavljavcem 31. 
MOS. Ob tradicionalnih 
zlatih, srebrnih in brona
stih cehih OZS se razstav
ljavci potegujejo še za po
sebna priznanja Celjskega 
sejma d.d. in Mestne obči
ne Celje. 

S sejma poročajo 
Ivana Stamejčič, Ja
nja Intihar, Sergeja 
Mitič; foto Gregor 
Katic 

REKLI SO 

Janko Razgoršek, mini
ster za malo gospodarstvo in 
turizem: 

»Mednarodni obrtni sejem v 
Celju pridobiva na veljavi, kar 
potrjujeta iz leta v leto večja 
kakovost in število obiskoval
cev. MOS dejansko postaja po
slovni sejem in ne sejem, kate
remu sem sam nekoč očital, da 
je preveč trgovski. Danes lahko 
že govorimo o komercialnem 
sejmu, ki ga zelo radi obiščejo 
tudi poslovneži. Dejstvo je, da 
v Sloveniji malo gospodarstvo, 
še vedno, kljub ustanovitvi re
sornega ministrstva, nima take 
veljave, kot si ga zasluži. 
Upam, da bomo tudi to uspeli 
doseči v čim krajšem času. 
Sicer pa menim, da država ne 
more biti nosilec gospodarske
ga razvoja, je pa dolžna ustva
riti prijetno klimo za razvoj 
malega gospodarstva. In če bo
mo vse te ukrepe, ki jih predla
ga naše ministrstvo, med naj
pomembnejšimi so vsekakor 
zmanjšanje državne admini
stracije, znižanje cene kapitala 
in preprečevanje dela na črno. 
uspeli uresničiti v prihodnjih 
mesecih, lahko ostajamo opti
mistični glede perspektive ma
lega gospodarstva. V ministrs
tvu za malo gospodarstvo in 
turizem si na vse moči prizade
vamo pomagati malemu gos
podarstvu. Pred dvema mese
cema smo. na primer, objavili 
razpis za okrog tri milijarde 
tolarjev državnih posojil, ki še 
niso porabljena, kar pomeni, 
da je zanje premalo interesa. V 
okviru našega ministrstva pa 
sta izšla tudi razpisa za izobra
ževanje in promocijo malega 
gospodarstva.« 

Mag. Franc Pangerl, direk
tor Celjskega sejma d.d.: 

»Po prvih vtisih lahko zatr
dim, da je letošnji sejem naj
manj na lanski ravni, želim pa 
si. da bi presegel lanske rezul
tate. Že sama otvoritev, ki se je 
je udeležilo več kot sedemsto 
gostov potrjuje, da je temu res 
tako. Kljub slabemu vremenu 
obisk na sejmu ne bo bistveno 
slabši, morda za deset odstot
kov, sicer pa si obetamo, da bo 
v prihodnjih dneh lepše vre
me. S sejmom sem zelo zado
voljen in upam. da bodo'to 
zadovoljstvo delili tudi raz-

" 

stavljavci in moji sodelâ  
smislu velikosti in objsij 
sejem že dosegel na* 
stopnjo, še veliko pa nio« 
postoriti za to. da omogoj 
razstavljavcem čim kako, 
nejše razstavne prostorej 
s tega področja si veliko 
tamo od nove dvorane, | 
bi bila zgrajena do poj 
prihodnje leto. Zaradi vi 
večjega zanimanja râ  
Ijavcev za MOS se novi n 
bi. ki bo za Celjski sejeini 
finančni zalogaj, ne mot 
izogniti. Vesel sem, da to 
ložbo podpira tudi Mestnj 
čina Celje, kot je ob otvo 
zatrdil celjski župan 
Zimšek. saj se v družbi Cj 
sejem zavedamo, da v ko 
se želimo primerjati z ra; 
mi sejemskimi hišami tuj 
ven slovenskih meja. tod» 
no nujno potrebujemo. 

Sicer pa menim, da si 
sejem v prihodnje spreim 
tudi v vsebinskem smislu, 
bolj bo postajal specializi 
Že letos je opaziti upadi 
vinskega dela sejma. Želii 
si, da bi skupaj s sejmo 
prireditvami v večerneml 
utripalo tudi mestno j( 
tako kot je to navada v m 
katerem sejemskem mest 
tujem. Dejstvo pa je. d 
MOS s tem, ko ima vet 
200 tisoč obiskovalcev, pi 
likosti že ob boku števi 
pomembnim sejmom n; 
jem. Vse bolj postaja stil 
gospodarstvenikov, pa 
politikov, kot je bilo vide 
letošnji otvoritvi sejma.< 

Jože Zimšek, župan 1 
ne občine Celje: 

»Vesel sem, da MOS v za( 
letih dosega zelo dobre rezi 
te in postaja najkakovostt 
mednarodni obrtni sejem v 
delu Evrope. V Mestni ob 
Celje se zavedamo te odĝ ' 
nosti, zato smo vseskozi 
rali širitev infrastrukture, 
tev prostora in graditev sô  
nih objektov. Zato si želim̂  
bi na celjskem sejmu či"'' 
zgradili novo sejemsko ^'f' 
no. Da bi se sejem, ki !̂  
nekoč v stoodstotni lasti *̂ 
še hitreje razvijal, smo se! 
leti odločili za ustanovitevj 
niške družbe. Pri tem m"' 
znova poudariti, da Celje 
pira prizadevanja del"' 
družbe, vendar morajo bi" 
deve temeljito dorečene, t̂ ' 
korist občank in občanov f̂' 
Celje. Mestne občine Celi' 
nenazadnje v korist del̂ ' 
družbe Celjski sejem. Tuk̂  
poleg poslovnih prisotne 
športne in kulturne prirêĴ  
zato moramo združiti m''' 
najti sožitje pri pripravi P' 
meznih prireditev, ki im îj 
gostokrat vseslovenski P'': 
Prepričan sem. da bomo,^ 
vor o nerešenih vprašanj''' 
segli že do sobote.« 

St.37.-17 .seBtMili«rj 
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Uspešna vzpostavitev vezi 
tnS priložnost za skle-
' novih in poglobitev že 
toječih poslovnih vezi. Za 
'loviia srečanja s sloven-

j gospodarstveniki so 
j5 tudi letos izkoristili av-
.ĵ l̂ j jn nemški podjetniki. 

J i r a d i c i o n a l n o je drugi se-
|sl(i dan minil v luči avstrij-
i.slovenskega sodelovanja, 

ga predstavili v okviru 
itrijskega dne. Predstavniki 
spodarske zbornice Štajer-
50 se na delovnem sreča-
sesta l i s predstavniki slo-
ŝke gospodarske in obrtne 

Iifnice, ki so se zavzeli za 
epitev gospodarskega so-
ovanja med državama. Kot 

llovenski obrtniki se bodo 
[les srečali še z obrtniki iz 

in predvidoma podpisali 
trazum o sodelovanju. 

lejal podpredsednik Gospo
SKE zbornice Štajerske ing. 
|bros Lackner je za poslov-
^odelovanje med Avstrijo in 
p/enijo še vedno značilen 
fanjetrgovinski primanj-
Ij, saj Avstrija v Slovenijo 
ozi dvakrat več kot pa iz 
venije uvozi. V zadnjih pe-
letih je Avstrija izvoz v 

ivenijo podvojila in lani na 
vensko tržišče izvozila za 
f milijarde avstrijskih si
to blaga. Slovenija ostaja 

pomemben gospodarski part
ner Avstrije, je poudaril Lack
ner in pozdravil prizadevanja 
Slovenije za vstop v EU. Zgled
no sodelovanje avstrijskih in 
slovenskih gospodarstvenikov 
pa bodo še nagradili z ustano
vitvijo Mešane avstrijsko-slo-
venske trgovinske zbornice s 
sedežem v Gradcu, ki naj bi 
začela delovati še letos, njen 
osnovni namen pa bo okrepi

tev gospodarskega sodelovanja 
in iskanje skupnih rešitev pri 
odpravi težav med državama. 

V znamenju vzpostavitev pr
vih poslovnih vezi pa je minilo 
drugo poslovno srečanje nemš
kih in slovenskih gospodars
tvenikov. Srečanja, ki sta ga 
pod pokroviteljstvom mini
strstva za malo gospodarstvo in 
turizem pripravila Euro-Info 
center Ljubljana in Euro-Info 

Center Magdeburg, se je udele
žilo dvanajst nemških podjetij 
iz dežele Saške Anhalt in tride
set slovenskih s področja grad
beništva, storjništva, elektro
tehnike in svetovanja, organi
zirali pa so 78 poslovnih sre
čanj. Nemški podjetniki so 
srečanje ocenili za zelo uspe
šno, saj od dve tretjini poslov
nih stikov že v kratkem priča
kujejo konkretne posle. 

Sejem ob pravem času 
Med opaznejšimi razstavnimi prostori na letošnjem Mednarodnem obrtnem sejmu je prav gotovo 

tudi »hiša« celjskega podjetja Kovinotehna, ki je tudi generalni pokrovitelj te največje sejemske 
prireditve v Sloveniji. »Celjski sejem je za Kovinotehno prišel ob pravem času, saj nas bodo v tem 
tednu obiskali vsi naši najbolj pomembni poslovni partnerji,« je povedal predsednik uprave družbe 
Saša Geržina. »Z veliko gotovostjo lahko trdim, da bomo v septembru dosegli rekordno prodajo in da 
bomo poslovno leto končali ugodneje kot je kazalo v prvih letošnjih mesecih.« 

Kanj inovacij, a z večjo podporo 
IDNEVU inovatorjev so podelili priznanja in medalje letošnjega MOS - Težave in problemi enaki kot prejšnja leta 
lovenski inovatorji, ki se 
i na letošnjem mednarod-
nobrtnem sejmu predstav
il na skupnem razstavnem 
štoru, so v torek, na Dnevu 
fatorjev, zopet opozorili 
težave, ki jih imajo pri 
k m delu, predvsem pa pri 
'javljanju oziroma trže-
inovacij. Zato so, vsaj 
t̂eri med njimi, s kanč-

' grenkobe prejeli prizna-
in medalje letošnjega sej-
ter tudi tiste, ki so si jih 
'užili na največji medna-

razstave inovacij 
EX 1998, ki je bila pred 
'•11 v ameriškem mestu 

b̂urgh. 

"venija po številu prijavlje-
"lovacij pri Uradu za zašči-
'L̂ lektualne lastnine na pre-
<̂̂a sodi v sam evropski vrh, 
P3 se ne odraža tudi v tržni 
•̂ nosti posameznih inven-
'''^vilo invencij, ki jih pod-
' ^ praksi uresničijo, je na-
precej nižje od evropske-

'̂ vprečja. Evropski trg pač 
'̂ olj ceniti invencije, so 

borili slovenski inovatorji, 
'Pozorili, da se podporno 

oblikuje prepočasi in še 
)° ni razvito tako, da bi 
'̂ ôrjem nudilo potrebno 

V Slovenski podjetniš-
j°^acijski mreži, ki deluje 
'̂ •̂ cija Pospeševalnega cen-

fiialo gospodarstvo in je ta 
.̂ 'na institucija na nacio-
.'̂ ^vni, ki ve, kaj delajo 

^'^ovatorji, menijo, da bi 
težave lahko rešili s pro

jektnim pristopom na tem po
dročju, saj bi projekte posa
meznega inovatorja podprli ta
ko na začetku poti kot tudi ob 
nastopu na tržišču. 

Kljub težavam in vpraša
njem, na katera tudi letos niso 
dobili odgovorov, pa so inova
torji ugodno ocenili svoj nastop 
na letošnjem Mednarodnem 
obrtnem sejmu, ki je večini 
med njimi prinesel nova priz
nanja in medalje. Slovesne po
delitve sta se udeležila minister 
za malo gospodarstvo in turi
zem Janko Razgoršek in 
olimpionik Leon Štukelj, ki sta 
tudi podelila zlate medalje 
MOS 1998 in ter priznanja in 
nagrade s 14. svetovne razstave 
inovacij INPEX. 

Komisija, ki je inovacije oce
nila, je podehla šest bronastih, 
dvanajst srebrnih in dvanajst 
zlatih medalj, petnajst brona
stih, srebrnih in zlatih medalj 
pa je podelila tudi hrvaškim 
inovatorjem, med katerimi je 
-na sejmu največ pozornosti 
vzbudil Stjepan Katušič z na
pravo za pobiranje orehov s tal. 

Najuspešnejši inovator s Celj
skega je tudi letos Vili Poznik, 
ki je dobil štiri zlate medalje, in 
sicer za masažni fotelj, za Va-
cuumpress, za Griper in za ioni-
zator zraka. Vili Poznik, ki je v 
torek prejel tudi bronasto in 
zlato medaljo s svetovne razsta
ve inovacij v Ameriki, pa je 
gotovo med tistimi, ki so nad 
odnosom države do inovatorjev 
najbolj razočarani. Napovedal 
je namreč, da bo po nekaj deset
letjih prenehal s svojim delom. 

S Celjskega so priznanja za 
inovacije dobili tudi: Marjan 
Drnovšek iz Ljubnega ob Savi
nji, ki mu je komisija prisodila 
srebrno medaljo za Eko-špar, 
enako priznanje je dobilo tudi 

podjetje PERT iz Bistrice ob 
Sotli za pridobivanje gradbenih 
materialov iz odpadkov ter 
Vinko Moškon iz Celja, ki je 
dobil zlato medaljo za betonski 
kolesnik. 

Pomanjkanje učnih 
mest 

številne sekcije, ki deluje
jo v okviru OZS, so tudi le
tošnji MOS izkoristile za 
srečanje članov in opozori-
tev na največje težave, s ka
terimi se soočajo. 

Na tradicionalnem sreča
nju so se v nedeljo zbrali 
slovenski urarji. Zbor je mi
nil v luči uvajanja davka j j a 
dodano vrednost, ki tudi v 
poslovanje urarjev prinaša vr
sto novosti. Srečanja na MOS 
se je udeležilo okrog 50 urar
jev, ki so med drugim sprego
vorili tudi o pomanjkanju uč
nih mest za urarski poklic. V 
Šolskem centru Celje so letos 
prvič začeli z izvajanjem izo
braževalnega programa za 
poklic urar po dualnem siste
mu, za kar sta bili letos razpi
sani le dve učni mesti. Sicer 
pa se edina urarska šola v 
Sloveniji letos prvič pred
stavlja na MOS v dvorani C2, 
kjer ŠCC poleg poklica urarja 
predstavlja tudi poklic fino-
mehanika in zlatarja. S po
dobnimi težavami se soočajo 
tudi v sekciji steklarjev. Dual-

pemu sistemu izobraževanja 
in pomanjkanju vajencev je 
osrednjo pozornost namenil 
tudi Izvršilni odbor Sekcije 
steklarjev pri OZS, ki se je na 
MOS sestal v soboto. Zaradi 
pomanjkanja zanimanja za 
poklic stavbni steklar, za kar 
so delodajalci razpisali enajst 
učnih mest, zanj pa sta se 
odločila le dva učenca v Ste
klarski šoli Rogaška Slatina, 
letos tega programa dualnega 
sistema niso začeli izvajati. 
Zato bo sekcija v prihodnje 
največjo pozornost namenila 
prav pridobivanju vajencev, 
da bi učencem čimbolj prib
ližali pokli.c stavbnega ste
klarja pa bodo v kratkem iz
dali zgibanko, ki bo na voljo 
na vseh osnovnih šolah. Sicer 
pa so na MOS spregovorili 
tudi o problematiki gostincev 
in tekstilcev, o čemer poroča
mo posebej. Včeraj je bila na 
MOS še seja Izvršilnega odbo
ra cementninarjev, kamnose
kov in teracerjev, danes pa se 
bodo srečali še krovci in kle
parji. 

REKLI SO 
Stanislav Kramberger, 

predsednik PO 31. MOS in 
UO OZS: 

»V času MOS pridejo vsi 
problemi na mizo in v obse-
jemskih strokovnih priredi
tvah jih podkrepimo z argu
menti. Zadovoljen sem z le
tošnjo predstavitvijo obrtnih 
poklicev in dualnega sistema 
izobraževanja zanje. Posebna 
zahvala gre ministrstvoma za 
delo, družino in socialne za
deve ter za šolstvo in šport in 
Republiškemu zavodu za za
poslovanje, ki se celovito 
predstavljajo v dvorani C2 in 
ponujajo svoje programe in 
projekte mladim. Upam, da 
bomo ta projekt prihodnje le
to še nadgradili, tako da bo 
Celje tudi središče za odloča
nje o poklicu in življenju. Mi
slim, da je to za MOS velika 
pridobitev in bi morali ta ko
rak storiti že veliko prej - če bi 
seveda bil posluh za to, pa žal 
doslej ni bil, zdaj pa je in 
upam, da bomo projekt zgra
dili tako, da.bo v ponos Slove
nije. Prihodnje leto nas čaka 
tudi nadgraditev borze pod-
kooperacij in upam, da bomo 
z Gorenjem, Lekom, Petro-
lom in še kakšnim od velikih 

prikazali celovito ponudbo iz
delkov za obrtnike in podjet
nike in da bo to nekakšna 
srednjeevropska borza med 
enim in drugim gospodars
tvom, ki sta tesno povezana.« 

KUČAN NA SEJMU 
MOS je danes obiskal predsed

nik Republike Slovenije Milan 
Kučan. Med obiskom ga bodo 
med drugim seznanili tudi z vče
rajšnjo razpravo na razširjeni seji 
Ekonomsko-socialnega sveta, ki 
so jo namenili nujnosti sprejema 
zaščitnih ukrepov za male deloda
jalce, kar je ena od zahtev EU ob 
pridruževanju naše države. 

MOS Slovenci dobro poznajo 
Kot vsako leto doslej, sodelavci mariborskega podjetja 

Mediamix tudi letos opravljajo raziskavo med potencial
nimi obiskovalci, obiskovalci in razstavljavci 31, MOS. 

V predsejemsko raziskavo so 4 dni pred začetkom MOS 
zajeli vzorec 300 naključno izbranih telefonskih naročnikov 
iz vse Slovenije. Dobra polovica anketiranih (55,7%) je 
vedela, kateri sejem se odpira, lani je bil ta odstotek nižji, le 
47,67%. Za MOS je doslej slišalo 96,64% vprašanih in le za 
3,36% je sejem neznanka. 

36,91% anketiranih na MOS še nikoli ni bilo, občasno ga je 
obiskalo 31,54%, pogosto 13,42%, redno, vsako leto, pa ga 
obiskuje 16,11% vprašanih. Na vprašanje, ali bodo MOS 
obiskali »letos, je 32,21% vprašanih odgovorilo pritrdilno, 
26,17% pa tega še ni vedelo. Na MOS ne namerava priti 
41,61% vprašanih (lani je bil ta odstotek 55,67%).' Vzroki, da 
ljudje na bodo obiskali sejma, so v oddaljenosti sejemskega 
mesta, pomanjkanju časa in predragi vstopnini, za obisk pa 
se odločajo zato, ker jih določena dejavnost zanima in je na 
razstaviščih predstavljenega veliko novega. 

Največ anketiranih je za MOS izvedelo s televizije 
(46,31%), na drugem mestu so tiskani mediji (33,56%), na 
tretjem mestu pa radijske postaje (22,82%) Med anketirani
mi se je na vprašanje, kateri sejem najpogosteje obiskujejo, 
44,3% vprašanih odločilo za MOS, na drugem mestu z 
18,12% sledi Kmetijsko-živilski sejem v Gornji Radgoni, 
nato sejmi v Ljubljani, 18,12% vprašanih pa sejmov sploh ne 
obiskuje. 

Gostilne, ne f ast f oodi 
Slovenski gostinci in turistični delavci se vse bolj zaveda

jo, da izgradnja avtocestnega križa Sloveniji poleg vseh 
prednosti prinaša tudi nevarnost, da postanemo tranzitna 
država, v kateri se turisti ne bodo ustavljali. 

Za gostince že doslej zgrajene avtoceste pomenijo hud 
udarec, saj so zgubili precej gostov, še več gostincev pa bo 
prizadetih takrat, ko bo zaključena gradnja avtocest po nacio
nalnem programu, so ugotavljali na posvetu o avtocestah in 
turizmu, ki so ga v sodelovanju z združenjem gostincev GZS in 
Darsom pripravili v Sekciji za gostinstvo in turizem OZS. Po 
besedah Marinke Gornik lahko prizadeti gostinci razmišljajo 
o treh možnostih; o tem, da se v kraju povežejo še z drugimi 
nosilci turizma in kulture in goste privabljajo nazaj z atraktiv-
nejšo, celovito zaokroženo^ ponudbo, o iskanju nadomestnih 
lokacij za svoje gostišče ali o preureditvi gostišča v drugačen 
poslovni lokal. 

Center za promocijo turizma v Sloveniji se je lotil projekta 
TIPS - Turistične informacije in promocija Slovenije - ki naj bi 
celovito uredil to zdaj povsem odprto področje in bil zaključen 
v treh letih, udeleženci posveta pa so živahno razpravljali o 
tem, kako prilagoditi gostinsko ponudbo avtocestnemu omrež
ju. Turistični novinar Drago Bule je med drugim poudaril: »Če 
naj privabimo turiste v našo deželo, morajo biti ob avtocestah 
prave slovenske gostilne, z izbrano, tipično ponudbo, drugače 
- če se bomo, denimo, zgledovali po dolgočasni ponudbi Italije 
- bodo turisti skozi Slovenijo šli v tranzitu. Gostilne, ne fast 
foode potrebujemo ob avtocestah!« 



8 GOSPODARSTVO 

Zlate medalje za Union 
Mednarodni inštitut za ocenjevanje kakovosti Monde 

Selection v Bruslju je pred dnevi podelil šestim izdelkom 
Pivovarne Union zlate medalje za kakovost za leto 1998. 

Ljubljanska pivovarna preverja kakovost svojih izdelkov na 
tekmovanju Monde Selection že dve desetletji in v tem času je 
prejela že 43 zlatih medalj, dva kristalna pokala za vrhunsko 
kakovost ter 12 velikih zlatih medalj. Toliko medalj kot letos 
pa doslej hkrati ni dobila še nikoli. Zlata odličja so prejeli 
Union pivo, Union Pils, Union Radler, Sola ledeni čaj z 
okusom breskve in z okusom ameriške brusnice ter naravna 
pitna voda Zala, ki si je prislužila celo veliko zlato medaljo. 
»Zavedamo se vse večje konkurence pri proizvodnji piva in 
brezalkoholnih pijač, zato namenjamo veliko pozornost ka
kovosti naših izdelkov,« pojasnjuje član uprave Uniona mag. 
Frančišek Boljka. »Zato v laboratorijih vsak dan opravljamo 
analize vzorcev naših pijač ter plastenk, pločevink in stekle
nic, v katere pijače polnimo.« JI 

»Polzela« uspešno poslovala 
Minulo sredo je bila tretja skupščina delničarjev »Polze

la« Tovarne nogavic d. d., na kateri so obravnavali dosežke 
v letu 1997, obenem pa obeležili praznik tega podjetja, ki 
zaposluje približno 900 delavcev. 

Večinski lastnik polzelske delniške družbe so notranji delni
čarji, ki imajo v lasti 60 odstotkov delnic. V preteklem letu so v 
tovarni nogavic prigospodarili 81 milijonov tolarjev dobička. 
Uspehi podjetja so rezultat neprestanih naporov zaposlenih na 
razvojno tehnološkem področju in na področju trženja izdel
kov. Uvajajo najsodobnejše tehnološke postopke izdelave ter se 
hkrati prilagajajo ekološkim zahtevam trga. Že od aprila 1997 
poslujejo po standardu EKO-Tex 100. Da bi bili kupcem čim 
bližje, so močno razširili lastno maloprodajno mrežo, veliko 
pa investirajo tudi v razvoj embalaže. 

Podjetje kar 80 odstotkov svojih izdelkov izvozi na zahtevna 
zahodnoevropska tržišča ter na trg bivše Jugoslavije, obenem 
išče nova tržišča v vzhodni Evropi, še v tem mesecu pa bodo 
odprli svoje podjetje na Hrvaškem. 

T. TAVČAR 

Sindikat štorske 
ieklarne opozarja 

Predsednik uprave Slovenskih železarn Matic Tasič še vedno ni uresničil večine 
dogovorov - Sindikalni predstavniki hočejo biti vključeni pri izbiri strateškega partnerja 

Predsednik podružnice 
SKEI Jeklo Jože Korpar in 
predsednik konference SKEI 
Štore Anton Motoh sta pred 
dnevi v imenu članov sindi
kata predsedniku uprave 
Slovenskih železarn Maticu 
Tasiču poslala pismo o raz
merah v štorski družbi in o 
pogledih na prihodnost. 

Opozorila sta, da prenos os
novnih sredstev iz Metala Rav
ne v Jeklo Štore kljub zagotovi
lu koncema, da se bo to zgodi
lo do sredine letošnjega junija, 
še vedno ni opravljen. V sindi
katu so prepričani, da bi pre
nos zagotovil kreditno sposob
nost družbe in likvidnost za 
tekoče poslovanje! Menijo tu
di, da poslovne rezultate zelo 
kvari visoka cena električne 
energije, ki ni primerljiva z 
evropsko konkurenco. Že pred 
časom je Matic Tasič zagotovil. 

da bo s pristojnim ministrs
tvom skušal doseči dogovor, ki 
bi železarnam omogočil po
dobne pogoje, kot jih imata 
Tovarna dušika Ruše in Talum 
Kidričevo, to je 0,06 do 0,55 
marke za kilovatno uro in de
vetmesečno možnost nepreki
njenega obratovanja brez koni
časte tarife, kar pa se doslej še 
ni zgodilo. Od predsednika 
uprave zato pričakujeta, po
polno informacijo o razlogih, 
zakaj dogovor še ni uresničen. 

Sindikalna predstavnika tu
di sprašujeta, kdaj je mogoče 
pričakovati konkurenčne 
možnosti za proizvodnjo je
kla. Aktivnosti za vključeva
nje strateškega partnerja v Je
klo Štore sicer tečejo, vendar 
pa sindikati o tem ne dobivajo 
sprotnih informacij. Zato Ta-
siča opozarjajo na zagotovilo, 
da bodo pri izbiri imeli pred
nost tisti ponudniki, ki bodo 
intenzivno investirali, zagoto

vili dolgoročno obratovanje, 
ohranili obstoječa delovna 
mesta in proizvodni program, 
spoštovali panožno kolektiv-

Predsednik uprave koncer-
na Slovenskih železarn Ma
tic Tasič se je že odzval na 
pismo, ki so ga sindikalni 
predstavniki družbe Jeklo 
Štore poslali tudi na ministrs
tvi za gospodarske dejavno
sti in za delo ter predsedniku 
nadzornega sveta SŽ in pred
sedniku republiškega odbo
ra SKEI. Obljubil je, da se bo 
z njimi srečal 23. septembra. 

no pogodbo, zagotovili nove 
trge in ohranili povezovanje z 
domačim porabnikom jekla. 
Tasič je sindikatom tudi zago
tovil, da bodo v nekaterih toč
kah vključeni pri izbiri stra
teškega partnerja, vendar ima
jo občutek, da ni tako. 

JI 

Znal je pošteno zagrmeti 
Ustanovitelja Gorenja Ivana Atelška je spremljalo izjemno vizionarstvo 

Ivan Atelšek, ustanovitelj in dolgoletni 
direktor velenjskega Gorenja, ki je prazno
val v avgustu sedemdeseti rojstni dan, je 
podjetju že od samega začetka vcepljal pod
jetniško kulturo z logiko dobrega gospodar
ja, neprestano razvojno naravnanost in ko-
rajžo za spopad z izzivi zahtevnih tržišč ter 
mednarodnega poslovnega okolja. 

Njegove usmeritve in vrednote so postale stal
nica v življenju in vodenju Gorenja tudi v kasnej
šem obdobju po njegovi upokojitvi. Takšen pečat 
lahko vtisnejo le najmočnejše osebnosti, ki daje
jo osebni zgled predanosti razvoju podjetja. Ni 
mogoče zaobseči vse odločilne korake in smele 
odločitve, ki so postavile na noge Gorenje in ga že 
v njegovem času uveljavile kot mednarodno 
znano sodobno korporacijo. V maju leta 1953 je 
prišel v takratno Okrajno kovinsko podjetje 
Gorenje, poimenovano po kraju nastanka, in se 
soočil s povsem nezorano ledino. Pričel je z 
deseterico zagnanih mož, tako rekoč iz nič. 
Kmalu je stekla proizvodnja kmetijske mehani
zacije. Gradil je ugled podjetja in razmeroma 
kmalu ustvaril prvi dobiček. Temu je sledila 
proizvodnja štedilnikov, naj
prej na trda goriva, po preselitvi 
Gorenja v Velenje pa električ
nih in plinskih kuhalnih apara
tov, ob poslovnem sodelovanju 
s firmo Zanussi. 

Večno zagato, konflikt med 
interesi zaposlenih po delitvi 
dohodka ter potrebo po nadalj
njih vlaganjih, je znal prav ume
telno razreševati. Zelo pogosto 
je razvojne načrte razlagal na 
zborih delavcev in še pogosteje 
je, na poti skozi proizvodnjo, 
ohranjal neposredne stike z de
lavci. Zato je za mnoge napake, 
nedoslednosti, neizpolnjene 
naloge in slabosti v proizvodnji 
izvedel, še preden so ga nanje 
opozorili sodelavci. Znal je »za
grmeti in dobro izprašiti« vest 

Ivan Atelšek. Kronisti in analitiki novejše 
gospodarske zgodovine Slovenije zagotovo 
ne bodo mogli prezreti njegovih dosežkov. 
Legendam, ki to postanejo že za časa življe

nja, pripada še posebej prepričljiv lesk. 

tistega, ki je kanil kaj prikriti ali 
narediti škodo v podjetju. So
delavci se ga spominjajo kot 
strogega, neomajnega v dosega
nju zastavljenih ciljev, a obe
nem kot dobrega in pravičnega, 
ko je bilo treba prisluhniti ali 
pomagati. 

Ob pomembni prelomnici 
Gorenja, preselitvi v mlado 
rudarsko mesto, je Atelšek 
odigral najpomembnejšo vlo
go, saj je doumel nove možno
sti razvoja. V navezi z velenj
skim premogovnikom je Go
renje od tedaj dalje dajalo 
ključni pečat gospodarskemu, 
kulturnemu in socialnemu 
razvoju Šaleške doline ter so
sednjih območij. 

V skoraj poldrugo desetletje 
dolgem načelovanju Gorenja 
je Atelšku uspel podvig, ki je 
bil skorajda brez primere v 
tedanji Jugoslaviji. Zgradil je 
namreč poslovni sistem, s 
podjetji sirom države in v tuji
ni, ki je v določenem obdobju 
združeval prek 20 tisoč zapo
slenih. Proizvodni program je 
Gorenje širilo tudi na druga 
delovna področja. Na tej točki 
je njegova uporna in na trenut
ke trmasta narava prvič trčila 
ob čeri nerazumevanja neka
terih politikov tistega časa. 
Naslednjič se je to zgodilo ob 
kampanjskem, včasih s proi
zvodno in ekonomsko logiko 
skreganim »tozdiranjem«. 
Obakrat se je Atelšek uprl. 
Takšne in podobne zamere so 
ga stale predčasnega odhoda z 
mesta prvega moža Gorenja. 
Pripovedujejo, da se je po
končnemu klenemu možu or

jaške postave tedaj utrnila sol
za. Tudi to je prebolel in danes 
ne blati nikogar, ki je tedaj 
botroval zasuku njegove ka
riere. 

Prejel je nagradi Avnoj, šte
vilne državne nagrade in naj
višje republiško priznanje za 
gospodarske dosežke. Bil je 
tudi podpredsednik Gospodar
ske zbornice Slovenije, leta 
1984 pa se je invaUdsko upo
kojil. Danes, še vedno poln 
delovne zagnanosti, skrbi na 
griču v Šmartnu ob Paki za svoj 
vinograd, se veseli dobrih le
tin, vmes pa prijateljem in so
delavcem pomaga z nasveti in 
bogatimi izkušnjami prekalje
nega gospodarstvenika. Iz kri
tične razdalje bdi nad utripom 
današnjega, še vedno njegove-
iia Gorenja, 

EMIL ROJC 

Ljubljanska borza vrednostnih papirjev v avgustu 1998 

mm 
Srečanje sloveil 

klubov I 
v Portorožu se j e « 

pričelo drugo srečan« 
venskih poslovnih kluji 
so se lani povezaU na PL 
ljubljanskega kluba M 
Osrednja tema letošnjega 
čanja, na katerem po^ 
ciusa sodelujejo še Klub 
nager iz Ljubljane, Klubi 
jetnikov Zlatorog iz q 
Zveza Lions klubov Slô  
je. Društvo Pharos, } ^ 
klub, Poslovni klub ^ 
KBM in Soroptimist klui 
Maribora ter Klub Dvor z 
renjske, je bodoča lastn 
struktura slovenskega goi 
darstva. Okroglo mizo o 
vprašanju bo vodil Dušan 
šok, sodelovali pa bodo 
direktor Sociusa Leonard 
Peklar, član uprave Sloi 
ske razvojne družbe Jože 
klin, predsednik uprave ̂  
nja Jože Stanič in finai 
direktor kranjskega Meri 
ja Bine Kordež. 

Nezadovoljni 
podjetniki 

Podjetniki in obrtniki o 
ne Šoštanj so se pričeli d( 
varjati o ustanovitvi ob 
skega razvojnega skladaj 
bil v pomoč tudi kmetoi 
prebivalcem z demograi 
ogroženih območij obl 
Poleg tega se zavzemajo 
za odprtje podjetniške p 
ne, ki bi podjetnikom po 
gala pri kandidiranju na 
ličnih lokalnih in držâ  
razpisih ter pri urejanju 
kumentacije za pridobite'.'! 
kacijskih, gradbenih in i 
gih dovoljenj. Šoštan' 
podjetniki niso zadovoljil 
odnosom, ki jih ima do: 
občinsko vodstvo, saj B\' 
jo, da so poleg Termoel 
trarne Šoštanj, edini gc! 
darski potencial občiii-. 

Katalog tehnični 
izdelkov ^ 

Merkur Kranj je v nak 
3.500 izvodov izdal obse 
katalog tehničnih izdeli 
To je prvi sodobni žele 
narski katalog v slovens! 
jeziku, v katerem je m' 
barvnih straneh in 18 pog' 
jih zbranih več kot 40 t« 
različnih domačih in tu 
izdelkov priznanih proi2 
jalcev. V Merkurju so 121̂  
kataloga pripravljali veti' 
eno leto, v njem pa so 
žili svojo celotno pon '̂ 
profesionalnega oi"̂  
opreme ter pribora, hob' 
polprofesionalne progr̂ " 
zato so prepričani, 
dober pripomoček za iî ' 
strijske kupce, obrtnik^ 
podjetnike ter za trgov '̂̂  
železnino. S pomočjo ^['^ 
loga je namreč mogoče i" 
in enostavno izbirati t"'̂ '̂  
glede na kakovost, blag"̂  ' 
znamko in normative. / 

Iti 
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Za sladokusce in »za izven« 
Začetek koncertne sezone - Collegium musicuni 

p ugasne poletje in z 
poletne prireditve v Ce-

ge odstrne zastor za no-
^ glasbeno sezono Zavoda 
l(ulturne prireditve Celje. 

zaključujejo z vpisom 
lonniajev za koncertno še-
0 1998/99, saj bo prvi 
ipcert iz izjemno bogate 
ipcertne ponudbe v tej se-

ki jo je zasnoval vodja 
jsbene dejavnosti pri ZKP 
pi. Nenad Firšt, že nocoj, 
septembra ob pol osmih 
ečer v Narodnem domu. 
i^iiiimiimwiriWiBiaiiii^ 
1 deli Vivaldija, Purcella, 
lenianna, Bacha, Ivančiča 
2elenka bo pred celjskim 
činstvom nastopil CoUe-
im musicum. 
Že sam začetek sezone bo 
lunsko glasbeno doživetje, 
povedujejo organizatorji, 
vod za kulturne prireditve 
Ije v sodelovanju z Glasbe-
n septembrom 98 iz Mari-
ira. Vrhunski večer tudi za-
[ ker bo celjsko glasbeno 
iJinstvo poslušalo imenitne 
asbenike. Med njimi bo v 
!lju ponovno nastopila flav-
ih Irena Grafenauer. 
Nocojšnjemu glasbenemu 
im bo v abonmajski po-
idbi sezone Zavoda za kul-
fne prireditve Celje sledilo 
ipet, prav tako skrbno izbra-
iikoncertov. Tako bosta na 
iigem koncertu v oktobru 
istovala umetnika iz Barce-
le, klarinetist Jose Sancho 
pianistka Pilar Carrasco, ki 
dita med vidne španske 
Jetnike. S svojim tempera-
;ntom in deli Martineza,, 
egorca, Homsa, Petzriča in 
iigih avtorjev, bosta prav go-
'0 navdušila občinstvo. 

Novembra bo v abonmajski 
ponudbi ZKP Celje gostoval 
italijanski pianist Aldo Cicco-
lini. Zanj velja, da je prava 
legenda pianizma in eden red
kih velikih mojstrov klavirja, 
ki tudi po drugi svetovni vojni 
neumorno in z velikim zago
nom nadaljuje svetovno karie
ro. Izvajal bo dela Scarlattija, 
Ravela in Debussyja. 

Slovenska harmonija pod 
vodstvom maestra Uroša Lajo-
vica bo v Celju nastopila sredi 
januarja prihodnjega leta. Ob

činstvo bodo slovenski filhar-
moniki razveselili z deli 
Haydna, Webra in Schuberta. 
Kot solist bo nastopil hornist 
Boštjan Lipovšek. 

Mesec dni za tem velikim 
glasbenim dogodkom bo ob
činstvo svojo naklonjenost 
lahko izkazalo mladi, pri
ljubljeni sopranistki Andreji 
Zakonjšek, ki ta čas uspešno 
gostuje na domačih in tujih 
opernih in koncertnih odrih. 
Pri klavirju jo bo spremljala 
Nataša Valant. Pred doma

čim občinstvom pa se bosta 
predstavili z deli Ipavca, Sa-
vina, Brahmsa, Schuberta in 
Straussa. 

Zagrebški kvartet saksofo
nov bo konec marca z že 
lahkotnejšim, na pomlad 
ubranim programom del 
prav tako znamenitih avtor
jev, od Pierneja, Debussija, 
Parandopula in Woodsa, 
zaokrožil koncertno sezona 
Zavoda za kulturne prireditve 
Celje. 

MATEJA PODJED 

Pobeg v preteklost in nazaj 
Slovo od Habsburžanov - spomin na Sissi 

Potem, ko so v Stari grofiji 
Pokrajinskega muzeja Celje 
spomladi odprli razstavo o 
znamenitih, a tudi skriv
nostnih Habsburžanih, se je 
minuli četrtek muzej, z avto
rico razstave, višjo kustodi-
njo Tanjo Badovinac spom
nil, da ta dan mineva natan
ko sto let od tragične smrti 
ene najbolj skrivnostnih in 
oboževanih Habsburžank, 
cesarice Elizabete. 

Kot je ob zaključku razstave 
povedala Tanja Badovinac, je 
bila razstava, na kateri je bilo 
na ogled postavljenih 20 slika
nih portretov Habsburžanov, 
nastalih od 17. do 19. stoletja, 
lepo sprejeta. »Posrečen spre
hod skozi čas!« je nekdo zapi
sal v knjigo vtisov na razstavi. 

Vseh obiskovalcev na raz
stavi je bilo okoli 2300. In kar 
se zdi ob zaključku razstave še 

posebej poudariti, kot je opo
zorila Tanja Badovinac, je to, 
da je bila razstava zelo od
mevna tudi po zanimanju za 
odkup predmetov, ki so na 
nek način povezani s Habsbur-
žani. 

V odmevih na razstavo o 
Habsburžanih pa so predvsem 
izjemno dragocene pridobi
tve numizmatične zbirke. Gre 
za 24 novcev cesarjev rimsko 
nemškega cesarstva in avstrij
skih cesarjev in nadvojvod. 
Druga dragocena pridobitev 
je knjiga Johanna Jakoba 
Luggerja, Spiegel der 
Hoechstloeblichsten Kaiser. 
Knjiga je edini popolni pri
merek v Sloveniji. Za Celje 

pa je pomembna tudi zaradi 
zapisov o celjskih grofih in 
njihovimi povezavami s 
Habsburžani. 

Pa so v Pokrajinskem muze
ju Celje dogodek ob zaključ
ku razstave zaokrožili še z 
dvema dogodkoma. Razstavi
li so tiskani portret Franca 
Jožefa, s katerim so v muzeju 
"ta mesec obogatili slikarsko 
zbirko. Drugi del razstave 
Odmevov na Habsburžane pa 
so podobe, nastale po ogledih 
portretov Habsburžanov in 
doživljajih mladih obiskoval
cev v poletnih počitniških de
lavnicah, ki jih je vodila pe
dagoginja Mateja Ačko. 
MMMHH MATEJA PODJED 

Poletni lutkovni pristan 
že drugo leto zapovrstjo pripravljajo v Ločah med

narodni poletni lutkovni pristan, v sklopu katerega se 
bo mlademu občinstvu do konca meseca predstavilo 
pet lutkovnih gledališč iz Bolgarije, Mehike, Ljublja
ne in Maribora. 

Bolgari so s predstavo Trije prašički gostovali v začetku 
meseca, prejšnji teden je bila predstava Majhnica, v sredo 
Tobija, 18. septembra bo predstava Butalci in 25. septem
bra Veliki kikiriki. Vse predstave so v Kulturnem domu v 
Ločah. PP 

Stane Ermenc v galeriji Štekl. 

Med svojimi ljudmi 
^ galeriji Štekl v Gornjem 

so minuli petek odprli 
Ustavo likovnih del Stane-
^rmenca. 
'̂ n̂e Ermenc je likovni sa-
"•̂ stnik, ki je večino časa 
•̂ 'Vel v Ljubljani, sicer pa 
•̂1 rojen v Melišu blizu^ 

'̂ î ega ob Savinji. Že 14.J 
'dostojna razstava del je do-3 
^ *>njegove zmage in člove-

rasti«, kakor je uvodoma 
1'̂ dal Janez Lah, hkrati pa 
^ razstavo v »njegovi doli-

'^ed njegovimi ljudmi«. 

Sicer Ermenc ustvarja pred
vsem z zemljo, slika pa tudi 
akvarele in uporablja druge 
slikarske tehnike. 

Predsednik gornjegrajskega 
kulturnega društva Edi Mavric 
je povedal, da so pred tremi 
leti postavili temelje za razsta
ve v Steklu, ki sedaj skoraj 
vsak mesec gosti drugega 
umetnika. Razstava Ermenče-
vih del, ki so jo pospremili na 
pot pevci iz kvdrteta Planika, 
bo v Steklu na ogled do sredi
ne oktobra. US 

Drobci iz preteklosti našega kra ja 
Osnovna šola Šempeter praznuje 180-letni-

co začetkov poučevanja, zato so se odločili, da 
bodo temu pomembnemu jubileju dodali ne
kaj trajnega. Tako je nastal zbornik, v kate
rem so nanizali drobce iz preteklosti. 

Zbornik Drobci iz preteklosti našega kraja so 
izdali s pomočjo učencev zgodovinskega krožka, 
pri dvanajstih raziskovalnih nalogah pa je sode
lovalo 79 učencev. Kot je povedala mentorica 
Marjeta Mikola, je krožek začel delovati v 
šolskem letu 1984/85, ko so za raziskovalno 
nalogo iz zgodovine ljudske oblasti prejeli priz
nanje. Njihove naloge niso le suhoparno pisanje, 
pač pa so učenci zbrali mnogo gradiva, posneli 
video kasete, pripravili dramske točke in jih še 
drugače dokumentirali. Najdragocenejši pri teh 
nalogah so zapisi po ustnih virih, ki bi sicer 
utonili v pozabo. 

Zbornik, ki je dokaj zajetna knjiga, predstavlja 
bralcu najzanimivejša spoznanja iz posameznih 
nalog, s tem pa ga seznanja z zgodovino kraja in 
mu ponuja mnoge zanimive podatke, ki so 
včasih prav presenetljivi. Prav zaradi tega je 
zbornik dragocen in si zasluži domovanje v vsaki 
šempetrski hiši. T. TAVČAR Branko Goropevšek in Marjeta Mikola med predstavitvijo zbornika. 

ZAPISOVANJA 
En sam jezik 

Pravzaprav nekoliko drzna 
trditev, pa vendarle; po filma. 
Outsider režiserja Andreja 
Košaka, je slovenska filmska 
industrija oziroma bolje in 
lepše ter predvsem bolj realno 
povedano, slovensko filmsko 
podjetje, stopilo v nov čas. 

Z novimi čevlji. Po stari in 
že utrjeni ter nekoliko zlizani 
poti. Stopilo je na pot, ki so jo 
že davno pred njimi tlakovali 
knjižni založniki in gledališč-
niki. Stopili so na pot, ki je 
bila lastna predvsem tistim 
disciplinam slovenske umet
nosti, ki so »narodnostno pri
marne« in »civilizacijsko ute
meljene«, kakor bi se v svojih 
esejističnih zapiskih izrazil 
Josip Vidmar Ki je na film 
seveda gladko pozabil. Ga iz 
tega okvirja »narodnostno 
primarnih« in »civilizacijsko 
utemeljenih« izločil. Pri če
mer ga je veselo podprl tudi 
Bojan Štih, ko je leta 1968 
zahteval, da se za »obrtnike 
umetnosti« tipa arhitektura 
in film ukine državno prizna
nje v obliki Prešernove nagra
de. Ker sta bila tako Vidmar 
kot Štih tistega davnega leta 
1968, pred tridesetimi leti, se
veda že zelo vplivna možakar
ja v kulturnih in zlasti politič
nih krogih, je Štihova zahteva 
padla na plodna tla. Arhitek
turo so dokončno črtali s sez
nama Prešernovih nagrajen
cev, filmu pa so nekako pogle
dali skozi prste. Ker je tako in 
tako šele na vsake »kvatre 
enkrat« šla Prešernova na
grada v roke slovenskemu fil-
marju. 

Kaj hočem povedati? Pred
vsem to, da je odnos sloven
skega gledalca do slovenskega 
filma zgodovinsko pogojen. 
Družbeno-zgodovinsko, če ho
čete. Literatura in gledališče, ' 
ki sta skrbela za eksistenco 
nacionalne biti, sta se v času 
ekspanzije germanskih in ju
goslovanskih apetitov po na
cionalno homogenem področ
ju, odzvala s svojim edinim 
orožjem, ki sta ga premogla, s 
slovenskim jezikom. Sloven
ski film tega ni nikoli storil. 
Te priložnosti niti ni imel. 

Piše: TADEJ CATER 
Toda, paradoksalno; čeprav 

je od vseh umetniških disci
plin še najbolj stregel uradni 
politiki, s strani uradne poli
tike, ki so jo kajpak krojili v 
veliki meri tudi ljudje iz kul
turnih krogov, ni bil nikoli 
priznan kot »civilizacijsko 
utemeljena« in »narodnostno 
primarna« umetniška disci
plina. Na sami margini umet
niškega dogajanja. Na margi
ni margine, pravzaprav. In 
tudi danes, ko se je filmsko 
podjetje kot zadnje uspelo iz
motati iz spon socialistične 
organiziranosti. Ko je že kot 
zadnje temeljilo izključno na 
državni podpori. Jasno; vselej 
je bilo v službi države. Pa 
čeprav si samo tega ni nikoli 
priznalo, pa čeprav mu drža
va tega ni nikoli priznala. 

Ja, film kot elektronska 
umetnost ob boku televiziji in 
viden ter Internetu danes vodi 
svet. In skrajni čas je bil, da to 
vlogo prevzame tudi v Sloveni
ji. Z nastankom manjših pro
dukcijskih podjetij, ki se izogi
bajo pripovedovanju velikim 
»nacionalno primarnim« in 
civilizacijsko utemeljenim 
zgodbam, so se vrata v svet 
umetnosti odprla tudi filmu. 
Kot so se že prej drugim elek
tronskim umetniškim discipli
nam. Filmsko podjetje pa je 
samo sebi uspelo dokazati, da 
je mogoče potovati tudi z manj 
hrupnimi in bolj šibkimi mo
torji. Da je mogoče posneti film 
tudi brez državne podpore. In 
preživeti. Gledalci so povsem 
dovolj. Svet je namreč vedno 
manjši. Vsi skupaj pa tako in 
tako govorimo en in isti jezik. 
Pa naj bo to angleščina/, nemš
čina ali pa morda litvanščina. 
Ali pa slovenščina. 
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Madžarski 
zbor v Celju 
in na Dobrni 

Od četrtka, 17., pa do ne
delje, 20. septembra, bo v 
gosteh pri Ženskem pev
skem zboru KUD Ljubečna 
ter Vokalni skupini Cvet 
Društva medicinskih se
ster in zdravstvenih tehni
kov Celje štiridesetčlanski 
Ženski pevski zbor Canzo-
netta iz Vachartyana na 
Madžarskem. 

Pevke z Ljubečne in Vokal
ne skupine Cvet, ki delujejo 
pod umetniškim vodstvom 
Vide Bukovac, so s pevkami 
iz Vžchortyclna blizu Budim
pešte navezale stik spomladi 
letos. Ženski zbor Canzonet-
ta, ki ga vodi Pal Farkas, je 
bil ustanovljen leta 1984, le
ta 1993 so pevke na deželni 
pevski reviji osvojile zlato 
odličje, sicer pa v svojem 
programu prepevajo tako 
cerkvene kot tudi umetne in 
ljudske pesmi ter evergree-
ne. S tem programom se bo
do predstavile tudi pri nas na 
dveh koncertih in sicer v 
petek, 18. septembra, ob 20. 
uri v dvorani Zdraviliškega 
doma na Dobrni ter v sobo
to, 19. septembra, ob 19. uri 
na koncertu v cerkvi sv. Jo
žefa na Jožefovem hribu v 
Celju. Pri obeh koncertih 
bodo s pozdravno pesmijo 
sodelovale tudi celjske pev
ke in sicer na Dobrni ženski 
pevski zbor iz Ljubečne, pri 
sv. Jožefu pa pevke skupine 
Cvet. 

Gostje iz Madžarske bo v 
soboto opoldan v celjskem 
Naroden domu sprejel tudi 
župan Mestne občine Celje 
Jože Zimšek. Slavnostni 
sprejem jim pripravljajo v 
petek z domačo pihalno 
godbo tudi na Ljubečni, saj 
gre za prvo mednarodno 
zborovsko izmenjavo pri 
KUD Ljubečna. 

ŽIVKO BEŠKOVNIK 

»Vsi za mano kameradi, 
kameradi...« 

Zrcalni svet z uličnim gledališčem Ana Monro 

Bolj nas niso mogli razve
seliti kot so nas minuli petek 
zvečer, kar na Krekovem tr
gu, pa tja do roba Prešernove 
ulice po horizontali, po ver
tikali pa s stolpa Celjskega 
doma do samega vrha kupo
le stavbe nad prodajalno Pe
ko, razveselili poulični gle-
dališčniki Ane Monro. Prišli 
so dat »poper in piko na »I« 
Poletju v Celju, knežjem me
stu in razveselit Celje, se
jemsko mesto. 

Organizator, Fit medla, je 
imel s povabilom odštekanih 
»monrojevcev« srečno roko. 
Gledalci, ki jih je bilo tistega 
toplega večera pred deževno 
nočjo toliko, da je bila gneča 
pravšnja, in da so vsi vsaj kaj 
videli in slišali (razumeli?!), 
pa so tudi imeli srečo, da so 
morda naključno ujeli poletni 

dogodek v mestecu Celju, ki 
mu je devet igralcev, (da o 
Rozi ne govorimo), v razmi
slek vsakdana položilo »Zrcal
ni svet.« Pravzaprav je bil 
predvsem plezalni. 

O uličnem gledališču Ane 
Monro tako ali tako ne gre 
izgubljati besed. Pojavijo se 
zmeraj ob pravem času na pra
vem mestu. Namenjeno vsem 
slodokuscem in ljudem dobre 
volje! 

Celjani so jim hočeš nočeš 
sledili, ne samo, ko so dajali 
takt s pesmijo »vsi za mano 
kameradi, kameradi...«, ali ko 
so gasili ogenj s smehom v 
italijanskem cirkusu z levom, 
tudi jugoslovanski himni so še. 
znali pritegniti, prostor je bil 

dovolj velik tudi za njihove 
»premike« na sceni od Celj
skega doma do kupole na stre
hi, kamor so pred Njegovo 
obličje res na sam vrh dvignili 
Celjanko (in jo vrnili možu in 
sinku)... 

Dokler v pičli uri natančno 
naštudiranih improvizacij ni
so skozi ogledala, razpeta 
med okni v Prešernovi ulici, 
stopili, v drug svet... Zrcalni. 

Občinstvo je obstalo na dru
gi strani štosa. 

P.S. Ulično gledališče Ane 
Monro se je po treh dneh iz 
svojega sveta znova vrnilo v 
Celje - izvršit obsodbo ob seži
gu znane celjske vešče... 

MATEJA PODJED 
Foto: SHERPA 

Igre in igrače moje 
mladosti 

v občasnih razstavnih i 
prostorih Muzeja novejše 
zgodovine, od koder se je 
razstava o krojaštvu za de- J 
set dni preselila na Medna- ] 
rodni obrtni sejem, se obi
skovalci z nostalgijo razgle- ; 
dujejo po igračah in družab- \ 
nih igricah iz časa med obe- \ 
ma vojnama. 

Otroci se najbrž ne morejo , 
načuditi, da je lahko punčka . 
iz cunj bila njihovi babici naj- ; 
ljubša igrača, ali pa dedku J 
lesen voziček. Kustodinja Ta- ;: 
nja Roženbergar je razstavo \ 
postavila v sodelovanju s Turi- \ 
stičnim društvom Rečica ob \ 
Savinji. \ 

Muzej je tudi gmotno pod- \ 
pri nastanek te razstave, je z j 
zadovoljstvom povedala Vida 1 
Orlovič z Rečice ob Savinji, : 
ko je pripovedovala o priprav- | 
Ijenosti članov društva, da so j 
se v letu, ki je proglašeno za : 
leto športa (šport pa se začne z ; 
igro), lotili prav igrač. Nekaj 
so jih našli v starih skrinjah ali ] 
na podstrešjih, nekaj pa so jih, ^ 
po zgledu starih, naredili na '! 
novo. »Žal pa razstava igrač in 
iger ni popolna, ni avtentična \ 
s tisto na Rečici,« je povedala ; 
Tanja Roženbergar in bila kar \ 

malo razočarana, češ, da ljud
je nimajo zaupanja do muze
ja. Zato so Rečičani originalne 
eksponate obdržali, za razsta
vo v Celju pa nekaj igrač in 
iger naredili na novo. Ali pa se 
morda niso mogli odtrgati od 
svoje najljubše igrače, potem, 
ko so spoznali, da si jo z 
zanimanjem ogledujejo tudi 
drugi. 

Toda, če kje, potem so eks
ponati, kakršnikoli že, v mu
zeju najbolj varno spravljeni. 

MATEJA PODJED 

Slikar iz Trsta 
Italijanski umetnik Giu-

liano Babuder prvič razstav
lja v Sloveniji. Razstavo nje
govih del so prejšnji teden 
odprli v Muzeju grafične 
umetnosti v Rogaški Slatini. 

Gre za slikarja, kiparja in 
grafika, ki je končal Akademijo 
v Gradišči ter živi v Trstu. Li
kovni kritik Carlo Milic, ki 
spremlja Babudrovo delo, opo
zarja med drugim na njegovo 
pozorno spremljanje mitov in 
tradicionalnih srednjeveških 
mistično-religioznih ritualov. 
Razstavo si bo mogoče ogledati 
do 25. septembra. BJ 

PRIREDITVE 
KONCiRTI 

V Kristalni dvorani v Ro
gaški Slatini bo nocoj ob 20. 
uri koncert Tria Lorenz in te
norista Marjana Trčka. V po
nedeljek ob 20. uri bo revija v 
standardnih in latinsko-ame-
riških plesih, v sredo ob 20. 
uri pa koncert ob zaključku 
12. tradicionalne prireditve 
Rogaško glasbeno poletje, z 
nastopom Slovenskega trobil-
nega kvinteta. 

V Kulturnem centru v Laš
kem bo drevi ob 19.30 sreča
nje najboljših ansamblov in 
posameznikov na festivalih 
domače glasbe: Vurberk '98, 
Števerjan, Graška Gora, Dob-
je pri Planini, Griže in Ljubeč
na. 

V dvorani Doma II. slo
venskega tabora v Žalcu bo 
jutri ob 19.30 koncert Tria 
Lorenz, ob 40-letnici glasbene 
ustvarjalnosti in v čast odprtja 
razstave slik Jelice Žuža, ki bo 
v Savinovem likovnem salo
nu ob 20.15. 

V Zlatorog clubu bo jutri 
zvečer koncert skupine Ad 
Hoc. 

V Pub teatru bo v soboto ob 
22. uri koncert skupine Free 
Blues Band. 

RAZSTAVE 
V Zlatorog clubu v Celju 

bodo danes odprli razstavo li
kovnih del Boža Srdiča:-

Na razstavišču Celjskega 
sejma v Celjanki ima Pokra
jinski muzej do 25. oktobra 
odprto prodajno razstavo so
dobnih slovenskih umetniš
kih del MOS 98. 

V Lapidariju je na ogled 
razstava Rimske nekropole se
verne Hrvaške, do 12. okto
bra. 

V razstavišču Kulturnega 
centra v Laškem je na ogled 
razstava akademskega slikarja 
Kristoferja Meška in akadem
skega slikarja ter kiparja Kiar-
ja Meška. 

V prostorih galerije Keleia 
razstavlja Trevor Bell dela z 
naslovom Piranski ciklus. 

Na Dobrni bo od sobote 
naprej razstavljala slikarka 
Marija Vasle. 

V Muzeju novejše zgodo
vine je na ogled razstava Kaj 
se skriva pod klobukom?, v 
občasnih razstavnih prostorih 
pa je do 25. septembra na 
ogled razstava Igrače in igre 
moje mladosti. 

V Razvojnem centru v Ce
lju razstavlja dela Tone Mo-

har, v Celjskem domu do 
ca septembra Alica Javšnij 
Etolu Jana Strušnik iz LJM 
ne, v galeriji Volk v o 
ulici Ljuban Šega in Zo 
Jošič in v špageteriji na Vrj 
skem Vilma Mavšič. 1 

V Zdravilišču Laško do j 
septembra razstavljajo ^ 
grafije »Iz popotniške MAH 
po Egiptu in Izraelu« člani j, 
tokrožka Društva ljudske 
nike Cinkarne Celje. 

OSTALO ^ 
^ - • • • 'rgl 

v dvorani Doma II. j 
venskega tabora v Žalcu 
v soboto ob 20. uri gosto' 
Moped show. 

V Savinovi hiši v Žaj 
bo v ponedeljek ob 19. 
pogovor z umetnostno Z; 
dovinarko Mileno Moškor 
sredo ob 19. uri pa predsta 
tev knjige o Fanny Hi 
smann, prvi slovenski pes 
ci, ob 180-letnici njent 
rojstva. 1 

V Knjižnici v Šentjui 
bo v torek ob 16. uri i 
pravljic. 

V Slomškovi hiši na I 
nikvi bo v soboto ob 20. i 
okrogla miza z Marjani 
Turnškom na temo »Naš 
jak Slomšek - prvi Slovei 
na oltarju«. 

V Pub teatru bo danes 
21. uri likovna predstav 
Zorana Joviča, jutri oh 
uri bo petkov večer, v n 
Ijo ob 21. uri pa večer j 
pisov iz Nepala. ) 

V Levstikovi sobi Ol 
nje knjižnice bo v pone 
Ijek ob 11. uri zaklju 
knjižnega kviza z nasloV 
Oton Župančič in Bela ki 
na, zvečer ob 18. uri v okvi 
Univerze za III. življenjsj 
obdobje Večer šansoriovzJ 
no Kvas in v sredo ob 18.1 
predavanje psihologinje M 
rije Trobec z naslovom d 
tvarjalne možnosti v III. ži 
Ijenjskem obdobju. \ 

Cel jsici f olkioristi potujejo 
v Korejo 

člani celjske folklorne skupine se te dni intenziv* 
pripravljajo na pomembno turnejo. 

Od 10. septembra do 10. novembra bo v južnokorejske 
mestu Kyongju prva svetovna kulturna razstava, '98 Kyong 
World Cultural EXPO, kjer se predstavljajo države iz vs( 
koncev sveta. Celjska skupina bo s predstavitvijo slovensl^ 
plesov in pesmi sodelovala od 24. septembra do 4. oktobf 

Po vrnitvi domov bodo pozornost namenili predvs^ 
vpisu novih članov. Vse, ki jim ni vseeno za slovens' 
kulturno izročilo, vabijo, da se 12. oktobra ob 19. ^ 
oglasijo v njihovi dvorani na Teharski cesti 2a. ^ 

Šf. 37.-17. september 1' 
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Umbra za ustvarjalce 
Likovna delavnica talentov praznuje peto obletnico 

v Uinbri, delavnici likov
nih talentov, letos praznuje-

peto obletnico druženja 
vseh. 1̂ ' privlači svet 
umetnosti in radi ustvarjajo, 
fo so osnovnošolci, ki šele 
odkrivajo svoje talente, ali 
pa se že pripravljajo na Sred-
jjjp šolo za oblikovanje in 
fotografijo v Ljubljani. Tu so 
tudi mladi, ki čutijo željo po 
ustvarjanju, ali pa se pri
pravljajo na sprejemne izpite 
na fakultetah in akademijah 
likovnih smeri. 

P r i h a j a j o p a t u d i s t a r e j š i l j u 
bitelji, ki si želijo dopolniti 
svoje znanje. Njihova pričako
vanja in želje skuša izpolniti 
Damjana Brumec, oblikoval
ka in ilustratorka, doma iz Ce
lja, k i d e l a in živi v Ljubljani. 

K o je pred petimi leti začela, 
je bila v Celju na tem področju 
prva, odziv je bil dober in 
kljub odhodu v Ljubljano je 
ohranila tedenska druženja z 
l judmi , željnimi novih spoz
nanj i n izkušenj iz sveta likov
ne umetnosti. 

O minulih letih v delavnici 
pravi: »Če bi nekje iz oblačka 

pogledala na teh pet let ustvar
janja, bi najprej videla veliko 
lepote. Kipi iz kupov krasnih 
risb in slik, v prav vseh tehni
kah in velikostih, predvsem 
pa s tako zanimivimi idejami, 
iskrenostjo in humorjem, da 
bi si marsikatero želela zase. 
Skriva se tudi v gori glinenih 
skulpturic, malih čudes iz fi-
mo mase, poslikanega stekla 
in majic ter čudovitih izdelkov 
iz papirja. Videla bi tudi števil
ne otvoritve razstav, ki smo jih 
imeli ob zaključkih leta. Naj
lepše so bile prve samostojne 
razstave naših najustvarjalnej-
ših učencev. Takrat je zasijalo 
tisto, na kar smo skupaj naj
bolj ponosni. Začetki njihove 
lastne ustvarjalne identitete.« 

Individualnost je namreč 
v Umbri zakon. Zato je tak
šen tudi način dela. Sami si 
izberejo temo, tehniko, for
mat... Skupaj pa se učijo 
opazovati in čutiti barve, 
oblike, strukture, kompozi
cije... Ko vidijo čuteno, na
stane slika. Ali risba ali kaj 
tretjega. Iz njih izvablja, kar 
že je. »Kot da igram na raz
lične inštrumente. Ko vsak 
zveni drugače, sem zado

voljna. Vmes pa se pogovar
jamo o tem, kar ustvarimo 
in sploh o vseh pomembnih 
stvareh v življenju. V majh
nih skupinah ni težko ustva
riti prijetno vzdušje,« pravi 
Damjana Brumec. 

Gostili so tudi različni umet
nike, šli na zanimive razstave 
v Celju in Ljubljani, spomladi, 
ko je posijalo toplo sonce, pa 
so vzeli barve in šli slikat v 
naravo. 

Veliko otrok in mladih je že 
ustvarjalo v Umbri. V tem času 
jih je dvanajst uspešno opravi
lo sprejemne izpite na različ
nih šolah in fakultetah v Ljub
ljani. Letos so bile tri učenke 
sprejete na Srednjo šolo za 
oblikovanje in fotografijo, dve 
izmed njih pa sta bili med 
najboljšimi. 

Če vas mika, se jim lahko 
pridružite. V sredo, 30. sep
tembra, se lahko vpišete ali 
dobite dodatne informacije 
med 17. in 19. uro v njihovih 
prostorih v Gimnaziji Celje 
Center, Kosovelova 1, v Celju. 
Lahko pa pokličete na števil
ke: 061/553-292, 061/315-117 
ah 063/483-627. 

TC 

Kiparska 
kolonija v 

Zavodnjah 
Jutri in v soboto bo v Za

vodnjah nad Šoštanjem 25. 
Mala Napotnikova kiparska 
kolonija, ki jo tudi letos or
ganizira Medobčinska zveza 
prijateljev mladine Velenje. 

Kolonije naj bi se udeležilo 
36 otrok iz Velenja, Šoštanja, 
Šmartnega ob Paki ter gostu
jočih šol iz Prebolda in Pod-
velka pod vodstvom 12 men
torjev. Mladi bodo začeli z 
ustvarjanjem jutri v dopol
danskem času, končali pa v 
soboto ob 14. uri, ko bodo 
javno prikazali svoje stvaritve 
na Razstavi skulptur in relief
nih plastik. B. J. 

Priznanje je iz rok predsednice Vere Kalčič prejel tudi Jože 
Tkavc. 

Grif onov jubilej 
Grifon, kuUurno umetniš

ko društvo iz Šempetra, slavi 
^ letošnjem letu 40-letnico 
obstoja in dela. Jubilej so slo
vesno počastili minuli petek. 
, O vlogi in vplivu, ki ju je 
'"lel KUD v kraju vsa štiri de-
^^^Na> je spregovorila pred
hodnica društva Vera Kalčič. 
[društvo je v minulih letih pre
živelo različna obdobja, razlo-
'̂za nihanja pa so zelo različ-

Sekcije so delovale v različ-
1̂''̂  pogojih, to pa se j & odraža-
° ûdi v delu društva, za kate-
"̂̂ §3 je spet očiten vzpon. Šem-
?ô rsko društvo šteje sedaj 559 
J'anov v petih sekcijah, od ka-
^̂ 'h sta najbolj dejavni folklor-

'n dramska sekcija. 
|. jubileju društva so podeU-
' ûdi priznanja, ki so jih prejeli 
vjvla Artnik, Zdenka Štrucl. 
Ĵ r̂ija Zagoričnik, Boris Ter-
P Jože Tkavc, Vili Puncer, 
.̂ gomir in Marjana Rizmal. 
'jlja Grobelnik in Vera Kalčič. 

^̂ ,̂ srednji del prireditve je bila 
°̂8la miza na temo Kultura 

v kraju - naključje ali potreba. 
V pogovoru so sodelovali Mar
jeta Mikola, Miran Krajšek, Ivo 
Lindič, Nada Jelen, Anton Si
tar, Jože Meh, Marko Slokar, 
Branko Virk, Jožica Ocvirk in 
drugi, vodila pa ga je Vera Kal
čič. V kulturnem programu so 
sodelovali člani dramske in fol
klorne sekcije ter vokalna sku
pina Vrtnica. V okviru prazno
vanja Grifonovega jubileja je 
bila na ogled tudi razstava z 
naslovom Naših 40 let. 

T. TAVČAR 

Umetnine v Mozaiku 
v galeriji Mozaik je bilo v petek, 11. septembra, odprtje razstave 6. Mozaikove slikarsko 

kiparske kolonije MOS'98. Na odprtju je bil gost pianist G. Benjamin Govže, spremno besedo 
o razstavi pa je podal Milan Pirker. 

Na razstavi sodeluje devetnajst slikarjev in kiparjev, ki so se udeležili VI. Mozaikove slikarsko 
kiparske kolonije. Umetniki so kar tri tedne ustvarjaU v Savinjski dolini, večino časa v Malih 
Braslovčah. PP, Foto: SHERPA : 

Razdvojene 
cone in 

Interscapes 
v Galeriji sodobne umet

nosti v mestnem gradu, pa 
v Likovnem salonu in še 
pod znamenitim Celjskim 
stropom v Pokrajinskem 
muzeju se bo do konca ok
tobra raztezala pregledna 
razstava del kiparke, sve-
tovljanke, Dube Sambolec; 
umetnice, ki se je s svojim 
delom zapisala v zgodovino 
slovenske umetnosti. 

Razstava, ki jo bodo odprli 
jutri, v petek, pripravlja Za
vod za kulturne prireditve 
Celje, nosi pa naslov: Raz
dvojene cone in Interscapes 
in je plod njenega razmišlja
nja o temeljnih problemih 
kiparstva, o njegovi biti kot 
objektu, ah telesu... 

Osrednja otvoritev razsta
ve, postavljene v kar treh pro
storih, se bo najprej pričela 
ob 20. uri v Likovnem salonu. 

Srečanje z deli kiparke 
Dube Sambolec bo šokant
no doživetje, napovedujejo 
dogodek organizatorji, ki so 
postavitev tega obsežnega 
projekta skrbno pripravljah 
več mesecev. MP 

Iz strun ljubezni in 
nazorske gredice 

Gostji sobotnega literarne
ga večera v nazarski glasbe
ni šoli, ki sta ga pripravila 
Občina Nazarje in kulturno 
društvo, sta bili Ljudmila 
Kranjc iz Nazarij in Danica 
Klovar iz Celja. 

Prijateljici sta pesmi ubra
no predstavili. Pesmi Danice 
Klovar so izšle v zbirki Strune 
ljubezni. »Ljubezen smo že 
vsi kdaj izkusili, zato nam je 
ta tema ljuba. Poezija, ki se je 
zdaj lotevam, pa iz ljubezen
ske počasi prerašča v duhov
no,« je dejala Klovarjeva. Prav 
ona je spodbudila štiriino-
semdesetletno Ljudmilo Kra

njc, da je potegnila svoje ver
ze iz skrivnega predala. Za 
izid pesniške zbirke Iz moje 
gredice so nato poskrbeli 
otroci gospe Ljudmile. Njene 
pesmi so nastajale v različnih 
življenjskih obdobjih, v vseh 
pa je ohranila optimizem, ki 
ga zna v svojih verzih bralcu 
toplo približati. K.L. 

Zarjani z 
novim 

zagonom 
v začetku septembra so 

tudi igralci amaterskega 
gledališča KUD Zarja v Tr-
novljah ponovno pričeli us
tvarjati s polno paro. 

Igralci že obnavljajo lan
sko uspešnico Ženitna meše-
tarka, s katero bodo še ne
kajkrat nastopili na domačih 
deskah ter gostovali tudi na 
odrih sosednjih amaterskih 
gledališč. V novi sezoni bodo 
uprizorili komedijo Narodni 
poslanec avtorja Branislava 
Nušiča. Z ekipo mlajših 
igralcev pa se namerava reži
ser Štefan Žvižej letos lotiti 
uprizoritve Božanske kome
dije, ki jo je po Dantejevem 
izvirniku v parodijo priredil 
ruski avtor. 

V KUD Zarja od začetka 
septembra deluje tudi nova 
pisarna - uradne ure so vsak 
torek od 18.30 do 19.30, mla
di, ki bi se želeli priključiti 
trnoveljskemu amaterskemu 
gledališču, pa so na avdicijo 
in pogovor vabljeni to sobo
to, 19. septembra, ob 10.00. 
uri. NMS 

Lašcanke 2 . na evropskem prvenstvu 
v nedeljo se je skupina laških mažoretk, ki jih vodi Majda Marguč, udeležila 3. evropskega 

prvenstva mažoretk. 24 mažoretk je v kategoriji C junior velika skupina, doseglo 2. mesto, zmagale 
pa so mažoretke iz Holandije. V kategoriji solo plesalk je tekmovala Barbara Mulej. PP 
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Šola s(m)o ljudje 
Nova devetletka na II. osnovni šoli v Celju v šolskem letu 1999/2000 - Vrtec in šola z roko v roki 

II, osnovna šola je edina 
šola v Celju, ki se je spomla
di prijavila na razpis mini
strstva za šolstvo in šport o 
pridobitvi koncesije za de
vetletno osnovno šolo. Njen 
ravnatelj Igor Topole je pre
pričan, da je šola nadvse pri
merna za izpeljavo načrtov, 
saj že štiri leta poteka pouk 
prvih razredov v prostorih 
bližnjega vrtca Anice Černe-
jeve, s čimer naj bi prvošolč-
kom čimbolj olajšali prehod 
iz male v »veliko« šolo. 

V nove) devetletko bodo kih^ 
ko starši vpisaU svoje malčke 
že pri šestih letih, pouk v pr
vih razredih pa bo prilagojen 
glede na njihovo starost. Nov 
program bodo začeli izvajati v 
šolskem letu 1999/2000, še 
vedno pa bo ostala tudi osem
letka. »Gre le za nov program 
v teh razredih,« je povedal To
pole. »Šola bo še vedno osem
letna, program pa bo za devet-
letko. Leta 2004/05 tega siste
ma ne bo več, ampak bomo 
imeli le še devetletno osnovno 
šolo, seveda, če bomo pridobi
li koncesijo.« 

Zakaj devetletka? 
»Za to smo se odločili, ker 

imamo prostorske pogoje, torej 
dovolj matičnih in posebnih 

učilnic. Drugi pogoj so ustrez
no usposobljeni kadri na raz
redni stopnji z dodatnimi mo
duli za delo s šestletnimi otro
ki, ki so jih naše učiteljice opra
vile in so prav gotovo nujno 
potrebni, saj je delo s šestletni-
ki drugačno kot z leto starejši
mi.« Sicer pa bodo imeli pouk 
prvih razredov že peto leto v 
prostorih vrtca, rezultati skup
nega sodelovanja pa naj bi bili 
po Topoletovem prepričanju 
odlični. Učiteljice v teh razre
dih se tudi vsako leto predstav
ljajo na Dnevih slovenskega 
izobraževanja v Cankarjevem 
domu in celo predavajo na se
minarjih za pridobitev modu
lov za izobraževanje bodočih 
učiteljic, ki bodo delale s šest-
letniki. Kot pogoj za ministro
vo odobritev koncesije je nave
dena tudi izjava o ustreznosti 
šolskega okoliša, ki ga potrdi 
Geodetska uprava RS. Tudi ta 
pogoj šola izpolnjuje. Tu je še 
simulacija za prehod na devet
letno šolanje, iz česar je razvid
no gibanje števila učencev, na 
podlagi katerega ugotovijo, ko
liko kadrov, prostora in podob
no potrebujejo. 

»Možnosti novih programov 
je bilo več: ali šola začne že s 
prvim razredom, ali s šestim 
po programu sedmega (devet
letne šole), ali pa oboje, za kar 
smo se tudi odločih,« je poja

snil Topole. »Skupno število ur 
bo nekoliko večje, a se bo že v 
letu 2004 znova zmanjšalo. 
Vzrok za to je manjše število 
otrok oziroma oddelkov. Tre
nutno imamo tri druge, tri še
ste, tri sedme in tri osme razre
de, že čez nekaj let pa bosta 
samo še po dva. Otrok je na
mreč vsako leto manj.« 

Kakšen bo urnik 
Urnik je narejen na osnovi 

demografskih podatkov o števi
lu otrok in učiteljev, upoštevani 
pa so tudi izbirni predmeti, ki 
so jih imeli učenci do sedaj v 
glavnem v popoldanskem času. 
Nov predmetnik je narejen ta
ko, da noben učenec ne bo imel 
'nulte' ure in da bodo v šoli 
najdlje do 15. ure. V prostih 
urah imajo na razpolago knjiž
nico s čitalnico, v kateri jim je 
vedno na voljo knjižničarka, ra
čunalniška učilnica z učiteljem, 
brskajo lahko po Internetu, de
lajo domače naloge, berejo... 

»V predmetniku večinoma ni 
prostih ur, da bi bil le-ta čimbolj 
strnjen. Nasprotniki devetletke 
so namreč trdili, da bi bili po 
novem programu otroci praktič
no ves dan v šoli. Nov urnik 
dokazuje ravno nasprotno,« je 
pojasnil Topole in opozoril, da 
strokovnjaki z različnimi pole
mikami po nepotrebnem bega
jo starše. Program malošolarjev 

je namreč le malenkostno spre
menjen. Za izvedbo predmetni
kov sta bila zadolžena Urad za 
šolstvo in Nacionalna kuriku-
larna komisija, ki sta pri tem 
upoštevala tudi mnenje učiteljic 
II. osnovne šole, ki so vodji 
Komisije za osnovne šole pred
lagale, da program pošljejo tudi 
vzgojiteljicam, saj le-te pravza
prav največ prispevajo k pripra
vi otroka na šolo. Ta pripomba 
naj bi bila po besedah Topoleta 
sprejeta in upoštevana, zato je 
prepričan, da je omenjeni pro
gram dobro zastavljen in pri
pravljen. 

Več kadrov? 
Prva razreda - imeli naj bi dva 

oddelka po dvajset otrok - bosta 
imela vsak po eno učiteljico in 
vzgojiteljico, ki bo učiteljici v 
pomoč. »Šole, ki so se prijavile 
na razpis in bodo tudi potrjene, 
lahko izbirajo med dodatno uči
teljico in vzgojiteljico. Naša šola 
se je odločila za vzgojiteljico, 
saj je le-ta bolj pripravljena na 
delo s šestletniki kot učiteljica,« 
je dejal Topole in nadaljeval: 
»To prinaša vsekakor več kori
sti, kajti prav ta vzgojiteljica je 
preživela tudi več časa z njimi. 
Vzgojiteljico bomo potrebovali 
tudi za podaljšano bivanje. Ven
dar pa to državo ne bo stalo 
prav nič več, saj bo sedaj, name
sto štirih vzgojiteljic v vrtcu. 

šola prevzela tri. Na šoli bo tako 
več zaposlenih, jih bo pa zato 
manj v vrtcu. Podatki za Celje 
kažejo, da se je število bodočih 
šolarjev in otrok, ki še niso v 
šolah, v zadnjih šestih letih 
zmanjšalo kar za sedemsto, kar 
pomeni za skoraj dve takšni 
šoli, kot je naša. Prav zaradi 
tega upadanja se število peda
gogov kljub nivojskemu pouku, 
ki zahteva več učiteljev, ne bo 
spremenilo.« 

In kaj pomeni ni vojski pouk? 
Gre za poseben način razpore
janja učencev sedmih, osmih 

Starši, ki bi želeli svojega 
otroka vpisati v novo devetlet
no šolo v šolskem letu 1999/ 
2000, naj se o tem telefonsko 
pogovorijo z ravnateljem. 
Otroke od drugod bodo le iz
jemoma sprejeli, saj za večje 
število prvošolčkov ne bo do
volj prostora. Prav tako lahko 
tukajšnje malčke prepišejo 
na kakšno drugo šolo, na pri
mer na Lavo ali na III. osnov
no šolo, ki sta zelo blizu, če 
pa bo potreben prevoz, bo dr
žava poskrbela tudi za tega. 

in devetih razredov bodoče de
vetletne šole, ki se bodo pri eni 
uri slovenskega, angleškega je
zika in matematike razdelili na 
tri zahtevnostne stopnje, drugi 
dve ali tri ure pa bodo skupaj 
jemali snov. Učence bo razdelil 
učitelj glede na predhodno 
znanje in rezultate. Na teh 
stopnjah lahko vsak učenec na
preduje ali nazaduje, odvisno 
od tega, kako se bo vključil v 
skupino in sprejemal snov ozi
roma sodeloval. Ker je za vsako 
raven predpisano določeno 

gradivo in kriteriji ocenjevĵ  
znanja, naj bi bili tako t 
šolarji mnogo uspešnejši, ,5 
kaj ne bi dali otrokom, ki i i ^ 
težave, več možnosti, da os| 
jijo osnovna znanja in jih^ 
utrdijo,« je poudaril Top. 
»Tako bodo vsaj v teh osnoj| 
znanjih >doma<, po drugi 
pa bi otrokom z nadpovp^ 
nim znanjem dali več. s j 
nikakor ne podpiramo raa 
jevanja, saj se bo lahko v| 
otrok, če se bo seveda izkaj 
vedno uvrstil na višjo zahi 
nostno raven in obratno.« 

Prehrana in 
varstvo 

v devetletni šoli bodoj 
zagotovilu ravnatelja prâ  
otrok v vrtcu do polovične 
brezplačne prehrane osi 
nespremenjene. Prvošolčki 
bo zagotovljen zajtrk, mali 
kosilo ali popoldanska mal| 
kar bo pač potrebno. Zanji« 
tudi organizirano jutranje 
popoldansko varstvo. Šola 
poskrbela tudi za brezpl^ 
izposojo učbenikov tistin^ 
bodo to potrebovah. l 

»Šola niso stene, okna, 1« 
vadnica, kuhinja in učilnu 
je povzel ravnatelj. »Šola 
ljudje; učitelji, učenci in a 
ši. Z uvedbo devetletne i 
bomo po mojem mnenju ol 
kom le pomagali, nikakor 
ne škodovali. V njihov prid 
tudi novi predmetniki, pq( 
noma pa zaupam tudi 
učiteljem, ki bodo vsal 
svojih močeh kar najbolj 
magali našim naj mlaj šinj 
tudi tistim nekoliko sf 
šim.« I 
illlllillllllilllllillll'' BOJANA JAti 
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Razpršenost 
Poleg maloštevilnosti je bila značilnost avstrijske in nemške 

narodnosti ter oseb z nemškim mater nim jezikom po 2. svetov
ni vojni tudi njihova razpršenost po vsem slovenskem ozemlju. 
Na podlagi rezultatov vseh povojnih štetij lahko ugotovimo, da 
so bile osebe ene ali druge narodnosti navzoče skoraj v vseh 
večjih upravno - teritorialnih enotah - okrajih, občinah. Mnoga 
naselja ali kraji, v katerih se pojavljajo, ter njihova maloštevilč-
na zastopanost v njih pa kažejo na veliko raztresenost in 
navzočnost tudi daleč od njihovega historičnega naselitvenega 
območja. Izrazito razpršeno »nemško« prebivalstvo nikjer ne 
predstavlja večje koncentracije. Z izgubo historičnih poselitve
nih jeder po 2. svetovni vojni so se maloštevilni pripadniki obeh 
narodnosti razseljevali po vsem slovenskem ozemlju, vendar 
nikjer niso navzoči strnjeno ali v večjem številu. Največ oseb 
obeh narodnosti in oseb z nemškim maternim jezikom je bilo 
navzočih v Ljubljani in Mariboru. 

Za leto 1948 nam viri, ki so nam na voljo, omogočajo analizo 
navzočnosti obeh narodnosti po okrajih, za Nemce pa tudi po 
krajih. Nemci so bili navzoči v vseh okrajih, vendar v nobenem 
niso dosegli polovice odstotka. Največ jih je bilo v okraju 
Ljubljana-mesto (298), največji delež pa so dosegli v okrajih 
Kranj-mesto (0,47%) in Kočevje (0,44%), Avstrijcev ni bilo le v 
idrijskem okraju, v nobenem pa niso dosegli treh desetink 
odstotka. Nekaj več kot četrtina jih je bila v okraju Maribor-
mesto, kjer so dosegli največji delež (0,25% ) , le v okraju Celje-
mesto pa so še presegali desetinko odstotka (0,15%). Skupaj jih 
je bilo največ v mestu Maribor, kjer jih je bila skoraj četrtina in 
kjer je bil tudi njihov delež med prebivalstvom največji (0,66%). 
Okrog pol desetinke odstotka jih je bilo še v okraju Kočevje in 
mestih Kranj in Celje. 

Prvi povojni popis 1. 1948 je naštel tudi 1709 avstrijskih in 
nemških državljanov. Navzoči so bili v vseh okrajih z nekaj 
izjemami. Nemcev ni bilo v Postojni, Tolminu in Trebnjem, 
Avstrijcev pa v Idriji, Ilirski Bistrici, Jesenicah in Trebnjem. 
Največ jih je bilo v okraju Ljubljana-mesto (96 Avstrijcev in 220 
Nemcev), največji delež pa so avstrijski in nemški državljani 
dosegli v mestih Kranj in Celje (okoli 0,5%). Bili so večinoma 
delavci, v manjši meri uslužbenci, zelo malo je bilo kmetov. 
Število tujih državljanov so močno povečali tuji strokovnjaki ter 

tudi osvobojeni vojni ujetniki z delovnimi pogodbami. Da je 
bila večina v Sloveniji brez družin, pojasnjuje tudi izredno velik 
delež aktivnih oseb z nemškim državljanstvom. 

Kljub temu, da je število oseb obeh narodnosti 1. 1953 upadlo, 
so bili pripadniki ene ali druge narodnosti ter osebe z nemškim 
maternim jezikom v vseh okrajih in vseh treh največjih mestih. 
V nobenem okraju delež Nemcev ni dosegel pol odstotka 
(najvišji Maribor-mesto 0,4% in Kočevje 0,33%). Delež Avstrij
cev v okrajih je bil še manjši, saj je bil najvišji v okraju Maribor-
mesto, kjer je komaj presegal desetinko odstotka. Po številu je 
bilo Nemcev in Avstrijcev največ v okraju Maribor-mesto 327 
oz. 80; tu so dosegali tudi najvišji delež med prebivalstvom - pol 
odstotka. Tu je bilo tudi največ oseb z nemškim maternim 
jezikom - 570 (0,74%). Skupaj sta obe narodnosti presegli pol 
odstotka le še v okraju Kočevje. Poleg mesta Maribor so osebe z 
nemškim maternim jezikom presegale dve desetinki le še v 
okrajih Kočevje (0,45%), Ljubljana-mesto (0,22%), Ljutomer 
(0,3%), Maribor (0,23%), Slovenj Gradec (0,28%). Razpršenost 
se kaže tudi pri nižjih upravnih enotah - občinah, saj so bile 
osebe ene in druge narodnosti med 369 občinami navzoče kar v 
218, vendar v nobeni skupno število ni doseglo 2% prebivalstva, 
le v treh pa so odstotek presegle. Le v 26 občinah je bilo Nemcev 
in Avstrijcev več kot 10. Največje število so dosegli v občini 
Kočevje 94, kjer je bil njihov delež med prebivalstvom nekaj več 
kot odstotek. 

Leta 1971 so bili Nemci navzoči v 57 občinah od 62 (za popise 
1. 1971, 1981 in 1991 sem zaradi lažje primerljivosti podatke 
prilagodil in poenotil upravno teritorialni razdelitvi iz 1. 1991), 
Avstrijci pa v 14. Pripadnikov obeh narodnosti skupaj je bilo 
največ v občini Maribor - 171 in v ljubljanskih občinah (skupaj 
107), več kot 10 pa še v 7 občinah. Le v treh občinah je skupno 
število obeh narodnosti nekoliko preseglo desetinko odstotka 
prebivalcev občine. 

Leta 1981 Nemcev ni bilo le v osmih občinah, Avstrijcev pa v 
dvajsetih. Največ Nemcev in Avstrijcev je bilo v občini Maribor 
(96 oz. 38), več kot 20 jih je bilo le še v štirih občinah. V nobeni 
občini obe narodnosti skupaj nista dosegli desetinke odstotka. 

Osebe z avstrijsko ali nemško narodnostjo so bile navzoče v 
150 naseljih. Največ jih je bilo v občinah Maribor -13, Ptuj - 12, 
Murska Sobota - 9, Lenart - 8. Le v 14 naseljih je bilo skupno 

število oseb narodnosti večje od 5, in le v štirih večje od K 
podatku, da je bilo vsako naselje v drugi občini. 

Leto 1991 
Občine: Ob zadnjem uradnem popisu prebivalstva 1. 19* 

bile osebe avstrijske narodnosti navzoče v 46 občinah (od 
nemške pa v 56. Največji delež so Avstrijci dosegli v ob( 
Lenart, kjer je 9 oseb dosegalo pol desetinke odstotka, Nei 
pa v občini Lendava - 0,11%. Največji delež obeh narodnost 
bil v občinah Lendava - 0,12% in Ljutomer - 0,10%. Po števih 
bilo Nemcev oz. Avstrijcev največ v občini Maribor - 76 oz. 3( 
vseh drugih jih je bilo manj kot 35. 

1543 prebivalcev Slovenije, ki so kot svoj materni ^ 
navedli nemščino, je bilo navzočih v vseh občinah. Njihov 
je dosegal ali presegal desetinko odstotka v 15 občinah. Najvf 
delež so dosegli v občini Lendava - 0,22%, kjer pred 2. svetov 
vojno skoraj niso bili navzoči. 

Ob zadnjih treh štetjih le v petih občinah (AjdovŠčii 
Cerknica, Idrija, Logatec, Škofja Loka) ni bilo oseb avstrij! 
narodnosti, oseb nemške narodnosti pa ni bilo le v občini Idn 
Največji delež so Avstrijci dosegli 1. 1971 v občini Ruše 
Maribor - 0.06%), Nemci pa 0,11% v Lendavi 1. 1971. C 
narodnosti skupaj sta največji delež v neki občini dosegli 1-1̂  
v občini Maribor in 1. 1991 v občini Lendava (0,12%). 

Krajevne skupnosti: Osebe nemške ali avstrijske narodni 
so bile navzoče v 242 krajevnih skupnostih (1. 1981 v 2̂  
osebe z nemškim maternim jezikom pa v 514 krajevnih skupi 
stih. Več kot 10 oseb obeh narodnosti je bilo le v kraje' 
skupnosti Koroška Vrata v občini Maribor, več kot 10 osej 
nemškim maternim jezikom pa v 15 krajevnih skupnostih, a 
eni je bilo njihovo število nad 20 oseb. 

Naselja: Pregled navzočnosti obeh narodnosti in osel 
nemškim materinim jezikom po naseljih daje presenet 
podatke o razpršenosti, saj so bile osebe ene ali tln̂  
narodnosti navzoče kar v 309 naseljih, osebe z nem l̂̂  
maternim jezikom pa v 459 naseljih. Značilnost njih' 
navzočnosti v posameznih naseljih je tudi ta, da je 
razmeroma malo naselij, kjer bi predstavniki obeh narodno 
prebivali skupaj. Le v 35 naseljih so bili tako Avstrijci 
Nemci, v 66 naseljih so prebivali le Avstrijci in v 208 le Ne^ 
Še bolj presenetljivi so podatki o številu pripadnikov d 
narodnosti v posameznih naseljih, saj je kljub temu, da sO 
navzoči v vsakem 20. naselju, bila njihova številčnost v ' 
zanemarljiva. Le v štirih naseljih je bilo navzočih več ko 
oseb obeh narodnosti (Ljubljana 99, Maribor 87, KraH 
Murska Sobota po 12).Več kot polovica vseh je bila navzO 
naseljih z enim, dvema sli tremi osebami ene ali ^ 
narodnosti. V takšnih naseljih je tudi 40% oseb z nem-
maternim jezikom. 
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Pikasto mesto 
Od jutri bo Velenje prizorišče festivala otroške ustvarjalnosti 

Ĵ veti Pikin festival bo le-
' «5trajal devet dni. Od 18. do 
• septembra bodo v Velenje 

fjhajali otroci iz vse Slove
nje, saj zanje pripravili 

gledaliških in lutkovnih 
' ifedstav, ustvarjalnih de-
^̂ nic, razstav, izletov in 
jger. Lani se je tega največje-
,j slovenskega otroškega 
Jjtivala udeležilo približno 
pisot malih in velikih obi-

i jiovalcev, letošnja priredi-
, ij,, ki ji bodo organizatorji 
; î isnili duh športa, naj bi jih 
privabila še več. 

[ Lani je Pika Nogavička razi-
l;lovala filmski svet in v Vele-
i]ju gostila pravo hollywood-
I zvezdo Leslie Caron, letos 
II labo literarna junakinja šved-
i|(e pisateljice Astrid Lind-
gren preizkusila, kako dobro 

'iiieznajde vsvetu športa. Vlogo 
f ibasadorke festivala bo v 
Maslednjih dneh prevzela se-
'iemnajstletna Velenjčanka 

Katarina Srebotnik, mladin
ska vvimbledonska prvakinja. 

Festivalske prireditve bodo 
predvsem v Rdeči dvorani, na 
mestnem otroškem igrišču, v 
kulturnem domu in v centru 
mesta na Cankarjevi ulici in 
Titovem trgu. Jutri zvečer bo
do festival odprli z velikim 
ognjemetom, v soboto, 19. 
septembra, pa bo otroški vr
vež napolnil sedemdeset us
tvarjalnih delavnic. Otroci 
se bodo lahko preizkusili na 
plezalni steni, hodili na hodu
ljah, se vozili s skiroji, iskali 
pot skozi labirinte, peli s ta
borniki, obujali igre naših ba
bic, slikali, lepili, peli, izde
lovali različne instrumente -
se učili in hkrati igrali. Eno 
pomembnejših prizorišč bo 
Pikino gledališče, saj se bodo 
na malem in velikem odru 
zvrstile gledališke in lutkovne 
predstave, med njimi štirikrat 
Pika Nogavička v izvedbi Mla
dinskega gledališča iz Ljublja
ne, nastopile pa bodo tudi os

novnošolske gledališke skupi
ne in se potegovale za naziv 
najbolj Pikaste predstave. 
Otroci se bodo lahko odpravi
li na ekološko-zgodovinske 
izlete po Šaleški dolini ali na 
planinarjenje. V Galeriji Vele
nje bo v času festivala na ogled 
razstava Pika Nogavička med 
otroki vsega sveta. Tudi letos 
naj bi se obiskovalci priredi
tve vključili v Pikino dobro
delno akcijo in z njo pomaga
li otrokom s posebnimi potre
bami. Pika Nogavička zato va
bi vse otroke, naj pred odho-

Podrobnejše informacije o 
prireditvah: Pikin festival, 
tel. št. 862-002, Marjan Ma-
rinšek. 

dom na festival pobrskajo po 
žepih in predalih, poiščejo 
kakšen kovanec in pomagajo 
napolniti Pikin šparovček, ki 
bo po prireditvi romal v Son
ček - Zvezo društev za cere-
bralno paralizo Slovenije. Na 
ta način bodo otroci pomagali 
otrokom pri nakupu igral, 
• • • • • • i KSENIJA LEKIČ 

Med prikazom določanja zrelosti jabolk. 

So jabolka že zrela? 
Društvo sadjarjev celjske 

regije in kmetijska svetoval
na služba sta pred kratkim 
na kmetiji Antona Hrustla v 
Studencih pri Žalcu pripra
vila prikaz določanja zrelo
sti jabolk. 

Prikaz je izvedla mag. 
Zlatka Gutman-Kobal, spe
cialistka za sadjarstvo iz 
Kmetijskega zavoda iz Mari
bora. Določanje zrelosti sad

ja je bistvenega pomena za 
ugotavljanje optimalnih ro
kov obiranja. Vsak sadjar, ki 
je prinesel vzorce jabolk, je 
dobil tudi priporočen datum 
obiranja in podatek o pri
mernosti daljšega skladišče
nja. 

Prikaz določanja zrelosti 
je eden izmed številnih stro
kovnih srečanj članov druš
tva sadjarjev celjske regije. 

ki deluje poldrugo leto. 
Društvo šteje 53 članov, ki 
pridelujejo sadje na več kot 
80 hektarjih zemlje. Večina 
nasadov je vključenih v Slo
vensko integrirano pridelavo 
sadja - SIPS. Cilj integrirane 
pridelave sadja je zadovoljiti 
potrošnika, ki želi uživati 
čimbolj zdravo sadje in živeti 
v čimbolj čistem in zdravem 
okolju. T. TAVČAR 

D o v o l j v o d e z a Plešivcane 
Po dolgoletnih prizadevanjih so krajani Plešivca 

naposled dobili vodovod Črna Gora, s katerim so rešili 
pereč problem oskrbe z zdravo pitno vodo, saj je doslej 
v tem kraju, kjer je sedemintrideset gospodinjstev, niso 
imeli dovolj. 

Naložba v vodovod je po predračunih iz leta 1993 
vredna približno 62 milijonov tolarjev. Dobro tretjino 
denarja so prispevali velenjska občina, šoštanjska termoe
lektrarna in republiški sklad za pomoč demografsko 
ogroženim. Preostanek, skoraj dve tretjini vrednosti na
ložbe, so krajani plačali sami in opravili tudi veliko 
udarniškega dela. Rešitev oskrbe s pitno vodo je za 
Plešivcane največja pridobitev v zadnjih letih, hkrati pa 
novi vodovod omogoča tudi možnost priseljevanja v ta 
slikoviti del Šaleške doline. Ob prazniku, ki ga je v kraj 
prinesla voda, so odprli tudi posodobljeno cesto do Čanča 
in sedem avtobusnih postajališč, na katerih stojijo nove 
lesene ute. K.L. 

V Laškem ponovno 
Klinček 

letošnjem šolskem letu 
J v okviru Planinskega 
^kva Laško ponovno za-

delovati mladinski odsek 
Sček. 

l̂ani odseka so v letošnji 
5'̂ ninski sezoni organizirali 
'zletov. Med drugim so so-
'lovali pri spominski maši 

^̂ leja Užmaha na Klemenči 
organizirali so orienta-
tek, vrhunec letošnje 

ne pa sta bila avgustov-
•7-pona na Krn in Triglav, 
^ebna pridobitev za MO 

^ . '"̂ ek sta na novo registri-
!. vodnika B kategorije 

,̂ "1)30 Kolšek in Marjan Ča-
' ,,̂ er markacista Tomaž 

•̂ 'r in Marjan Čater. Člani 
so si v Domu na Šmo-

uredili tudi mladinsko 

Iĵ ^ naslednje leto načrluje-
1,̂  Ponovno markiranje in 
j|̂ "̂jitev planinskih poti v 

Laškega, organizira

nje planinske šole, taborov 
ter udeležbo na državnem 
orientacijskem tekmovanju. 
V tem šolskem letu pa bodo 
Klinčki v svoje vrste s planin
skim krožkom vključili tudi 
otroke iz obeh laških osnovnih 
šol. LK 

R E Č E N O ( n e ) S T O R J E N O 

Obrtni sejem -
samoidentifikacija 

Pravijo, da smo ljudje različ
ni. Toda, če pogledamo takole 
na splošno, pravzaprav ne vidi
mo nobene razlike. Po drugi 
strani pa je tudi res, da posebno
sti drugih ne opazijo le povpreč-
neži. Kaj je torej tisto, kar nas 
loči od drugih? Nekoliko cinično, 
ncLs, recimo, od drugih dvonož-
cev, hči to, da mi nimamo perja. 
Ampak, bodimo resni. Kaj nas 
torej loči od drugih ljudi? Kaj je 
tisto posebno, da lahko rečemo, 
jaz sem drugačen od drugih. Ena 
od posebnosti je, na primer, že 

samo delo, ki ga opravljamo. 
Nekdo je pisatelj, drugi pa trgo
vec. Ampak pisateljev je ogrom
no, prav tako trgovcev. Tako 
ločimo nadalje dobrega pesni
ka od slabega in še naprej do
brega od odličnega, vse do geni
ja. Podobno je na vseh ostalih 
področjih (s tem, da za dobrega 
trgovca ni ravno nujno biti ge
nij), s katerimi se ukvarjamo. 
Že tukaj so torej razlike, če vseh 
ostalih sploh ne naštevam. 
Razlika je pač tudi v tem, kaj bi 
radi bili in kaj smo. Ponavadi je 
tako, da je volja ali želja moč
nejša od dejanskih možnosti. 

Če se tako vprašamo, kaj je 
tisto, kar nas, Celjane, loči od 
meščanov drugih krajev v naši 
deželici, bi lahko dejali, da je to 
recimo zgodovina, na čelu s 
celjskimi grofi oziroma knezi; 
če bi dodatno aktivirali še kak
šen čip, bi se morda še kaj 
rmšlo, vendar pa za naše raz
mišljanje to niti ni potrebno. 
Vsekakor je ena bistvenih po
sebnosti, s katero se lahko iden
tificira rojeni Celjan, vsakolet
ni obrtni sejem. V kolikor to 
sploh lahko štejemo kot drugač
nost, saj ima dandanes, pri 
nas, svoj sejem že vsaka kurja 
vas. Res pa je, da je naša tovrst
na prireditev, menda, največja 
v Sloveniji. In res je tudi, da za 
dober teden dni mesto zaživi 
ter postane, vsaj za te trenutke, 
podobno pravemu velikemu 
mestu - vključno s prometnim 
infarktom. Ampak pravemu 
Celjanu mora biti všeč tudi to. 
Izgleda torej, da želimo postati 
ne le veliko sejemsko mesto 
tukaj in sedaj, temveč v smislu 
dober, boljši, najboljši tudi pri
merljivi z drugimi podobnimi v 
svetu. Zaenkrat vsekakor kaže 
dobro, videli pa bomo, kaj bo v 
prihodnosti močnejše, volja ah 
moč. ZORAN PEVEC 

Stanovanja za Šoštanjcane 
Na Aškerčevi v Šoštanju je velenjski Vegrad že zaključil gradnjo stanovanjskega bloka, v 

katerem je 31 stanovanj in 4 poslovni prostori. 
Ta mesec naj bi opravili tehnični prevzem, takoj zatem pa bodo stanovanja izročili kupcem. 

Največ stanovanj bodo odkupili Premogovnik Velenje, Termoelektrarna Šoštanj in Občina Šoštanj. 
Gradbeno podjetje Vegrad se bo kmalu lotilo gradnje še enega stanovanjskega bloka, v katerem bo 
36 stanovanj. Do letošnje zime naj bi opravili zemeljska dela. LOJZE OJSTERŠEK 
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Šempetrski gasilci 
sicozičas 

Jubilej PGD Šempeter združili z Dnevomjasilcev Občine Žalec 

Večdnevno praznovanje 
občinskega praznika Občine 
Žalec so zaključili še pose
bej slovesno, saj so šempetr
ski gasilci praznovali 120-
letnico delovanja, gasilci Ga
silske zveze Žalec pa so ime
li Dan ^ s i l c a . 

Slovesnost ob jubileju so 
pripravili v nedeljo v dvorani 
Zadružnega doma. O zgodo
vini društva je spregovoril 
predsednik Peter Žnidaršič, 
ki je povedal, da so z gasils
tvom pričeli takratni krajevni 
veljaki na čelu z Jožefom Len-
kom. Prvi gasilski dom so 
zgradili že leta 1880 ter potem 
vseskozi skrbeli za nenehno 
izpopolnjevanje gasilske opre
me in znanja. Zanimivo je tudi 
to, da so kljub trdi avstrijski 
diktaturi uvedli poveljevanje v 
slovenskem jeziku, za kar je 
bil še posebej zaslužen Vin-

cent Ušen. Aktivnost društva 
je med obema vojnama nekoli
ko zamrla, ker se je večina 
članov odzvala klicu domovi
ne, a je takoj po končanih voj
nah ponovno oživela. Po tem 
času so redno skrbeli za svoj 
dom, za opremo in za strokov
no usposabljanje. 

Še posebej ponosni so, ker 
so ob svojem jubileju uspeli 
obnoviti gasilski dom in pri
dobiti sodobno gasilsko vozi
lo. Na slovesnosti so podeliU 
tudi več društvenih priznanj, 
potem pa so praznovanje na
daljevali pri obnovljenem ga
silskem domu, ki so ga simbo
lično ponovno odprli. Častni 
predsednik Franc Golavšek 
je odkril kip sv. Florjana, ki ga 
je društvu sam tudi podaril. 
Oboje je blagoslovil šempetr
ski župnik Mirko Škoflek. 

Nedeljsko popoldne je bilo 
namenjeno Dnevu gasilca. Za 
to priložnost se je zbralo več 

kot 700 gasilcev iz domače in 
sosednjih gasilskih zvez ter 
več deset gasilnih avtomobi
lov, vsi skupaj pa so v slav
nostni povorki krenili skozi 
Šempeter na prireditveni pro
stor pri Blagovnici Šempeter, 
kjer sta o pomenu Dneva ga
silca spregovorila predsednik 
žalske gasilske zveze Vinko 
Debelak in Ernest Ory v ime
nu Gasilske zveze Slovenije. 
Ob koncu je zbrane pozdravil 
še župan občine Žalec Milan 
Dobnik in šempetrskim gasil
cem izročil ključe novega ga
silnega avtomobila, ki ga je 
prav tako blagoslovil domači 
župnik. 
HHHHHHMHB T. TAVČAR 

Trening Dale 
Carnegie v 

Celju 
v torek, 22. septembra ob 

16.30 bo v modri dvorani 
Celjanke ponovna predsta
vitev komunikacijskega tre
ninga D. Carnegie, ki jo pri
pravlja izobraževalni center 
Socius d.d. iz Ljubljane. 

Socius d.d. izvaja te trenin
ge že od septembra 1996, 
sicer pa sega njihovo rojstvo 
v leto 1912. Danes poteka ta 
trening v 81 državah in v 21 
jezikih, na njem pa je mogo
če spoznavati sebe in druge 
z novih zornih kotov. Izbolj
ševati je mogoče sposobno
sti javnega nastopanja, vzpo
stavljanja boljših medčloveš
kih odnosov, nadzorovanja 
stresa in obvladovanja skrbi, 
medtem ko je večja samoza
vest rezultat sinergije izbolj
šanih sposobnosti. 

Po torkovi predstavitvi se 
bodo začela redna srečanja -
treningi Dale Carnegie v sre
do, 6. oktobra, ob 16.30 v 
konferenčni dvorani Celjan-
ka na Celjskem sejmu d.d. na 
Dečkovi 1. Skupaj obsega ci
kel treningov D. Carnegie 12 
srečanj, praviloma vsak te
den eno. UM 

Zmagovalna ekipa Šempetra: Jože Koran, Ignac Štorman in 
Berta Povše. 

Tekmovanje upokojencev 
v počastitev praznika Občine Žalec je društvo upokojencev 
pripravilo športno srečanje, na katerem je sodelovalo deset 
upokojenskih društev iz žalske občine. 
Največ, kar 12 tričlanskih ekip, je nastopilo v streljanju z zračno 
puško, kjer je prvo mesto zasedla ekipa Šempetra pred Andražem 
in Vranskim. V metanju pikada je zmagala ekipa Vranskega pred 
Ponikvo in Petrovčami, v metanju krogov pa je slavila ekipa 
Šempetra L, pred Vranskim in Ponikvo. Skupaj je v vseh treh 
panogah nastopilo 125 upokojencev. T. TAVČAR 

Slavko Šketa čestita Martinu Vrbnjaku. predsedniku režijskega odbora za gradnjo vodovot 

Otvoritev vodovoda Sempetrsici Zalog 
Sobotno slabo vreme ni oviralo krajanov Sempetrskega 

Zaloga in Martjakov pri slovesnosti, na kateri so odprli nov 
vodovod, ki je za ta dva zaselka še kako pomemben, saj so 
doslej največ uporabljali kapnico. 

Krajani so se zbrali pri čr
pališču Vrhi, kjer je o gradnji 
vodovoda spregovoril pred
sednik režijskega odbora 
Martin Vrbjak. Del ne bi mo

gli opraviti brez izdatne po
moči občine Žalec in KS Šem
peter, poleg tega pa so velik 
delež prispevali tudi krajani, 
uporabniki vodovoda. Tokrat 

so namenu predali glavni 
vodovodnega sistema, v 
gradnji pa je še priblii 
4700 metrov sekundarni 
voda. 

Na slovesnosti, ki so 
obogatili šempetrski pe 
je v imenu KS spregovi 
Jože Randl, v imenu obč 
Žalec je trak prerezal Slai 
Šketa in s tem simbolii 
odprl vodovod, ki ga je I 
goslovil še šempetrski ž 
nik Mirko Škoflek. Na i 
vodovod je priključenih 
gospodinjstev, vrednost 
presega 60 milijonov to 
je v. T. TAVČ 

Šport in rekreacija v Novi vasi 
Društvo za temeljno tele

sno vzgojo, šport in rekreaci
jo Nova vas, bo začelo z vad
bo v torek, 22. septembra, na 
osnovni šoli Frana Roša v 
Celju. 

V sezoni 1998/1999 bodo ob 
torkih od 18. do 19.30 ure 
imeli starejši člani splošno 
vadbo, od 19.30 ure do 21. pa 
mlajše članice aerobiko. Ob 
četrtkih se bodo v telovadnici 
zbirali cicibani in cicibani s 
starši na splošni vadbi (od 17. 
do 18. ure), za njimi pa bodo 
do 19.30 ure imeli splošno 
vadbo še pionirji in pionirke. 
Starejše članice bodo s splo

šno vadbo in aerobiko začele 
ob 19.30 uri in končale ob 
21.uri. Ob petkih bo organizi
rana aerobika za mladinke od 
17.30 do 19. ure. PP 

Po poteh pecovniških rudarje 
v nedeljo, 20. septembra, bo tradicionalni pohod pa 

Bojanskega grebena na Svetino, ki je namenjen spomina 
medvojne dogodke, ko je skupina 126 pecovniških rud^ 
16. septembra 1944 odšla množično v partizane. 

Zborno mesto bo ob 9. uri pri starem rudniku v Pečovniku 
spominskem obeležju. Pohod organizira Moško pevsko dru 
Pod gradom v sodelovanju s krajevno skupnostjo, borci, gasil 
planinci. Hrano morajo pohodniki prinesti s sabo, organizal 
pa obljubljajo tudi kakšno presenečenje. I 

Mozirski lovci na svojem 
Od lanskega junija do pre

tekle sobote je na poti iz Mo
zirja proti Žekovcu zrasel 
Dom lovcev, ki so ga z precej 
odrekanja zgradili mozirski 
lovci. 

Mozirjani sicer že imajo tri 
lovske koče na Mozirski plani
ni, vendar je bil lasten dom 
davna želja lovcev, posredno 
pa so jih k gradnji »prisiHli« 
inšpektorji. K gradnji doma so 
lovci prispevali preko 7 tisoč 

udarniških ur, odpovedali so 
se lovu in trofejam, kljub temu 
pa opravili vsa načrtovana de
la na svojem gojitvenem po
dročju, je omenil predsednik 
LD Mozirje Martin Marolt. 
Največji prispevek pa nosijo 
mozirski kmetje, ki so lovcem 
darovali les v vrednosti 2 mili
jona tolarjev. Dom lovcev bo 
namenjen ne le lastnikom, 
temveč tudi drugim, ki potre
bujejo lepo urejene prostore. 

Lovcem so za novogra« 
čestitali številni gostje, 
koncu pa so Mozirjani nek 
rim lovskim družinam po' 
li tudi priznanja. V progr̂ f 
so sodelovali Moški p̂ J 
zbor Prosvetnega društva ^ 
zirje pod vodstvom Ant̂  
Acmana, otroci iz OŠ Mo^' 
in Savinjski rogisti pod 
tvom Toneta Plaznika, do '̂.' 
je blagoslovil mozirski žup̂  
Ivo Suhoveršnik. 
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Štiri zvezdice nad Sotlo 
V Aparthotelu v Podčetrtku imajo 400 novih postelj 

y Podčetrtku so v petek slo-
00 odprli novi apartmaj-

'[j hotel ter podzemna pove-
',valna hodnika med obema 
jteloma ter Termami. V 
toinskih toplicah imajo tako 
)0 novih postelj. Aparthotel 

y3 štiri zvezdice, kar je za 
martmaje najvišja ocena. 

^(j 95 apartmajev je proda-
jli več kot polovica, njihovi 
Ijjiniki pa so predvsem različ-
pj podjetja. Kot so povedah na 

^ leikovi novinarski konferenci v 
jdravilišču Atomske topUce, je 
loral vsak kupec podpisati po
godbo upravljanju z Atomskimi 
oplicami. Tako bo moral vsak 
j5tnik apartmaja plačevati 

' (iravilišču blizu 800 tolarjev po 
ladratnem metru za delo re-
:epcije, vzdrževanje in podob-
10, V Aparthotelu namreč no-
ejo počitniških stanovanj, ki bi 
premožni lastniki koristili le 

»nekaj tednov na leto le zase. 
Aparthotel je za 1,5 milijar-

le tolarjev zgradilo Ijubljan-
1(0 podjetje Al inženiring. Pri 

" m je zdravilišče vložilo zem-
jišfe in infrastrukturo ter po-
lalo lastnik 17 odstotkov po-
iopja in njegov upravljavec, 
fako je v zdraviliški lasti 25 

j' ipartmajev. V novem hotelu je 
udi velika dvorana ter sejna 
oba, kar pomeni možnosti za 
:aivoj kongresnega turizma. 

M hotelom zbujajo pozor-
;ost ribniki, ki so jih uredih z 

.'t 'odometi ter vodnimi igrami. 

V podzemeljskem hodniku 
:Termam, ki je stal blizu 100 
D i l i j o n o v tolarjev, so kavarna 

' fr nekaj drugih lokalov. Sicer 
^ a nameravajo Terme v pri-

l o d n j i h letih povečati, vendar 
j' lodo najprej začeli urejati ob

močja kampa, kjer bo še 12 
lovih počitniških hišic ter le-

•Ttirejena pešpot do hotelov. 

To je najmlajši slovenski ho
tel. Parkirišča Aparthotela so 
skrita pod zemljo. Gradnjo 
podzemnih parkirišč načrtu
jejo tudi pred hotelom Atom

ske toplice. 

Med velikimi načrti je tudi 
gradnja večnamenske športne 
dvorane. 

Direktor zdravilišča Boris 
Završnik je dejal, da pričaku
jejo za zaključek leta 90 mili
jonov tolarjev dobička, kar je 
razmeroma ugodno. Predsta
vil se je tudi novi vodja zdravs
tva dr. Jože Rokovnik, ki je tri 
desetletja uspešno delal v so
sednjem Zdravilišču Rogaška 
Slatina. 

BRANE JERANKO 

Živimo zdravo za zabavo, 
živimo zdravo*ža zabavo je 

geslo letošnjega meseca 
športa in rekreacije. Planin
sko društvo Celje in projekt
na pisarna Celje Zdravo me
sto organizirata 20. septem
bra pohod na Celjsko kočo in 
se tako pridružujeta mno
gim v državi, ki z organizira
njem tovrstnih prireditev do-
prinašajo k popularizaciji te
lesne aktivnosti med Sloven
ci. 

Na Celjsko kočo vodijo šte
vilne poti. Organizirana skupi
na bo na pot krenjla ob 9. uri 
izpred gasilskega doma v Pe-
čovniku. Tisti, ki bodo izbrali 
druge poti, naj pridejo na cilj 
vsaj do 11.30 ure. Na Celjski 
koči bo med 11.30. in 13. uro 
še posebej veselo. Organiza
torja namreč pripravljata dru
žabne igre: hojo s hoduljami. 

vezanje planinskih vozlov, 
vlečenje vrvi, skakanje v vre
čah, preizkusiti pa bo mogoče 
tudi spretnosti, ki so potrebne 
za streljanje s fračo in zračno 
puško. Tako bo vsakdo lahko 
izbral kaj zase. 

To pa še ni vse. Prisoten bo 
tudi zdravnik. Tako bo možno 
neposredno po telesni aktiv
nosti izmeriti krvni tlak in srč
ni utrip ter tako preveriti ali je 
bila intenzivnost telesne ak
tivnosti zadostna. 

Telesna aktivnost in šport, 
ki ju moramo gojid razumno 
in previdno, sta nedvomno ko
ristna za zdravje v vseh živ
ljenjskih obdobjih. Že ta ko
nec tedna pa lahko na organi
ziranem pohodu na Celjsko 
kočo preizkusimo svojo moč, 
gibljivost ter vzdržljivost. 

PP 

Srečanje rodbine Satler 
Družinske vezi v zadnjem času spet dobivajo svojo veljavo. 

Tako je tudi s potomci 11 Satlerjevih otrok, ki so se rodili v 
Jajškem mlinu v Kalah. 

Na srečanje je prišlo 24 sestričen in bratrancev s svojimi 
življenjskimi sopotniki, ki so bili še posebej pozorni so bih do 

edine še živeče tete Milke Rebernik iz Andraža. Vzdušje je bilo 
zelo veselo, Satlerjevi pa so se zabavali pozno v noč. Ob koncu 
so seveda sklenili, da se bodo prihodnje leto spet srečali, takrat 
pa bodo z njimi tudi njihovi potomci. 

T. TAVČAR 

^ I I M M H I L . I . I J 
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(Pre)počasna država 
Se bo verigi sedmih Štormanovih gostišč pridružilo tudi tisto no avtocestnem počivališču na Lopati? 

Primer gostinca Zvoneta 
Štormana iz Šempetra v Sa
vinjski dolini, ki ima na Celj
skem 7 lokalov, ob 140 redno 
zaposlenih delavcih pa ima 
ta čas v svojem kolektivu še 
130 učencev, bodočih gostin
cev, nazorno kaže, kako toga 
in počasna je lahko država 
Slovenija. 

Gostišča Štorman so znana 
in uveljavljena ne samo na 
Celjskem, ampak v celotni dr
žavi, zato je podatek, da se je 
promet v teh gostiščih po od
prtju avtocestnega odseka Ar-
ja vas-Vransko znižal za skoraj 
40 odstotkov, več kot zaskrb
ljujoč. »Padec prometa je dejs
tvo, posledica tega pa je žal 
tudi to, da 22 kuharjem, nata
karjem in tehnikom, ki so se 
letos izšolali, nismo mogli po
nuditi pripravništva in kasne
je zaposlitve, čeprav je za naš 
kolektiv značilno, da imamo 
od 140 zaposlenih kar 100 tak
šnih delavcev, ki so se izšolah 

pri nas,« pravi Zvone Štor
man. 

V kolektivu so seveda rea
girali in Zvone Štorman se je, 
tudi v sodelovanju z žalsko 
občino, v začetku poletja 
obrnil na odgovorne v državi 
s prošnjo, naj mu dovolijo 
postaviti označevalno-infor-
macijske table ob avtocesti 
skozi Savinjsko dolino. »Pa 
ne gre zgolj za table z imeni 
mojih gostišč, voznike na av
tocesti smo zeleh opozoriti 
na znamenitosti krajev, skozi 
katere se vozijo, in jim ponu
diti tudi uporabne informaci
je - denimo to, da je v Šem
petru non-stop odprt bencin
ski servis, saj na odseku od 
Tepanja do Blagovice ob av
tocesti ni črpalke - pa vse do 
danes nisem dobil niti odgo
vora,« je razočaran Štorman, 
ki so ga udeleženci posveta o 
avtocestah in turizmu na 31. 
MOS večkrat omenjali kot ti
stega nosilca gostinske de
javnosti, ki bi s svojo ponud
bo ob avtocesti zmogel zago
toviti Sloveniji dobro ime. 

Zaradi počasnega prilagaja
nja obstoječih predpisov in tu
di zaradi vse preveč zbirokra-

Po besedah Gordane Vi
šinski iz Darsa bo posebna 
uredba z razpisom za go
stinsko ponudbo objavljena 
sredi prihodnjega leta, in 
kljub temu, da javnost za 
bodočnost Štormanov obrat 
na Lopati jemlje kot dejstvo, 
gostinec lahko o tem zaen
krat le še ugiba. »Škoda, da 
je toliko časa preteklo tako, 
da se ni nič zgodilo,« pravi 
Štorman, ki mu je po 19 
letih uspešnega dela v go
stinstvu več kot jasno, da 
družinsko podjetje na tak
šnih osnovah ne more gradi
ti prihodnosti. 

tiziranih postopkov v državi, 
smo v Sloveniji preveč togi. 
Tako na primer na počivališču 
Lopata pri Celju še vedno ni 
zgrajenih bencinskih servisov, 
zaradi zapletov ob razpisu za 
oddajo spremljajočih aktiv

nosti na počivališču v letu 
1996 pa je zdaj sprejeta odlo
čitev, da Petrol in OMV Istra-
benz gradita bencinska servi
sa po gradbeni dokumentaciji 
iz druge polovice sedemdese
tih let. Ob OMV Istrabenzo-
vem servisu bo za gostinsko 
ponudbo poskrbelo podjetje 
Javico iz Zgornje Savinjske 
doline, kako pa bo z gostinsko 
ponudbo na Petrolovi strani, 
še ni jasno. 

IVANA STAMEJČIČ 

Dan odprtih vrat 
občine Zreče 

Občina Zreče je v ponedeljek na Mednarodnem ol 
sejmu pripravila dan odprtih vrat. Na razstavnem pro% 
Območne obrtne zbornice Slovenske Konjice so pripr̂ ^ 
predstavitev podjetništva, malega gospodarstva in turi ,̂ 
v občini. 

Župan občine Zreče Jože Košir je v pozdravnem gov̂  
dejal, da poleg velikih gospodarskih podjetij, kot so U n i 
GKN Unior Atras in Comet, postajata malo gospodarstvo 
turizem vse pomembnejša tudi v zreški občini. 

Dneva odprtih vrat so se udeležili tudi učenci osnovne ši 
Zreče, zreške gospodarstvenike pa je obiskal tudi minister 
malo gospodarstvo in turizem Janko Razgoršek. V kult 
nem programu so nastopili otroci s Skomarja, predstavili 
se tudi ljudski pevci in godci ter zreška folklora. Zres 
Srednja šola za gospodinjske storitve je pripravila poku; 
pohorskih dobrot. Za dobrote na stojnici pred Pohorsko kc 
pa so poskrbele turistične kmetije Zreškega Pohorja. 

Leon Štukel na MOS 
Slovenski olimpionik Leon Štukel, ki bo v kratkem praznoval 100. rojstni dan, je v torel 

povabilo ministra za malo gospodarstvo in turizem Janka Razgorška obiskal razstavišča 
MOS. 

Po sprejemu pri vodstvu sejma je najboljšim inovatorjem podelil priznanja, srečal pa se je 
z vodstvom OZS in zamejskimi Slovenci, ki so se v okviru delovnega srečanja zavzeli za tesm 
sodelovanje slovenskih podjetnikov z gospodarstveniki v zamejstvu. Ob tem je predsednik ( 
Miha Grah gostom iz Avstrije, Italije in Madžarske Leona Štukla predstavil kot človeka, ki j< 
promocijo Slovenije prevzel nase veliko bremena, častnemu gostu pa je zaželel še vehko obis 
na MOS. Slovenskim in hrvaškim inovatorjem je Leon Štukelj povedal tudi recept za d( 
življenje in jim svetoval, naj se ga poskusijo držati tudi sami. »Že vse življenje se držim pravilč 
pravi: ne kadi, bodi zmeren pri pijači, teci in ne žri,« je povedal in z žalostjo ugotovil, da bi bil 
vsaj pol mlajši. »Vendar boste vsi prišli za mano, a le redki tako visoko,« je še dodal. 

Prva generacija ekonomskih tehnikov 
v soboto, 12. septembra, se je srečala prva generacije, ki se je vpisala v 4-letni progf' 

ekonomskega tehnika v Srednji ekonomski šoli v Celju. Petdeset let po vpisu se je zbralo 
65 takratnih dijakov te šole in 2 profesorja - Anton Lesjak in Zoran Razboršek. 

Zbrali so se na ekonomski srednji šoli, kjer jim je ravnatelj Janko Poklic predstavil sed̂ ' 
organiziranost šole. Z zanimanjem so si ogledali nekatere učilnice in jih primerjali s časom P' 
petimi desetletji. K prijetnemu vzdušju je svoje prispeval tudi kulturni program, v katerem s' 
predstavila skupina pevcev moškega komornega zbora iz Celja. Druženje, polno spomino^ 
dijaška leta, so nadaljevali v Domu sv. Jožefa na Jožefovem hribu. PP, Foto: SHE'^ 

Gospodarsko partnerstvo 
»Razlike med nemškimi sejmi in celjskim MOS ni več,« pravi župan Celju partnerskega 

nemškega mesta Singen Rudiger Neef 

»Do leta 1990 je bil medna
rodni obrtni sejem v Celju 
velik obrtni sejem, a tudi nič 
več kot to. Razvoj zadnjih let 
pa je dokazal, da je MOS 
resnično postal drugi naj
večji tovrstni sejem v evrop
skem prostoru,« ni skoparil s 
komplimenti župan Celju 
partnerskega nemškega me
sta Singen Riidiger Neef, ki 
MOS obiskuje že vrsto let. 
Letos še toliko bolj z vese
ljem, saj se v Celju predstav
ljajo tudi podjetja iz Singna. 

Na MOS se predstavlja me
sto Singen, Industrijska in tr
govinska zbornica iz Konstan-
za in nekatera podjetja, naj 
omenim le največje Alusuisse 
Singen GmbH, ki v Celju išče 
partnerje s področja gradbe
ništva. Predstavlja se z dvema 
izdelkoma; alu-cu-point fa
sadnimi materiali na osnovi 
aluminija, ki so zaradi prožno
sti in preproste montaže 
izredno uporabni v gradbeniš
tvu, ter aluminijskimi profili 
najrazličnejših dimenzij,« pra
vi Neef, ki je prepričan, da bo 
Alusuisse zanimiv zlasti za 
slovenske arhitekte, projek
tante in gradbenike. »Da se 
med nemškim in slovenskim, 
zlasti celjskim gospodarstvom 
sklepajo vse bolj trdne vezi, 
kaže povečan porast zanima
nja naših podjetnikov za sode
lovanje s slovenskimi partner
ji. Vesel sem, da se tako nad
grajujejo naši, na drugih po
dročjih že doslej zgledni part
nerski odnosi,« pravi Neef in 
dodaja, da je za navezavo pr
vih poslovnih stikov najpri
mernejši prav MOS, za sodelo

vanje na sejmu pa je zaintere
siranih čedalje več članov ob
močnega združenja srednje-
velikih podjetnikov. 

Z območja Singna sodeluje 
na MOS tudi podjetje PLM, ki 
pa so ga v Celje pripeljale čisto 
drugačne vezi. »Sin lastnika 
podjetja se je poročil s Sloven
ko, na sejem pa je podjetje za 
gradnjo mostov prišlo zaradi 

pohval in odličnih izkušenj, ki 
jih je kot razstavljavec na MOS 
imel oče v družino primožene 
Slovenke,« pripoveduje Neef 
in dodaja, da je za dejavnost 
podjetja PLM na sejmu pre
cejšnje zanimanje, saj ponuja
jo aluminijaste mostovne kon
strukcije, ki so izjemno pre
proste za montažo. 
H M I H H H I. STAMEJČIČ 
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V h i š i b r e z ž e n s i c e r o l c e 
Trije možje pripovedujejo, l<ako se je življenje obrnilo, ko so po razvezi ostali sami z otroki 

očetje, ki so ostali sami z 
(joki, si naložijo niz oprav-

lov in odgovornosti. Berejo 
favljice, prebedijo noči, ko 

ijĵ lčki zbolijo, jim brišejo 
t̂ke, jih kopajo, češejo, po

lagajo pri učenju, perejo, 
ĵlcajo, brišejo prah, kuhajo, 

Uniivajo posodo, hodijo v 
Liužbe, otroke vodijo na izle-
L hčerke poučijo o men-
[tfuaciji, jih seznanijo z zaš
čito pred nosečnostjo, sino
dom pa izdajo vse, kar mora 
moški vedeti o sebi. Otroke 
00 razlikovati med tem, 
l(aj je prav in kaj narobe, pri 
tem pa vedo, da sami še zda
leč niso popolni. 

Očetov, ki so po ženini smrti 
i razvezi prevzeh skrb za 

otroke, ni veliko, v Sloveniji le 
jribližno 2,5 odstotka. Vzrok 
je tudi v tem, da otroci po 
razvezi praviloma ostanejo pri 
mami, le izjemoma pri očetu. 
Poiskali smo tri take primere. 
Prvi je Ivanov. Razšel se je s 
partnerko, ker je bila alkoholi-
{arka. Dodelili so mu sina, a 
ga je moral za dve leti, ko je 
iirejal stanovanjski problem, 
teti celo v rejo. Probleme sta 
premostila. Drugi primer po
toni revolucionarno izkušnjo 
ifeeljski center za socialno 
delo, saj so pred desetimi leti 
p̂rvič v svoji praksi dodelih 
otroka uporabniku psihiatrije. 
Danes vedo, da bi zagreših 
napako, če bi ravnali drugače. 
Tudi tretji primer je socialnim 

i delavcem in sodnikom belil 
lase. Tri sestrice ločiti in jih 

li dati v rejo ali jih dodeliti oče-
lu, ki je na zdravljenju zaradi 
alkoholizma? Otroke so mu 
navsezadnje zaupali in oče se 

i;|Po vrnitvi z zdravljenja pred 
štirimi leti alkohola ni več do-
iaknil. Deklicam skuša biti do
ber oče. 

Ladja brez 
podladja 

Ivan, poklicni voznik, in 
'̂ eta, tekstilna delavka, sta 
Oživela skupaj v domu njego-

staršev, ko je bil njun sin 
star štiri mesece. Poročila 

nista, čeprav sta se dobro 
l^umela, predvsem pa sta že-
'̂ 'a čimprej zgraditi svoj dom 
"hoditi iz stare lesene hiše, ki 

bila na samem, v hribu, 
'''̂ daljena iz doline dobre tri-
êtrt ure. Oba sta hodila v 
'̂̂ žbo, na otroka pa je pazila 
'̂̂ fa mama Anka. Nekega dne 

se vrnila z dela in našla v 
^[^' mrtvo mater, v zibki pa 
.'Pajočega otroka. Meta ni 
'̂̂  več v službo. Štiri leta, 

dan, tudi ob nedeljah so 
na parceli. Ona je stregla 

'̂ 'darjem, on je delal s polno 
^̂ ''o> otrok se je igral na kupih 
^̂ ska. »Ni bilo časa za kaj 

razen za gradnjo. Ze-
^ Pozno sem opazil, kar bi 
^9 t̂no lahko že dosti prej,« 
J '̂Poveduje Ivan. Meta je spr-
f̂ '̂  včasih popila kak koza-
^^vina, potem je pila vedno 
. , Pred možem je problem 
5ĵ "̂ '"ivala. Hiša je bila že pod 

•̂̂ 0. ko je dojel, da je z 

Dužina Štorgel. Franc, Blažka, Lidija in Vesna. 

Meto nekaj narobe. Dve leti 
sta porabila, izrekla veliko be
sed, prepovedi in obljub. Neke 
noči je vzela otroka in šla brez 
besed. Ivan ni vedel, kje sta, 
dokler ga po treh dneh niso 
poklicali iz celjskega zdravs
tvenega domu in mu dejali, 
naj pride po njiju. Našel ju je v 
čakalnici in takrat mu je preki
pelo. Ona vsa sesuta, otrok ves 
umazan in zanemarjen, še 
vedno v kratkih hlačah in 
majčki, v kateri je odšel od 
doma. 

Postavil ji je pogoj: »Fanta 
vzamem, tebe ne! Če ne greš 
na zdravljenje, se bova raz
šla.« Šla je na zdravljenje, on 
je v tem času ni obiskoval. Po 
treh mesecih se je vrnila in 
Ivanu povedala, da bo šla živet 
k bratu. 

»Leo, veš, pripada meni,« 
mu je rekla. 

»Prav, a če boš začela piti, 
ga vzamem še isti hip,« ji je 
obljubil. 

Meta se je po dveh mesecih 
poročila z moškim, ki ga je 
spoznala na zdravljenju. Pra
vili so, da se do poročnega 
slavja ni dotaknila pijače, ta
krat pa je, za srečo, spila par 
požirkov vina. Spet je pristala 
na dnu. Sin je ostal pri njej še 
nekaj mesecev, nakar so ga 
dodelili očetu. Sam z otrokom 
ni mogel živeti v leseni koči. 
Za dve leti, zanj najhujši, ga je 
moral dati v rejo, v tem času 
pa je za silo dokončal hišo in 
takoj, ko je bilo mogoče, vzel 
sina k sebi. 

Deček je bil bister in nadar
jen učenec in tudi očetu je 
kmalu priskočil na pomoč v 
gospodinjstvu. Letos bo začel 
študirati na filozofski fakulte
ti. Z mamo je ohranil stike. 
Meta se je potem, ko je ostala 
brez sina, ločila, se večkrat 
selila in živela skrajno revno. 
Za Ivanom ji je bilo žal, čeprav 
s tako različnimi značaji nista 
mogla ostati skupaj. On je 

praktik, zelo odločen, ona 
čustvena, manj odločna, do
bra po duši. Dolgo je bila kot 
ladja brez podladja, ki jo je 
nosilo sem in tja. Danes ne 
pije več. 

Alenov oce 
Milutin, inženir varstva pri 

delu, se je s partnerko razšel, 
ko je bil njun sin Alen star 
dve leti in pol. »Verjel sem, da 
mu bo bolje pri mami in se 
strinjal, da ostane pri njej, 
čeprav sem na tihem želel, da 
bi živel pri meni,« je začel 
svojo pripoved oče. »Videvala 
sva se vsak konec tedna in v 
moji družbi je bil Alen sproš
čen in igriv, začel pa sem 
spoznavati, da je mama do 
njega pregroba in prestroga. 
O tem sva se večkrat pogovar
jala, a se ni dalo nič spreme
niti.« Prepričanje, da bo otro
ku bolje pri mami, se je oma
jalo in na centru za socialno 
delo je zahteval, naj otroka 
dodelijo njemu. Niso mu ugo
dili, ker niso videli kakšnih 
tehtnih razlogov, da bi materi 
vzeli otroka. 

Minila so tri leta in Milutin, 
zdaj že trdno prepričan, da 
bo otroku bolje pri njem, je 
zahtevo o dodelitvi ponovil. 
Najbolj ga je prizadelo, ko je 
izvedel, da lahko njegov sin 
navsezadnje pristane v rejniš-
ki družini. To je namreč hote
la mama. Alen si je želel osta
ti pri očetu in o tem sta se 
nekega dne tudi dogovorila. 
Šla sta k Alenovi mami, po
brala igrače, oblačila in čevlje 
ter se vrnila v njuno stanova
nje. Na centru za socialno 
delo so se odločili, da bodo 
sedemletnega dečka prepu
stili v varstvo očetu, četudi 
drugačnemu in uporabniku 
psihiatrije. Oče in sin sta se 
dobro ujela. 

»Z boleznijo nisem imel 
večjih težav,« pripoveduje Mi
lutin. »Kadar sem moral na 
zdravljenje, sem vedno naj
prej poskrbel za Alena. Nikoli 
namreč nisem bil tako hud 
bolnik, da bi me morali na 
silo odpeljati, nikoli nisem bil 
na zaprtem oddelku bolnišni

ce. Kadar sem začutil, da se 
napoveduje poslabšanje, sem 
se odpravil v bolnišnico sam 
in se tam spravil v red. Doma 
nisem bil nikoli nasilen, kar 
sin najbolje ve.« 

Ko sta začela živeti skupaj, 
je Milutin kmalu posumil, da 
fant ni najboljšega zdravja. 
Zdravniki so ugotovili, da je 
zaradi alergije na hišni prah 
večkrat obolel za bronhiti
som. Zdravljenje je trajalo tri 
leta, najprej pa sta iz stano
vanja odstranila oblazinjeno 
pohištvo, zavese, preproge... 
Očka je vsak dan očistil sta
novanje do zadnjega kotička. 
Pripravljal mu je dobre zajtr
ke in večerje ter ga spodbujal 
pri učenju. »Nikoli nisem 
mogel razumeti staršev, ki 
otroka tepejo. Midva sva se 
veliko pogovarjala in s pogo
vorom sem dosegel vse. 
Probleme sva reševala spro
ti,« pravi. 

Milutinovo življenje se je 
umirilo pred štirimi leti, ko 
se je invalidsko upokojil. Za 
sina najde le dobre besede. 
Je simpatičen, delaven, za
nesljiv, prijazen. Dijak, ki je 
letos maturiral z odliko, je 
izjemen matematik. Študiral 
bo na fakulteti za elektroteh
niko. 

Mamo je obiskoval le krat
ko obdobje. Neko nedeljo 
mu je rekla, da mu ni več 
treba prihajati. V desetih le
tih se ni nanj spomnila niti s 
kratkim pisemcem ali vošči-
lom, čeprav ima Alen še ved
no enak naslov. Kje je ona, 
ne ve. 

Priznanje 
Franc Štorgel iz Radmirja, 

gimnazijski maturant, se je 
poročil pri osemindvajsetih. 
»Za zakon sta potrebna dva, 
za ločitev prav tako,« pravi 
danes, a o krivdi, svoji ali 
Cvetini, ne želi govoriti. »Lah
ko govorim o sebi, o njej ne 
morem,« je dejal in pristavil, 
da so se njuna nesoglasja za
čela po petih letih zakona. 
Imela sta tri hčerke, on se je 
zapijal, ona se je iskala. »Ne 
vem, zakaj sem pil. Če bi 
vedel, kje je vzrok, bi lahko 
takoj prenehal. Vem le, da 
sem neprestano bežal pred 
problemi v družini in življe
nju. Reševal sem jih največ
krat tako, da sem se pošteno 
napil. Ko je prišel trenutek 
streznitve, sem imel moralne
ga mačka.« Njegov najdaljši 
pobeg je trajal leto dni. Najel 
je veliko posojilo, si kupil ka
mion, šel med avtoprevozni-
ke in vozil po Vzhodni Evro
pi. Včasih je bil zdoma tudi 
mesec dni in po besedah nje
gove mame Jožefe je bilo rav
no takrat življenje doma naj
bolj nevzdržno. 

»Bil sem dipsomanski alko
holik, pil sem namreč le ob
časno. Ko nisem pil, sem nor
malno funkcioniral. Nespo
razumi s Cveto so se poglab
ljali, hčerke so trpele in pri
stal sem na dnu. Imel sem 
dve možnosti: naj grem na 
zdravljenje ali pijem do smr

ti? Najtežje je bilo zame priz
nanje, da sem alkoholik. Do
končno sem si priznal šele 
na zdravljenju v Vojniku. Do
povedoval sem si, da se mo
ram postaviti na noge, če ho
čem skrbeti za otroke. Dal 
sem tudi vlogo za ločitev,« 
pripoveduje. To se je dogaja
lo pred štirimi leti. Takrat si 
je zabičal, da se ne sme do
takniti alkohola, če hoče pre
živeti. Strah ga je bilo vrnitve 
v vsakdanji svet, kjer so mu 
grozili neporavnani dolgovi, 
nedokončana ločitev... Tisti 
dan, ko je prišel z zdravljenja 
domov, je žena odšla. Hotel 
je, da hčerke ostanejo pri 
njem in Cveta se je s tem 
naposled strinjala. Na sodiš
ču so bili v precepu: je prav, 
da jih dajo očetu ali bi jim 
bilo bolje v rejništvu? 

»Na začetku, takoj po 
zdravljenju, je bilo vse videti 
brezizhodno. Na tihem sem 
dvomil, ali bom kos vzgoji 
treh otrok, bom lahko popla
čal vse dolgove? Potem sem 
ugotovil, da je največ vredno 
življenje. Trezno življenje. 
Najmlajša hči Blažka je bila 
takrat stara komaj tri leta, Li
dija šest in Vesna osem. Sta
rejši sta morali hoditi po po
moč k psihologinji, Blažke, 
bila je še premajhna, pa se 
dogajanje v družini najbrž ni 
tako zelo dotaknilo.« 

Siref potrebuje 
očete 

"^^Jazdrauljam očetom, ki W 
lahko lotijo česarkoli. Ki na
redijo tisto, kar je treba nare
diti. Ki obrišejo nos in poteg
nejo gor hlačke, Ki olupijo 
krompir Ki odmašijo stra
niščno školjko. Ki stepajo, 
mešajo in sekljajo. Ki spravi
jo otroke v posteljo. Ki so ta, 
kadar jih potrebujemo. 

Pam Brovvn 

Življenje se jim je počasi in 
previdno obrnilo na bolje. 
Farma, na kateri vsako leto 
vzgoji več kot petdeset tisoč 
piščancev, lepo uspeva. V 
gospodinjstvu jim z veseljem 
pomaga stara mama, otroci so 
zadovoljni. Franc, prej zakrk
njen sam vase in nepriljuden, 
je postal bolj odprt do ljudi. 
Rad prebira knjige, ki mu po
magajo bolje razumeti sebe 
in druge. Veliko se je ukvarjal 
s športom, največ z jadralnim 
padalstvom, dokler ni po ne
sreči pred dvema letoma, ko 
je tri mesece preživel na inva
lidskem vozičku, s skoki pre
nehal. Vesna, Lidija in Blažka 
so se zanj preveč bale. Tudi z 
mamico se občasno slišijo in 
jo obiščejo. 

Včasih bi nam bilo v življenju 
veUko lažje, je dejal Franc, če bi 
razumeli misel, pravzaprav mo
litev mistika in duhovnika 
Oettingerja. Takole pravi: Bog, 
daj mi sproščenost, da sprej
mem stvari, ki jih ne morem 
spremeniti. Pogum, da spreme
nim stvari, ki jih lahko. In mo
drost, da spoznam razliko. 

KSENIJA LEKIČ 

Oce samohranilec 
»Za razpad popolne druži

ne, kjer ostane oče edini rodi
telj, kot vzroke največkrat na
vajajo razvezo zakona, smrt 
partnerja in ločitev zaradi 
težke, neozdravljive bolezni 
ali zapustitve družine,« je v 
diplomski nalogi Oče samo
hranilec zapisala Nataša Maj
hen, vzgojiteljica v velenj
skem vrtcu Rožle, ki je v razi
skavo zajela 40 očetov iz dela 
celjske in koroške regije. 

»V Evropi narašča število 
enoroditeljskih družin in po
datki kažejo, da je približno 
tretjina družin takšnih, od teh 
pa je le 10 odstotkov očetov
skih enostarševskih družin. V 
Sloveniji je enostarševskih 
družin manj in število ne do
sega 20 odstotkov vseh dru
žin, med njimi je le 2,5 odstot
ka očetovskih.« Raziskave ka
žejo, navaja Majhnova, da ži
vijo enostarševske družine v 
najtežjih razmerah, kar pome
ni, da imajo v primerjavi z 

drugimi nižje dohodke na 
družinskega člana, manj traj
nih dobrin, pa tudi ocena za
dovoljstva z lastnim življe
njem je nižja kot pri ljudeh, ki 
živijo v drugačnih oblikah 
družin. Na očeta, ki se odloči, 
da bo sam skrbel za otroke, 
okolica ne gleda s prevelikim 
odobravanjem. V podjetjih že
lijo, da je tak oče še naprej 
predan delu in ustvarjalen, ne 
pa da je z mislimi doma pri 
otrocih. Odsotnost zaradi bol
niškega staleža zaradi otroka 
gledajo postrani. 

Oče, ki je bil dolga leta odri
njen od nege in vzgoje, skuša 
in hoče nadomestiti odsotnost 
matere v enoroditeljski druži
ni. Družba mu je predolgo 
priznavala le vlogo skrbnika, 
sicer pa je bil največkrat oka-
rakteriziran za nerodo, ki ni
ma kaj početi pri ženskih 
opravilih, ki sme otroka kaz
novati, peljati na sprehod ali 
mu prinašati darila.-



18 NASI KRAJI IN UUDJE 

Vzhodni Icraji pod vodo 
Največ škode so povzročili novi plazovi 

v ponedeljek so se v po
krajini med Šentjurjem in 
Sotlo borili z vodo. Po moč
nem deževju je poplavljalo 
ceste in zemljo, nastali so 
novi plazovi, poplavilo pa je 
tudi nekaj stavb. 

V občini Podčetrtek je po
plavilo glavno cesto med Pri
stavo pri Mestinju in Bistrico 
ob Sotli, med obema krajema 
pa je voda namočila tudi ne
kaj pritličnih ali kletnih pro
storov. V občinski upravi so v 
torek povedali, da so si ogle
dali že 7 novih, večjih plazov. 
Eden od njih je onemogočil 
dostop do Ježovnikove kmed-
je nad Olimjem, na cesti v 
Imensko Gorco sta kar 2 pla
zova, pa tudi na cesti v Pecelj 

ter iz Olimja v Slivje. Po prvih 
izračunih jih bo stala zagoto
vitev prevoznosti cest 2 mili
jona tolarjev, pridobitev do
kumentacije za trajno sanaci
jo 3 milijone, nato pa bodo po 
geologovi oceni potrebovali 
30 milijonov. Močni nalivi so 
tudi odnesli gramoz s cest na 
hribovitih območjih, poprav
ljenih po junijskem neurju. 

V občini Šmarje pri Jelšah 
so nastali 4 novi plazovi in s 
tem 20 milijonov škode, oce
njuje občinska uprava. Največ 
ljudi je občutilo plaz na magi
stralni cesti na Smehovem 
klancu pri Belem (promet je 
tudi v torek potekal le po 
enem pasu). Ko potok ni več 
požiral vode, je bilo v občin
skem središču poplavljeno av
tobusno postajališče, nevar

nost pa je grozila rezervoar
jem bencinske črpalke ter no
vi poslovni zgradbi Fenika, 
kjer je poplavilo le parkirišče. 
Poplavilo je tudi cesto v Dvor 
pri Šmarju. 

V občini Rogatec imajo od 
decembra šest novih plazov, 
zdaj pa se jim je pridružil še 
plaz na cesti Spodnji Log-
Zgornji Log. V Rogatcu je v 
ponedeljek poplavilo spodnje 
prostore hiš ob mejnem pre
hodu, v tovarni Emkor pa so 
zaradi vode spet ustavili del 
proizvodnje. 

V občini Rogaška Slatina je 
nov plaz na Kamencah zaprl 
občinsko cesto. Poplavilo je 
glavno cesto pri Podplatu, ga
silci Steklarne pa so posredo-
vah v Cankarjevi ulici, kjer je 
voda ogrožala vrelec mineral
ne vode. 

V občini Kozje so gasilci 
pohiteli v Zagorje pri Lesič-
nem, kjer je potok ogrožal 
domačijo. Podatke so v torek 
še zbirali. 

Voda je poplavila tudi obči
no Šentjur. Tam se je pojavilo 
nekaj novih plazov, med nji

mi na cestah Planina-Praprot-
no-Visoče ter Srževica-Ponik-
va, kjer vozi avtobus. Plazovi 
so prav tako pri Žamerku, na 
Planini ter Kostrivnici pri Ka-
lobju. 

V občini Laško je voda zali
la podvoz pod železniško pro
go, na cesti v Rimske Toplice, 
zato je bila cesta več ur zapr
ta. To se je zgodilo, ko je 
zmanjkalo elektrike ter črpal
ke niso več delovale. 

BRANEJERANKO 

Hmeljarski 
likof 

v petek, 18. septembra, in 
v soboto, 19. septembra, or
ganizirajo Turistično druš
tvo Žalec, Podjetniški cen
ter in Hmezad Export-Im-
port, 2. Hmeljarski likof. 

Dogajanje se bo začelo v 
petek z ročk koncertom na 
prireditvenem prostoru pred 
poslovno stavbo Hmezada. 
Sobotna prireditev pa se bo 
začela ob 15. uri s povorko 
po žalskih ulicah. Sledilo bo 
srečanje hmeljarjev s prika
zom hmeljarskih opravil pri 
Hmezadu. Obiskovalci si bo
do lahko ogledali hmeljarski 
muzej, s stolpnice pa tudi 
panoramo Žalca. V veliki 
pivnici na prostem bo za po-
kušino dovolj piva sloven
skih pivovarjev. JK 

Navajen na zmage 
Preboldski osnovnošolec 

Rok Hržica je maja dopolnil 
9 let. Že pri treh letih je dobil 
prvi računalnik, na katerem 
je bil tudi šahovski program 
Battle Chess, s katerim se je 
naučil osnovnih pravil igre. 

Sčasoma mu je pretepanje 
figur postalo dolgočasno, zato 
sta ga starša vpisala v šolski 
šahovski krožek. V prvem raz
redu je postal regijski prvak in 
na šolskem DP osvojil 9. me
sto. Lani je v svoji starostni 
skupini regijskemu naslovu 
dodal še državnega, v konku
renci leto starejših je bil pod-

prvak, med 12-letniki pa si 
mi. 

Na nedavnem evropski 
prvenstvu mladih šahistov 
bil najboljši Slovenec in izb 
šal dosedanjo najvidnejšo ii 
stitev naših predstavnikov 
skupini dečkov do 10 let 
osvojil 11. mesto. Z uspehi 
si je zagotovil nastop na s 
tovnem prvenstvu mladihj 
histov (25. oktober-7. nov̂ ^ 
ber) v Španiji. Kot pravita ( 
in mati, bo tekmovanje najj 
jega ranga za mlado dru^ 
kar prevelik zalogaj. i 

TONE TAVČ 

Vaške igre v Dobju 
v novem turističnem društvu Dobje Kozjanska domačija se 

v teh dneh pripravljajo na prve Vaške igre v tej novi občini. 
Prireditev s šaljivimi kmečkimi igrami ter pevko Ireno Vrčkov-
nik bo 25. septembra. Sicer pa pripravlja društvo, ki ga vodi 
Bojan Guček, med drugim obnovitev dveh s slamo kritih 
domačij. Ppstalejjaj bd m ...............i..... 

Srečanje častnikov in veteranov v Lajšah 
Minuli konec tedna je bilo v Lajšah pri Šoštanju srečanje častnikov in veteranov iz občin 

Šmartno ob Paki, Šoštanj in Mestne občine Velenje, ki ga je že četrtič zmotil dež. Zaradi slabega 
vremena na letališče v Lajšah ni bilo napovedanih letal, so se pa častniki in veterani pomerih v 
streljanju z malokalibrsko pištolo. L. OJSTERŠEK 

Kožuhanje po starih običajih 
Pri Alojzu Brglezu v Lajšah so na stari kmečki domačiji, ki jo namerava gospodar zaradi 

dotrajanosti v naslednjem letu podreti, kožuhali po starih običajih. Na skednju se je zbrala 
vsa družina in sosedje. 

Pri takšnih kmečkih opravilih mora seveda biti tudi dovolj hrane in pijače, vzdušje pa še olepša 
harmonikar s frajtonerico. Ker je birt med kožuhanjem naletel na rdeči in pisani koruzni storž, je 
bilo zanj kožuhanje končano in prijeti je moral za vezenje koruznih storžev. L. OJSTERŠEK 

Nežilcino trpljenje 
Dve radosti v življenju Neže Kolar iz Bovš 

v vasici Bovše nad Ljubeč-
no že skoraj vse življenje živi 
Neža Kolar. Zgodba njenega 
življenja nosi v sebi več trp
ljenja kot veselja, a ji tudi v 
81 letu starosti ne manjka 
bistrine duha in volje do de
la. 

»Rodila sem se leta 1917 v 
sosednji vasi na Grilčevem hri
bu. V družini je bilo sedem 
otrok, štiri dekleta in trije fant
je. Šolanje sem morala zaklju
čiti po meščanski šoli. Starši 
so imeh namreč ogromno 
kmetijo, a so jo kasneje izgu
bili. Že takrat so bih mnogi, ki 
so znali izkoristiti nevednost 
in nesrečo ljudi. Tako smo se 
otroci razkropili po svetu in se 
prebijali, kakor smo vedeli in 
znali. Sama sem se leta 1940 
poročila na to kmetijo, kjer je 
mož dobil polovico po očetu, 
polovico sva morala pa odpla
čati. Bilo je težko. Mož je ho
dil v službo in z veliko težavo 
smo postaviU svojo hiško. Ro
dilo se nama je šest otrok, pet 
deklet in sin Rado, ki zdaj z 
družino živi doma. Včasih 
sem cele noči prebedela, šiva
la in prala, da so šli otroci 
zjutraj v šolo kolikor toliko 
spodobno oblečeni. Vse bi da
la zanje, pa kaj, ko je bilo že 
za živež težko, kaj šele za 
obleko. Tako mi ni preostalo 

drugega, kot da sem doma v 
koš naložila kakšno žganje in 
ga peš nesla v Celje. V viso
kem snegu in s slabimi čevlji 
je bilo to presneto dolgih tri
najst kilometrov. 

Potem pa je prišla vojna in 
pravo trpljenje se je šele zače
lo. Moža so zajeli Nemci, ka
sneje pa je pobegnil k partiza
nom. Ostala sem sama z otro
ki in iz dneva v dan trepetala 
za njihovo življenje. Ko so mi 
Nemci namerili puško v glavo, 
me je najbolj skrbelo, kaj bo z 
otroki. Potem se je vrnil mož, 
prezebel, bolan in strt. Bitka 
za preživetje se je nadaljevala. 
Česar niso pobrali Nemci, so 
za svoje potrebe vzeli pardza-
ni. Vedela sem, da je vojna in 
da je treba potrpeti, a kar me 
je prizadelo, se je zgodilo po 
njej. Na raznih komisijah in 
odborih za moje trpljenje niso 
hoteli slišati. Nikomur ni bilo 
mar, da sem hranila partizane, 
jih prenočevala, prenašala 
sporočila, jih skrivala in se 
bojevala z ušmi. Ker nisem 
bila udeleženka osvobodilne
ga boja s puško, ni bilo vse 
skupaj nič vredno. Težko mi 
je, ko se spomnim na tiste 
čase. 

Sicer pa še danes ni veliko 
lažje. Boj za preživetje se ni
koli ne konča. Sin Rado je na 
čakanju, snaha bolna, trije 
otroci, moji vnuki, pa počasi 

zapuščajo gnezdo. Razvedi 
v vseh teh letih nisem im 
prav mnogo. Najraje sem ] 
barila. Koliko sem prehodi 
To je bilo zame veliko vesel 
Sedaj, ko me noge ne ubo& 
več, s ceste pogledam v goa 
upanju, da bom zagled 
kakšnega jurčka. In še e 
veselje sem imela vsa leta, 
kar se je rodil. Novi tedi 
namreč. Naročnica sem b 
od vsega začetka in prebit' 
sem ga tudi do polnoči, 1 
podnevi ni bilo časa. Bila s 
tudi na izletu 100 kmeŽ 
žensk na morje. Še zdaj 
morem pozabiti, kako je b 
lepo. Novi tednik je bil i 
svetla lučka v mojem živi 
nju, ki je bil vseprevečkrat e 
sama žalost, delo in trpljenj' 

Nežika se potem zamisli 
neslišno potoči solzo ali 
V spomin na tiste čase, ki s( 
vzeli otroštvo in mladost, 
enainosemdesetih letih je j 
časi nehala verjeti v ideale, j 
so poštenje, dobrota in I 
moč. Zdaj že dolgo ne prî  
kuje več spomina ali zahv« 
za vse, kar je v življenju stC 
za druge. Želi si le zdravja.' 
bi mogla med svojimi dragi| 
uživati mir v jeseni življeî  
Ljudje pa se vse premalol^ 
zavedamo, da tudi usode, 
je Nežikina, oblikujejo svfil 
krojijo zgodovino. 
mmmmmmm SAŠA TER2 
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An, ban - kdo bo naš župan? 
V ožjem izboru za nove župane na Celjskem že kopica imen - V prvem nadaljevanju objavljamo celjska, savinjska, laška, kozjansko-obsoteljska in šaleška imena 

pihanje na odločitev pred-
^nika Državnega zbora RS 
jneza Podobnika o razpisu 

u^liiih volitev je sila zani-
,jva zadeva. Ro bodo volitve 
.jrpisane in ko bodo stekli 

roki, bo namreč vse 
Ijitfo bolj ali manj jasno -
piiiakati bo treba le še na 
Ijločitev volivcev! 

2ato n a m d o v o l i t e v s a j m a -
0 ugibanja in tudi to, da smo 
lekaj imen zapisali črno na 
lelem. Nekateri kandidati so 
vojo pripravljenost za žu-
lanski boj že najavili, večino 
men pa smo (zaenkrat) »sne-
i, z ulice. Glede na to, da 
m a m o na Celjskem 32 občin, 
e s e v e d a preveč imen za eno 
t e v i l k o , zato bomo uradne in 
l e u r a d n e kandidate v preo-
talih občinah objavili v pri-
lodnji številki Novega tedni-
,a. 

[eliska izštevanka 
v Celju so bili eni redkih, k i 

i o ž e na začetku poletja po-
ikrbeli za uradno najavo 
Iveh županskih kandidatur. 
[LDS so se znova odločili za 
ožeta Zimska, zdajšnjega 
eljskega župana, čeprav je 
teba dodati, da je le za las 
iremagal protikandidata v 
itranki Zdenka Podlesnika. 
!anj, pravi glas uHce, želja po 
kandidaturi še ni končana, 
aj naj bi menda še vedno 
andidiral - ni pa jasno, ali 
amostojno ali na listi katere 
Iruge stranke. 
Za presenečenje, ki je od-

neva lo sirom Slovenije, z 
ijim pa se menda nikakor ni 
nogel sprijazniti podpred
sednik Vlade RS in predsed
nik SLS Marjan Podobnik, so 
"oskrbeli v celjski podružnici 
SLS in odboru ZLSD, ki sta 
^upaj kandidirala M i r a Ter-
wca. Zdaj vselej dobro ob-
^fščena ulica postavlja Ter-
' ' o v č e v o kandidaturo pod 
vprašaj - ne M i r o Terbovc ne 
predsednik celjske in vojniš-
^ podružnice SLS Peter 
^fisk ne odbor ZLSD z Janjo 
•^oinih na čelu, uradno še ni-

nič rekli; neuradno pa je 
na vs^ vprašanja slišati 

•'ovčev smeh, čeprav ulica 
'̂ '̂ i. da naj bi se kandidaturi 
Odrekel z osebnih razlogov. 

še za hip prisluhnemo 
r% je zanimivo slišati, da 
'i^ojda že znan njegov »na-
N n i k « . To naj bi bil Bojan 

član SLS, ki ga kot kan-
'uata sicer pripisujejo Celj-

neodvisni listi (slednja je 
pda razmišljala tudi o Ale-
.^"cu), podprla pa naj bi ga 
Sl̂ ' "^i^gova matična stranka 

bo Bojan Šrot, ki je po 
[̂ ^opu z začetka poletja do 
•oktobra še vedno uradno 

^2avni sekretar v ministrstvu 
j. pravosodje, sicer pa uve-
, '̂jen celjski odvetnik, spre-
l̂ '̂ ')iv kandidat tudi za SKD? 
p priznava, da svojega žu-

kandidata nima, 
Ifaje - (•Q §1q seveda za 

o J e m e g a človeka - pa bi 
^Prli kandidata SLS. 

In kako je s socialdemokra
ti? Ulica kot njihovega kandi
data odločno omenja Janeza 
Črneja, ki naj bi bil kadrov
sko všečen samemu predsed
niku stranke Janezu Janši (v 
paru smo ju videli tudi na 
odprtju 31. MOS), v celjskem 
odboru stranke pa se je na 
začetku poletja kar glasno 
govorilo tudi o možni podpo
ri Terbovcu. 

Za podporo - zdajšnjemu 
županu in kandidatu LDS Jo
žetu Zimšku - so se odločili 
tudi v SNS, zanimivo pa je, da 
smo v iiaši poletni akciji zbira
nja predlogov za bodoče župa
ne dobili vrsto predlogov prav 
za Žarka Preglja, ki je na listi 
SNS za župana kandidiral 
pred štirimi leti. 

In kdo bo celjski župan? Za
nesljivo lahko zapišemo le to, 
da ga do volitev, ki bodo pred
vidoma konec novembra, lah
ko določamo le z izštevanko. 
Ta hip bi morda lahko kar 
precejšnje možnosti napove
dovali tistemu, ki se za kandi
daturo sploh ni odločil. Glede 
na število strank, ki so ga snu
bile na svojo listo, in glede na 
glas ulice bi si vehko Celjanov 
za svojega župana ponovno 
želelo Edvarda Stepišnika! 
Najkasneje decembra pa bo 
vse jasno. 

Tri je stari in precej 
novih 

Kdo bo kandidiral za župa
na v Velenju, je še zelo neja
sno, čeprav že kroži kopica 
imen. Zdajšnji župan Srečko 
Meh (ZLSD) kandidature 
uradno še ni potrdil, vendar 
najverjetneje bo kandidiral. 
Veliko je ugibanj o skupnem 
kandidatu pomladanskega 
trojčka, strank SLS, SDS in 
SKD. Iz vsake od strank naj bi 
vzeli po dva kandidata, preve
rili njihovo popularnost in se 
odločili za najboljšega. Koga 
bodo poslah v boj, menda ta 
mesec še ne bodo oznanili. 
Razširile so se govorice, da naj 
bi iz vrst LDS kandidiral seda
nji predsednik mestnega sveta 
Drago Martinšek, vendar nam 
je dejal, da najverjetneje ne 

bo. V Velenju kroži še dvoje 
malo manj resnih imen, in si
cer naj bi se za županski tron 
potegovala tudi Matjaž Ger-
lanc (NSZ) in nekdo izmed 
slovenskih republikancev; gle
de na to, da Darka Zupana 
zaposluje predvsem strada
nje, ostane samo še Adolf Štor-
man. 

V Šoštanju se doslej pojav
ljajo predvsem štirje kandida
ti, vsi po neuradnih podatkih: 
sedanji župan dr. Bogdan Me
nih, mag. Cvetka Tinauer 
(pravnica in predsednica Od
bora za popravo krivic občini 
Šoštanj), Matjaž Natek (nek
danji predsednik krajevne 
skupnosti in upokojeni ravna
telj) in sedanji predsednik ob
činskega sveta Anton Skorn-
šek iz vrst krščanskih demo
kratov. V sosednjem Šmartnu 
ob Paki je slišati, da bo za
nesljivo kandidiral sedanji 
župan Ivan Rakun, o drugih 
kandidatih pa zaenkrat ni go
vora. 

Kozjansko-
obsoteljska 

ugibanja 
v šentjurski občini je naj

prej znana kandidatura nek
danjega župana Franca Kova
ča (SDS), SKD je podprla do
sedanjega župana Jurija Malo
vrha, v SLS omenjajo Romana 
Moškotevca, v LDS Gregorja 
Bezenška ter v ZLSD Cveta 
Florjana Erjavca. 

V novi občini Dobje pri Pla
nini je znano, da bo kandidi
ral Franc Salobir, ki ga bodo 
po vsej verjetnosti podprle ne
katere politične stranke. Sicer 
pa se največ ugiba še o kandi
datu iz kroga ZLSD. 

V šmarski občini bo skupni 
kandidat SKD in SLS doseda
nji župan Jože Čakš, kandidat 
LDS (ki bi ga naj podprl tudi 
Desus) bo ravnatelj Stanko 
Šket, kandidat SDS pa podjet
nik Franc Jager. 

V občini Podčetrtek ostaja
jo glede kandidatur pri števil
nih ugibanjih. Tako omenjajo 
predvsem imena dosedanjega 
župana Marjana Drofenika, 

direktorja mlekarne v Arji vasi 
Zdravka Počivalška, Darka Še-
lekarja, Gojka Lončariča in še 
koga. 

V novi občini Bistrica ob 
Sotli največkrat ugibajo o kan
didaturah Jožeta Pregrada, Jo
žeta Uršiča in Marka Stadlerja. 

Savinjcani na 
svojem 

Največ ljudi, ki jih bodo so-
krajani s spoštovanjem pokli
cali »gospod župan« (kakor 
kaže, imajo gospe županje 
bolj malo interesa) bo seveda 
v bivši občini Žalec. Namesto 

enega g. župana bodo imeli 
kar šest g. županov. »Moremo 
reči,« če citiramo spoštovane
ga kolega, da so si nekateri za 
takšne položaj izjemno priza
devali in če citiramo drugega 
kolega, »si že vnaprej oblazi-
nili županske stolčke, določili 
tajnice, fikusi pa jim še raste
jo.« 

Gremo po vrsti, oziroma za 
županskimi kandidati najprej 
poglejmo v novi občini Žalec, 
kjer je zaenkrat za cenjeno 
mesto tudi največ zanimanja. 
Seveda bo, kljub včasih trno
vi poti, ki jo je prehodil, zelo 
verjetno kandidiral sedanji 
župan Milan Dobnik (SKD), 
kandidaturo »dobrega župa
na - za prijatelje« je napove
dal Vojko Zupane (LDS) in 
tudi vodja občinskega oddel
ka za finance Lojze Posedel. 
V igri so še vodja oddelka za 
družbene dejavnosti Tanja 
Rehar, govorice pa pravijo, da 
se bo za stolček potegoval 
tudi Eran Sadnik (SDS), pred
sednik mestne skupnosti Ža
lec, in verjetno se bo našel še 
kdo. 

V ostalih petih novih obči
nah bo, kakor kaže, za župane 
kandidirala večina dosedanjih 
predsednikov krajevnih skup
nosti. Tako bo v Taboru ver
jetno kandidirala Vida Slakan 
(SKD), ki naj bi ji konkuriral 
Lojze Rak (LDS), na Polzeli 
naj bi se pomerila Stanko No
vak (SKD) in Brane Turnšek 
(LDS), na Vranskem pa je 
glavni v igri občinski svetnik 
Franc Sušnik. V Preboldu, ta

ko pač trdijo nekateri, se bosta 
na volitvah pomerila Vinko 
Debelak (LDS) in Franc Cigler 
(SDS), v Braslovčah pa zaen
krat bolj ali manj glasno kroži 
samo ime Slavka Škete, ki je 
vodja občinskega oddelka za 
okolje in prostor. 

Med namigovanji 
in željami 

v občini Laško je za zdaj 
gotovo le to, da bo za župana 
spet kandidiral sedanji žu
pan Peter Hrastelj, vsa ostala 
imena so le ugibanja, nami
govanja ali pa želje. Že nekaj 
časa kroži med ljudmi, da bo 
za župana kandidiral tudi Jo
že Rajh iz ZLSD, ki je tudi 
svetnik, pred leti pa je bil 
predsednik občinske skupš
čine. Za župana naj bi se 
potegoval tudi sedanji pred
sednik občinskega sveta Ma
tevž Kolar (Desus), ki pa je 
še pred nekaj meseci zatrje
val, da niti slučajno ne bo 
kandidiral, saj je za takšno 
funkcijo, po njegovem, pri
meren le mlajši in podjetnej-
ši človek. 

Zadnje ime, za katerega pa 
bi mnogi želeli, da bi bilo pr
vo, je Tone Turnšek, dolgolet
ni direktor Pivovarne Laško in 
občinski svetnik, ki ima skoraj 
največ opravičenih izostankov 
s sej sveta. V Turnškovi stranki 
- LDS - pravijo (uradno in 
neuradno), da ne bo kandidi
ral, bi pa za laško občino goto
vo bilo dobro, če bi jo vodil 
nekdo iz pivovarne. 

Nato na Kozjanskem 
Prva Natova vaja izven njegovih meja bo v Sloveniji - Naši župani v Bruselj 

Prva vojaška vaja v zgodo
vini Nata, ki bo zunaj meja te 
zveze, bo v Sloveniji. Gre za 
največjo letošnjo vajo držav 
Partnerstva za mir, ki bo na 
območju Kozjanskega, Po-
savja in Dolenjske. Nanjo se 
pripravljajo že dve leti. 

Med vajo bo z Natovi silamr 
za hitra posredovanja sodelo
valo približno 6 tisoč udele
žencev iz dvanajstih držav. 
Gre predvsem za vojake iz dr
žav omenjenega partnerstva. 
Na vaji Cooperative Adventu-
re Exchange 98-CAE 98, ki bo 
med 16. in 30. novembrom, bo 
približno četrtino infrastruk-
turne, logistične in zaledne 
oskrbe zagotovila Slovenija. 

Vajo so si zamislili kot vojaš
ki spopad dveh sprtih strani 
ter bo vključevala civilni del 
mirovne operacije. V slednje
ga bodo vključili civilno 
obrambo, službe zaščite in re
ševanja ter podobno. Prav ta
ko bodo sodelovale civilne 
skupine, politični predstavni
ki in predstavniki oblasti, po
gajalci, mediji, predstavniki 
vladnih in nevladnih organi
zacij, humanitarnih organiza

cij, mednarodne pomoči in 
drugi. Zamišljeno dogajanje 
bodo spremljali vpadi terori
stičnih skupin, demonstracije, 
nevarnost jedrske eksplozije 
in podobno, je nedavno poro
čalo glasilo Slovenska vojska. 

Vaji bo poveljeval poveljnik 
Natovih sil za hitro posredova
nje za Evropo, generalmajor 
John Reith. Poveljnik si je, sku
paj s 150-člansko misijo, že ko
nec maja ogledal teren ter izra
zil zadovoljstvo. Na Bledu pa je 
bila prejšnji teden sklepna načr
tovalna konferenca za izvedbo 
vaje, za dokončno uskladitev 
potrebnih dokumentov, obliko
vanje sporazumov med gostite
ljico Slovenijo in Natom ter vse
ga drugega kar je nujno pred 
tako pomembno vajo. 

Na Bled so prišli predstavni
ki deset držav zveze Nato ter 
desetih držav Partnerstva za 
mir. Gre za našo državo, Av
strijo, Češko, Madžarsko, La-
tvijo, Moldavijo, Poljsko, Ro
munijo, Makedonijo in Fin
sko. Udeleženci konference so 
si tudi ogledali nekatere loka
cije na območju vaje. Sicer pa 
je naše ministrstvo za obram
bo sporočilo, da bo o pripra
vah ter vaji javnost redno ob

veščalo. V času vaje bo tam 
tudi tiskovno središče. 

Na območju celjske regije 
bo vojaška vaja predvsem v 
nekaterih delih občin Šentjur, 
Kozje in Radeče. Tako bodo v 
KS Planina ter KS Slivnica 
zdravstvene zmogljivosti, pri 
čemer naj bi prišli na Planino 
predvsem nemški in avstrijski 
sanitejci ter v Slivnico italijan
ski. Kot je pri takšnih vajah v 
navadi, vanjo naj ne bi bil 
vključen 6-kilometrski obmej
ni pas ob Sotli, z izjemo prevo
za po nekaterih cestah. 

Načrtovalci vaje računajo, 
da v novembrskem času ne 
more priti do posebne škode 
na zemlji. V nasprotnem pri
meru bodo lahko občani ter 
pravne osebe že med vajo pri
javili škodo komisiji uprave za 
obrambo. Škodo morajo povr
niti enote, ki jo povzročijo. 

Med obširne priprave na 
CAE 98, je vključen obisk žu
panov iz občin z območja te 
vaje v Bruslju, na sedežu Nato 
pakta (v začetku tedna je bilo 
znano, da bo med njimi šent
jurski župan Jurij Malovrh). 
Skupina slovenskih županov 
bo tam v prihodnjem tednu, 
• • • • • i BRANE JERANKO 
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»Ljubezen to je Union...« 
Uvodni krog novega rokometnega prvenstva 

če gre verjeti dogajanjem 
v uvodnem krogu novega 
rokometnega prvenstva, se 
bodo nekatere napovedi po
vsem uresničile, druge pa 
obrnile na glavo. Med pred
stavniki s Celjskega so pri
jetno presenetili Radečani, 
Celjani pa so v tekmi zgre
šenih sedemmetrovk odpra
vili trde gorenjske »izola
torje«. 

Škofjeloški novinci so ne
davno namreč sklenili enolet
no pogodbo z uglednim proi
zvajalcem izolacijskega mate
riala Termo, kakor se ekipa 
zdaj tudi imenuje. »Sredstva 
je treba upravičiti,« so poudar
jali v gorenjskem taboru pred 
začetkom tekme v Treh Lili
jah, zavedajoč se, da se zanje 
novo prvenstvo pričenja šele v 
2. krogu. Kaj so imeli v mislih, 
se je kmalu pokazalo na igriš
ču, saj so gostje vodili vse do 
4:5, tudi pri zaostanku 10 za
detkov pa igrali, kot bi se tek
ma pravkar pričela. Obračun 
prvaka in (po štirih sezonah) 
povratnika v družbo najbolj
ših je »krasila« paleta zaprav
ljenih sedemmetrovk, ki se jih 
je na obeh straneh do konca 
nabralo kar 8 (4:4). Pri Celja
nih so se v tem elementu »pro
slavili« Šerbec, Manaskov in 
dvakrat Puc, prav v zadnjem 

Celjski in velenjski rokometasi so novo prvenstvo pričeli s 
pričakovanima zmagama, med seboj pa se bodo pomerili šele 
sredi decembra. Na sliki: Vugrinca (št. 4) pri strelu ovira 

Khimtchenko (8). 

poskusu s sedmih metrov pa 
je neugledno bilanco zrušil 
Škrbič. Pri Škofjeločanih gre 
omeniti še njihove navijače. Ti 
so se v laški dvorani sicer znali 

postaviti s hrupnim in tudi 
športnim navijanjem, ki ga je 
v nekem trenutku zmotilo raz
kazovanje zadnjic, po tekmi 
pa vpitje in bobnanje gorenj

skih mladcev na temo ljubezni 
do Unionove pene. Provokaci-
ja, ki jo odgovorni za varnost 
niso vzeli povsem resno, saj 
sta za skupino capljala le dva 
policista. Morda je škofjeloško 
mladež kdo celo zamenjal z 
domačimi Florjani, saj so se v 
Laško prikazali v domala 
identičnih barvah dresov. 

S serijo uspehov iz minule 
sezone nadaljujejo Radečani. 
V dvorani v Leskovcu so od
pravili razglašeno ekipo Krš
kega in potrdili napovedi ti
stih, ki so jih uvrščali v srednji 
prvoligaški kakovostni razred, 
četudi je bil trener Miro Požun 
nadvse previden in zadržan. 
Resnici na ljubo pa je ekipa 
Krškega, ki se je zbrala le ne
kaj dni pred prvenstvom, po 
odhodu vratarja Bašiča k Bad-
lu Zagrebu povsem nenevarna 
in skupaj z Izolo - kot kaže -
sodi v najožji krog tistih, ki 
jim bo po tem letu prva liga le 
še lep spomin. Kar zadeva Ra-
dečanov, se bodo že v soboto 
proti Termu lahko prepričali, 
kateri od novincev je (trenut
no) boljši. 

Gorenje je s kanonado petih 
svojih igralcev (dosegli so 24 
od 28 golov) zrušilo primor
sko trdnjavo, pred katero so 
nekoč pokleknili tudi Celjani. 
Andor seveda že dolgo ni več 
strah zbujajoča postavitev. To 
so Velenjčani prav dobro ve
deli in morda prav zato pustili 
pri miru Hrpelj skega Robina 
Hooda v podobi Makuca, da je 
povedal svoje (9 zadetkov), 
potem pa mirno splezali po 
prvi par točk, ki jim ga ne gre 
oporekati niti v soboto proti 
AFP Dobovi. 

Med presenečenja prvega 
kroga gre šteti remi Trebnjega 
s Slovanom, pa še do tega so 
se varovanci celjskega trenerja 
Miša Toplaka dokopali po rea
lizirani sedemmetrovki 12 se
kund pred koncem, medtem 
ko so Ljubljančani zadnje pol 
minute igrali le s tremi igralci. 

PRIMOŽ ŠKERL 
• H I Foto: GREGOR KATIC 

RK Celje Pivovarnu 
Laško na internetu 

Seveda ne gre za nikakr
šno noviteto, saj se je celjski 
rokometni kolektiv na raču
nalniških mrežah pojavljal 
že pred dvema letoma, prav v 
teh dneh pa so zaključili za
menjavo spletnih strani. 

Na novo so odprli strani z 
novicami in občasnimi na
gradnimi igrami, tu so fotogra
fije dvoran, kjer bodo Celjani 
letos nastopaU, pripravljajo še 
samopostrežbo fotografij (pri
rejeno za uporabo v tiskanih 
medijih), preostale podatke 
(vključno z angleškimi stran
mi) pa so dopolnili. Preko nji
hovih strani je hitro moč priti 
do strani drugih rokometnih 
zvez (nacionalnih, EHF in 
IHF), na »turistični« strani pa 
je moč veliko izvedeti še o 
samem mestu Celju. 

Med športnimi kolektivi v 
Sloveniji se je RK GPL na inter
netu pojavila med prvimi. La
ni so prešteli 350 tisoč odprtih 
strani, obiskovalci pa prihaja
jo iz vseh kontinentov. Zelo 

dober obisk beležijo s sttj 
držav, ki jih uvrščamo ^ 
rokometne velesile, kot n 
Španija, Nemčija, Šveds| 
Danska Norveška, Portug 
ska, Švica, Hrvaška, Madj 
ska, Islandija, Italija, ZRj 
Avstrija. Presenečajo tudi o 
ski iz Belgije, Velike Britan 
Poljske, Irske, Grčije, Mj. 
zemske, Bolgarije, ZDA ini 
nade. V klubu z zadevo 
tvom ocenjujejo tolikšno za 
manje, laskava priznanja 
prejeli iz francoskih, špansl 
in nemških novinarskih t 
Pišejo jim posamezniki 
vseh mogočih evropskih roi 
metnih klubov, ki bi želeli; 
grati v vrstah GPL (nazad 
sta bila takšna primera ig 
cev iz Kanade in Islandij 
Kot pravijo, pa so najbolj 
dovolj ni z odzivom iz dor 
čih logov (pisma, čestitke 
želje) ter seveda z naročili 
njihovo »prodajalno«. Nas! 
http://www.rk-celje.si, 

PRIMOŽ ŠKJ 

V New T o r k u druga stopnički 
Velenjska teniška igralka Katarina Srebotnik se je z 

mestom na US Open poslovila od mladinskih tekmovanj. 
Srebotnikova je bila v New Yorku postavljena za prvo nosiD 

drugo zaporedno finale mladinskega grand slama pa zjiijo 
bilo tako uspešno kot v Wimbledonu. Potem, ko je po nel 
težavah v polfinalu le odpravila Avstralko hrvaškega rodu Ei 
Dominikovič (3:6, 6:3, 6:2), je v finalu naletela na dr 
Avstralko, tokrat jugoslovanskega porekla, Jeleno Dokič, ki 
poprej odpravila drugo slovensko predstavnico Tino Pis: 
Dokičeva je slavila s 6:4 in 6:2. Balkanski Avstralki sta 
odprtem prvenstvu ZDA odnesli tudi zmago v igri parov. 

Uspešna turneja na Hrvaškei 
Po nepričakovanem in presenetljivem porazu v Celju { 

kegljavkam Podravke iz Koprivnice so naše državne prv 
nje Miroteksa iz Celja preteklo soboto in nedeljo gostoval 
Hrvaškem, odigrale dve trening tekmi in obakrat zmaga 

V Zagrebu so Celjanke s 25 keglji prednosti odpravile Avt 
vatsko (2511:2486), pri čemer so bile zelo uspešne Pol 
Koštomaj 434, Mira Grobelnik 434 in Biserka Petak 433 pod 
kegljev. Dan pozneje so Celjanke v Koprivnici premagale 
Podravko za 24 kegljev (2578:2554), najboljša so tokrat I 
Marika Kardinar 469, Biserka Petak 455 in Jožica Šeško 445 
pripravah na svetovni pokal bodo Celjanke v naslednjih d| 
odigrale še več prijateljskih srečanj, vendar na Koroškem, sa 
domače kegljišče zaradi MOS zasedeno. J 

Ob jubileju zmagal Setnikar 
šahovsko društvo Savinjčan iz Šempetra v Savinjski dolini, ki letos praznuje zlati jubilej " 

letnico delovanja, je v gostišču Božič ob občinskem prazniku pripravilo turnir, na katerem 
pomerilo 22 šahistov. Najboljši so bili tekmovalci iz Prebolda, zmagal pa je Branko Setnikar 
Jožefom Peternelom (oba 8,5 točke) in Stanetom Skokom (7,5). TONE TA^^ 

KRATKÔ  
m 

Murska Sobota: Celjan Gre
gor lic, ki tekmuje za ekipo 
Dolomitov, je v finalu pokala 
RS v trapu med mladinci vno
vič zmagal (106+24) in po šti
rih tekmah z 52 točkami osvo
jil tudi skupni naslov. 

Ljubljana: Na državnem ba
linarskem prvenstvu invali
dov, kamor so se uvrstili zma
govalci področnih tekmovanj, 
je pri moških slavila ekipa 
MDI Velenje (Špiler, Lesnika, 
Fijavž, Hudarin). 

Velenje: V 15. krogu 1. dr
žavne balinarske lige je Vele
nje Premogovnik doma remi-
ziral z drugouvrščenimi Jese
nicami 12:12. Vodi Jadran Pa-
kirka, Velenjčani so ob izena
čeni bilanci (5-5-5) trenutno 
šesti. 

Žalec: Domačin Dušan Bri
novec je zmagovalec hitropo-
teznega nagradnega šahovske
ga turnirja. Žalčani so po za
slugi Mateja Šventa (osvojil je 
tudi kadetski turnir v Topolši-
ci) zmagali tudi pri mladincih. 

Murska Sobota: Na držav
nem triatlonskem prvenstvu 
so uspešno nastopili celjski 
tekmovalci. Rezultati - sprint: 
1. Cokan (Stop), 3. Mraz (Ko-
vinotehna). Olimpijski triat
lon: 2. Kračun (Kovinot.), 3. 
Senger (Celje). Veterani 1: 1. 
Debenec, 2. Ačimovič (oba 
Kovinot.). Vetereni 2: 1. Jože 
Tanko (Kovinot.). Tanko bo v 
nedeljo nastopil na dolgem 
maratonu v Italiji, Ačimovič 
pa poj de na Havaje, kjer bo 
sloviti Ironman. 

Narelcsovi češici polcal 
Na Češkem je bilo tekmo

vanje evropskega pokala v 
judu za mladince in mladin
ke. Petra Nareks je zmagala 
v kategoriji do 52 kg, repre
zentanca Slovenije je pri de
kletih zasedla 2. mesto takoj 
za Nemčijo, medtem ko se 
mladincem vidnejši dosežek 
ni posrečil. 

Nareksovi se je posrečilo 
premagati vse nasprotnice, v 
finalu tudi Švedinjo Lindgre-
novo. V kategoriji do 70 kg sta 
se Maja Frece in Regina Jer
neje prebili do drugega oziro
ma tretjega mesta, za obe pa je 
bila usodna domačinka Pa-
zoutova (Jernejčevo je ugnala 
v polfinalu, Frecetovo pa v 
finalu). Slabše je nastopila Jo
žica Svečak, ki je izpadla že v 
1. krogu. 

Petra Nareks in Regina Jer
neje sta si nedavno priborili 

tudi mladinski naslov držav
nih prvakinj, Frecetova, Sve-
čakova, Šusterjeva in Bevčeva 
so na prvenstvu v Slovenj 
Gradcu prišle do srebrnih od-
ličij, Brežnikova pa do brona. 
Uspeh judoistk Sankakuja sta 
dopolnila člana JK Ivo Reya 
Klemen Ferjan (2. mesto) in 
Branko Holer (3. mesto). 

VLADO LIPOVŠEK 

SZ za odbojko 
športna zveza Celje razpisu

je tekmovanje v odbojki (je
senski del), liga pa se bo priče
la 28. septembra. Tekme bodo 
ob ponedeljkih in torkih (sa
mo ženske), ekipe pa se na 
naslov ŠZ Celje lahko prijavijo 
do 21. t.m. (prijavnina 18 tisoč 
sit), rapored pa bo znan dva 
dni kasneje. 

http://www.rk-celje.si
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Evropa pred vrati 
pivovarna Laško in Savinjski Hopsi 
(J od torka dalje velik del pozorno-

^jiiorala posvetiti evropskim tekmo-
gnjem, prvo medsebojno merjenje mo-
j y domačem prvenstvu pa je veselje 
fjneslo Laščanom. V pokalu Saporta 
jjata oba kluba pretežno podobne na-
îjg in cilje - uvrstitev v drugi del 

:̂ l̂ niovanja. 

pivovarni Laško bi to pomenilo ponovi-
fV lanskega dosežka, Polzelani pa so v 
pm pogledu korak spredaj, saj se jim je 
e dvakrat posrečil preboj iz skupine. Po 
jebu skupin so iz obeh taborov prihajale 

, godne ocene, nobena skrivnost pa ni, da 
! ovrahli prednosti znova Savinjski Hopsi 

ob nekaj več mednarodnih izkušnjah je 
jihova skupina (po imenih sodeč) nekaj 

I labša in le z enim izrazito močnim nas-
ifotnikom, h kateremu morajo Polzelani 
e kar v prvem krogu. Gostovanje pri 
lilanski Olimpii (prej Stefanel) bo isto-
asno najtežja tekma v pokalu Saporta, 

kjer imajo v skupini ob CR Estrelesu iz 
Lizbone še kopico vzhodnjaških druščin: 
BS Atletas iz Kaunasa, Tcherno More iz 
Varne in BC Kalev iz Talina. Prav slednje 
gre jemati kot »oteževalno okoliščino«. 
Prvi nasprotnik iz Milana je prav zastra
šujoč: trikratni zmagovalec Evropskega 
pokala prvakov (nazadnje v sezoni 87/ 
88), dvakratni finalist, pred dvema sezo
nama pa ga je v četrtfinalu istega tekmo
vanja izločila Union Olimpija. V lanskem 
Evropskem pokalu so najprej zmagali v 
skupini E (8 zmag, 2 poraza), nato pa 
izgubili šele v finalu z litovskim predstav
nikom Žalgirisom. Ekipo sta letos okrepi
la Američana Melvin Brooker (26 let, 188 
cm) in De Marco Johnson (23, 204), 
francoski Bosanec Predrag Materič (22, 
197), iz Leverkusna je prispel Denis Wuc-
herer (25, 196), odšla pa so znana imena: 
Warren Kidd, Marco Sambugaro, Nando 
Gentile, Thurl Bailey in Giorgos Sigalas. 
Seznam tistih, ki so nekdaj nosili dres 
uglednega milanskega kluba in z njim 
dosegali najvidnejše uspehe, pa je že kar 

pompozen: Mc Adoo, Barlovv, D'Antoni, 
Meneghin, Pittis, Montecchi, Brovvn itn.. 
Bo podcenjevanje s strani Italijanov res 
edina možnost Savinjskih Hopsov? 

Finski medvedi iz prestolnice so poleg 
madžarskega Atomeromuna tisti, ki naj 
bi po 10 krogih zagotovo ostali za laškimi 
košarkarji, medtem ko bo na tekmah z 
Zagrebom, beograjskim Partizanom in 
zlasti atenskim AEK vse prej kot enostav
no. Favoriti v skupini so Grki in Jugoslo
vani, Pivovarna naj bi se po napovedih z 
Zagrebčani udarila za 3. mesto in boljše 
izhodišče v nadaljevanju. Torpan Pojat 
(Topo), ki bo prvi stopil na laški parket, je 
najuspešnejši skandinavski košarkarski 
kolektiv in devetkratni finski državni pr
vak (zadnje tri sezone zapovrstjo), v 
Evropskem pokalu so se lani prebili v 
osmino finala. Najizkušenejši je 138-krat-
ni državni reprezentant (tudi kapetan) 
Sakari Pehkonen, imajo 4 Američane (Ka-
sikis, Richardson, Sanders in Kurk), naj
višji pa je mladinec Vlainena (210 cm). 
fmmmmmmmmmm PRIMOŽ ŠKERL 

^Pivovarna Laško - Zdenko Lipovšek (teh. vodja), Aleš Pipan (trener), Mileta Lisica, Goran Jurak, Miljan Goljovič, Saša 
^ončič, Aleš Kune, Jernej Tilinger, Gregor Hafnar, Srečko Lesjak (pom. trenerja). Mišo Arandelovič (fizioterapevt). Spodaj: 

Jure Brkljačič, Dragan Miletič, Ervin Dragšič, Sani Bečirovič, David Čop, Jasmin Kazaferovič. 

Špor tne i g r e o b r t n i k o v okrn i l dež 
s podelitvijo pokalov naj-

"•Ijšim športnim ekipam so 
'8celjskem sejmišču v sobo-

z v e č e r zaključili letošnje 
'"bilejne 20. športne igre 
*rtnikov in pri njih zapo-
*'«nih delavcev. 
Obrtniki in pri njih zaposle-
delavci so s tradicionalnimi 

športnimi tekmovanji začeli v 
•̂̂ boto zjutraj, zaradi dežja pa 
""dpadla tekmovanja v teni-

V tekmovanjih v malem 
I ^ftOiTietu, kegljanju, vlečenju 
^̂ î in elektronskem pikadu je 
"̂'̂ elovalo 564 tekmovalk in 

''̂ '̂ movalcev iz 105 ekip. 
^brtniki-športniki so dosegli 

""'̂ slednje rezultate: v kegljanju 
.''^oški: 1. mesto OOZ Pesnica, 
^^'^ske: 1. mesto OOZ Kočevje, 

'^esto OOZ Celje. V malem 
' H o m e t u : 1. mesto OOZ Le-
5' V vlečenju vrvi: 1. mesto 

Slovenj Gradec. V pikadu 
> o š k i : 1. mesto OOZ Velenje, 
^•^ske: 1. mesto OOZ Maribor, 
• Jiesto OOZ Žalec. 

]̂ ŷ̂ skupni uvrstitvi za Pokal 
r)f̂  98 je osvojila 1. mesto 

'̂ -Slovenj Gradec (76 točk), 
•lesto OOZ Mozirje (63 

točk). Pokal Celjanka - osvoji 
ga ekipa športnikov, ki je sode

lovala v vseh panogah, in bila 
najbolje uvrščena - je letos pre

jela zmagovalna ekipa OOZ Slo
venj Gradec. IS, Foto: G.K. 

V skupni razvrstitvi jubilejnih 20. športnih iger so športniki - obrtniki in pri njih zaposleni 
delavci iz Območne obrtne zbornice Mozirje osvojili 2. mesto. 

([TPANORAMA J 
NOGOMET 

1.SNL 
6. krog: Publikum-Korotan 

1:1 (1:1) Romih 27. Rudar ( V ) -
Mura 2:2 (1:2) Vidojevič 34, 
Brezič 67.Vrstni red: HIT Go
rica 15, Maribor Teatanic 13, 
SCT Olimpija 12, Mura 11, Po
trošnik 10, Publikum 9, Rudar 
in Koper 7, Primorje 5, Koro-
tan in BST Domžale 4, Živila 
Triglav 3. 

2.SNL 
5. krog: Tabor Sežana-Šent-

jur 1:0 (0:0). Nafta-Esotech 
Šmartno 1:1 (1:1) Smajlovič 
38.Vrstni red: Pohorje 15, 
Dravograd in Tabor Sežana 13, 
Goriške opekarne (-1) in Alu
minij 9, Nafta in Zagorje 8, 
Elan (-1) in SET Vevče 7, Že
lezničar in Šentjur 6, Esotech 
Šmartno in Drava 3, Factor 2, 
Jadran Šepič in Rudar (T) 0. 

3.SNL sever 
5. krog: Usnjar-Mons Clau-

dius 7:2, Starše-Unior 1:1, Dra-
vinja-TIM Laško 1:0. Vrstni 
red: Dravinja 13, Montavar 
Rogoza in MM Brunšvik 10, 
Unior, Gerečja vas in Starše 9, 
Pobrežje 8, Usnjar 7, Paloma 
in Hajdina 6, TIM Laško 4, 
Mons Claudius 2, Kungota 1, 
Kovinar 0. 

Pokal RS 
1/8 finala: Goriške opekar-

ne-Publikum 1:0 (0:0). Eso
tech Šmartno-Primorje 4:2 
(2:2, 1:1) Mujanovič 26, 117, 
Smajlovič 54, Javornik 101. Ži
vila Triglav-Rudar (V) 1:2 
(0:1) Brezič 8, Pavlovič 78. 

KOŠARKA (M) 
•mmm 

Liga Kolinska 
1. krog: Loka Kava-PIL 

64:85 (26:45) Dragšič 17, Beči
rovič 15, Lisica 14, Dončič 13, 
Hafnar 8, Čop in Kune 5, Jurak 
in Miletič 3, Tilinger 2. Savinj
ski Hopsi-ZM Maribor Lumar 
72:63 (34:23) Jagodnik 24, 
Stevič 17, Kobale in Trifunovič 
9, Čmer in Cizej 6, Rituper 1. 
2. krog: PIL-Savinjski Hopsi 
77:70 (43:42) Bečirovič 18, Li
sica 17, Dončič 15, Dragšič 11, 
Gojovič in Hafnar 7, Jurak 2 za 
PIL, Jagodnik 19, Kobale 17, 
Cizej 10, Trifunovič 6, Rituper, 
Čmer in Stevič 5, Milic 2, 
Udrih 1 za SH. Vrstni red: 
Union Olimpija, Pivovarna 
Laško in Krka 4, Savinjski 
Hopsi, Kraški Zidar. ZM Lu
mar, Triglav, Loka Kava in He-
lios 3, Pošta Branik, Slovan in 
Postojna 2. 

Pokal Zreč 
Kemoplast-GD Hrastnik 

64:52. Rogla Atras-Radenska 
91:76. Finale: Rogla Atras-Ke-
moplast 75:58. 

KOŠARKA(Ž) 

Prijateljske tekme 
ŽKK Ingrad Celje-ADD Iliri

ja 79:57 (36:28) Grobelnik 19. 
Jurše in Obrovnik 12, Radelo-
vič 10, Vasic 11, Petrinač 5, 
Veble 4, Ramšak 3, A. Vodopi-
vec 2. ŽKK Ingrad-Hrvatski 
dragovoljac 72:77. 

ROKOMET (M) 

1.DRL 
1. krog: CPL-Škofja Loka 

30:20 (14:10)^ Stefanovič 7, 
Manaskov in Škrbič 5, Vugri-
nec 4, Pungartnik in Tomšič 3, 
Puc 2, Šerbec 1. Krško-Radeče 
19:21 (9:12) Šantl 6, Cvijič 4, 
Plazar in Češnovar 3, Dober-
šek 2, Bon, Privšek in Novak 1. 
Andor-Gorenje 23:28 (10:14) 
Sovič in Rozman 6, Krejan, 
Tome in Bedekovič 4, Cvetko 
3, Tamše 1. 

Pokal RS 
Predtekmovanje (prva tek

ma) : Radeče-Nova Gorica 
31:21 (12:12). 

Prijateljska tekma 
Celje Pivovariia Laško-Gore-

nje Velenje 31:24 (12:11). 

ŠPORTNI 
KOLEDAR" 

^ ' ČETRTEK, UJ. 

Nogomet 
PPZ, 1. krog - Velenje: Ru-

dar-Varteks (16,30), žreb 1/4 
finala pokala RS (15). 

PETEK, 18.7. 

Rokomet 
l.DRL (M), 2. krog-Laško: 

CPL-Prule67 (18.30). 

SOBOTA, 19.9. 

Košarka 
Liga Rolinska, 4. krog -

Laško: PIL-Postojna (19), 
Škofja Loka: Loka Kava-Sa-
vinjski Hopsi (20). 

Pokal RS ( Ž ) , 1/8 finala -
Sežana: Legrand BTC Sežana-
ŽKK Ingrad Celje. 

Nogomet 
3.SNL sever, 6. krog - Roga

tec: Mons Claudius-TIM Laš
ko, Rače: Brunšvik-Dravinja, 
Zreče: Unior-Paloma Šega, Šo
štanj: Usnjar-Starše (vse ob 
16.30). 

Rokomet 
l.DRL (M) , 2. krog - Škofja 

Loka: Termo Škofja Loka-Ra-
deče Velenje: Gorenje-AFP 
Dobova. 

Atletika 
Velenje: Državno ekipno pr

venstvo (tudi v nedeljo). 

NEDEUA, 20.9. 

Nogomet 
l.SNL, 7. krog - Kranj: Živila 

Triglav-Publikum, Prevalje: 
Korotan-Rudar (obe ob 
16.30). 

2.SNL, 6. krog - Šmartno ob 
Paki: Esotech Šmartno-SET 
Vevče, Šentjur: Šentjur-Nafta 
(ob ob 16.30). 

TOREK, 22.9. 

Košarka 
Pokal Saporta, 1. krog -

Laško: PIL-Topo Helsinki, Mi-
lano: Olimpia-Savinjski Hopsi 
(obe ob 20). 
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Priložnost generacije 
Danes v Velenju prva tekma 1. kroga evropskega PPZ med Rudarjem in hrvaškim Varteksom 

Po izločitvi moldavskega 
Constructorula so Velenjča
ni naleteli na varaždinske 
»krojače«, ki so standardni 
član elitne hrvaške lige. Ru
dar sicer ni v vlogi favorita, 
toda zdi se, da bi z borbeno 
igro visokega ritma in s 
kančkom sreče lahko dose
gel zgodovinski uspeh: pre
boj v 2. krog. 

Žreb bi lahko bil za Velenj-
čane bolj neugoden, tako pa 
so bili z njim sprva zadovoljni 
predvsem zavoljo bližine go
stovanja, sčasoma so začeli 
razmišljati tudi o napredova
nju, kar je edino pravilno. 
Zavedajo se, da bodo Varaž-
dinci izjemno nevarni. Realno 
so kakovostnejši, toda prav 
Ob jezeru so že nekajkrat do
kazali, da boljši ne zmaga ved
no. Zakaj ne bi bilo tako tudi v 
50. letu delovanja kluba? 

Zmagati vsaj doma 
Generalka Velenjčanov za da

našnjo tekmo leta bi lahko bila 
boljša, a je Mura v 6. krogu I. 
SNL povedla z 2:0, Rudar pa se 
je uspel vrniti in izvleči točko. 
Obračun s Prekmurci pa je bil 
koristen, saj je izpostavil ključ
ni težavi »knapov«. Ponovno so 
namreč zapravili celo vrsto pri
ložnosti, dve izmed njih so sicer 
izkoristili. Izkoristek je tako 

Ali bo pri »krojačih« zaigral tudi Faik Kamberovič? 

vsaj malce popravljen. Druga 
slabost je bolj zaskrbljujoča. 
Velenjčani namreč dovolijo 
najboljšim nasprotnikovim 
igralcem nemoteno gibanje v 
bližini svojih vrat. Ko je obram
ba pomaknjena daleč od svoje
ga vratarja, igralci nemalokrat 
izpadejo iz igre in v tem ele
mentu bo potrebno bistveno na
predovati, še posebej zaradi iz
vrstnih varaždinskih posamez
nikov. Trener Rudarja Drago 
Kostanjšek si je ogledal obra
čun Varteksa in Hajduka v 4. 
krogu hrvaškega prvenstva, a je 
videl bore malo: »Varaždinci so 

pokazali precej svojih slabosti, 
vendar se zdi, da je Hajduk vsaj 
za razred boljše moštvo. Prave
ga obraza današnjih nasprotni
kov nisem videl, vendar me
nim, da se z njimi da igrati, kar 
nam ustreza.« Največ vprašanj 
je povezanih s taktiko Velenj ča
nov, ki drugače, kot napadalno 
ne znajo igrati. »Zagotovo bo
mo napadali, vendar v mejah 

V restavraciji Jezero v Vele
nju bodo pred tekmo med Ru
darjem in Varteksom izžreba
li pare četrtfinala slovenskega 
pokala. V konkurenci so še 
Maribor Teatanic, SCT Olim-
pija. Rudar (V) , Mura, Eso-
tech Šmartno, Goriške ope
karne, Nafta in Paloma Šega. 

naših sposobnostih, oziroma ju-
rišali bomo toliko, kolikor nam 
bo nasprotnik dovolil,« je še 
dodal Kostanjšek in predstavil 
rezultatsko željo: »Vsaka zmaga, 
tudi minimalna, bi bila dobro
došla. Še lepše bi bilo, če bi mi 
dosegli vsaj gol, Hrvatje pa ne.« 
Velenjski aduti ChausUari, Pa-
vlovič, Vidojevič, Javornik in 
Brezič bodo morali dvakrat odi
grati vrhunsko. Če jim uspe, je 
na dlani, da so iz pravega testa. 
Podobno velja tudi za vratarja 
Mladena Dabanoviča, ki bo ned
vomno na težkih preizkušnjah. 

Tudi Mumlelc in 
Kamberovič? 

v Varaždinu, hrvaški prestol
nici tekstilne industrije, so no
gometni klub ustanovili leta 
1931, večje uspehe pa beležijo v 
času po osamosvojitvi naše juž
ne sosede. Le-ta kotira bistveno 
višje kot Slovenija, tako v repre
zentančnem kot klubskem no
gometu, ob tem pa je potrebno 
poudariti, da sta vlečna konja 
klubskega nogometa Croatia in 
Hajduk, ostali bistveno zaosta

jajo. Varteks je že bil udeleže
nec PPZ v sezoni 1996/97, ko je 
izločil luksemburškega Uniona 
Sportiva, moskovska Lokomo
tiva pa je bila pretrd oreh. Prvo 
ime kluba, ki je od leta 1991 
stalni član I. HNL je karizmatič-
ni predsednik Andjelko Herja-

vec. Nepopravljivi optimist je 
znan tudi po napihnjenih izja
vah v medijih, tokrat pa je mal
ce drugače. »Kolikor sem videl, 
je Rudar zelo homogeno moš
tvo, s katerim ni šale. Dvoboj 
bo 

Današnjo tekmo v Vele
nju, ki se bo začela ob 16.30, 
bodo vodili Poljaki, na čelu 
z glavnim sodnikom Tomas-
zom Mikulskim. 

zanimiv, favorita ni, upam pa 
na naše napredovanje v 2. 
krog,« je povedal za hrvaško 
nacionalno televizijo v ponede
ljek. 

Ali se Hrvatje bojijo Velenjča-
nov? Najbrž ne, toda stanje v 
klubu še zdaleč ni rožnato. V 
minuli sezoni so bili v hudi 
krizi, iz katere so se sicer izvle
kli, v začetku nove sezone pa so 
spet v nezavidljivem položaju. 
Trener Dražen Besek doslej ni 
bil zadovoljen z novincem 
Kamberovičem, Mumleka pe
stijo poškodbe, hud udarec pa 
je Varteksu v 4. krogu državne
ga prvenstva prizadejal splitski 

Hajduk, ki je v Varaždinu 
gal kar s 4:1. Odnos do poJ 
je pri naših sosedih povsen̂ ^ 
gačen kot pri nas. V Slov^ 
lahko po katastrofi v don̂ ĵ 
derbiju strneš vrste in se tem, 
to pripraviš na evropski dels^ 
ne, »krojači« pa še vedno 
morejo pozabiti blamaže s ] 
dukom in vse ostalo postavi 
na stranski tir. Šele včeraj 
(morda) povsem preboleli oi 
njeni poraz in razmišljali sj 
o Rudarju, strateg Dražen Bf 
pa je v Velenju imel kaj videi 
minulo nedeljo. »Rudar j e i 
mivo moštvo, ki me je p o z i t i 
presenetilo. Igrati bo p o t r e 
previdno, kajti nasprotnik 
naiven. Upam, da bomo izpc 
li pričakovanja in opravičili 
go favorita,« je razmišljal Be-
ki je »zlata« nogometna leta] 
živel v zagrebškem Dinami 
hrvaškem tisku so se poja 
novice o ozdravljenem Mil 
ku Mumleku, prvemu zvez 
ku Varteksa, ki naj bi že okr 
in bo verjetno nared za dana 
spopad. Največja nevarnosi 
velenjski gol pa bo ob Muml 
robustni napadalec Karič, ki 
namučiti precej boljše obr 
bne vrste, kot je velenjsk 
slednjo ima največ izku; 
Faik Kamberovič, za katei 
je Herjavec po nepreverj( 
informacijah odštel le 35 t 
mark. Toda Kamberovič hr 
kih mrež še ne trese, u p a 
da danes ne bo slovenskih 
bo sploh nastopil. 

TOMAŽ LUl 

Nov podvig Smarčanov 
Celjski Publikum poražen iz Ajdovščine - Esotech pokazal zobe 

Minuli teden je 16 sloven
skih moštev igralo osmino 
pokalnega tekmovanja, izi
di pa so bili vse prej kot 
pričakovani. Pri Taboru v 
Sežani se je izvlekel Maribor 
Teatanic, dvema prvoligaše-
ma pa je spodrsnilo. Celjski 
Publikum ni prinesel cele 
kože iz Ajdovščine, kjer so 
bile boljše Goriške opekar
ne, Primorje pa je dobilo lek
cijo v Šmartnem ob Paki, 
kjer je tamkajšnji Esotech 
na trenutke demonstriral vr
hunski nogomet. 

Med osmimi izbranci, ki se 
bodo potegovali za vstop v 
polfinale slovenskega pokala, 
so le štirje člani elitne drušči
ne, ob treh drugoligaših je 
mesto celo za tretjeligaša. 
Takšnega razpleta zagotovo ni 
pričakoval nihče. Teoretično 
obstajajo za drugoligaše celo 
možnosti za vstop v evropski 
pokal pokalnih zmagovalcev. 
Zdi se malo verjetno, a senza
cije se tu in tam dogajajo, prav 
zaradi njih je nogomet tako 
zanimiv in morda se bomo 
čudili tudi pri nas. 

Naslednji, prosim! 
V šmartnem ob Paki je v 

pokalnem tekmovanju letos 
izpadel že Korotan, za druge
ga predstavnika elitne konku
rence Primorje pa poraz Ko
rošcev očitno ni bilo dovolj 
veliko opozorilo. »Vijoličasti« 
so z novim trenerjem Jankom 
Benčino držali vse niti igre v 
svojih rokah in kljub smoli ob 
prejetem drugem golu zbrali 
dovolj moči za podaljška, kjer 
so bili absolutno boljši. Šmar-
čani bodo po dveh pokalnih 

uspehih zagotovo prestraših 
naslednjega nasprotnika, zla
sti če bo ta prihajal iz I. SNL. 
»Menim, da-lahko s precej 
sreče v četrtfinalu izločimo 
vsakogar z izjemo Mure in 
Maribora Teatanica. Po prika
zanem s Primorjem nas bodo 
vsi spoštovali, zato bo težje 
ponoviti presenečenje, vendar 
sedaj je mogoče vse,« je pripo
vedoval novi strateg Esotecha 
Janko Bencina. Na današnjem 
žrebu v Velenju bo navijal za 
obračun s tamkajšnjim Rudar
jem, kjer bi se utegnil dokonč
no dokazati. V Šmartnem ob 
Paki se zavedajo, da pokalno 
tekmovanje ne prinaša kakšne 
posebne evforije, bolj po
membno bo v prihodnje iz
boljšati položaj na drugoli-
gaški lestvici, kjer jim tava
nje v spodnjem delu s tremi 
točkami in brez zmage zago
tovo ne gre v čast. »V nasled
njih ligaških obračunih bo 
potrebno izboljšati točkovni 
seštevek, kajti tako si bomo 
pridobili potrebno samoza
vest in si zagotovili mirno 
delo. Moštvo je enkratno, za
dovoljen sem z odnosom 
igralcev do dela, skratka pri
čakujem lepe trenutke na 
šmarški klopi,« je optimist 
Bencina. Z zanesljivim Javor-
nikom, nadarjenim Mujano-
vičem in tehnično izvrstno 
podkovanim Smajlovičem 
ima adute za zasuk v prvens
tvu in še kakšno senzacijo v 
pokalnem tekmovanju. 

Črna serija? 
Tako kot so bili »vijoličasti« 

drugoligaši veseli napredova
nja v četrtfinale, so bili Celja
ni po izpadu razočarani. Pri 
Renčanih z igro brez zadetka 

niso navdušili, prejeli pa si 
po izteku 90. minute. T 
Publikum je imel letos že 
kaj srečnih trenutkov, v 
dovščini pa se je stvar 
kaže-obrnila. Tudi zaradi 
kalnega poraza je bila za 
Ijane tekma 6. kroga v I.! 
še kako pomembna, a je 
rotan z novim trenerjem 
nijem Tomažičem pok; 
zobe in bi s Skalne kleti la 
odnesel vse tri točke. V nt 
terih medijih se že pojavi 
informacije o majavem st 
ku Edina Osmanoviča, naj 
pa trenutno ni možnosti 
njegovo odstavitev - bila 
tudi smešna, saj kljub d 
tvu, da ga spoštuje le pešj 
igralcev in sodelavcev, i 
sko ladjo upravlja bolj us 
šno, kot je bilo pričakov 
Ob izjemnih dosežkih si 
Gorico, Mariborom Teati 
com in Muro je »veliki i 
Darko Klarič že opozoril 
nevednost tistih (kateril 
ki so Publikum pred prve 
tvom odpisali, ob hvalos 
vih svojim mladincem? P 
najbrž pozabil, da proti si 
šim nasprotnikom raziJ 
nje igre ne bo zadostov! 
Potrebno bo kontinui^ 
napadati, njegov Publi 
pa tega ni sposoben ozir 
ne zna, kar je dokazal I 
Goriškim opekarnam in 
rotanu. Prav lahko zaidi 
črno serijo, pred njim je; 
mreč gostovanje pri Živ' 
Triglavu, ki napoveduj 
preporod, na Skalni klet' 
bo v 8. krogu gostovalo' 
morje, neugoden tekmec' 
se mu je letos sfižil štâ  
sezono in mora ogromno' 
doknaditi. 

Ob koncu sezone še 
en atletski naslov 

Sezona se tudi za celjske 
atlete počasi končuje. V so
boto in nedeljo bo v Velenju 
še državno moštveno pr
venstvo, s tem pa bo tekmo
valna sezona v Sloveniji 
uradno zaključena. 

Direktor atletskega druš
tva Kladivar Roman Lešek 
napoveduje ohranitev naslo
va moštvenega prvaka med 
moškimi in podprvaka med 
ženskami, kar bi ob popolni 
zasedbi lahko ponovili. V so
boto so celjski atleti na dr
žavnem mladinskem prvens
tvu v Mariboru osvojili na
slov državnega prvaka, de
kleta pa so bila tretja (ob 
odsotnosti Mateje Dražnik, 
ki je s slovensko reprezen
tanco nastopala v Italiji v 
troboju s Francijo in Italijo v 
konkurenci atletov do 23 
let). »Z Dražnikovo bi tudi 
pri mladinkah osvojili prvo 
mesto, kajti njene točke v 
metu krogle in diska bi nam 

omogočile boljši rezultat,« je 
dodal Lešek. 

Na državnem mladinskem 
ekipnem prvenstvu so v svojih 
disciplinah zmagali Rok Krem-
žar (3000 m ovire), Aleš Sto-
pinšek (400 m in 400 m ovire), 
Janez Valant (troskok), Luka 
Klemen (3000 m), mladinska 
štafeta 4x400 m, Milka Sučur 
(800 m), Urška Klemen (100 in 
200 m), Daniela Dumič (400 
m) in Aleksandra Tomovič 
(1500 m). 

Društveni zaključek sezone 
bo v soboto, 26. septembra, ko 
bo na stadionu AD Kladivarja 
zaključni interni miting, na ka
terem bodo nastopili tudi vete
rani. Na skupnem družabnem 
dnevu ob proslavi 50-letnice 
kluba se bodo zbrali tudi vsi 
atletski delavci in nekdanji at
leti, ki zaradi prostorskih težav 
niso mogli prisostovati svečani 
proslavi v pretesni dvorani Na
rodnega doma. 

JOŽE KUZMA 

Št. 37. -17. september 
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V soboto praznujemo 
Radijski rojstni dnevi niso 

pravzaprav nič posebnega, 
razen kadar gre za okrogle 
obletnice. Takšna nas čaka 
prihodnje leto, ko bomo stari 
45 let. V soboto pa praznuje
mo 44. rojstni dan naše radij
ske postaje. 

Veliko? Malo? Glede na števil
ne na novo vznikajoče radijske 
postaje se ponašamo s častitlji
vo starostjo. »Novi« jo bodo mo
rali šele dočakati. In tako kot se 
včasih za svoj osebni rojstni dan 
zamislimo, kaj smo v življenju 
storili in kaj bi še želeli, se te dni 
tudi nas, celjskih radijcev, lote
vajo ti premisleki. 

Želeli bi, seveda, ustvarjati 
radijski program še vsaj en
krat 44 let. Želeli bi, da osta
nemo nekomercialni, kar po
meni hkrati od nikogar odvi
sni. Ne od politike ne od kapi
tala. Obenem pa, da ohranimo 

naše osnovno poslanstvo: sez
nanjati ljudi z dogajanji na 
lokalni ravni. Niti predstavlja
ti si ne morete, koliko lokalnih 
informacij dnevno »požre« lo
kalni radio. Na kupe. In zago
tavljati jih, je včasih za pet, 
šest novinarjev hudičevo na
porno delo. Še posebej zato, 
ker jih nimamo od kod pre-
plonkati, ker jih dobimo tako, 
da jih zavohamo, izvohamo 
ali poiščemo na terenu. Med 
ljudmi. Tam kjer nastajajo. 

Ljudje to od nas pričakujejo, 
si mislimo. A po drugi strani 
nastajajo nove radijske postaje. 
Konkurenca. Ta je zdrava. Tek
movalni duh nikoli ne more 
škoditi. In fino je, če vlada fair 
play, če so pravila igre za vse 
enaka, končna sodba in odloči
tev pa prepuščena poslušalcu. 
Tu se pojavijo zapleti. To kar 
plačujemo vsem državnim in
stitucijam, ki to od nas zahte
vajo mi, ne plačujejo, na pri

mer, nekatere komercialne ra
dijske postaje. Slednje običaj
no tudi nimajo redno zaposle
nih novinarjev, tonskih tehni
kov, napovedovalcev. Mi jih 
imamo. Samo na radiu nas je v 
rednem delovnem razmerju 
enajst. Pa kakšnih 30 zunanjih 
sodelavcev, ki za opravljeno 
delo prejemajo redna izplačila 
honorarjev. Žal nam ekonom
ska situacija ne dopušča, da bi 
bili astronomski. Tako kot tudi 
plače novinarjev in tonskih 
tehnikov niso astronomske. 
Daleč od tega. Verjetno bi se 
začudili, če bi vam zaupala, 
kolikšne so. Ne glede na delo 
ob vsaki dnevni uri, naš delov-
nik je odvisen od dogodka, ni 
možnosti izplačila stimulacij. 
In vendar delamo dalje, mar
sikdaj z veliko mero entuziaz-
ma, ker nas žene novinarska 
žilica, ki takrat, ko te zagrabi, 
ne vpraša: »Koliko cvenka pa 
mi bo to prineslo?« Če bi se 
vpraševali na ta način, bog ve, 
če bi še bih z vami... 

In potem dumping pri eko
nomski propagandi, ki si ga 
komercialci z lahkoto privošči
jo, saj jim ni potrebno izplače
vati plač in redno honorarjev, 
pa avtorskih pravic SAZAS... 
Država tako kot na mnogih po
dročjih tudi na tem ne more 

(noče?) vzpostaviti reda. A mi 
kljub vsemu vztrajamo, prepri
čani, da se poštenost na dolgi 
rok mora obrestovati. In nam 
ne pade na pamet, da bi odne
hali. Ker smo prepričani, mor
da naivno, da vsi ljudje od 
radia vendarle ne pričakujejo 
le juke boxa, ki igra od jutra do 
večera. Da ljudi vendarle zani
ma, kaj se dogaja okoli njih. 

Da bi zadostili ekonomske
mu cilju, čim bolj povečati šte
vilo oglaševalcev v našem me
diju, smo te dni na novo opre
mili še en radijski studio s po
polnoma novo, najsodobnejšo 
snemalno tehniko. Ta omogo
ča snemanje visoko kakovost
nih ekonomsko propagandnih 
sporočil. Prepričani smo, da je 
to razveseljiva novica za naše 
oglaševalce. Za tiste, ki so že 
naši, in za tiste, ki bodo to šele 
postali. Da postavim piko. Os
tali bomo kakršni smo. Kot 
vino. Ki je z leti boljše, ki zori 
in se vendarle spreminja. Na 
boljše. Trudih se bomo, da bo 
tako tudi z Radiom Celje, 

e NATAŠA GERKEŠ LEDNIK 

TRŽNICA 
NE PRESLIŠITE NA 1 

RADIIT CEUE! J 
Šport na Radiu Celje 

Petek, 18. septembra ob 18.30 
Prenos rokometne tekme med Celjem Pivovarno Laško in 

Prulami. 
Nedelja, 20. septembra 
Javljanja z nogometnega srečanja med Živili iz Kranja in 

Publikumom. 
Ponedeljek, 21. septembra ob 10.10 
Športno dopoldne - najaktualnejše novice s področja športa na 

Celjskem, športne reportaže, glasovanje za športnika meseca. 

Večer z jasnovidko - Sobota, 
19. septembra ob 20.00 

Večere z raznimi bioenergetiki, vedeževalkami in podobno 
smo na Radiu Celje ukinili. Predvsem zato, ker se je pojavilo 
veliko šarlatanov, pa tudi zato, ker je bilo v uredništvu nemalo 
klicev poslušalcev, ki jih je poplava tovrstnih ljudi na radiu 
motila. Tu in tam pa bomo, občasno, koga še gostili. V soboto, 
na primer, bo gostja v studiu jasnovidka iz Maribora. Ne polaga 
kart, ne gleda v kavno skodelico, ne v računalnik, nič ne sešteva 
in odšteva. Sodelovala je s poznanim in priznanim celjskim 
inovatorjem Vilijem Poznikom, in videti je, da je ena tistih 
redkih, ki imajo dar videti malo več kot običajni ljudje. Z njo v 
studiu bo Nataša Gerkeš. Telefone bosta odprli tudi za poslu
šalce in poslušalke. 

Radio Celje na MOS - Vsak dan do 
nedelje 

o dogajanjih na Mednarodnem obrtnem sejmu v Celju je vaš 
izčrpni poročevalec Radio Celje. Vesna Lejič pripravlja vsako 
jutro, nekaj minut po sedmi, dnevne napovedi dogodkov na 
sejmu, v vseh dnevnoinformativnih oddajah obširno poročamo 
o sejemskem dogajanju, obenem pa še v naših rednih sejemskih 
oddajah med 9. in 14. uro. 

PROSTA DELOVNA MESTA 
Območna enota Celje 

Celje: pomožni tapetnik, plamenski varilec 
(2), kmetijec, ključavničar (2), šivilja (3), lesar 
tapetnik, strojnik gradbene mehanizacije, na
takar (2), strojni tehnik, kemijski tehnik, ko
mercialni tehnik (5), ekonomski tehnik, inže
nir elektrotehnike, pravnik, zdravnik (2). 

Laško: tesar in zdr. spec. fizikalne medicine -
rehabilit. 

Slovenske Ronjice: gradbeni delavec, mizar, 
farmacevtski tehnik. 

Šentjur pri Celju: varilec v serijski proizvod
nji, zidar (2), voznik avtomehanik, trgovinski 
poslovodja, zobozdravnik. 

Šmarje pri Jelšah: gradbeni delavec, skla
diščno transportni delavec (2), delavec brez 
poklica (2), brusilec stekla, natakarski pomoč
nik, slaščičar, avtomehanik, konfekcionar tek-

stilij, prodajalec železnine, grad. mat., pohiš
tva, natakar (3), trgovinski poslovodja in 
upravni tehnik (2). 

Žalec: slikopleskar, prodajalec, kuhar (2), 
natakar (2), geodetski tehnik, trgovinski poslo
vodja, zdravnik. 

Podrobnejše informacije po telefonu, šte
vilka 442-630. 

Območna enota Velenje 
Delavec brez poklica, živilski delavec v pe

karstvu, zidar za zidanje in ometavanje, strojni 
vezilec, vrtnar cvethčar, pek, ključavničar (2), 
stavbni klepar, šivilja (4), slikopleskar, avtoli-
čar, zidar, komunalec, prodajalec, natakar (3), 
geodetski tehnik, gradbeni tehnik in profesor 
nemškega jezika s književnostjo. 

Podrobnejše informacije po telefonu, šte
vilka 855-421. 
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Okradeni obrtnik 
v noči na 8. september je 

nekdo kradel na območju 
skladišča v Gotovljah, ki je 
last zasebnega obrtnika Nika 
K. iz Podloga pri Žalcu. Ukra
del je GSM telefon Motorola, 
sistemski telefon Panasonic, 
prenosni telefon iste znamke 
in nekaj gotovine Ko je vstopil 
še v direktorjevo pisarno, pa 
je pobral še 65 tisoč tolarjev 
gotovine. Lastnika je oškodo
val za okoli 200 tisoč tolarjev. 

Tudi poročno 
fotografijo 

v noči na 8. september je 
neznani storilec vlomil v ne
naseljeno stanovanjsko hišo v 
Zabukovici. S sten je pobral 3 
starejše slike (olje na platnu) 
neznanih avtorjev, z zlatorja-
vimi okvirji. Prva slika je z 
motivom tihožitja, na drugi je 
upodobljen angel, ki varuje 
otroka, na tretji pa je motiv iz 
narave. Poleg slik je storilec 
ukradel tudi več kosov posode 
iz porcelana in nekaj stekle
nih izdelkov, kovček z družin
skim arhivom, nekaj starejših 
oblačil in večjo poročno foto
grafijo iz leta 1945. S tem je 
lastnico Silvo H. oškodoval za 
približno 500 tisoč tolarjev. 

Dopust Z napako 
v času, ko je bil Anton K. na 

zasluženem letnem dopustu, je 
to okoliščino izkoristil nekdo, 
ki je vlomil v njegovo stano
vanjsko hišo na Kersnikovi uli
ci v Velenju. Ob povratku je 
ugotovil, da mu je vlomilec 
ukradel denar v vrednosti ne
kaj več kot 300 tisoč tolarjev. 

Urh brezyamahe 
V sredo, 9. septembra zju

traj, se je na hišnem dvorišču 
na Glavnem trgu v Celju mudil 
nekdo, ki ga je zamikalo zakle
njeno rdeče kolo z motorjem 
znamke Vamaha target. Pogre
ša ga Urh K., ki je oškodovan za 
približno 90 tisoč tolarjev. 

Zvi ta tica 
Celjanko Tatjano E. (22) je 9. 

septembra zapustila sreča, ko je 
nameravala ogoljufati prodajal
ca. Kupila je za več kot 20 tisoč 
tolarjev cigaret in drugih drob
narij, račun pa hotela plačati z 
bančno kartico Aktiva. Ker pa 
je bil trgovec dovolj pazljiv, je 
ugotovil, da kartica ni Tatjani-
na, da je torej ukradena. 

izsledili napadalca 
Prejšnji teden smo poročali 

o tem, da je neznani storilec 
brutalno pretepel 49-letnega 
Venčeslava V , ko se je le-ta 4. 
septembra okoli 22.20 ure za
drževal v celjskem^ mestnem 
parku. Policisti in kriminali
sti so med preiskavo prišli na 
sled storilcu, 26-letnemu B.K. 
iz Celja. V sredo, 9. septem
bra, so osumljenca privedli k 
preiskovalnemu sodniku, ki 
je zanj odredil pripor. 

Požar je bil požig 
v prejšnji številki smo zabe

ležili požar na kozolcu v Spod
nji Ponkvici, ki naj bi ga pov
zročil udar strele. Kasneje smo 
prejeli dodatno informacijo, 
da so policisti in kriminalisti 
med preiskavo ugotovili, da ni 
šlo za strelo, ampak da je bil 
požar podtaknjen. Ugotovili so 
tudi storilca, 19-letnega doma
čina B.S., ki seje tudi sam z vso 
vnemo vključil v gašenje poža
ra, ki ga je namerno povzročil. 

Nasledi storilcu 
v noči na 10. september je 

neznani storilec vlomil v pro
store velenjskega podjetja 
Sveting v kraju Gorenje. Ukra
del je računalnik z monitor
jem in tipkovnico, električno 
žago, motorno žago, Iskrin te
lefonski aparat, nastavek za 
brezžični telefon in 1 liter žga
nja. Omenjeno podjetje je oš
kodovano za približno 150 ti
soč tolarjev, policija pa je sto
rilcu že na sledi. 

Ključ do bogastva 
v četrtek, 10. septembra 

med 15.30 in 21.30 uro, je 
neznani storilec vstopil v sta
novanjsko hišo na Kovaški ce
sti v Zrečah, ki je last Egidija P. 
Najverjetneje je našel original
ni ključ, zaradi česar ni imel 
težkega dela pri vstopu v hišo. 
V notranjosti je iskal in našel 
za okoli 600 tisoč tolarjev de
narja v domači in tujih valutah. 

Rop 
Prejšnji petek okrog enih 

ponoči je 34-letni Izudin M., 
državljan BiH, z začasnim bi
vališčem v Celju, na hodniku 
gostinskega lokala Evergreen 
na Linhartovi ulici v Celju pre
tepel Mirka S. iz Žalca. Med 
pretepom mu je iz žepa ukra
del denarnico, v kateri je bilo 
2.500 tolarjev denarja. Ropar
ja so policisti že ovadili tožils
tvu. 

Čez mejo za plačilo 
Policisti mejne policijske 

postaje Rogaška Slatina so v 
petek zjutraj prijeli 4 držav
ljane ZRJ, doma z območja 
Kosova, ko so ilegalno presto
pili državno mejo. Kršitelje so 
privedli k sodniku za prekrš
ke, za tem pa so jih predali 
hrvaškim varnostnim orga
nom. Ilegalci so nekemu hr
vaškemu državljanu - organi
zatorju ilegalnega prehoda 
meje plačali vsak po 2.500 
nemških mark. 

Po puško V 
prtljažnik 

Stane S. je prejšnji teden 
parkiral svoje osebno vozilo 
pred gostilno Kapelca v Straži 
na gori pri Dramljah. Ko se je 
potem v gostilni pogovarjal z 
lovcem Jožefom L. iz Svetel-
ke, je to okoliščino izkoristil 
neznani storilec, ki je iz neza
klenjenega prtljažnika Stane-
tovega avtomobila ukradel 
malokalibersko puško, last 
Jožeta L., vredno okoli 70 ti
soč tolarjev. 

Drzna tatvina 
Minulo soboto popoldne je 

Monika L. iz Dobležeč pri 
Šmarju hodila po splavar-
skem mostu v Celju, ko jo je 
presenetil neznani storilec in 
ji sunkovito iztrgal torbico, 
ki jo je nosila v desnici. Po
tem je zbežal v smeri Muzej
skega trga. Moniko je oško
doval za približno 10 tisoč 
tolarjev. 

V hišo in V v ikend 
v času od 29. avgusta do 12. 

septembra je neznani storilec 
vlomil v starejšo nenaseljeno 
stanovanjsko hišo v Ločici pri 
Vranskem. Ukradel je radio 
kasetofon, jedilni pribor, 
stensko uro, kuhinjsko oma

ro, šivalni stroj in dve sliki 
(olje na platnu) z nabožnima 
motivoma. Lastnik Jožef S. je 
oškodovan za okoli 400 tisoč 
tolarjev. 

Istega dne je storilec vlomil 
še v vikend, ki stoji v nepo
sredni bližini omenjene hiše. 
Tam si je izbral več predmetov 
iz kristalnega stekla, posodo 
iz keramike, 3 umetniške sli
ke slikarja Franceta Slane in 3 
slike neznanega avtorja, vrtno 
kosilnico, radio kasetofon in 
10 metrov električnega kabla. 
Lastnica Zdravka S. je oško
dovana za okoli 500 tisoč to
larjev. 

Kadilski plen 
v času od sobote popoldne 

do nedeljskega jutra je nezna
ni storilec vlomil v Delov 
kiosk na Linhartovi ulici v 
Celju. Ukradel je okoli 200 
zavitkov s cigaretami različ
nih znamk. Magdalena D. iz 
Celja je oškodovana za okoli 
pol milijona tolarjev. 

Prijel za nož 
v nedeljo, 13. septembra 

zjutraj, sta se na Ulici Dušana 
Kvedra v Šentjurju pri Celju 
prepirala Anton M. in Jože B., 
oba Šentjurčana. Med prepi
rom je Jože B. prijel za nož, ki 
pa mu ga je Anton zbil jz roke. 
Sledil je pretep, v katerem je 
Jože Antona tako močno uda
ril, da je le-ta utrpel hudo 
telesno poškodbo. 

Vlomilec V garažah 
v času od sobote do pone

deljka je nekdo vlomil v dve 
garaži v poslovnem objektu na 
Grevenbrojski ulici v Celju. Iz 

garaže Romana D. je odnesel 
30 zabojev in 30 platojev laš
kega piva ter 50 steklenic žga
nih pijač v skupni vrednosti 
250 tisoč tolarjev. Vlomil je 
tudi v garažo Srečka J., vendar 
ga tam ni prav nič zamikalo. 

Odpeljal mešalec 
v noči na 14. september se 

je neznani storilec potikal po 
novozgrajeni stanovanjski hi
ši v Brezovi pri Šmartnem v 
Rožni dolini. Od tem je odpe
ljal 120-litrski mešalec za be
ton, s tem pa lastnika Karla M. 
z Dobrne oškodoval za okoli 
25 tisoč tolarjev. 

Sejemske srake 
v prvih dneh mednarodnega 

obrtnega sejma v Celju so bili 
aktivni tudi tatovi. 

V soboto popoldne je nez
nani storilec ukradel s stojni
ce 2 črna kovčka, v katerem 
je bilo 3000 različnih pros
pektov. Lastnik Dušan R. je 
oškodovan za 150 tisoč tolar
jev. 

V nedeljo popoldne je nek
do, s pulta na razstavnem 
prostoru DZS, ukradel žen
sko denarnico z dokumenti 
in denarjem. Fani Ž. iz Celja 
je oškodovana za približno 
100 tisoč tolarjev. 

Nekdo je z razstavnega pro
stora kranjskega podjetja LE 
Tehnika ukradel mobilni te
lefon GSM, vreden 52 tisoč 
tolarjev. 

Neznani storilec je obiskal 
tudi razstavni prostor podjet
ja Dan d.o.o. iz Ljubljane. 
Tam je izkoristil nepazljivost 
Mojce Z. in ji ukradel nahrbt
nik z denarnico in osebnimi 
dokumenti. Mojca je oškodo
vana za približno 15 tisoč to
larjev. GORELO JE 

G o r e l o V 

s k l a d i š č u 

Minulo soboto zjutraj je 
zagorelo v priročnem skla
dišču Grafike 6 v celjski 
Cinkarni. 

Zagorelo je na omari, kjer 
so bile shranjene plastične 
stekleničke z vzorci kemika
lij. Poleg vzorčnih stekle
ničk so se vneli tudi nado-
metni električni kabli. Po
žar, v katerem je nastalo za 
okoli 50 tisoč tolarjev ško
de, so pogasili cinkarniški 
gasilci. M.A. 

REKLI SO: 
Borut Likar, generalni direktor Policije Slovenije, o p̂ j 

žaju v Velenju po prometni nesreči, v kateri je bil udelj 
policist in sta umrla mlada Velenjčana in kasnejšem pt 
stu skupine velenjskih mladih: 

»Policijsko postajo v Velenju sem v torek obiskal izključi 
namenom, da se z vodstvom postaje pogovorim, kako 
prebrodili nevšečni dogodek, ki ga obžalujemo vsi, še naj 
pa mi v policiji. O tem, kako je v bistvu sam >policist< - mislij 
policiste, zaposlene v tej postaji - preživel. Predhodno sen 
zaradi namigovanj in zaradi določenih ugibanj, ki so 
razvidna tudi iz sredstev javnega obveščanja - da smo polji 
načrtno iskali določene kategorije udeležencev v prometi 
ljudi sicer - naročil, da mi kar tri različne službe pripra 
ločena poročila o tem, kaj se je dogajalo v Velenju. Morami 
da sem dobil potrditev, da Policijska postaja v Velenju do 
dela, da je med boljšimi policijskimi postajami. To je biloi 
moje glavno sporočilo ob obisku Policijske postaje Velenji 
Uprave za notranje zadeve Celje. Ob tem pa smo se pogova 
še o tem, kako zagotavljati Velenjčanom in celotnemu obm( 
Policijske postaje Velenje želeno varnost.« 

PROMETNENEZGODE 
Izgubila je 
ravnotežje 

Na lokalni cesti v naselju 
Šempeter v Savinjski dolini 
se je v sredo, 9. septembra 
dopoldne, pripetila nezgoda, 
v kateri je ena oseba utrpela 
hude telesne poškodbe. 

Margareta Š. (57) iz Šempe
tra se je peljala s kolesom po 
lokalni cesti iz smeri magi-
stralke proti otroškemu vrtcu. 

•V bližini stanovanjske hiše s 
številko 112 a je s sprednjim 
delom kolesa trčila v zadnji 
del osebnega avtomobila, ki je 
bil parkiran na vozišču. Pri 
tem je izgubila ravnotežje, 
padla po vozišču in se hudo 
poškodovala. 

Trčil V otroka 
Na Kovaški cesti v Zrei 

se je v četrtek, 10. septeml 
popoldne, pripetila nezgo 
v kateri se je hudo teles 
poškodoval pešec - otrok. 

Stanislav Z. (48) iz Hudi 
pri Slovenskih Konjicah je: 
zil tovorni avtomobil iz sir, 
Zeč proti Cesti na Roglo. K( 
v Zečah pripeljal v bliž 
osnovne šole, je na desni si 
ni vozišča na makadani 
bankini opazil dva otroka, 
sta tekla proti robu voziij 
Otrok, sedemletni Andrej 
iz Zeč, je tekel naprej, z nai 
nom, da prečka vozišče. V 
nik tovornjaka se je umiki 
levo in zaviral, a trčenja 
otrokom ni mogel prepreč 

Truplo našli vašč4 
Na lokalni cesti v kr 

Olešče se je minulo sob 
pripetila smrtna prome 
nezgoda. 

Anton O. (43) iz 01eš( 
vozil kmetijski traktor po 
kalni cesti iz smeri Reke{ 
ti Oleščam. Ko je vozil 
strmem klancu navzgor, 
pred ostrim levim ovink 
peljal po desni razm,oi 
travnati bankini, ki se je; 
težo vozila udrla. Traktoi 
je prevračal po strmem gc 
nem pobočju in obstal v s 
gi potoka Zapotok. Med l 
vračanjem je Anton O. pi 
iz kabine in obležal mi 
pod traktorjem. Nasledn) 
dne okoli 11. ure so trU 
našli vaščani Olešč. 

Traktor V potoki 
Na lokalni cesti v ki 

Podvrh se je v nedeljo, 
septembra popoldne,4)rip 
la nezgoda, v kateri je 
oseba utrpela hude tele 
poškodbe. Gmotna ški 
znaša približno 200 tiso6 
larjev. 

Franc B. (40) iz Podvrb 
vozil kmetijski traktor po 
kalni cesti v zaselku Pod^ 
ko pa je po makadamsl 
vozišču peljal po rah 
klancu navzdol, ga je v lê  
ovinku zaneslo v levo. • 
pred betonskim mostom 
potok Trnavica je s spre( 
ma kolesoma zapeljal pr 
škarpe in v globino 1,8 
tra. Pri tem se je traktor 
vrnil na levi bok in tako 
stal v potoku. V nesreči 
voznik Franc B. utrpel h' 
telesne poškodbe. ^ 

Radarji bodo.. . 
• v petek, 18. septembra dopoldne na območju Šentjurja pri 
Celju, popoldne pa na območju Mozirja, 
• v soboto, 19. septembra dopoldne na območju Velenja, v 
popoldanskem času pa na območju Rogaške Slatine, 
• v nedeljo, 20. septembra popoldne na območju Žalca, 
• v ponedeljek, 21. septembra dopoldne na območju Velenja, 
Slovenskih Konjic, v popoldanskem času pa na območju 
Šentjurja pri Celju in Celja, 
• v torek, 22. septembra dopoldne na območju Mozirja in 
Rogaške Slatine, popoldne pa na območju Žalca, 
• v sredo, 23. septembra dopoldne na območju Celja in 
Laškega, popoldne pa na območju Velenja in 
• v četrtek, 24. septembra dopoldne na območju Šentjurja 
pri Celju, v popoldanskem času pa na območju Rogaške 
Slatine in Slovenskih Konjic. 
• Laserski merilnik hitrosti bo v času od 18. do 28. septem
bra nameščen na območju Šmarja pri Jelšah in Velenja. 

$1.3 p l e m b e r j f j ^ 
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y toifk, 8. septembra zju-
I je po prijaznem Elfu ob 

rjjljanski cesti neprijazno 
' yilil Matija K., ki ga bo na 
ugovor povabil sodnik za 

^ lokalu Maxi sta se v četr-
Lzvečer zravsala Izidor G. in 
L a n C. Slabše jo je odnesel 
Uor, rano na roki pa je, ne 
je sicer kako, staknila tudi 

î gita K. 
patrulja je šla v petek pono-
posredovat v lokal Teater. V 
jftepu je Celjan Miha A. z 
jgo v glavo udaril Uroša G. iz 
jnskih Toplic in si s tem 
[brcal kazensko ovadbo. 
Marko je v soboto zvečer 
ifovadil« v bifeju bencinske-
servisa Istrabenza. Ko je bil 
preveč tečen, se mu je prib-

jal neznanec, da bi ga od-
ranil s prizorišča. Ko ga je 

' [rabil za r o k o , mu je iztrgal 
'ajčni rokav, kar je Marka 

ašno prizadelo. 
Neka občanka je v nedeljo 
}poldne poklicala na policijo 
povedala, da mir v celjskem 
estnem parku ogrožajo ko-

Ko se je sprehajala po peš-
)ti, je namreč na konjih pri-
iopiralo p e t jezdecev. Ogro-
'ne so se počutili zlasti sta-

• pi občani. 
V ponedeljek okrog dveh 
moči je težke trenutke do-
Hjala Sonja iz Zadobrove. 
azbijač po" njeni hiši je bil 
terif G., ki se bo v kratkem 
M s sodnikom za prekrš-

M.A. 

Pogajanja s čečensko mafijo? 
Ugrabljeni Ptujčan Srečko Ber se od 5. septembra še ni oglasil - Denarja za odkupnino mnogo premalo 

Šestintridesetletni voznik 
Srečko Ber s Ptuja, ki je že 
šest let zaposlen pri laškem 
avtoprevozniku Pavlu Alek-
sencevu, se je 13. avgusta s 
kamionom odpravil na služ
beno pot v daljno Čečenijo. 
Ko je 29. avgusta po telefonu 
poklical svojo prijateljico, s 
katero živi, ji je uspel pove
dati le to, da je ostal brez 
kamiona in brez tovora in da 
so ga v Čečeniji ugrabili. Da 
z njim lepo ravnajo, je še 
uspel odgovoriti. 

Na rusko-čečenski meji bi 
bil moral odložiti tovor, cestne 
valjarje nekega italijanskega 
proizvajalca. Pred sabo je imel 
le še približno šest ur vožnje, 
ko je 24. avgusta poklical v 
Laško in povedal, da se pribli
žuje cilju. Dva dni za tem se je 
iz Rusije oglasil naročnik tovo
ra, ki je laškemu avtoprevoz
niku po telefonu povedal, da 
njegovega voznika in kamiona 
ni nikjer. Ker je bilo iz špedi-
terskih formularjev jasno raz
vidno, da je slovenski kamion 
prispel na mejo, je o izginotju 
tovora in voznika takoj obve
stil tudi slovensko predstav
ništvo v Moskvi. Kot kaže, je 
bil Srečko Ber ugrabljen 24. 
avgusta, po tem, ko je s ka
mionom prispel na rusko-če-
čensko mejo in se tam prijavil. 

Pavel Aleksencev: »Čakam na mafijski klic iz Čečenije in 
samo upam, da se Srečku ni kaj hudega zgodilo.« 

Čez pet dni je Srečko Ber 
poklical svojo prijateljico na 
Ptuj in takrat je bilo ugibanj, 
kaj je z njim, konec. Do 5. 
septembra zvečer ni nihče ve
del, kako in kaj je z njim, 5. 
septembra zvečer pa je spet 
poklical v Laško. Oglasil se je 

njegov sodelavec Jure, vendar 
mu ni bilo dano pogovarjati se 
z njim. Iz slušalke je bilo sliša
ti glas moškega, ki je v ruščini 
povedal, da je član čečenske 
mafije. Povedal je le še to, da 
za ugrabljenega Srečka Bera 
zahtevajo 50 tisoč ameriških 

dolarjev odkupnine in da se 
bodo ponovno oglasili čez de
set dni, to je 15. septembra ob 
treh po moskovskem času. Do 
tega datuma bi moral biti 
zbran zahtevani denar, potem 
pa bi sledila nadaljnja mafij
ska navodila. 

Pavel Aleksencev je šel takoj 
v akcijo, predvsem pa si je na 
vso moč prizadeval, da bi bil 
do določenega datuma zbran 
zahtevani denar. »Če gre za 
pravo mafijo, ga bodo po pre
daji zahtevane vsote izpustili, 
če pa gre za navadne cestne 
razbojnike, se Srečku slabo pi
še,« je bil prejšnji teden, ko 
smo ga obiskali v Laškem, za
skrbljen Aleksencev. V pogoru 
nam je še povedal, da je v 
Čečeniji trenutno več kot 60 
pogrešanih oseb, za 22 ugrab
ljenih ljudi z različnih koncev 
sveta, med katerimi so tudi 
politiki, predstavniki Rdečega 
križa in novinarji, pa je čečen-
ska mafija doslej uspela iztržiti 
pribhžno 1 milijon tolarjev od
kupnine. »Ugrabitev sem prija
vil na različne državne organe, 
službe, ministrstva, se obrnil 
na laško obrtno zbornico in na 
sindikat slovenskih avtopre-
voznikov, pa na kolege iz so
sednje Italije. Pri obrtni zbor
nici v Laškem je od 8. septem
bra dalje odprt poseben račun, 
kamor naj bi se stekal denar za 
odkupnino. Računam na sta

novsko sohdarnost in pomoč 
drugih ljudi. Po lastnih močeh 
bodo prispevali Srečkovi so
rodniki, sam sem pripravljen 
prispevati okrog 30 tisoč nemš
kih mark, da rešimo Srečka. 
Bojim se, kako se bo vse sku
paj izteklo, ker je tam še vedno 
vojna, tam zakoni nimajo no
bene veljave, sicer pa čečenski 
preprosti ljudje veljajo za do
bre, uslužne, prijazne. O svo
jem kamionu, ki so mi ga 
ukradli, sploh ne razmišljam, 
pomembno je edino to, da se 
Srečko vrne domov živ in 
zdrav,« nam je pripovedoval 
Pavel Aleksencev. 

V torek, ko naj bi se ugrabi
telji ponovno oglasili z na
daljnjimi navodili, smo pokli
cali v Laško. Pavel Aleksen
cev nam je povedal, da je 
zbranega denarja mnogo pre
malo in da je zelo razočaran 
nad odzivom tistih, na kate
rih pomoč je računal. Boli ga, 
ko od ljudi sliši o najrazlič
nejših komentarjih na račun 
ugrabitve, o natolcevanjih, 
neokusnih ugibanjih. Bo res 
moralo priti do najhujšega, 
da bodo zlobni jeziki obmolk
nili? Medtem ko o tem piše
mo, Pavel Aleksencev čaka na 
klic iz Čečenije in ga je strah. 
Z mafijo se bo za življenje in 
prostost Srečka Bera očitno 
treba pogajati... 

MARJELA AGREŽ 
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Brez taroka in Galeba 
investitor Aparthotela je želel kupiti Titovo ladjo - Direktor igra tarok in loto - Magistrov vikend je muzej - Poslovni sestanek ob dveh zjutraj, tenis ob zori, 

s prvim udarcem v luknjo 

Aparthotel v Atomskih to
plicah ima s štirimi zvezdi
cami najvišjo kategorijo pri 
nas, pri ustvarjanju prestiž
nega objekta pa sta združno 
sodelovala nekdanji direk
tor Bojan Albreht in sedanji 
šef Boris Završnik. 

Zdravilišče Atomske toplice 
je na noge postavil Bojan Al
breht, ki je bil doma v Pristavi 
pri Mestinju. Nato je nekaj ča
sa živel v Rogaški Slatini, zad
nja leta pa je Ljubljančan. Po 
direktovanju v Atomskih topli
cah je vodil gostinsko-turistič-
no podjetje TTG, zdaj pa je 

lastnik in direktor Al inženi
ringa, ki se ukvarja z investici
jami; poleg Atomskih toplic tu
di v portoroškem hotelu Pala
če. Albreht velja za enega naj
bogatejših Slovencev in oddaja 
celo jahte, pred leti pa se je 
resno zanimal za nakup zna
menite Titove ladje Galeb. 

Od leta 1983 je direktor 
Zdravilišča Atomske toplice 
Boris Završnik. Odraščal je v 
Celju, a se je družina zaradi 
očetove službe hitro preselila v 
Kozje in nato Šmarje, kjer Za-
vršnikovi še danes živijo. Naj
prej je bil pripravnik na občini, 
nato profesionalni sekretar 
ZSMS in SZDL, v turizmu je 

Bojan Albreht in Boris Završnik. 

Tanja in Damjan Jurjec. Darko Urbancl Milan Skok 

začel kot direktor splošno ka
drovskega sektorja Zdravilišča 
Rogaška Slatina, zdaj pa je tu
di predsednik upravnega od
bora Banke Celje. Zaradi pet
kove otvoritve Aparthotela se 
je moral odpovedati tradicio
nalni partiji taroka s prijatelji, 
že dolgo vestno izpolnjuje li
stiče za loto in je bil že v vseh 
slovenskih igralnicah. 

Na petkovi otvoritvi je bila 
znova zelo elegantna napove
dovalka Tanja Jurjec, ki je že 
vrsto let tudi prvi glas prestiž
nega Aninega plesa. Mož Dam
jan je domačin (ko je bil še 
mlajši, je igral košarko skupaj s 

selektorjem državne reprezen
tance Borisom Zrinskim) in 
podhod med hotelom in baze
nom je opremljen z njegovo 
zbirko starih fotografij Podče
trtka. V kraju ima kot magister 
farmacije lekarno in ker je nje
gov hobi mizarjenje, je notra
njost obnovil v starem slogu. 
Našel je celo. leseno tablo z 
letnico 1836, v Vonarju pa ima
jo Jurječevi vikend, ki je hkrati 
muzej, saj je bila hiša postavlje
na pred več kot sto leti. 

Med uspešnimi zdravilišči 
so tudi Toplice Dobrna, ki so 
enako zasedene kot Čatež. Di
rektor je zadnjih pet let Darko 

Urbancl, ki je imel svojčas 
idejo, da bi iz kegljišča nare
dil casino. Takratni Hitov šef 
Danilo Kovačič ga je na sesta
nek naročil točno opolnoči, 
vendar je še huje bilo v Italiji. 
Na nekem sejmu je Urbancl 
poslovno srečanje na željo 
stranke začel celo ob dveh 
zjutraj, ob nenavadni uri pa 
igra tudi tenis: ob šestih ali 
sedmih zjutraj. Zato se je za
čel navduševati za golf in v 
Rogaški Slatini mu je uspel 
celo »bole in one«, vendar 
rekord z enim udarcem v luk
njo ne bo priznan, ker ni bil 
dosežen na tekmi. 

Urbancl je v Dobrno prišel 
celjskega Steklarja, kjer je 
direktor sedem let. Pod nje| 
vim vodstvom so kot prvi 
Jugoslaviji začeli izdelovati 
traže in tudi lokal v sredi! 
Celja je bil prvi družbeni bu 
s področja steklarstva v Ih 
državi. Lokal je pred krati 
prevzel zasebnik Viktor 
direktor Steklarja pa je a 
Milan Skok. Njegov oče Fei 
je bil odličen atlet (v nje| 
spomin so dolgo prirejali a 
meniti Skokov memorial), 
lan pa je med drugim služb 
v Beogradu, Topru in A bani 
mmmmmmm ŽELJKO ZU 

Poroka s pečatom Celjskih 
To, o čemer sta grof Friderik Celjski 

in Veronika z Desenic le sanjala, je po 
dolgih stoletjih uspelo Celjanu Boštja
nu Volfu in njegovi izvoljenki Mojci 
Osolnik, doma iz Nove Štifte. V soboto 
sta, v objemu mogočnih grajskih zidov, 
dahnila vsak svoj »da« in skočila v 
zakonski stan. Vsekakor dogodek, ki 
ga vsak spodoben kronist mora zabele
žiti. 

Prva novodobna poroka na celjskem 
Starem gradu. Zgodila se je na željo 
ženina Boštjana, zavednega Celjana in 
znanega organizatorja številnih kultur
nih in zabavnih prireditev v Knežjem 
mestu, zdaj pa organizatorja v oglaševal
skem studiu Metropolis v Ljubljani. Nje
gova Mojca se je kot agentka v celjski 
poslovalnici šempetrske agencije Dober 
dan zapisala turizmu. Celjski mestni žu
pan Jože Zimšek je bil takoj »za stvar«. 
Zamisel o poroki na gradu se mu je zdela 
tako dobra, da si je brez pomislekov 
nadel matičarsko opravo in poročni 
obred opravil tako, kot je treba. »Tisti 
pari, ki jih jaz poročim, živijo v trdnih 
zakonskih zvezah, brez prerekanj,« je 
izjavil tik pred pričetkom obreda. 

Žal je vse skupaj nekoliko skazil dež in 
tako poročni obred, ki so ga naznanile 
fanfare, ni bil mogoč na prostem, ampak 
se je zgodil v Pelikanovem stolpu, že 
dopoldne pa je iz istega razloga odpadlo 
šranganje v Novi Štifti. Mojcina priča je 
bila njena sestra Barbara, Boštjan je to 
pomembno nalogo zaupal svoji teti Bebi. 
Lep cerkveni obred je bil ob petih po
poldne v cerkvi Marije Zvezde v Novi 
Štifti, ohcet pa se je do zgodnjih ur 
naslednjega dne nadaljevala v restavraci
ji Grad Vrbovec v Nazarjah. Zdaj sta 
Mojca in Boštjan že na Ibizi, kjer uživata 
medene tedne. 

MARJELA AGREŽ 
Foto: SHERPA 
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Na pekinški ulici. 

Kitajska - dežela cesarjev 
Peking je eno samo veliko človeško mravljišče 

Val vročine in z vlago na-
fenega zraka nas je zajel, 

s m o stopili iz letala na 
[kinškem letališču. Avgu-

je v Pekingu pravi pekel, 
f v s o d vročina, tako da smo 
zanašali le še na klimat-

p naprave v hotelih. Seve-: 
)e bilo treba na ulici naj-j 

poskrbeti za svoje živ-j 
" I je , kajti promet se odvijaj 
'Verjetno hitro, nihče ne' 
Pišteva pešcev in vsi nez-
"̂ sko in neprestano trobi-, 

^̂ sta je kot mravljišče,: 
Vsak vozi, kjer je prostor, • 

'''̂ kljub temu smo ugotovi-' 
'da v enem mesecu nismo! 

l̂i niti ene nesreče. Pre-j 

vozna sredstva pa so tudi zelo 
pestra - precej je rikš, veliko 
ljudi pa prevaža tovor s kole
som s prikolico, na katero 
naložijo ogromne tovore. Si
cer je veliko avtomobilov, av
tobusov in tovornjakov. Kak
šen avtobus ali avto pa je 
postavljen kar ob cesti in slu
ži komu za spalnico. V mestu 
je ogromno taksijev, ki so 
tudi zelo poceni in zanesljiv 
prevoz do želenega mesta, 
vendar se moraš prej dogovo
riti za ceno, ki jo lahko zbiješ 
za polovico. 

Življenje na ulici 
Pravzaprav se vse življenje 

odvija kar na ulici in to do 
poznih jutranjih ur, ko se ljud
je sprehajajo, klepetajo, gre

do na trg, kjer dobiš še ob 
dveh ponoči kaj za prigriznit 
in popit. Normalno je tudi, da 
so zunaj še otroci, nezaspani 
tekajo naokrog in zelo rado
vedno ogledujejo turiste. Na 
ulici človek najde tudi vse 
obrtnike, šivilje, krojače, čev
ljarje, frizerje, izdelovalce pe
čatov, prodajalce sadja in ze
lenjave, ki svoje izdelke raz
stavijo kar na majhen kos sta
rega časopisnega papirja. Z 
mesom ni nič drugače. Seveda 
bi se o higieni lahko pogovar
jali, toda ko se enkrat navadiš 
in vidiš kitajsko podeželje, je 
Peking prav »sterilen«. 

Prijazni Pekincani 
Ljudje so prijazni, vsepo

vsod slišiš pozdrav »ni hau«. 

vendar so s sporazumeva
njem težave, saj so večinoma 
edine besede, ki jih ljudje 
znajo Hello, How much? in I 
love you. Prijazno se ti smeji
jo, ko jim v angleščini posku
šaš razložiti, kaj bi rad, na 
koncu pa ti odgovorijo po 
kitajsko. Pa smo tam! Potem 
pa smo se odločili, da bomo 
tudi mi začeh po slovensko in 
včasih je celo uspelo, saj je 
bilo tako vseeno, kaj bi pove
dali. V svoj popotni dnevnik 
sem zapisala, da je angleščina 
Kitajcev za oceno nezadost
no. 

Kitajska hrana 
Vsak dan smo uživali ob 

njihovih specialitetah. Zaj
trk nas je sicer močno prese

netil, saj ni bilo mogoče do
biti kruha in mleka, pač pa 
riževo juho, klobase, mast
na ocvrta jajca, kvašene 
cmoke, kuhane v sopari, ze
lo začinjene jedi. In vrh tega 
ni bilo mogoče dobiti pribo
ra. Toda človek se vsega na
vadi, tako da smo dobrote 
za kosilo in večerjo že uspe
šno uživali s palčkami. Se
veda pa so se nam gostinci 
malo smejali. 

Zanimiv ogledi 
Precejšen del našega poto

vanja je bil namenjen ogledu 
Pekinga z znamenitostmi: 
Trg nebeškega miru. Poletna 
palača, cesaričin Zimski vrt, 
templji, pagode, Prepoveda
no mesto, ki je nekdanji ce

sarski predel Pekinga in od 
11. stoletja sedež različnih 
dinastij, nazadnje sedež man-
džurskih cesarjev do leta 
1912. Seveda pa je poseben in 
zelo mogočen objekt kitajski 
zid, ki je vsekakor vreden 
ogleda že zaradi svoje mo
gočnosti, saj se razprostira 
preko hribov v dolžini 2450 
km. Gradili, obnavljali in do
grajevali so ga več stoletij za 
obrambo pred nomadskimi 
napadi. Nekaj problemov 
smo sicer imeli, da so nas 
kitajski vodniki peljali na tu
ristično manj oblegan del zi
du. Kot skupina smo morali 
obvezno imeti s sabo kitaj
skega vodnika, ta pa je bil 
popolnoma v službi šefa, ga 
neprestano obveščal, kje se 
nahajamo in kam gremo. 

Našo pot smo nadaljevali 
z ogledom budističnih jam 
in arheoloških najdišč v 
okolici Pekinga in se po me
secu dni, že dobro aklimati-
zirani, vrnili domov - v 
Evropo. 

•MHHI KATARINA VIDMAR 
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Primorci držijo sicupaj 
Primorski obrtniki, ki že vrsto let sodelujejo na Mednarodnem obrtnem sejmu, so se letos 

odločili za skupen nastop in temu primerno so opremili tudi svoje razstavne prostore. Območne 
obrtne zbornice Izola, Piran in Koper so si v sejemski hali zgradile kar ladjo, zbornice iz Ilirske 
Bistice, Idrije, Postojne in Sežane pa so se namestile v hišice, značilne za svoje kraje. Na sejmu se 
predstavlja 80 primorskih obrtnikov, ki obiskovalce na poseben način opozarjajo, da je ena 
njihovih najstarejših obrti tudi solinarstvo. 

V znamenju starega mlina 
Stari mlin in stara pekarna sta tudi na letošnjem MOS zaščitni znak Mlinsko predelovalnega 

podjetja Klasje iz Celja. Na razstavnem prostoru v dvorani F predstavljajo program Tri zvezde, 
ki ga ves dan sveže pečenega nudijo tudi obiskovalcem, poleg tega pa predstavljajo še francosko 
pecivo različnih okusov pod blagovno znamko As, blazinice, hruške ter razne vrste pekovskega 
peciva. Vsako uro pripravijo pokušino pekovskih dobrot, za promocijo pa skrbita tudi letos 
maskoti Klasja, ki po sejemskih razstaviščih predvsem mlajšim obiskovalcem delita mini 
kolačke iz programa As. " 

Umetnost je Icapitai 
v avli Celjanke, ki naj bi sčasoma postala novo celjsko likovno razstavišče z imenom C-ar 

od ponedeljka na ogled prodajna razstava umetniških del nekaterih že uveljavljenih sloven« 
avtorjev. Gre za prvi poskus sodelovanja med Pokrajinskim muzejem Celje in Celjskim sejm 
namen razstave pa je uveljaviti trženje umetnosti tudi v slovenskem prostoru. Izbor umetni! 
del je naredil direktor Mestne galerije Ljubljana Aleksander Bassin, ki se je odločil za po 
slike Zvesta ApoUonia,'Todorčeta Atanasova, Berka, Silvestra Plotajsa Sicoe, Duše Kaj 
Črtomira Frehha, Marka Butine in Luciana Bratuše ter štiri skulpture Milene Braniselj. Gener 
pokrovitelj rgzstave, kipo odprta do 25. oktobra, je Banka Celje. 

Taicega so pili naši dediči 
Direktor Poslovne skup

nosti za vinogradništvo in 
vinarstvo Slovenije Janez 
Vrečer je v času sejma pred
stavil novo kolektivno bla
govno znamko za deželna 
vina, ki sedaj prvič pri nas 
združuje namizna vina s 
priznano geografsko ozna
ko. 

Po zakonu o vinih so dežel
na vina tista, ki so pridelana v 
Posavju, Podravju ali Primor
ski, nosijo pa oznako sorte, 
kar za druga namizna vina ni 
dovoljeno. Z uvedbo nove 
blagovne znamke, ki ščiti po
reklo in kakovost, naj bi se 
povečala prodaja domačih 
vin ter zaščitila domača proi
zvodnja od uvoza tujih, pred
vsem makedonskih vin. Kot 
prvo deželno vino je že od 
pomladi na tržišču Prlek iz 
ormoške kleti, za pridobitev 
blagovne znamke pa se ta čas 
pripravljajo tudi v devetih 
drugih kleteh. Kriteriji za pri
dobitev blagovne znamke so 
dokaj strogi, čeprav deželna 
vina nimajo teženj, da bi kon
kurirala priznanim sloven
skim vrhunskim vinom. Mo

rajo pa biti sveža, lahka in 
primerna za vsakodnevno 
uživanje, skratka takšna, kot 
so jih včasih pih naši dedi. 
Deželna vina je že mogoče 
pokušati na razstavnem pro

storu poslovne skupni 
kjer vsak dan poleg običa; 
degustacij prirejajo tudi 
sele urice, na katerih pi 
slovenskih vin ponujajo 
slovenske sire. 

Sejemsici vlalcec 
če ste med tistimi, ki ne marate prometne gneč« 

ugibanja, kje boste pustili svoj jekleni konjiček, se lahko 
MOS iz mestnega središča tudi letos pripeljete s sejems' 
rlakcem. 

Za prevoz obiskovalcev tokrat skrbi Mariborčan, ki sicer ̂  
na večjih prireditvah in sejmih na Štajerskem. Na vlakcih; 
vozi 14-krat na dan, je prostora za 25 oseb, prevoz pa je 
obiskovalce sejma brezplačen. Kot je povedal vlakovodja ^ 
Škripač vozi vlakec 20 kilometrov na uro, krožna vožnjj 
traja približno 40 minut. Na vlakcu se je letos prvič rao? 
tudi odžejati, kupiti je mogoče več vrst brezalkoholnih P'' 
privoščite pa si lahko tudi laško pivo, jegermaister ali visl̂ ' 
dobro počutje potnikov skrbita hostesi Polona in Maja. 

Modne linije 
za jesen in 

zimo 
»Jesen je tu, zima pa še pri

de,« so si dejah v modni agen
ciji Versus, ki pod vodstvom 
Vladimire Skale v okviru 31. 
MOS na odru v prireditvenem 
Atriju vsak dan ob 17. uri pri
pravlja modne revije. Zasno
vane so v slogu modnega na-
povednika za prihajajočo je
sen in zimo, v soboto pa za 
gala zaključno modno revijo, 
ki bo združena s slovesnim 
zaključkom letošnjega sejma, 
napovedujejo še dodatna pre
senečenja. Med njimi obisk 
vsaj enega znanega Slovenca 
ali Slovenke iz modnega 
sveta. 

Št. 37.-17. september 
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Prenosna streha nad glavo 
'gliža se oktober, poleg 
fila najbolj »cmerav« me-
''^letu. Prva asociacija, ki 
Iporodi sodobnemu, zapo-
letnu človeku na dež, je 
,̂pda - dežnik. 

^nimivo IM bik) razvozlati 
ĵjjološki odnos do tega, v 

|[,eni vremenu nadvse zani-
ĝnega modnega dodatka. 

, se z neba' ulije nenadna 
Joha, p3 v hipu najbolj spo-
ovane pritikline, kar jih pod 
ipcem oziroma oblaki obsta-

To prenosno pripravo z roča-
[ji in zložljivo streho Sloven-

pod imenom dežnik sploh 
tpoznamo tako dolgo, kot bi 
legnili pomisliti. Prej so upo-
jljali zanj razne skovanke in 
/eda še živo besedo »mare-
^ ki izvira iz italijanščine. 
Vendar so dežnik ljudje upo-

'' bljali že pred tri tisoč leti, saj 
topanine kažejo, da ta zaš-
ni in modni dodatek izvira 

Kitajskem, v 11.stoletju 
n.št.. Preko Asirije, Indije 
Perzije je nato prišel v Egipt, 
er je predstavljal - znak do-
ojanstva in imenitnosti. To je 
vedno, posebno v Afriki, 

jer nosilci dežnika stopajo za 
jlednim človekom. Antična 

fčija in Rim pa sta menila, da 
dežnik za mehkužneže, zato 
ga možje le redko uporab-

fcli. 
Anglija je verjetno prva 

jBopska država, v kateri je 
•radi podnebnih razmer dež-

Pripravila: VLASTA 
CAH-ŽEROVNIK 

nik postal predmet za vsakda
njo rabo. Zato tudi ni prese
netljivo, da je njegov pionir 
Anglež Jonas Hanway, ki se je 
prvič pojavil z njim na neki 
londonski ulici leta 1750. Bil 
je trgovec in s tem izumom je 
čez noč tako obogatel, da se je 
lahko z 38. leti spokojno upo
kojil in užival življenje - v 
eksodčnih deželah, kjer ni 
skoraj nikoh dežja... Le ena 
želja se bogatemu gospodu ni 
povsem uresničila - da bi po
stal modni hit skupni dežnik -
za moškega in žensko. 

Danes takšne dežnike seve
da poznamo, čeprav so ugle
dali luč sveta pretežno zaradi 
komercialnih razlogov. No, 
pa kakorkoli - moda dežnikov 
se spreminja, tehnologija ma
terialov izpopolnjuje, ponud
ba je pestra - od klasičnih 
črnih moških, do ženskih, 
najstniških, otroških... 
Kako izbrati svojemu stilu ob
lačenja primeren dežnik, se
veda ni tako trd oreh, kot 
izbrati prave čevlje k novi tor
bici, pa vendar... Razigrana 

srednješolka in enobarven, siv 
dežnik? No, ja... Elegantno 
urejena poslovna dama in ve
lik živopisan dežnik z nashka-
nimi smejočimi deževniki? 
Hm, razmislite... 

In kaj pravi moda? Očitno so 
kreatorji tega »nepermanent-
nega« modnega spremljevalca 

mnenja, da bo letos mnogo 
manj deževalo ali pa nam bo 
hoja po dežju iz kdo ve kak
šnega razloga prihranjena. 
Oblikovali so namreč nekoli
ko manjše, lahke in nežne 
ženske dežnike, pretežno eno
barvne ali v diskretnih vzorcih 
v stilu 50-tih let. 

Brezrokavna obleka, vsak dan v družbi dru
gačne barve majčk in nogavic. Praktično, 
zabavno. Takole »nevarna« pa je lahko vaša 
šolarka z obleko v vzorcu divjih mačk. 

Stara moda z novim videzom detajlov: patchmork torbica, 
ovratna rutica, bareta... 

Moda na 
šolskem pragu 

Ker je »mladost norost, ki 
skače čez jarek tam, kjer je 
most«, pa prekucnimo letoš
njo jesensko otroško modno 
pravljico na glavo. Oziroma 
se je lotimo pri repu, tam, 
kjer je prostor rezerviran za 
modne dodatke in detajle. 

Nobene škode ne bomo pov
zročili s tem, saj ste nova jesen
ska oblačila in obutev za vašega 

šolarja gotovo 
že kupih. Prav 
zato vam in
formacija o 
svetovni mod
nih trendih 
otroške mode 
ta hip gotovo 
ni najbolj po
trebna reč pod soncem. Morda pa ne bo odveč 
droben namig, ideja, kako iz obstoječe garderobe 
narediti še bolj igrivo, prikupno, uporabno... 

...ali veseli škorenjci, ki so 
bili najprej enobarvni. Si 
upate sami ustvariti modni 
hit - poslikano otroško obu

valo? 

Nekaj ekologije v materialih, eksotike v bar
vah in motivih ter otroška izpeljanka tren-

dovskih combat (bojnih) hlač. 
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MTV glasbene nagrade 
Madonna pometla s konkurenco, Garbage kljub osmim nominacijam ostali praznih rok 

v četrtek, 10. septembra, so v Universal 
Amphitheater v Los Angelesu, petnajstič za
povrstjo podeljevali prestižne nagrade MTV 
Music Avvards. Spektakularno televizijsko 
predstavo si je preko malih zaslonov letos 
ogledalo več 100 milijonov ljudi, na velikan
skem, z mogočnimi video »zidovi« podprtem 
odru, pa so se poleg dobitnikov nagrad iri 
nastopajočih v skoraj triurnem showu zvrsti
li še številni zvezdniki iz sveta filmske in 
glasbene industrije. 

Velika zmagovalka letošnje podelitve je 
bila Madonna, ki je za video spota uspešnic 
»Ray Of Light« in »Prozen« prejela kar šest 
nagrad. Madonna je skupaj s Lennyjem Kra-
vitzem, s katerim sta leta 1990 skupaj napisa
la megauspešnico »Justify my Love«, poskr
bela tudi za dostojen uvod v ta TV show s 
prirejeno verzijo že omenjene »Ray Of 
Lights«, ki je bila med drugim proglašena 
tudi za video spot leta. 

Največji »loserji« letošnje 
podelitve so bili ameriško-
škotski kreativci Garbage, ki 
so zbrali največ nominacij, 
kar osem, domov pa odšli 
praznih rok. Nič kaj bolje se 
niso odrezali angleški rockerji 

Radiohead in pa rapper Busta 
Rhymes, ki so se potegovali za 
štiri nagrade, dobili pa niso 
nič. 

Po dve nagradi so si letos 
prislužili le trije izvajalci - bri
tanski tehno freaki The Pro-

digy s kontraverznim videom 
»Smack My Bitch Up«, boston
ski rockerji Aerosmith s sklad
bama »Pink« in »I Don't Want 
To Miss A Thing«, poskočni 
Will Smith pa je bil nagrajen 
za pesmi »Just The Two Of Us« 

in »Gettin' Jiggy With It«. Po 
mnenju gledalcev MTV-ja je 
bil najboljši video za ročk re-
mix skladbe »It's Ali About 
Benjamins« megazvezdnika 
Puffa Daddya. Poleg Madonne 
- nagrado za video leta ji je 
predala bivša Spajsica Geri 
Hallievvell - so ta megaspekta-
kel z nastopi popestrili še Bea-
stie Boys s posrečenim venč-
kom pesmi »3 MC's and 1 DJ« 
in »Intergalactic«, Hole s čisto 
svežo »Celibrity Skin«, 
Wycleaf Jean je skupaj s pre
streljenim OL' Dirty Bastar-
dom in pevko Myo nakladal v 
Prasovi uspešnici »Ghetto Su-
perstar«, kultni raper Master P 
je s tolpo črncev No Limit 
govoričil v »Make 'Em Say 
Uhh«, fantički Backstreet Boys 
so z v Evropi že pozabljenim 
hitom »Everybody« na vsak 
način skušali oponašati legen
darne Jackson 5 in The Temp-
tations, odbiti glam metalci 
Maryln Manson pa so spet šo
kirali z orgazmično in kaotič
no »The Dope Show«. 

mmmmmm STANE ŠPEGEL 

Veronica predstavlja nov album 
Glasbena skupina Veroni

ca je nastala leta 1993, širše 
pa se je predstavila z multi-
medijskim projektom Vecro-
nia. Izključno instrumental
no glasbo skupine je slišal 
skoraj vsakdo, saj jo je od 
leta 1994 do 1997 vsak dan 
predvajala TV Slovenija kot 
podlago Teleteksta. 

»S tem smo poštah znani, 
tako da se je dalo lažje pogo
varjati z založbami in za na
stope. Idej pa je še vehko,« 
pravi Franc Podgoršek, ki je 
skupaj z Matejem Osetom us
tanovni član skupine. Matej o 
prvih korakih skupine pravi: 
»Začetek je bil dokaj nenava
den. Odločiti se za igranje 
zgolj instrumentalne glasbe 
je, saj v slovenskem prostoru, 
dokaj nenavaden pristop. V 
glavnem vsi skušajo narediti 
hit, ki bi bil na lestvicah, mi pa 
smo se odločili, da bomo dela
li nekaj drugega.« 

Skladbe so v nekoliko dodela
ni obliki izšle na prvencu Pers-
pective, ki ga je izdala založba 
Helidon. V ljubljanski Festivalni 
dvorani je skupina oktobra 
1995 pripravila veliko multime-
dijsko promocijo projekta, v ka
teri je združila glasbo, moder
nistično poezijo, izrazni ples, 
lasersko osvetljavo in posebne 
svetlobne efekte. 

Skupina Veronica je bila leta 
1996 nominirana za Zlatega 
petelina za najboljšega izva
jalca instrumentalne, filmske 
in scenske glasbe. Po glasbeno 
dramskem projektu Veroni-
ca&Friderik decembra 1996 v 
Celjskem domu v Celju je sku
pina začela s snemanjem no
vega albuma. 

Glasbeni material projekta 
Natura Naturans temelji na 
ideji o sožitju narave in glasbe 
ter vsakemu poslušalcu omo
goča izzivalno zvočno izkuš
njo, ki premošča razkol med 

urbanim in naravnim oko
ljem, med mimobežnim in 
večnim, med zakonitostmi hi
trega trenutka in izvenčasnimi 
ritmi narave. Pri nastajanju 
druge CD plošče eksperimen
talne glasbe Veronica iz Celja 
sta Matej Oset in Franc Pod
goršek k sodelovanju povabila 
izkušene in stilsko zelo razno
like glasbenike. To so Igor 
Bezget (kitara), Aleš Uratnik 
(kitara), Cveto Polak (bas ki
tara) in Aleš Ulaga (bas kita
ra). Ključno vlogo pri nastaja
nju albuma je imel Janez 

Rak, ki je kot tonski mojster in 
koproducent poskrbel za ce
lotno zvočno podobo. Vse 
skladbe na CD plošči Natura 
Naturans so bile posnete v ži
vo v velenjskem studiu Dyna-
mic, brez uporabe računalni
ka in posebnih studijskih efek
tov. 

Na albumu je devet skladb, 
ki so naslovljene z latinskimi 
rodovnimi imeni naših najz
načilnejših dreves, npr. Fagus 
- bukev. Tiha - lipa, Quercus -
hrast... Franc pravi, da ta ideja 
ne bi nastala, če tudi sama ne 

bi bila ljubitelja narave. Dreve
sa na svoj način sodelujejo 
tudi v podobi CD plošče, saj je 
likovna oprema narejena iz pr
vovrstnega furnirja - prednja 
stran, ki je vložena v CD škat
lo, je narejenega iz javorove-
ga, zadnja pa iz orehovega le
sa. Vsak ovitek je unikat, saj je 
vzorec na furnirju drugačen. 

Koncert skupine Veronica s 
predstavitvijo novega albuma 
bo jutri, v petek, 18. septem
bra, v veliki dvorani Narodne
ga doma v Celju. Vstopnine ni. 

SIMONA BRGLEZ 

Napoleon brez 
pravih počitnic 

Napoleoni so dolgo čakali 
na nov album, ki so ga pred
stavili na promocijski turne
ji, kjer so imeli več kot 40 
nastopov v dveh mesecih. 

Poleg glasbe pa vendarle 
najdejo čas tudi za svoje hobi-
je. Miha in Jure rada kolesari
ta, Miha poleg tega igra košar
ko, hodi v kino. Jure pa zelo 
rad hodi v fitnes. Dejanu, ki je 
pred kratkim uspešno prestal 
operacijo glasilk, je glavni bo
bi fitnes, zelo rad posluša 
glasbo doma, ima zelo veliko 
albumov in je, kot pravijo os
tali člani, potujoča enciklope
dija glasbe. Vojko rad pleše in 
se sprehaja po travi. 

Počitnice na Krfu so bile 
delovne, saj so štiri večere na
stopali, snemali in posneli dva 
videospota za pesem Le tebe 
želim si in za skladbo Ppzabi-
va. »Glede na to, da smo imeli 
delovni dopust, bili ob 5h zju
traj v maski, da smo snemali 
dvakrat na dan, si bomo še 
privoščili kakšen izlet v kraje, 
kjer nas nihče ne pozna,« pra
vijo člani. 

Vojko je zaslužen za dobre 
plesne koreografije skupine 
Napoleon. Veliko trenirate? 

On je trikratni državni prvak 
v vseh mogočih plesih. Zdaj 
malo več pozornosti posveča
mo koreografiji kot od začetka 
in res s polno paro treniramo. 

Kakšni se vam zdijo odzivi 
vaših oboževalk in oboževal
cev na takšno predstavitev 
skupine? 

Od prej, ko smo bih še bend z 
instrumenti in nas je bilo malo 
več, se zelo pozna sprememba. 
Če nekaj narediš kakovostno in 
jih prepričaš, pa sam sebe tudi, 
je uspeh tu. Če so skladbe v 
redu, če je ples v redu, mislim, 
da se nimaš česa bati. 

Napoleoni imate tudi info 
line. Komu je namenjen? 

Številka je 090-46-02. Na to 
številko lahko pokličete in do

bili boste vse informacija 
tem, kje nastopamo, kaĵ j 
so novosti, kaj pripravljal^^ 
podobno. 

Zakaj ste se odločili 2̂  
potezo? 

Slovenija je zelo razdrob 
na in nikakor ne moreš vs| 
sporočiti, kje boš nastop̂ ] 
prihodnjih dneh. Zato srno 
dogovorili, da bo to povedai 
v živo ali posneto. 

Kakšne so bile reak(i 
med drugimi glasbeniki? 

Zelo zanimive. Veliko klic 
smo dobili, spraševali so, ^ 
in zakaj, hvalili idejo in zai 
malo jih je, kaj smo posneli 
info line. Predlagam, da vsi, 
jih zanima, kar pokličejo. 

Kdo piše glasbo in besedi 
Več ali manj vsa besedila 

napisal Miha, glasbo tudii 
Jure, drugače pa smo in 
tudi zunanje sodelavce, kot 
Anja Rupel in Aleš Klinar. 

Kako je nastalo ime Na| 
leon? 

Leta 1993, ko smo bili sp 
jeti na MMS s skladbo Vrnii 
morska vila, smo iskali ii 
Med 250 imeni, ki smo 
napisali na papir, ni bilo it 
na Napoleon. Potem pa si 
se zedinili, da bi morali im 
ime, ki bo zvenelo enako 
tujini in pri nas, enako se 
bralo. Rekel sem Napoleon 
vsi so nekaj zajamrali. Vend 
bolj kot smo gledali to in 
bolj nam je bilo všeč. Mis 
da je to dobro ime. 

SIMONA BRGL 

Spomin na 
poletje 

V produkcijski in zalo 
niški hiši Mandarina ne p 
čivajo. Izdali so dva no' 
projekta, ki jih je moč dol 
ti v vseh bolje založen 
trgovinah s kasetami in C 
ploščami. 

Prva kaseta in CD plošča s 
kompilacijski in nosita nasli 
Mandarina Poletje 98. Na i 
bumu se nahajajo skladbe ra 
ličnih slovenskih izvajalce 
Najprej Brendi prepeva o sv( 
izvoljenki Aniki, nato Korat 
Buzeti prepričuje in se pf' 
ženskami hvali kakšen Mad 
da je, Hajdi ponuja Veter 
Triglava in pesem z naslovo' 
Kako bi rada, Aleksander i' 
pa Žogice. Dolores, ki je pr* 
kratkim izdala samostojnoli 
seto, ima na kaseti Poletje -
skladbo Ti ne veš, Brendi p̂ -
enkrat zatrjuje Le ti si oĝ"̂  
Boris Kopitar vabi prijatelja 
gostilno in jim khče Izpijî  
ga prijatli. Zadnji poljub p"-
Ija trboveljska pevka Viktori* 
ansambel Ptujskih 5 pa po'''' 
ja v poslušanje skladbo Bal̂ : 

Poletno vzdušje južne 
macije je čutiti na novi kase" 
naslovom Melodije hrvatsl̂ " 
juga, na kateri so zbrane ^ 
lodije iz festivala OpujJ 
1998. Na kaseti so sklatj 
Zlatokosa - Teo Brajčič, Zvo<̂  
glas - Vinko Coce i Iva, 
prolazi - Nenad Kero, Fraiî  
Slatka tajna, Ovdi di se 
Neretva i more - Nikša R̂*̂  
vanovič. Pošla Mara u likaf. 
Klapa ragusa, Bila zora iljj 
črna noč - Ena, Samo je ] ^ 
sigurno - Zoran Parmač i 
pas. Znaš H da znam - Anĝ Ĵ 
Nižetič in Ne puštaj me saî . 
Branka Bliznac. '̂ 
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^ J prvo mesto Billboardove 
jtvice Hot 100 Albums se je s 
fvim so'«-̂  izdelkom »The Mi-
'pducation Of Lauryn Hill« za
jela LAURVN HILL, nekda-

pevka popularnega hip-hop 
Fugees. Gospa Hillova je 

jjjo v tednu dni prodala več 
420.000 plošč in s prvega 

jjgsta letošnjih najbolje pro-
hjanih predstavnic nežnejše-
^ spola izrinila MADONNO 
[, njen še vedno zelo aktualni 
jt,um »Ray Of Light«, ki ga je 
jfvi teden po izidu kupilo »le« 
171.000 njenih fanov. 
U2 so z založniškim velika-

poni Polydor, ki je sicer tudi 
ustnik njihove matične založ
il Island Records, podpisali 
jogodbo težko kar 50 milijo
nov dolarjev Z njo si je ome-
,jena založba kupila pravico 
lo objave treh kompilacijskih 
ilbumov, na katerih bodo 
ibrane največje uspešnice te-
la irskega kvarteta. Kot prva 
;e bo 3. novembra na trgu 
inašla zbirka petnajstih hitov, 
[i so jih U2 nanizali med leti 
1980 in 1990, ostala dva izbo-
apa bosta zapolnjena z uspe-
Inicami iz devetdesetih, kupi-
jpa jih bo moč šele v drugi 
lolovici naslednjega leta. 
V začetku septembra so v 

/)s Angelesu četrtič podelje-
fali nagrade Soul Train - Lady 
)fSoul. Največ nagrad so to

krat pobrale članice skupine 
DESTINVS CHILD, ki so 
zmagale v treh kategorijah, 
dve nagradi je prejela Erykah 
Badu, med nagrajenkami pa 
velja omeniti še- Missy Elliot 
in Mary J. Blige. 

SPICE GIRLS so lani s pro
dajo plošč (od vsakega proda
nega izvoda dobijo od'^3 do 
16 odstotkov), koncerti in 
prispevki sponzorjev (Pep-
si...) zaslužile kar 30 milijo
nov dolarjev. Ogromna vsota, 
ki pa je pravi drobiž v primer
javi s 140 milijoni dolarjev, 
kolikor jih je zaslužil popular
ni komedijant Jerry Sienfield, 
lani najbolje plačani človek v 
shovv-businessu. 

Virgin, lastnica največje ve
rige prodajaln nosilcev zvoka 
na svetu, je z anketo, v kateri 
je v preteklih treh letih sode
lovalo kar 200.000 Angležev 
in Američanov, sestavila les
tvico dsočih najboljših albu
mov vseh časov. Prvo mesto je 
seveda zasedla več kot tri de
setletja star^ pop mojstrovina 
»Revolver« skupine THE 
BEATLES, ki ima na lestvici 
še trinajst svojih LP izdelkov. 
Od teh so se med prvih pet 
uvrstili še trije njihovi albumi 
(Sgt. Peppers, White Album 
in Abbey Road), popoln mo
nopol legendarne liverpool-
ske četverice na vrhu lestvice 

pa so s četrtim mestom in 
albumom »Nevermind« razbi
li seattleški grunge prvaki 
NIRVANA. Šesto mesto te 
prestižne lestvice so si s ploš
čo »Pet Sounds« že sredi šest
desetih zaslužili BEACH 
BOYS, tik za njimi so se uvrsti
li R.E.M. in »Automatic For 
The People«, osmo mesto pri
pada LP-ju »Dark Side Of The 
Moon« skupine Pink Floyd, 
deveto brit-pop prvakom Oa-
sis in njihovi »Morning 
Glory«, rep deseterice naj
boljših pa so s ploščo »The 
Bends« ujeli Radiohead. 

RIIA (Recors lndustry Asso-
ciation Of America) je prejš
nji ponedeljek spet objavila 
lestvico glasbenikov, ki so v 
ZDA prodali največ LP-jev. Pr
vo mesto je še vedno v lasti pri 
nas skoraj neznanega country 
megazvezdnika GARTHA 
BROOKSA, ki je v zadnjih 
osmih ledh prodal neverjet
nih 81 milijonov albumov. 
Daleč za njim je z nekaj več 
kot 60 milijoni prodanih LP-
jev angleški dvospolnik 
ELTON JOHN, le nekaj tisoč 
albumov manj pa je prodal 
Billy Joel. Barbra Streisand je 
še vedno na četrtem mestu, 
Elvis Presley pa »kraljuje« na 
petem mestu. 

Najpopularnejši boy-bend na 
svetu BACKSTREET BOYS je 
od založbe Jive pred nedavnim 
prejel šesto platinasto ploščo. V 
ZDA so Nick Carter, Hovvard 
Dorough, Brian Littrell, Alek
sander McLean in Kevin Ric-
hardson namreč prodali že šest 
milijonov izvodov istoimen

skega debitantskega LP izdelka, 
ki se, kljub temu, da je na 
glasbenem trgu že več kot leto 
dni prisoten tudi njihov drugi 
album »Backstreefs Back«, tri 
leta po izidu še vedno odlično 
prodaja tudi drugod po svetu -
do sedaj je ta popularna florid-
ska peterica prodala že več kot 
22 milijonov kopij. 

Najpopularnejša ameriška 
country pevka DOLLY 
PARTON je izmed 37 skladb, 
ki jih je napisala v skoraj eno
letnem prostovoljnem ujet-
nišvu v gorski koči v rodnem 
Tenesseeju, izbrala dober du
cat najboljših in jih sredi po
letja tudi posnela v Nashvil-
leu. Založba MCA je nove av
torske podvige te legendarne 
52-letne pevke, avtorice in 
igralke, objavila na albumu 
»Hungry Again«, ki ga bodo 
prav posebej veseli ljubitelji 
ameriških kmečkih viž, h ka
terim se Dolly vrača po skoraj 
desetletni odisejadi v country 
pop vodah. 

Danes bo v ljubljanskih Kri
žankah v okviru evropske tur
neje s spremljevalci Wed-
ding&Funeral Band nastopil 
GORAN BREGOVIČ. Nekda 
nji šef legendarnih jugo-roc-
kerjev Bijelo dugme, zadnja 
leta pa uveljavljen avtor film
ske in scenske glasbe, bo v 
Sloveniji prvič v živo predsta
vil skladbe z albuma »Ederle-
zi«, ki ga je za trg bivše Jugosla
vije založil ljubljanski Dallas. 

Robbie VVILLIAMS (ex-Take That) in britanski tehno magi 
THE ORB so skupaj posneli predelavo 29 let stare uspešnice »I 
Started A Joke«, ki se bo v začetku prihodnjega meseca znašla 
na kompilacijskem albumu, posvečenem britanskemu triu BEE 
GEES (na shki). Poleg omenjene dvojice bo moč na LP-ju, ki 
bo izšel pod naslovom »Gotta Get A Message To You«, slišati še 
nekatere najpopularnejše britanske zasedbe (New Order, Spa-
ce, Lighting Seeds, Monaco...). 

Založba Nika je prejšnji te
den v kup spravila in obeloda
nila tudi retrospektivni album 
z 21 skladbami kultnega slo
venskega novovalovskega 
benda OTROCI SOCIALIZ
MA, ki je v prvi polovici 
osemdesetih z punkoidnimi 
himnami »Vojak«, »Pejd ga po
gledat, Brane«, Zamenite mi 
glavo« in »700 usnjenih tor
bic« nerviral takratno oblast 
in zabaval ljubitelje takrat v 
Ljubljani zelo močnega post 
punk gibanja. 

Ljubljanska založniška in 
distribucijska hiša Nika je v 
začetku tega meseca na slo
venski trg lansirala dve zbirki 
uspešnic, ki jih bodo ljubitelji 
srbskega pop ročka in hrvaš
kega plesnega funkyja razgra
bili v nakladah, o kakršnih 

lahko večina slovenskih »su-
perzvezdnikov« le sanja. Go
vorimo seveda o BAJAGI in pa 
DINU DVORNIKU Nika je 
morala impresivno število hi
tov (47) srbskega heroja obja
viti kar na dveh zgoščenkah, 
»Gold Vol. l« in »Gold Vol.2«, 
dalmatinski odštekanec pa je 
med letoma 1988 in 1998 na
nizal »le« 16 plesnih poskoč-
nic, tokrat zgoščenih na tla-
čanki »The best Of...Vidi ove 
pisme«. 

Jutri, v petek, 18. septem
bra, bodo v »gostilnici na robu 
mesta«, v Zlatorog klubu, god-
li AD HOC. 

STANE ŠPEGEL 

Prvaki dark-countrya COWBOY JUNKIES so pri znameniti 
ameriški založbi Geffen Records objavili svoj sedmi studijski 
izdelek »Miles From Our Home«, ki pa bo kljub odlični 
produkciji - zanjo je poskrbel priznani John Leckie (The Verve, 
Stone Roses, Radiohead) - in zanimivih aranžmajih, težko 
izpolnil pričakovanja fanov in glasbenih kritikov, ki so njihov 
predlanski LP »Lay It Down« ocenili z najvišjimi ocenami. 

TUJE LESTVICE 

VRTILJAK POLK IN 
VALČKOV 

20 VROČIH RC 
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Maščevalci na platnu 
Film po predlogi najpopularnejše angleške serije iz šestdesetih let 

London sredi šestdesetih 
predstavlja epicenter kulturne 
revolucije. Lepe obleke, Beatli, 
pop art in Maščevalci. London, 
trideset let pozneje. Devetdese
ta. Žarišče nihilizma ob koncu 
tisočletja. Starodobni kapitali
zem udarja ob idealizem glo
balne osveščenosti. Nostalgija 
po preteklosti, prikrojeni po
trebam današnjega dne in zno
va je čas za junake s stilom. 

Ameriška televizijska mreža 
ABC je sredi šestdesetih pred
vajala angleško serijo, v kateri 
je nastopal cinični, duhovid 
angleški gospod po imenu 
John Steed (igral ga je Patrick 
Macnee), ki je imel rad šampa
njec, ni pa maral malopridne-
žev. Njegovi nasprotniki, proti 
katerim se je neutrudno boril, 
so bili na prvi pogled vedno 
navadni ljudje - člani parla
menta, varuške, podeželski 
župniki ali ljubeči sorodniki -
dokler niso nekje v prvi polovi-

John Steed in Emma Peel v akciji. 

ci zgodbe razkrili kakšnega no
rega načrta kot je bilo zavzetje 
Westminstrske opatije s po
močjo hipnotiziranih vojakov 
ali ugrabitev visokega dosto
janstvenika s pomočjo živčne
ga plina, ki bi ga vbrizgali v 
vlak, s katerim je pomembni 
mož prihajal na obisk... 

Steedova pomočnica Emma 
Peel (igrala jo je Diana Rigg) 
pa je bila popolnoma drugač
ne vrste dama. Skupaj s Stee-
dom se je borila proti blazne
žem z masko normalnih ljudi 
in ga medtem ves čas zasipala 
z duhovitimi opazkami in ne
prizanesljivimi namigi. Stee-
dov zaščitni znak je bil pose
ben črn polcilinder, gospa 
Peel pa je sovražnike podirala 
s spretnimi jiu jitsu brcami in 
natančnimi karate udarci. 
Vselej, ko sta z zlobneži uspe
šno opravila, sta se John in 
Emma ob koktejlu poslovila, 
vendar nikoli za dolgo, saj je 
vsakič minilo le nekaj dni do 
naslednjega nadaljevanja ozi
roma do takrat, ko so ju ogro
ženi ljudje spet potrebovali... 

Američani so serijo vzljubili 
tako zelo, da so Maščevalci še 
danes, po 37 letih predvajanja 
na domači televiziji, najbolj 
priljubljena britanska serija v 
tujini, do danes prodana že v 
120 držav. 

Ob vseh, ki so jih maščevalci 
navdušili, sta tudi producent 
pravkar posnetega filma Jerry 

Weintraub, ki se je z njimi 
spoznal že v času, ko so v 

Angliji predvajali prva nadalje
vanja te serije. V Maščevalce in 
predvsem v Emino Peel se je 
tako močno zaljubil, da je bil 
zadnjih trideset let ves čas pre
pričan, da bo Maščevalce ne
koč spravil na platna kinema
tografov. »Hotel pa sem si vzeti 
čas in najti prave igralce, saj so 
Maščevalci serija, ki je ne mo
reš posneti nepopolno,« pravi 
VVeintraub. Na podoben način 
si je televizijske Maščevalce za
pomnil angleški scenarist Don 
Macpherson, ki je scenarij za 
film pisal dobri dve leti. »Težko 
je bilo, ker bodo filmski Mašče
valci namenjeni dvema vrsta
ma ljudi. Takšnim kot sem 

sam, ki se spominjamo še izvir
ne serije in bomo delali primer
javo, in pa mlajšim gledalcem, 
ki za Johna Steeda in Emmo 
Peel še niso slišali. Ob ogledu 
novih Maščevalcev pa moramo 
uživati tako eni kot drugi.« 

O tem, ali so novi Maščevalci 
vredni ogleda ali bi bilo bolje v 
spominu ohraniti kar izvirno 
televizijsko serijo, bodo najlažje 
presodili gledalci _ sami. Glede 
na navdušenje glavnih igralcev 
pa lahko sklepamo, da se jim je 
film zdelo vredno posneti. Tako 
vsaj menijo Ralph Fiennes (os-
kar za Angleškega pacienta, 
Schindlerjev seznam...), ki igra 
Johna Steeda, Uma Thurman 
(Šund, Batman...), ki si je tokrat 
obula črne škornje Emme Peel 
ter legendarni Sean Connery, 
ki ga je bilo kljub vsemu potreb
no kar nekaj časa prepričevati, 
da je v novih Maščevalcih prev
zel vlogo nasprotnika Steeda in 
Peelove. 
••MHHHHHMMHHi NMS 

SKRITA j 
KAMERA 

Na največji slovenski 
riški komercialni televiziji oj 
ja vse po starem. Njihi 
zvezdniška trojka zabavlja 
Jonas, Auer in Saška ostaj 
še naprej udarna moč za 
večjo gledanost. Složno so 
sneli tudi spot, s katerim v 
(za nekatere moralne Slove 
nečedno) propagirajo svoje 
daje. Zlobni jeziki vedo p( 
dati, da z reklamo POP ni 
močil trojice, ampak štev 
gledalce. 

Tudi na TV Slovenija do 
katerih napovedanih kadi 
skih sprememb ni prišlo. V( 
telj TV tednika Darko Ma 
ostaja. Po tem, ko je (pod i 
lim pritiskom) že podpisal 
ločbo o upokojitvi, so VTII b 
krati na nacionalki ugoto 
da Marin še ne izpolnjuje 
gojev za penzijo. Manjkajo 
namreč leta, ki jih je preh 
Beogradu, ko je v Markovih 
vladi zasedal položaj minij 
za informiranje. Tisti čas p̂  
se prispevki stekali v srbskt 
ne v slovensko pokojnin 
blagajno. Vrnitve »rdeče 
urednika so mnogi na TVS 
lo veseli, med najbolj razočž 
nimi pa je Saša Veronik, ki 
je že videl v vlogi novega m 
nika in voditelja TV Tedniki 

Razočaran je tudi vsemog 
ni urednik informativnega p 
grama Lado Ambrožič, ki i 
ni uspelo znebiti se voditelji 
urednika oddaje 10.000 ol 
tov Toneta Smolnikarja. A 
brožič je, preden je odšel 
dopust, napisal dekret, da 
Smolnikarja pošljejo na nej 
čan dopust, ker so pred v 
lokalne volitve. Smolnikar 
namreč tudi honorarni kc 
niški župan, njegovo pojav 
nje na ekranu, kar je njeg< 
delo, pa bi pomenilo neloja 
konkurenco za ostale kandi 
te za župana. Vendar je Sn 
nikar ostal, saj so taisti ' 
birokrati na TVS vendarie it 
tovili, da za njegov prisilni | 
pust ni nikakršne pravne p 
lage, saj se predvolilni čas Š< 
začel, prav tako pa Smolni 
še ni najavil, da bo pono\ 
kandidiral za župana. 

Drago Bule, znameniti ti 
stični novinar, zapušča in 
mativni program na TVS. 3 
prostovoljno. Z AmbrožičeV 
ukazom je premeščen v t4 
imenovani dopolnilni 0 
gram, ki ga vodi brat zrU 
slovenske igralke Miran Ril 
Bule zdaj ne ve, ali naj prote 
ra ali naj bo zadovoljen. Vse 
kor pa ne namerava spremei 
svojega imidža, saj smo ga 
otvoritvi hotela v Atomskihj 
phcah videli z doslej največ 
metuljčkom pod vratom. 

V DRUŽBI S KANALOM A 
Priglejte s i . . . 

v prihodnjih dneh vam bo
do ključna vprašanja v na
gradni igri »Ob 20.00 si na 
Kanalu A priglejte« zastavili 
ob naslednjih filmih in odda
jah: 

v soboto, 19. septembra, ob 
18.30 uri v 3. delu ameriške 
humoristične nanizanke 
Jenny. Režija: Jeff Melman, 
igrajo: Jenny McCarthy, Heat-
her Paige Kent, Dale Godbol-
do, Rafer Weigel... 

V nedeljo, 20. septembra, 
ob 20. uri ob ameriški ro
mantični komediji Duh. Re
žija: Jerry Zucker, igrajo: Pa
trick Swayze, Demi Moore, 
Whoopi Goldberg... 

Molly in Sam sta zelo sre
čen, neskončno zaljubljen 
par. Ko se neke noči iz gleda
lišča vračata domov, v mračni 
ulici naletita na roparja, ki Sa
ma umori. Sam se spremeni v 
duha in spozna, da ni umrl po 
nesrečnem naključju... 

V ponedeljek, 21. septem
bra, ob 20. uri v 12. delu 
ameriške nadaljevanke Sim
patije z naslovom Lepotno 
tekmovanje. Režija: Arvin 
Brown, igrajo: James Van der 
Beek, Katie Holmes, Michelle 
Williams, Joshua Jackson... 

V torek, 22. septembra, ob 
21. uri v ameriškem znans
tveno fantastičnem filmu 
Kosec. Režija: Brett Leonard, 
igrajo: Jeff Fahey, Pierce Bro-
snan, Jenny Wright, Mark 
Bringleson... 

V tej znanstvenofantastični 
grozljivki, posneti po kratki 

zgodbi Stephena Kinga, Pierce 
Brosnan v vlogi raziskovalca 
navidezne resničnosti uporabi 
topoglavega vrtnarja (Jeff Fa-

hey) za predmet krutega eks
perimenta. Toda mnogi po
skusi dajo nepredvidljive re
zultate. To se zgodi tudi to
krat, ko nedolžni vrtnar posta
ne vražji obsedenec, priprav
ljen maščevati se vsakomur, ki 
mu ne pokaže pričakovanega 
spoštovanja. 

V sredo, 23. septembra, ob 
18.30 uri v Oprah shovvu z 
naslovom Jewel - glasbeni 
fenomen. 

V petek, 25. septembra, ob 
21. uri v ameriškem filmu 
Versacejev umor. Režija: Me-
nahem Golan, igrajo: Franco 
Nero, Steven Bauer, Shane 
Perdue, Matt Servitto... 

Prizor iz nedeljskega filma Duh. 

KINO 
Union 17. 9. ob 17. in 20., od 

18. do 20. 9. ob 16., 18.45 in 
21.30 ter od 21. do 23. 9. ob 17. 
in 20. uri akcijski spektakel 
Godzila. 

Mali Union od 17. do 23. 9. 
ob 18. uri triler-drama Nepo-
membneži in ob 20.30 
romantična drama Upanje 
ostaja. 

Metropol od 17. do 23. 9. ob 
17., 19. in 21. uri vohunska-
akcijska komedija Mašče
valci, 19. 9. pa ob 10. in 23. uri 
akcijski spektakel Godzila. 

Žalec 18. 9. ob 20.30 in 20. 
9. ob 18. in 20. uri ameriški 
triler Preživetje - na robu 
divjine; 19. 9. ob 10., 17. in 
20.30 ameriška ljubezenska 
drama Titanik. 

Dobrna 19. ob 19. in 20. 9. 
ob'l7. uri ameriška kriminalka 
- triler PolicajL 

Gremo v kino! 
v z O s k a r j e m nagrajenem filmu Igra solz Neila Jordana se je 

proslavil Forest Whitaker kot britanski vojak Jody. Pravilne 
odgovore so med drugim poslali: Aleš FiUpčič, Cesta na grad 23, 
Celje, Matej Frece, Prešernova 20,3230 Šentjur in Božena 
Guček, Pod gradom 6, Celje. Prejeli bodo vstopnico za kino 
predstavo Celjskih kinematografov. 

Nagradno vprašanje tega tedna se glasi: s katero vlogo v celi 
vrsti filmov se je Sean Connery najbolj proslavil? 

Odgovore pošljite na Novi tednik, Prešernova 19,3000 Celje, 
do ponedeljka, 21. septembra. 











fETICA Z A MOTOCIKIISTE 

Iskana kategorija 
-,vacestno prometna zako-
j,ja niso samo drage kazni 
'premenjene omejitve hi-
(j pobili smo novo vozniš-
ĵ t̂egorijo A, ki se deli na 
podkategorije. Preden se 
opečeni lastnik motorne-
|,glesa usede nanj, mora 

; ,|edati v rojstni list. Če je v 
zapisana letnica rojstva 

5 in si je kupil 500-kubični 
i |i(olesnik, bo imel težave s 

Ifijo. Pri tem mu roza knji-
j 5 svežim žigom o oprav
ilni izpitu A kategorije ne 
pomagala. 

Ijlconsko določilo, da smeš 
iti motocikel z delovno 
jtornino, večjo od 350 
1̂, šele po dopolnjenem 
jsetem letu starosti oziro-
po dveletnem uvajalnem 
obju na motociklih z de-
10 prostornino do 350 
Je bila pričakovana pote-
istih, ki so pri pisanju nove 
[no prometne zakonodaje 
eali ne, škilili proti vzorni-
nčez severno mejo. 
zroki nove izpitne zakono-
ki uvaja »stopničkanje« 

lociklistov iz majhnih na 
te motocikle, so v preven-
lem preprečevanju nesreč, 

se lahko zgodile zaradi 
moči stroja nad človekom, 
liibe o komaj polnoletnih 
ffistih brez izkušenj in 
[konjskih pošastih na dveh 
Jesih, so se v preteklosti naj-
Itrat klavrno končale. 
I loločila v novi izpitni zako-
l̂aji, ki omejujejo uporabo 

jnocikla glede na starost 
ilorista, temeljijo na omeje-
l̂iu delovne prostornine, ki 
'i vedno povezana z moč-
ki jo razvija določen po-
iski agregat. Znana primer-
imed 1300-kubičnim čo-
îem in 250-kubičnim su-

sfSportnikom govori v prid 
tacialno manj nevarnemu 

; 'erju. Le-ta je s težo preko 
•'kilogramov in skromno 
;sko močjo (30 kW/1000 
: Ii) pravi polžek v primerja-
;̂ 140 kilogrami in neverjet-
;ni 200 kW/1000 ccm. Hi-
'̂ tin pospeški prvega (160 

• 'hin 10 sek do 100 km/h) 
; ['i 220 km/h in manj kot 4 
; ̂ undam do 100 km/h, koli-

' jih doseže drugi motoci-
•bodo neizkušenemu mo-
^̂tu in ob morebitnem pre-
'̂ l̂ vanju njegovih sposob-
'̂ l'; dali več možnostjo za 
'̂ 'vetje na cesti, če bo vozil 
P̂r. Drugje po svetu (Nemr 
Uvstrija) so se lotili »stop-
•̂ n̂ja« s pomočjo omejeva-
'nioči, ponekod (Italija) 
r ubijaj o kombinacijo moči 
^^bature, drugje segajo po 
|?daj najoptimalnejši reši-

nSvica), razmerju moči in 
f'̂ . ker težji kot je motocikel 
'okejši kot je njegov motor, 
'̂̂ e so hitrosti in pospeški. 
1̂ '̂ isleki o vzročni nepove-

' j med voznimi lastnost-
ĵ ĵ .̂ l̂ ega vozila (hitrost, pos-

in rizikom povzročitve 
J>etne nesreče, ki se vedno 
J )'lJajo pri avtomobilistih, so 
^^^kolesih večinoma neute-
> i - Če še lahko trdimo, da 
(iĵ f̂  avtomobil v rokah neiz-

^̂ 8a voznika ne pomeni 

fefcKfHMHlL.l.ll 

tolikokrat večje možnosti, da se 
bo nekaj narobe zgodilo, pa je 
verjetnost, da bosta neizkušen 
ali premlad motorist in preveli
ka moč motocikla končala v 
jarku, kar 12-krat večja, kot če 
bi taisti motorist sedel na moto-
ciklu, katerega moč je za 60 
odstotkov manjša. Podatek, da 
povprečen 1000-kubični su-
peršportnik že po 400 metrih 
vožnje doseže več kot 200 km/h 
in da zato porabi dobrih 10 
sekund, pove dovolj. Kaj pa je 
slabega pol kilometra ceste? 
Morda daljša ulica, morda rav
nica na dirkališču. 

Zato je omejevanje moči ali 
prostornine bilo potrebno. 
Zaenkrat so slovenski pisci za
kona ostali pri čudežni formuli 
delovne prostornine, ki vsebu
je prej omenjeno past nesoraz
mernosti med močjo in pro
stornino pogonskega agregata. 
Samo motocikli razreda 125 
ccm so še dodatno omejeni z 
največjo dovoljeno močjo (naj
več 11 kW), ki jo smejo razviti. 

Zakonodajalec zaenkrat še 
ne zna razložiti postopkov 
prehajanja iz stopničke, kjer 
piše 125 ccm in 16 let, na 
stopničko za 18-letnika, ki lah
ko vozi motocikel do 350 ccm 
in vstop v »nadstropje«, kjer je 
dvajsetletniku in tistemu, ki je 
dve leti stal na nižji stopnički, 
dovoljeno voziti vse. Eni, 
predvsem avtošole, pri pleza
nju navzgor zagovarjajo vsa
kokratno opravljanje izpita, 
drugi pa samodejno prehaja
nje na novo podkategorijo z 
doseženo mejno starostjo. Po
trebno bo počakati še leto in 
pol, ko se bodo letošnji novo-

KTM 300 EXC (na sliki) in husqvarna WR 360 sta trenutno 
edini enduri za motoriste začetnike in tiste med 18 in 20 letom 

starosti. 

pečeni imetniki izpita za mo
torno kolo usedli na motocikel 
večje delovne prostornine. 

Več težav kot samo tolmače
nje črk zakona povzroča nakup 
jeklenega konjička, ki bi ustre
zal novim omejitvam. Uvozni
ki so bili nepripravljeni. Izme
njave informacij med državno 
birokracijo in akterji motocikli-
stičnega trga, ki na leto ustvari 
3 milijarde tolarjev prometa, 
pa tudi ni bilo. Motociklov z 
delovno prostornino 350 ccm 
ni niti na svetovnem tržišču. Ta 
kategorija motociklov je bila 
tržno zanimiva pred dvema de
setletjema. Takrat so v večini 
zahodnoevropskih držav poz-
nah kategorije 50, 80,175, 350, 
500 in 750 ccm. Tako smo priš
li do absurda, da je bil po 
sprejetju zakona v Sloveniji na 
voljo samo en (!) motocikel z 
delovno prostornino 350 ccm. 
Na srečo je v prodajnih progra

mih nekaj motociklov z delov
no prostornino 250 ccm, tako 
da ne moremo govoriti o po
polnem monopolu moto guzzi-
ja nevada 350. 

Naslednje leto lahko priča
kujemo nekaj povratnikov, ki 
so se nekoč že prodajali. Naj
več lahko pričakujemo od en-
dur, maxi skuterjev in malih 
čoperjev, ki so na srečo tudi 
najprimernejši za pridobiva
nje izkušenj vožnje na dveh 
kolesih. Med pričakovanimi 
bodo modeli Vamaha XT 350 
in Suzuki DR 350, Cagiva Can-
yon 350, Honda Rebel 250 in 
Kawasaki EL 250. Uvozniki 
bodo naslednje leto homologi-
rah modele, ki še do nedavne
ga niso bili v njihovih prodaj
nih načrtih ali pa šele prihaja
jo na naš trg. Tako bomo dobi
li maxi skuterje Honda Fore-
sight 250, prenovljena Piaggio 
Hexagon 180 in štiritakni 250, 

Piaggio hexagon 150 je prvenstveno narejen za Evropejce, ki 
ga lahko vozijo z izpitom za avto. K nam prihajata modela 

180 in štiritaktni 250. 

prvi 350 ccm skuter iz Moto 
Guzzija ter Suzuki Burgman 
250, čoper Beta 350 in enduro 
Beta 250. Večino motociklov 
kategorije 350 pa bodo še na
prej tvorili modeli 250, ki jih 
najdete v tabeli. * 

Starost, potrebna za prido
bitev vozniškega dovoljenja 
A kategorije: motorna kolesa 
do 125 ccm in največ 11 kMV -
16 let, motorna kolesa do 350 
ccm -18 let, motorna kolesa 
nad 350 ccm - vozniško dovo
ljenje A kategorije do 125 ali 
350 ccm najmanj dve leti. 

Slovenski parlamentarni za
govorniki Evrope, ki so spreje-
h omenjeno zakonodajo, so se 
sklicevali na približevanje k 
zakonodajnim normativom 
Evrope. Popolnoma pravilno, 
a ne normativom, ki so veljali 
v času, ko se sedanji imetniki 
izpita A kategorije niti rodili 
niso. Če bi resnično hoteh sle
diti svetovnim težnjam, bi mo
rali sprejeti tudi določilo, ki 
dovoljuje upravljanje motor

nega kolesa prostornine do 
150 ccm in moči do 11 kW tudi 
osebam, ki posedujejo izpit B 
kategorije najmanj od leta 
1986. Prometni strokovnjaki 
in policija zagotavljajo, da so 
izkušnje 28 let starega vozni
ka, pridobljene z vožnjo avto
mobila, porok za varno vožnjo 
z malokubaturnimi motocikli, 
katerih največja hitrost veči
noma ne presega 100 km/h. 
Nemci, Francozi in Italijani so 
s to potezo, vsaj v toplem let
nem obdobju, reših velemesta 
pred prometnim kaosom. Pri
varčevano gorivo, več parkir
nih prostorov in do trikrat hi
trejše prevažanje po mestu so 
bih argumenti, ki so prepričali 
zakrnele avtomobiliste in nas
protnike dvokolesniškega pre
važanja. Nemški parlament 
Bundestag jim je dovolil vož
njo brez A izpita, zato pa je 
dobil obilico denarja v obliki 
davkov in carine, saj se je pro
daja malokubaturnih motoci
klov v letu 1997 povečala za 
neverjetnih 78 odstotkov. 

TEODOR JESIH 

Moto guzzi nevada 350 je bil do nedavnega edini 350-kubični motocikel v 
Sloveniji. 

Aprilia RS 250 (70 KM, 215 km/h), ki po novi zakonodaji spada v začetniško 
kategorijo motociklov, ni najbolj primerna za osemnajstletnike s pravkar 

opravljenim izpitom A kategorije. 

Motocikli icategorije med 125 in 350 ccm 
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Daeivoo matiz 

Matiz na slovenskih tleh 
Daevvoo je v Sloveniji zelo uspešen, saj je po številu 

prodanih avtomobilov na tretjem mestu. Še posebej veliko 
pa si po novem obetajo od matiz^, majhnega avtomobila, ki 
naj bi se primerjal s podobnimi malimi enoprostorskimi 
avtomobili v najnižjem razredu. 

Matiz je navzven delo itali
janskega oblikovalskega štu

dija Ital Design in to se očitno 
pozna, saj deluje avto očem 
prijetno in skladno. Z dolžino 
3,5 metra je jasno določen 
njegov namen. Avtomobil za 
sedaj poganja 800-kubični 
bencinski trivaljnik, ki je 
opremljen s posamičnim 
vbrizgom goriva in po dvema 
ventiloma na valj, zmore pa 
51 KM. Najvišja hitrost je 144 
km/h, medtem ko do 100 km/ 
h pospeši v 17 sekundah. Po 
tovarniških podatkih je njego

va poraba relativno skrom
na, saj naj bi avto v povpreč
ju porabil 6,4 litra goriva. 

Pri Daevvoo Motor, ki je 
uradni predstavnik te južno-
korejske avtomobilske tovar
ne pri nas, ponujajo dve 
opremi (S in SE), pri čemer 
ima avto v varianti SE serij
sko električno pomična ste
kla, osrednjo ključavnico, 
odbijače v barvi avtomobila, 
digitalno uro, deljivo zadnjo 
sedežno klop ipd. Za osnov
no izvedenko matiza (S) bo 
treba pri omenjenem zastop
niku odšteti 1,149, za bolje 
opremljeno (SE) -pa 1,229 
milijona tolarjev. 

BMW ponuja 530d in 73« 
Tovarne v teh dneh pospe

šeno predstavljajo avtomo
bile za modelsko leto 99. Ta
ko se nemški BMW pred
stavlja z novim turbodizel-
skim motorjem, ki ga bodo 
namenjali tako seriji 5 kot 
tudi 7. 

Ob tem je serija 7 na voljo v 
nekohko spremenjeni oziro
ma dopolnjeni podobi. Spre
menili so prednjo masko, pa 
prednje in zadnje luči, nova je 
kromirana letev na pokrovu 
prtljažnika, dodali so nekaj 
barv, drugačna so kolesna pla
tišča, nove so sedežne prevle
ke ipd. Vse štiri kljuke na 
vratih so po novem osvetljene, 
k vsemu temu pa pri BMW 
dodajajo še nekaj zanimivih 
tehničnih novosti (na voljo tu

di v seriji 5). Za.večjo učinko
vitost zavornega sistema skrbi 
DBC, ki v kridčnih trenutkih 
poveča zavorno moč. Naviga
cijski sistem in mobilni tele
fon po novem delujeta tudi na 
zvočni ukaz, kar iz avtomobi
la pa je mogoče preveriti tlak v 
pnevmatikah, serija 7 pa je 
naprodaj tudi z novim vozni
kovim sedežem, ki je v bistvu 
nekakšna vodna postelja. 

Tisto, kar je res velika no
vost, je novi šestvaljni turbo-
dizelski motor tako za serijo 5 
kot tudi 7. Ta zmore ob gibni 
prostornini 3,0 litra v šestih 
valjih največ 184 KM (enaka 
moč v seriji 5 in 7), medtem 
ko je navora pri seriji 5 za 390 
pri 3200, pri seriji 7 pa za 410 
Nm pri 3000 vrtljajih v minu

ti. Dizelskemu šestvalj^ 
torej v pomoč turbopo|r 
način polnjenja z goriv 
sistemu skupni vod (e, 
rail), pa hladilnik pol,, 
zraka ipd. Razumljivo jg 
motor tudi ekološko r 
ren, pa dovolj skroii: 
porabi. Sicer pa po ti 
kih podatkih zmore 5,̂  
večjo hitrost 225 km/hi 
kund do 100 km/h), 73( 
220 km/h (9,2 sekund 
100 km/h). Kot oblju 
oziroma napovedujejo 
Tehnounionu Avto, ki jg. 
ni predstavnik BMW pij 
bo novi turdbodizelski 1] 
tako v seriji 5 kot 7 
naprodaj, pri čemer n 
530d stal pribHžno 7,3, 
pa 10 milijonov tolarjev. 

Najmočnejši puch G je 500 Y 8 
Avstrijski Steyr Daimler Puch po skoraj nobenem merilu 

ne spada med velike avtomobilske tovarne. Je pravzaprav 
specialist, ki se ukvarja predvsem s štirikolesnim pogonom 
in podobnim, po licenci pa že dolgo izdeluje Mercedesovo 
terensko vozilo G, ki ga pri nas poznamo kot pucha G. 

Po novem naj bi v tej tovar
ni nastajal tudi mercedes M 
(za evropske trge), že nekaj 
časa izdelujejo chryslerja 
voyagerja, skratka, tovarna 

postaja tudi v produkcijskem 
pogledu pomembnejša. Se
daj pa predstavljajo najmoč
nejši različico omenjenega 
terenskega vozila z oznako G 
500 V8. Vozilo s tem novim 
motorjem je na voljo v treh 
karoserijskih variantah (ka-
briolet in kot tri ter petvratni 
izvedenki), v vsakem prime
ru pa jih poganja bencinski 
osemvaljnik z gibno prostor
nino 4966 kubičnih centime
trov, z močjo 218 kW/296 
KM pri 5500 vrtljajih v mi

nuti. Motor je ob tem 
opremljen s po tremi ventiH 
na valj, dvojnim vžigom, ob 
tem pa streže z zmogljivost
mi, ki so vozilu v ponos (naj
večja hitrost je 195 km/h, 
pospešek pa 7,7 sekunde do 
100 km/h). Serijsko je ta 
puch opremljen še z usnjeni
mi sedeži, klimatsko napra
vo, električnim uravnava
njem prednjih sedežev, po
sebnim radijskim sistemom, 
lahkimi kolesnimi platišči z 
dimenzijami 255/55R18 
ipd. 

Pri AC Intercarju ponujajo 
kabriolet z'a 15,6, trivratno 
različico za 14,4 in petvrat-
no za 15,4 milijona tolanev. 

Megane tudi 
v Braziliji 

Razumljivo je, če hočejo 
avtomobilske tovarne kar 
najbolj zmanjšati odvisnost 
od enega samega trga ali trž
nega območja. To seveda ve
lja tudi za Renault, ki hoče 
bolj prodreti tudi v Južno 
Ameriko oziroma Brazilijo. 
Tam je tudi zaradi tega pred 
nedavnim stekla izdelava 
megane, in sicer v novi to
varni Curitiba. 

Po sedanjih načrtih naj bi 
tam v letu dni naredili do 120 
tisoč avtomobilov, za sedaj 
meganov v limuzinski va
rianti, konec leta pa naj bi 
stekla tudi izdelava scenica. 
Sedaj je v tovarni dobilo delo 
300 ljudi, do konca leta 2000 
pa naj bi se število zaposlenih 
povečalo na 2000. 
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Letošnji 

je bil 
skromen 

Pfodaja avtomobilov v av-
običajno ni nekaj po-

n̂ega- To se je pokazalo 
letos, kajti na sloven-
trgu so v osmem le

djem mesecu prodali 
novih osebnih avto-

jbilov. 
p pomeni, je bil avgust 
yaj letošnji najskromnejši 
pjfC, vendar tudi drži, da je 
3 letošnja avgustovska pro-
j3 za 35 odstotkov boljša 
lanske v enakem mesecu, 
îpaj so v letošnjih osmih 

•secih v Sloveniji prodali 
0̂7 osebnih avtomobilov, 

fpa je bilo za 3,8 odstotka 
»kot lani v enakem času. 
vilke po drugi strani doka-
ĵo boli ali manj znano 

iinerje na slovenskem trgu. 
gusia je največ vozil prodal 
nault (975), sledil mu je 
[icern Volksvvagen (615), 
tretjem mestu pa se je 
lidrala južnokorejska to
na Daevvoo s prodajo 424 
jmobilov. Avgusta je bila 
tispešnejša japonska avto-
bilska tovarna Suzuki s 
idajo 106 avtomobilov, 
jii dvoboj med BMW in 
ircedes Benzom pa je to-
itdobil Mercedes, ki je pro-
:62, BMW pa 56 avtomobi
la Najbolje prodajano vozi-
avgusta je bil seveda re-
iltclio (418), na drugo me-
'se je prebil VW golf (330), 

i tretje pa daevvoo lanos 
!). V posameznih razre-
ni bilo večjih sprememb, 

tiižiem je spredaj renault 
D, v spodnjem srednjem 
igane, v srednjem VW pas-
, v višjem BMW serije 3, 
Kt tako imenovanimi limu-
nskimi kombiji je povsem 
fedaj VW sharan, pri teren-
iti avtomobilih'pa suzuki 
ara/samurai. 

Astra limuzina, novi motor za corso 
Pri nemškem Oplu, ki je 

sestavni del ameriškega Ge
neral Motorsa, bodo imeli 
kar bogato jesen. Astri v 
kombilimuzinski podobi se 
bo pridružila še limuzina, ki 
se bo med drugim dokazova
la z zelo ugodnim količni
kom zračnega upora (0,29) 
in dolžino 425 centimetrov 
oziroma za 14 centimetrov 
več kot pri kombilimuzini. 

Avto bo na voljo z vsemi 
doslej znanimi motorji za as
tro, osnovni bo 1,2-litrski 16V 
z močjo 65 KM, najmočnejši 
pa 2,0-litrski s po štirimi venti
li na valj ter močjo 136 KM. V 
corsi bosta po novem na voljo 
tudi stranski zračni varnostni 
blazini, namesto dosedanjega 
1,2-litrskega motorja pa bo av
to naprodaj z 1,4-litrskim 
agregatom z močjo 60 KM. To 

med drugim pomeni, da bodo 
vsi motorji, ki jih bodo vgraje
vali v astro, odslej spadali v 
ekološko primerno družino 
ECOTEC. Največja omega bo 
odslej opremljena tudi z navi
gacijskim sistemom carin II, ki 
se bo dokazoval z zmogljivej
šim procesorjem in spreme
njenim softwarom za še boljše 
delovanje. 

Na sliki: astra limuzina. 

Citroen Sloveni ja: Magel lan z a večji t ržn i delež 
Francoski Citroen je v zad

njih dveh letih na sloven
skem trgu naredil velik na
predek, saj je po nekaj sla
bih letih, ki so bile predvsem 
posledica težav, ki jih je imel 
tedanji zastopnik Cimos, zo
pet med petimi najuspešnej
šimi prodajalci na sloven
skem trgu. 

Citroen Slovenija pa hoče 
svoj dober položaj še izbolj
šati in povečati sedanji tržni 
delež, ki je nekako šest do 
sedemodstoten. Tako je začel 
tudi pri nas uveljavljati tako 
imenovani tovarniški pro
gram Magellan, kar med dru
gim pomeni, da bodo morali 

pooblaščeni prodajalci in ser
viserji še bolj zavzeto izpol
njevati tovarniška navodila 
oziroma zahteve. Tako bodo 
morali med drugim finančno 
osnovo poslovanja prilagoditi 
predvideni rasti prodaje, za
gotoviti stalno izobraževanje 
in šolanje zaposlenih in skr
beti za čim višjo strokovno 
raven. Le tako si je mogoče 
obetati napredek na podkara-
vanškem trgu. Sicer pa so za
četek uresničevanja tega pro
jekta oznanili tudi z odprtjem 
novega salona dostavnih vo
zil v Kopru (kjer ima Citroen 
Slovenija svoj sedež) s 600 
kvadratnimi metri razstavnih 
površin. 

Na sliki: citroen xsara. 

Avtomotive Rado s 
Subarujem 

Pred nedavnim je Slovenija dobila novega zastopnika za 
vozila tovarne Subaru, to je Avtomotive Rado, ki je tako 
prevzel zastopanje od dolgoletnega dosedanjega zastopnika, 
ljubljanske Industrijaimport. 

Lastnik omenjenega podjetja je Suzuki Odar, ki je sicer uradni 
predstavnik japonske avtomobilske tovarne Suzuki. Avtomotive 
Rado ima tako ekskluzivno pravico do uvoza in distribucije vozil 
Subaru, poleg tega pa tudi pravico do izdaje homologacijskih 
potrdil ob individualnem uvozu subarujev. Trenutno prodaja 
subaruje na slovenskem trgu osem pooblaščenih trgovcev in 
serviserjev, vendar računajo, da bodo do konca leta mrežo še 
razširili: poleg tega računajo, da se jim bo dolgoročno posrečilo 
osvojiti nekako odstotek slovenskega trga, kar pomeni, da bi radi 
prodali v letu dni pribhžno 600 subarjev. Na sliki: subaru impreza. 

N^C 
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STARŠEM KRATKOHLAČNIKOV 

Noče v šolo 
Najprej je bil otrok navdu

šen nad odhodom v šolo, po 
nekaj dneh pa je že dobil 
odpor do šole. Razlogi so 
lahko številni; poskušajte iz
vedeti, kaj je narobe in mu 
pomagajte, dokler ni prepoz
no. 

Kot večina staršev ste tudi vi 
s strahom pričakovali odhod 
otroka v šolo. Ah se bo znašel, 
kako bo vzpostavil stik z dru
gimi otroki, zgradil delovne-
navade, se prilagodil zahte
vam šole? Na srečo se je vse 
začelo bolj ugodno, kot ste 
pričakovali. Otrok je z vese
ljem odšel vsak dan v šolo, 
zdelo se vam je, da vas je 
popolnoma brez razloga skr
belo in da šola ne bo noben 
problem. Potem pa je sledil 
šok. Otok vam je nekega jutra 
v joku rekel, da ne želi iti več v 
šolo. Mislih ste, da je to enod
nevna muha, vendar se je isto 
ponovilo tudi naslednjih ne
kaj dni. Kaj se je zgodilo? 
Očitno je nekaj v otroku izzva
lo strah. Toda kaj? To ni niti 
malo lahko odkriti. Otroški 
strahovi so pogosto iracional
ni in odraslim povsem nera
zumljivi. Poglejmo si nekaj 
možnih vzrokov. 

1. Nepripravljenost na ob
veze in prevzemanje odgo
vornosti 

Razlogi, zakaj se nekateri 
otroci veselijo šole, nimajo no
bene povezave z učiteljem in 
učenjem. Veselijo se, ker so 
dobili stvari, ki jih prej niso 
imeli (torbo, knjige, svinčni
ke), ker so spoznali nove prija
telje, s katerimi se lahko igra
jo, ker so sedaj že »odrash« in 
nič več ne gredo v vrtec... Ko 
se čar novega razblini, so šte
vilni otroci neprijetno prese
nečeni, ko odkrijejo, da je šola 
kraj, kjer učitelji od njih zahte
vajo prevzemanje obveznosti 
in odgovornosti. 

2. Strah pred neuspehom 
Nekateri otroci izrazito tež

ko prenesejo neuspeh in nji
hova prva reakcija je, da od
klanjajo šolo. Poseben prob
lem so otroci, ki ne jemljejo za 
neuspeh samo slabe ocene, 
ampak tudi vsako najmanjšo 
napako. To so ponavadi otroci 
prestrogih staršev, ki od svojih 
otrok pričakujejo preveč in tu
di kaznujejo vsako nepravil
nost. Ti starši prepričujejo 
svoje otroke, da se morajo 
dobro izkazati na vseh po

dročjih in da je neuspeh nekaj 
sramotnega. Učijo jih, naj 
svoje zmožnosti in dosežke 
primerjajo z zmožnostmi in 
dosežki drugih otrok. Če so v 
kakem pogledu slabši od njih, 
naj to pomeni, da so tudi sicer 
manjvredni. 

Otroke je treba spodbujati, 
naj se še bolj potrudijo, ven
dar pa naj se, če kljub temu ne 
bodo dosegli zaželenega cilja, 
zato ne počutijo manjvredni 
in nesrečni. Če si namreč 
otrok želi doseči dobre rezul
tate v šoh in se je pripravljen 
za dosego cilja tudi zelo po
truditi, je to vsekakor zdravo 
in hvalevredno. Za vsakogar je 
namreč povsem normalno, da 
si želi uspeti in dobro opraviti 
svoje naloge. Naše najglobje 
želje se bodo izpolnile samo 
takrat, kadar bomo za cilje, o 
katerih sanjamo, pripravljeni 
tudi dovolj trdo delati. 

3. Drugi učenci jih odkla
njajo 

Izrazito vase zaprti in sra
mežljivi ali pa pretirano agre
sivni in razvajeni otroci, ki so 
navajeni biti v središču pozor
nosti, se težko vključijo v šol
sko sredino. Neredko se zgo
di, da jih že na samem začetku 
drugi učenci odklanjajo in ig
norirajo. Ne marajo jih in jim 
dajejo neprijetne vzdevke. Če 
ti otroci reagirajo na vedenje 
vrstnikov tako, da svoj polo

žaj še poslabšujejo in se jezijo 
zaradi vzdevkov, ki jih dobi
vajo, postanejo še bolj zagre
njeni in osamljeni. 

4. Pretirana potreba po po
zornosti učitelja 

Nekateri otroci, posebno ti
sti, ki so v družini navajeni 
biti v središču pozornosti, pri
čakujejo enako pozornost tu
di od učitelja ali učiteljice. Ko 
spoznajo, da jo morajo deliti z 
drugimi učenci, pridejo do za
ključka, da se bolj splača osta
ti doma. 

5. Starejši učenci jih mal-
tretirajo 

Starejši učenci mnogokrat 
telesno ogrožajo mlajše, jih 
izsiljujejo, da jim morajo dad 
žepnino ali malico. Starši in 
učitelji to redko izvedo, ker se 
otrok v strahu pred maščeva
njem to boji povedati. 

To so različni vzroki nenad
nega odklanjanja otroka, da 
gre v šolo. Za kaj gre pri vašem 
otroku, lahko odkrijete samo s 
pazljivim opazovanjem in raz
govorom z otrokom pa tudi 
učiteljem. Če odklanjanje šole 
traja dalj časa, posebno še, če 
opazite, da kaže otrok znake 
bolezni pred odhodom v šolo 
(glavobol, bolečine v želod
cu...), se posvetujte s strokov
njakom (šolskim psiholo
gom). 

LIDIJA SENIČAR 

ODVISNOST 
Odvisnost - zlo našega časa 

Zdravje je kot vsota fizič
nega, psihičnega in socialne
ga blagostanja mnogo več 
kot zgolj odsotnost bolezni, 
na kar v začetku največkrat 
pomislimo in te pomembne 
dobrine ne cenimo dovolj. Za 
ohranitev zdravja je treba 
skrbeti na vseh področjih od 
emocionalnega, intelektual
nega, duhovnega in storil-
nostnega ter zdravo živeti. 
Nagrada je kvalitetno življe
nje človeka, sposobnega vza
jemnega partnerstva, usta
navljanja zdravih temeljev 
družine, poslovne uspešno
sti ter zagotavljanja to na
slednjim rodovom. 

Zdravje si pokvarimo z ne
pravilno prehrano, premalo 
spanja in gibanja na svežem 
zraku ter drugimi škodljivost
mi, ki delujejo na človekovo 
telo in duševnost. Eden izmed 
izrazitih rušiteljev zdravja je 
odvisnost, ki uničuje človeka 
samega, družine in vpliva na 
odnose med ljudmi. 

Za zdravje bomo poskrbeh 
z nego psihofizičnega telesa z 
zdravim načinom življenja in 
kot zgled ter vzgojitelj otro
kom negovali zdravo jedro 
osebnosti, kjer ne bo prostora 
za škodljivosti in droge. 

V vsakdanjem življenju pod 
izrazom odvisnost razumemo 
dosedaj najbolj znane oblike: 
alkoholizem in narkomanijo, 

ki povzročata trpljenje in pro
pad. Odvisnost je, ne glede na 
vrsto, zahrbtna bolezen celot
nega človeka, ki prizadene du
ševnost, odnose med ljudmi, 
sposobnost za produktivno 
življenje in tako človeka po
polnoma spremeni. 

Kaj povzročajo in 
Icalco delujejo 

mamila v telesu? 
Mamila, kasneje bomo sliša

ti tudi za postopke, so sreds
tva, ki povzročijo spremembo 
mišljenja, tako da človek nima 
več nadzora nad svojimi misli
mi, občutki in vedenjem. Pre
kinejo stik z realnostjo. V ne
katerih situacijah ali krizah je 
zasvojena oseba lahko v razu
mu motena in ob pripravi ne
pravilnega odmerka droge 
umre. Celo če mamila storijo 
le tisto, za kar so namenjena, 
trajajo lažni lepi občutki vzne
senosti dokler je kemija v tele
su. Za vzdrževanje teh občutij 
jih je treba kar naprej jemati 
in postanemo zasvojeni. Za 
normalno funkcioniranje po
trebujemo vedno več, brez 
njih nastane odtegnitvena ah 
abstinenčna reakcija. Z mami
lom v telesu pa je človek zmo
žen misliti le, kako priti do 
naslednje doze. 

Mamila povzročijo v telesu 
bistveno spremembo v delo
vanju duševnosti. Vključijo se 
v presnovo in postanejo zanjo 
nujno potrebna, da brez njih 
ne moremo vzdržati dalj časa. 

Notranja droga 
Mamila v obliki kemičnih 

sredstev vodijo v omamo in s 
tem omilitev raznovrstnih 
stisk. Obstojajo pa še vrste od
visnosti, ki zlorabljajo notra
njo drogo, imenovano endor-
fini. Za obrambo pred boleči
no ima telo vgrajen poseben 
mehanizem. Ob bolečini se v 
možganih sproščajo posebni 
hormoni - endortini, podobni 
morfiju, ki delujejo na živčev
je tako,^a zmanjšajo občutek 
za bolečino. Izločanje endorti-
nov se zgodi brez naše volje in 
ga ne moremo kontrolirati. 
N.pr. nekdo, ki mu je ob ne
sreči odtrgalo roko ali nogo, 
zaradi izločanja endortinov v 
prvih trenutkih ni občutil bo
lečine. Podobnost za razume
vanje odvisnosti kaže nasled
nji primer: za omilitev velike 
bolečine potrebujemo vedno 
večje količine sredstev proti 
bolečinam, kar je podobno 
kot pri odvisnosti, ko je po
trebna stalna prisotnost pove
čujoče doze mamil. 

Kadar odrašča otrok v čus
tveno nezdravi družini, doživ

lja dolgotrajno duševno 
včasih celo telesno bolečî  
ker zaradi svoje majhnosi 
more spremeniti situacij, 
nauči omiliti svojo bolefi, 
raznimi snovmi ali post̂  
ki so povsod dostopni (p, 
jedanje, sladkarije, televj 
pobegne v sanjski svet alj 
rabi vrsto drugih postopi 
Zaradi izločanja endorf 
ne čuti primarne bolečine 
sneje čuti olajšanje ob alfe 
lu ali podobnem. 

V nadaljevanjih bo go; 
o vrstah in značilnostih 
visnosti, vzrokih zanje, u 
nostih preprečevanja nj 
vega nastanka in zdrai 
nja, posebno poglavje p 
namenjeno odvisnosti 
hrane. 
•̂ ^̂ ^̂ "̂ ^̂ ^̂ ^̂ ^̂ ^̂ ^̂  

Endortini so torej notr 
droge, ki jih ima odvisni 
no s seboj in se lahko pret 
v omamno stanje ob zk 
raznih postopkov. 

Kaj smo storili 
narobe? 

Ljudje največkrat mislij 
oddaljenost problema c 
snosti, toda ko se to z 
doma, se življenje sesuje, 
nejo se vprašanja o svc 
starševstvu in kaj smo nar 
narobe. V prvem trenutki 
čina staršev jemlje ugotoi 
o odvisnosti svojega ot 
kot osebni in roditeljski pc 
Zanikajo in okolici skrivaj 
snico, ker se ne morejo so 
z dejstvom in so v začetki 
opozorila celo užaljeni ali 
zadeti. Na tihem pa se poi 
jo vprašanja. Nekateri stai 
svoji slepi želji prizanestic 
ku dajo zadnji denar za dri 
ki bo pa zares »zadnji od 
rek«, s katerim se bo o 
rešil bolečin in ponovno ot 
bil prenehanje, ki ga sê  
ne dočakajo, ker prene 
sam ne more. Anketa iz pi 
klega leta je pokazala, dal 
srednješolci lahko v 80 odi 
kih primerov nabavili dr 
na šoli. 

Tudi v svetu odraslih nil' 
in včasih se je težko sprijaz 
z resnico o odvisnosti. Ki 
maksimalni volji nam ne 
peva obvladati svojih tei 
ponavljamo vedenje, za ̂  
rega dobro vemo, da je ^ 
dljivo, a se ne moremo pre' 
gati, spoznamo, da svojega 
denja ne moremo kontrolir 
nekaj nas močno vleče 
dol. Zgodila se nam je zasV 
nost. Šele ob takem spozn̂ ^ 
in zavedanju svoje nein 
poiščemo pomoč. 

(se nadalj« 
DARINKA M U H O ^ 

Zdravljenje migrene' 
Migrena in glavobol sta zaradi svoje pogostosti nevarna IJ' 

za gospodarstvo. Splošno razširjen glavobol, ki vsak 
položi v posteljo številne prebivalce našega planeta in po\̂ ^ 
ča resno ekonomsko škodo zaradi absentizma, bo odslej ̂  
učinkovito zdraviti s pomočjo injekcij. Prizadeti si bof 
potrebi lahko sam vbrizgal ampulo Imitrexa, najnovejs^ 
zdravila, ki ga je tržišču ponudila priznana farmaceA 
tovarna. Medikament vsebuje močan in učinkovit analg^ 
Sumatripan, ki se je doslej izkazal kot zelo uspešenj 
lajšanju glavobola. Zdravilo, ki ga lahko predpiše le iH 
zdravnik, je na recept že moč dobiti v lekarnah po Evropi' | 
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KUHAJMO PO DOMAČE 
Kisla zelenjava 

babice so znale čudo-
* pripraviti kumare, zelje, 

in fižol. Vse skupaj so 
l̂lj. v kamnite lonce in 

ĵlgnjava vsebuje ogljikove 
ĵ te, ki lahko zavro. Pri
bijamo jo suho ali pa naso-
10 odvisno od vrste. Dobro 
îeno zlagamo v skrbno 
jfene in popolnoma suhe 
îte posode. Če teh nima-

I potem so dobre tudi lese-
ĵ adi. Vsako plast posebej 

! 1^0 stisnemo z okroglo le-
' 10 ploščo. Na vrh položimo 
' jo laneno krpo in vse sku-
' obtežimo z okroglo leseno 
jčo in kamnom. Tekočina, 

, tako nastane sama od sebe, 
JO prekrije zelenjavo. Med 
, lijem, ki traja 8 do 10 dni, 
J ta biti posoda na toplem 
; oli 18 stopinj C). Potem od-
inimo kamen, desko in kr-
in vse to dobro speremo, 
lein sluz, ki so se nabrali na 
a, skrbno posnamemo. Na-
spet pokrijemo s krpo in 

ležimo. Odslej naprej hrani
li lonec v mrzlem in suhem 
1 štoru. Zapremo ga s plastič-
l tolijo ali celofanom, da vlo-
jio zelenjavo obvarujemo 
i d škodljivimi bakterijami iz 
! ka. Tako pripravljena zele-
' fanam služi do, pomladi. 

')\o zelje Z v inom 
]!a 15-litrski lonec potre-
3jemo: 15 kg zelja (neto), 23 
J S soli, 10 dag sladkorja, 2 
jdovi jagodi, 1 steklenico 
lega vina ( 0,7 1). 
i'riprava: zelju postrgamo 
I lanje uvele liste, nekaj lepih 
jovpa prihranimo. Zeljnate 
fe prerežemo na štiri dele, 
fžemo kocene in debele list-
žile, potem pa zelje tanko 
nbamo. V veliki posodi ga 
b zmešamo z začimbami, 
ta pa ga s tolkačem tolče-

da se malo zmehča in 
nekoliko soka. Z lepimi 

fnimi listi, ki smo jih na 
•etku shranili, obložimo 
C posode in tlačimo vanjo 
fibano zelje. S pomočjo 
ftne deske dobro stlačimo 
'1̂0 plast posebej. Tako na-
'limo posodo do vrha. Po-
1 prekrijemo zelje s preku-
"0 krpo in obtežimo z desko 
'̂ žkim kamnom. Pri 18 sto-
"î h Celzija se začne vrenje. 

"̂k mora vedno segati 1 
Cm nad zelenjavo. Če ne 

Wako visoko, enostavno 
'̂'jemo mrzlo, prekuhano 
"̂0 vodo. Na 1 liter vode 

Jjo 15 g soli. 

."̂ slednjih 8 do 10 dneh več-
I Posnamemo pene. Prav 
^ Večkrat porinemo držalo 
•̂̂ e kuhalnice do dna in ta-
PoiTiagamo sprostiti nepri-

pline, ki nastajajo pri vre-
: Ko je vrenje končano, po-
"̂̂0 dobro očistimo, tako da 

L prekrito samo z lastnim 
L. ^- Tedaj prilijemo belo vi-
L "1 Zelje večkrat prebodemo, 
L̂ ^ aroma enakomerno po-

Dobro sprano krpo, 
[^^^^0 desko in kamen da-
Lĵ ẑaj na zelje, posodo pa 

'^vimo v hladnejši prostor. 

Kislo zelje odvzemamo v pla
steh, pazimo, da vedno ostane 
prekrito s tekočino in zelo do
bro skrbimo za čistočo. Kislo 
zelje lahko po želji pripravimo 
brez vina in z drugačnimi za
čimbami ali dodatki, na primer 
z jabolki, rozinami, orehi, li
moninim sokom, kumino, ko-
prom, sladkim janežem afi na
rezanim korenjem. Zelju lahko 
primešamo tudi eno četrtino 
naribane kolerabe ali ravno to
liko rdeče pese, ki smo jo prej 
kuhah 10 minut, potem ohladi
li, olupili in drobno naribah. 
Kislo zelje z rdečo peso najraje 
uporabimo za presno solato, 
kajti pri kuhanju se izgubi lepa 
rdeča barva. Čas za pripravo: 
pribhžno 2 uri. 

Slane kumare 
Za 5-litrski lonec potrebu

jemo: 2,5 kg kumar, približno 
12 cm dolgih in 3 cm debelih, 
2 globoka krožnika češnjevih 
ah ribezovih listov, 10 kronic 
kopra, 1 hren, 5 strokov če
sna, 2,5 1 vode, 12,5 g soh. 

Priprava: čisto sveže in čvr
ste kumare s krtačko dobro 
umijemo. Damo jih v veliko 
posodo, zalijemo s svežo vodo 

in pustimo stati čez noč. Na
slednji dan vodo odlijemo, 
vsako kumaro obrišemo in po
sušimo in jih zlagamo na sve
žo krpo. Češnjeve oziroma ri-
bezove liste in koper dobro 
oplaknemo in tudi osušimo. 
Hren ostrgamo, umijemo in 
narežemo na tanke rezine. Če
sen olupimo in stisnemo. Vo
do in sol zavremo in pustimo, 
da se ohladi. Kumare večkrat 
prebodemo. Dno posode, v 
kateri jih bomo kisali, obloži
mo z listi. Potem zlagamo v 
plasteh izmenoma kumare, li
ste, koper, hren, in česen. Za
lijemo's še mlačno slano vodo. 
Prekrijemo s čisto krpo in ob
težimo z desko in kamnom. 

Drobno naribano zelenja
vo lahko pripravimo in stla
čimo kot kislo zelje. Prav ta
ko lahko pripravimo kore
nje, kolerabo, ohrovt in rde
če zelje. 

Pri 18 stopinjah C se začne 
vrenje, ki naj traja 8 do 10 dni. 
V tem času večkrat posname
mo pene. Ko vrenje prekine
mo, površino dobro očistimo. 

Piše: MAJDA KLANSEK 

prav tako krpo, desko in ka
men, spet pokrijemo, posodo 
zavežemo in shranimo v hlad
nem prostoru. Ker zgornje ku
mare rade postanejo mehke, 
jih na začetku vrenja zalijemo 
z raztopino iz 1/2 litra vode, 5 
g soli, 5 g sladkorja, in 2 jedil
nih žlic kisa. To bo preprečilo 
mehčanje. Za pripravo slanih 
kumar porabimo približno 
eno uro. 

Kisel strocji f ižol 
Potrebujemo za 5-litrsko po

sodo: 4 kg zelenega stročjega 
fižola, 10 dag soli, 6 dag sladkor
ja, 2 globoka krožnika šatraja. 

Priprava: sočnim zelenim 
strokom fižola porežemo ko
nice, ga operemo v mlačni vo

di in odcedi-
mo. Potem ga 
z nožem po
ševno nareže
mo na majh
ne koščke. 
Damo ga v 
posodo in 
zmešamo s 
soljo in slad
korjem. Ša-
traj operemo 
in osušimo. 
Dno lonca 
prekrijemo s" 
š a t r a j e m , 
nanj pa zlaga
mo fižol. Vsa
ko plast pose
bej dobro sti
snemo. Naj
lažje si bomo 
pomagali z 
majhno de
sko, s katero 

bomo fižol tako stisnili, da bo 
spustil sok. Šatraj posipamo 
med plastmi in povrhu. Fižol 
pokrijemo s prekuhano krpo 
in ga obtežimo z desko in 
kamnom. Pri 18 stopinjah C se 
začne vrenje, ki naj traja 8 do 
10 dni. V tem času večkrat 
posnamemo pene. Po 8 dneh 
površino dobro očistimo, prav 
tako krpo, desko in kamen in 
spet pokrijemo. Posodo zapre
mo s celofanom in zavežemo 
z gumico ali vrvico. Postavi
mo jo v kar se da hladen pro
stor. Pri tem pa moramo pazi
ti, da je fižol vedno prekrit s 
čisto tekočino. Za pripravo ki
slega stročjega fižola potrebu
jemo približno uro in pol. 

CVETJE V VAŠEM DOMU 
Pajkovke 

Pajkovka ali kleoma je 
polprezimno trdna enoletni
ca. Tisti, ki ste navdušeni 
nad eksotiko, bi jo vsekakor 
morali posejati v svojem vr
tu, saj vam bo ob pogledu 
nanjo dala veliko veselja. 

Doseže višino okoli enega 
metra, odvisno od vrste in sor
te. Raste na enojnem steblu, na 
katerem so deljeni zeleni listi. 
Na vrhu stebla ima več cvetov z 
dolgimi prašniki, po katerih je 
dobila tudi ime. Nekatere sorte 
imajo pri osnovi listov trne, 
druge so brez njih. Cvetovi so 
različnih barv. Tako imajo ne
katere rastline na enem steblu 
roza in bele cvetove. Zanimivo 
je, da so vsi cvetovi, ko se 
razvijejo, roza barve in se nato 
pobelijo. Tako so novi cvetovi 
roza, starejši pa bele barve. 
Lahko pa so tudi le bele, roza 
ali celo rumene pajkovke. Cve
tovi imajo tudi prijeten vonj. 

Smo vas uspeli navdušiti za 
to res lepo rastlino? Pri izbiri 
prostora zanjo lahko damo do
mišljiji prosto pot. Lahko krasi 
na primer rob ograje. Posebno 
eksotičen vtis bo dala, če jo 
bomo posadili med grmovnice. 
Pozornost bo pritegnila seveda 
tudi v cvetlični gredi, v kombi
naciji z drugimi rožami. Med 
drugim izberemo tudi način, 
po katerem bomo rastlino 
vzgojili. Seme lahko posejete v 

setvene lonce in sejance kasne
je posadite na prosto. Pri tem 
morate paziti, da to naredite 
takrat, ko mine nevarnost po-
zebe. Lahko pa seme spomladi 
takoj posejete na izbrano me
sto. Način je enostavnejši, zah
teva manj dela, rezukati pa so 
zadovoljivi. Pajkovki ustrezajo 
rodovitna tla in sončna lega. 
Ko iz zemlje pokukajo prve 
rastline in ko dosežejo višino 
nekaj centimetrov, jih po želji 
razredčimo. Primerna je razda
lja okoli petdeset centimetrov. 
Lahko pa jih pustimo več sku
paj in oblikujemo v lep grmi
ček. Z lepimi, na poseben na
čin oblikovanimi in dišečimi 
cvetovi, nas bo razveseljevala 
vse do septembra. Takrat je 
čas, ko bomo morah poskrbeti 
za semena, tako da bomo tudi 
drugo leto uživali v njihovi 
družbi. 

SUZANA SUHOLEŽNIK 

S hrano do vitalnejše spolnosti 
V času, ko je v svetu med moškimi 

vse popularnejša viagra, pri nas pa še 
ni dosegljiva, ne bo odveč nasvet o tem, 
da tudi določena prehrana povečuje 
spolno željo in vzdržljivost. 

Način prehranjevanja vpliva tudi na 
spolno moč (oziroma nemoč) moškega 
in ženske. Pomembno je, da hrana vsebu
je dovolj beljakovin, ki predstavljajo grad
bene elemente našega organizma. Po
manjkanje beljakovin postara telo, to pa 
ima posledice tudi na področju spolnosti. 
Temu primerna prehrana vsebuje meso, 
ribe, mleko, jajca, sir. Izogibati pa se je 
potrebno škroba, alkohola (predvsem 
prevelikih količin, majhne količine vina 
pa delujejo spodbujevalno) in tobaka. 

Katere vrste hrane pa med drugim ve
ljajo za nekakšna spolna dražila? 

Agrumi vsebujejo vitamine A, C in E, 
ki povečujejo željo. 

Ananas vsebuje vitamine, ki utrjujejo 
organizem za boljše ljubljenje. 

Avokado vsebuje kar 17 vitaminov in 
mineralov z enkratno odmero natrija in 
kalija ter daje moč in mladostni izgled. 

Banane so bogate s kalijem in vitami
nom B6 in preganjajo spolno mrtvilo. 

Cvetača čisti organizem strupenih sno
vi in pospešuje daljše vodenje ljubezen
ske igre. 

Čebula vsebuje snovi, ki pomagajo zavi
rati staranje in spodbuja željo po ljublje
nju. 

Česen vsebuje eterično olje, ki sodeluje 
v pri delovanju imunološkega sistema in 
daje polet. 

Čokolada vsebuje sestavine, ki aktivi
rajo možganski center za zadovoljstvo. 

Dateljni so svojo slavo dobili legendar
nega spolnega spodbujevalca med šeiki 
Srednjega Vzhoda. 

Figa je bogata s kalijem, ki spodbuja 
hormonski sistem. 

Jabolko utrjuje organizem zaradi en
kratne mešanosti beljakovin, ogljikovih 
hidratov, vitaminov in mineralov. 

Jogurt nevtralizira sečno kislino, ki 
vodi do prezgodnjega staranja in zmanj
ševanja moškosti. 

Kava povečuje občutljivost na dotik in 
pospešuje reakcije. Kofein spodbuja cen
tralni živčni sistem. 

Kivi je tako bogat z vitamini in minera-
U, da že čez nekoliko minut poveča spol
no nagnjenje. 

Koleraba je poznana kot »ljubezenska 
zelenjava«, saj vsebuje naravne sestavine 
za utrjevanje moškosti. 

Korenje - karotin daje energijo in vital
nost telesu. 

Koruza je bogata s kalcijevim fosfatom 
in pospešuje moškost. 

Losos deluje na utrjevanje srčnožilne-
ga sistema in tako omogoča pripravlje
nost za intenzivno ljubljenje. 

Mango vsebuje hranljive vsebine za 
spolno vzdržljivost. 

Morski sadeži pospešujejo izginjanje 
maščobe iz telesa, ki slabi energijo. 

Oreh je bogat s cinkom, ki pospešuje in 
oživlja moškost in plodnost. 

Ostriga vsebuje cink, kalcij, železo, ba
ker in jod, ki spodbujajo spolno nagnjenje. 

Paradižnik nevtralizira kisline v tele
su, ki so vzrok spolni lenobnosti. 

Proso vsebuje enega izmed B vitami
nov in je poznano kot dober spolni spod
bujevalec. 

Soja vsebuje veliko beljakovin in lju
bimca drži psihično in fizično budnega. 

Sipek je poznan kot »jabolka ljubezni«. 
Vsebuje snov, ki spodbuja spolno nagnjenje. 

PETER ROČK 
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TRAČNICE 
Huligani 

V Celju so večinoma revni občani, ki so očitno bogati 
davkoplačevalci. Potem ko je otrokom nekaterih celjskih ter 
okoliških (ne-) davkoplačevalcev uspelo uničiti celo jez pri 
domu upokojencev, ni izključeno, da je na vrsti že rušitev 
Starega gradu. Davkoplačevalci vseh ulic - združite sel 

Sovražni prevzem? 
Pred časom je vest, da Pivovarna Laško kupuje Unionove 

delnice, dvignila kar precej prahu. Morda ga ho tudi sporočilo v 
Gorenjskem glasu, kjer so pred kratkim razglasili drugačen 
»prevzem«: košarkarska ekipa Pivovarna Laško je nenadoma 
postala Pivovarna Union. Podrobnosti še raziskujemo... 

J o j , kam bi dal avto! 
v času sejma imamo prebivalci mesta občutek, da se promet 

odvija tekoče in da ni večjih zastojev. Ko pa se prebijemo do 
doma, imamo (vsaj tisti u bližini sejma) nemalokrat težave s 
parkiranjem na lastnem dvorišču. Le-to je namreč polno vozil z 
registracijami od vsepovsod. Pametni obiskovalci sejma so 
odkrili parkirišča, kjer je parkiranje zastonj. Stanovalci pa 
bodo prihodnje leto očitno morali zaprositi za pomoč redarje 
ZŠAM... 

Namazani milijoni 
»In teče kQt namazano,« je izjavil predsednik žalskega 

občinskega sveta Franc Žolnir na zadnji seji. Seveda je ta 
izjava »padla« pred obravnavo o izginulih šempetrskih milijo
nih. ^ 

Črni časi za predsednilca 
Slovenski predsednik Milan Kučan bo zagotovo dobro premi

slil, preden bo spet obiskal Mozirje. Ali bo čakal, da v kraju 
končno odprejo dobro gostilno, še bolje pa bo, če bo s seboj 
prinesel kavo in pivo, na kar je moral tako dolgo čakati. Nauk 
zgodbe, zaradi katere se zgraža celotna Zgornjesavinjska: tudi 
predsedniki niso več tisto, kar so bili. 

Glihavkupštr iha 
Izjava v žalskem občinskem svetu: »Škoda, da smo pametni, 

levi ali desni ali vsi vkup!« Kot kaže, se tudi v Žalcu še (pre)radi 
naredijo butaste. 

Strašno leto 
Vse strahote leta 1998 še niso za nami. Po potresu, toči, 

tropski vročini in posočnini nas čaka še najhujše - volitve. Saj, 
lepo je biti Slovenec, vendar hudo naporno. 

NASMEH, 
PROSIM 

Tokrat so nam nasmeh 
izvabile šale Hinka Brečka 
iz Celja, ki je naš nagraje
nec. 

Srecolov 
Poveljnik gasilcev pride h 

kmetu Jerneju in mu sporoči: 
»Prihodnjo nedeljo bomo 

imeli veselico s srečolovom. 
Boš kaj prispeval?« 

»Za gasilce vedno,« pravi 
Jernej. 

»In kaj boš dal?« zanima 
poveljnika. 

»Tri škafe vode za gašenje,« 
odvrne Jernej. 

Nelogično 
Gustl modruje: »Kako je mo

goče, da smo celo noč pili na 
zdravje, zjutraj sem bil pa či
sto >hin<?« 

Nasvet 
Nasvet upokojencem z niz

ko pokojnino: ko pridete do
mov, jo dajte na omaro, v tre
nutku bo višja. 

Iz prejšnjih časov 
Mihec pride v šolo in ve

sel sporoči tovarišici: »Na
ša psička je dobila šest 
mladičkov in vsi so komu
nisti. « 

Tovarišica se razveseli. To 
bo napredovanje, si misli. 
Ko pride čez deset dni šolski 
nadzornik, ga pelje k Mihcu 
in reče: »Zdaj pa povej še 
njemu, kar si povedal me
ni.« 

Mihec reče: »Naša psička je 
imela šest mladih.« 

Tovarišica reče: »Kaj pa na
prej? Meni si povedal, da so 
vsi komunisti.« 

Mihec pa odvrne: »Zdaj 
ne več, so že vsi spregleda
li « 

ZANIMIVOSTI 
Vse 

nenavadne 
gobe 

v naše uredništvo te dni 
prihajajo ljudje z vseh kon
cev, »oboroženi« z nenavad
nimi gobjimi primerki, od 
posebej velikih do tistih, pri 
katerih se je narava malce 
poigrala. Vi pa presodite, če 
niso vaše najdbe še večje in 
bolj neobičajne. 

Jurcekvelikar 
če se v teh dneh pohv^ 

da ste v gozdu našh jurčki 
ni kakšna posebna nô  
Novica pa je, če tehta 
1.200 gramov kot tale na| 
grafiji, ki ga je našla Mar 
Iršič iz Rifengozda. S hči 
Marjanco sta tako kot > 
dan zavili v sosedov gozil 
košara je bila v hipu polnj 
jurčku velikanu sta bila p 
sla še dva gobja lepotca 
je tehtal po 600 gramov, i 
pa Martina, ki gobe nabira 
okrog pol stoletja, dolga i 
pa jih tudi prodaja na tržil 
pravi, da takšne bere doslej 
ni imela. D, Foto: SHEl! 

Dvojčka s 
Kalobja 

Drago Žurej iz Nove Cerkve 
se je v nedeljo odpravil na 
romanje, na poti pa se mu je 
na Kalobju nasmehnila gobar
ska sreča. Med množico go
barjev in gob je imel prav on 
srečno roko in našel zanimiva 
gobja dvojčka. PP 

Gobji trojčki 
Narava se je spet malo poigrala in takole združila tri jurčke. 

Marija Romih iz Kanjuc 1 pri Svetini jih je našla na enem od 
svojih gobarskih terenov in pravi, da podobnih še ni videla, 
čeprav gobe nabira že vrsto let. Zanjo celo pravijo, da če jih ona 
ne najde, potem jih res ni. Letos se nad letino očitno ne bo 
mogla pritoževati. Foto: MILAN KOLŠEK 

Gobar Matic 
6-letni Matic Stefanciosa iz Poženelove 8 v Laškem ]^\ 

izkušen gobar. Skupaj z dedkom Borisom Belakom rad zal 
v bližnje laške gozdove in spoznava gobe. V Debru je P 
časom našel skoraj 4-kilogramsko borovo glivo, ki je si 
užitna, vendar je večina gobarjev ne pozna in gredo mî  
Maticu in njegovi družini pa je odlično teknila. 

(Od)kloni 
Tu sejem je in znova bo jesen, 
tu mi smo, nična sprememba časa, 
večkrat ponavlja se refren, 
ničesar ni več brez oglasa. 

No, smešno je, da kar stoji, beži, 
a, čudno ni, da nič ne čaka, 
posmehuje se nam, se reži, 
vsakdanja ura, ki tiktaka. 

POPEVKAJi 


